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فراز جبلي|
 روز گذش��ته رييس جمه��ور تكليف 
يك س��وال بزرگ در تيم اقتصادي خود 
را مش��خص كرد. براس��اس حكم حسن 
روحاني، مس��عود نيلي به عنوان دستيار 
وي��ژه رييس جمهور در ام��ور اقتصادي و 
دبير س��تاد هماهنگي اقتصادي منصوب 
ش��د تا به اي��ن ترتيب يك تئوريس��ين 
اقتصادي بالاخره در تيم اقتصادي دولت 
قرار گيرد. هرچند نيلي در دولت يازدهم 
هم به عن��وان مش��اور رييس جمهور در 
امور اقتصادي بود اما به نظر مي رس��د در 
دولت دوازدهم او نقشي متفاوت را در تيم 

اقتصادي دولت ايفا خواهد كرد. 

خلأ تئوريسين
زماني كه ليس��ت وزراي پيش��نهادي 
رييس جمه��ور ب��راي راي اعتماد مجلس 
منتش��ر ش��د ي��ك انتق��اد كلي ب��ه اين 
ليس��ت از س��وي افراد مختلف مطرح شد. 
وزراي اقتص��ادي معرفي ش��ده از س��وي 
رييس جمهور همگ��ي چهره هايي اجرايي 
محسوب مي شدند. نام مسعود كرباسيان به 

عن��وان وزير امور اقتصادي و دارايي مطرح 
شده بود كه در بحث اجرا بسيار قوي بود اما 
به هيچ وجه يك چهره تئوريسين محسوب 
نمي شد. در بانك مركزي نيز رييس جمهور 
در صحبت هاي خود اعلام كرد كه س��يف 
تا پايان دوره بانك مركزي در س��مت خود 
باقي مي ماند. سيف نيز يك چهره اجرايي 
با س��وابق بانكي بود اما وي نيز تئوريسين 
علم اقتصاد محس��وب نمي شد.  مهم ترين 
وزارتخانه اجرايي نيز وزارت صنعت، معدن 
و تجارت محسوب مي شود كه در اين دوره 
قرار است محمد ش��ريعتمداري به عنوان 
وزير آن را هدايت كند. ش��ريعتمداري نيز 
كه 8 س��ال وزير بازرگاني و 4 سال معاون 
اجراي��ي رييس جمهور بود را نمي توان يك 
تئوريس��ين محس��وب كرد. در حقيقت با 
باق��ي ماندن نوبخ��ت در س��ازمان برنامه 
بس��ياري به نبود يك تئوريسين اقتصادي 

در دولت انتقاد داشتند. 

 دو الگوي متفاوت
دولت ه��اي  س��وابق  ب��ه  نگاه��ي 
مختل��ف ايران نش��ان مي دهد كه دو 
الگو براي چي��دن مهره هاي اقتصادي 
معمولا به كار گرفته مي ش��ود. الگوي 
اول استفاده بخش��ي از توان نهادهاي 
اقتصادي اس��ت. در اين الگو براي هر 
نهاد يا وزارتخانه اقتصادي يك يا چند 
تئوريس��ين در نظر گرفته مي شود تا 
اس��تراتژي وزارتخانه را مشخص كرده 
و مدي��ران اجراي��ي نه��اد مذك��ور را 
مديريت كنند. اين روش مشكل عدم 
هماهنگي ميان نهادهاي مختلف را در 
پي دارد.  در الگوي ديگر يك كاپيتان 
ب��راي تيم اقتص��ادي در نظ��ر گرفته 
مي ش��ود و تمام نهاده��اي اقتصادي 
موظف به اجراي برنامه هايي هس��تند 
كه به صورت منس��جم در نظر گرفته 

مي شود. 

در دول��ت اول روحان��ي حرك��ت 
جزيره يي به يكي از پاشنه هاي آشيل 
دولت بدل شد. طرح هايي كه از سوي 
وزارتخانه ها و نهادهاي مختلف در نظر 
گرفته مي ش��د با يكديگ��ر تفاوت هاي 
اساس��ي داش��ت. براي مثال در اوايل 
كار دول��ت ط��رح خ��روج غيرتورمي 
از رك��ود به عنوان ي��ك طرح ويژه در 
نظر گرفته ش��د. با اين وجود نهادها و 
وزارتخانه هايي كه بايد در اين مس��ير 
هم��كاري مي كردن��د چن��دان با اين 
طرح همراه نبودند. طرح هاي ديگري 
مانند س��بد كالا يا وام ه��اي خودرو و 
لوازم خانگي عملا در تناقض با بعضي 
از برنامه ه��اي وزارت امور اقتصادي و 
دارايي بود. در چنين ش��رايطي عملا 
وزارتخانه ه��ا ب��ه صورت مج��زا اداره 
مي ش��دند و بس��ياري از برنامه ه��ا به 

صورت جامع اجرا نمي شود. 

 روش جديد در دولت دوازدهم
به نظر مي رسد روحاني اين بار طرحي 
متفاوت را براي تيم اقتصادي خود در نظر 
گرفته اس��ت. مس��عود نيلي اقتصادداني 
مطرح با گرايش هاي فكري نئوكلاسيك 
اس��ت. احتم��الا رييس جمه��وري اين بار 
تصميم گرفته است كه تنها يك تئوريسين 
اقتص��ادي آن هم از طيف مش��خصي از 
اقتصاددانان به عن��وان اقتصاددان كابينه 
در نظر گرفته ش��ود و بقيه وزرا به عنوان 
مديران��ي اجرايي طرح هاي مطرح ش��ده 
از س��وي س��تاد هماهنگي اقتص��ادي را 
پيگيري كنند. اين موضوع روش��ي است 
كه در دوره هاي ديگري نيز مورد استفاده 
ق��رار گرفته اس��ت. اقتصاددانان به خوبي 
مي دانن��د كه در اقتص��اد كلان براي يك 
س��وال ممكن است چند جواب صحيح و 
حتي متضاد وجود داش��ته باش��د. به نظر 
مي رس��د روحاني با توجه به تجربه دولت 

يازدهم اين بار تصميم گرفته اس��ت يك 
گرايش اقتصادي خاص را به عنوان تئوري 
اقتص��ادي دولت خود برگزين��د. در دوره 
قبل بعض��ي از نظرات نيلي به عنوان يك 
اقتصاددان نئوكلاسيك با ديدگاه هاي علي 
طيب نيا وزير ام��ور اقتصادي و دارايي كه 
ديدگاه هايي نزديك به كينزين ها داش��ت 
در تناقض بود. شايد بعضي از راهكارهاي 
نئوكلاسيك ها از ديدگاه طيف هاي ديگري 
اقتصادي مناس��ب نباش��د ام��ا مطمئنا 
اس��تفاده از يك گرايش فكري بهتر از آن 
است كه چند سياست متناقض به صورت 

همزمان پيگيري شود.  
گفتن��ي اس��ت مس��عود نيل��ي ك��ه 
تحصيلات اوليه خود را در زمينه مهندسي 
گذرانده است مدارك تحصيلات تكميلي 
خود را در رش��ته اقتصاد با گرايش كلان 
از دانشگاه منچستر دريافت كرده است و 
سابقه معاونت سازمان برنامه را در كارنامه 
خود دارد. وي در سال هاي اخير بيشتر به 
عنوان يك اقتصاددان دانش��گاهي و عضو 
هيات علمي دانش��گاه ش��ريف ش��ناخته 

مي شود. 

هدي احمدي|
 دومي��ن روز از بررس��ي صلاحي��ت 
وزراي پيشنهادي روحاني نيز برگزار شد. 
بهارستاني ها روز گذشته دو شيفت صبح و 
عصر مجل��س را به اين موضوع اختصاص 
دادند. هر چند علي لاريجاني اصرار بر سه 
ش��يفته كردن صحن علني داشت، اما با 
مخالفت ش��ديد نمايندگان حاضر مواجه 
شد و باقي رسيدگي ها به امروز پنج شنبه 
موك��ول ش��د. در ابت��داي جلس��ه صبح 
خب��ري از گعده هاي مع��روف نمايندگان 
نبود اما تنها پس از گذش��ت يك ساعت 
ناگهان همهمه ها و بي نظمي هاي آش��كار 
شروع شد. نه تنها نمايندگان بلكه برخي 
وزراي پيشنهادي نيز در گوشه گوشه هاي 
صحن علني و حتي مابين صندلي ها ديده 
مي شدند. موضوعي كه برخلاف آيين نامه 
داخلي پارلمان اس��ت و مورد انتقاد كسي 
قرار نگرفت. تع��دادي از وزرا نيز به بهانه 
خارج ش��دن از جلس��ه ب��ه ورودي هاي 
پش��تي صحن مي رفتند ت��ا راحت تر و به 
دور از چشم رس��انه ها گفت وگوهاي لازم 
را انجام دهند. نكته يي كه روز دوم به نظر 
مي آم��د اين بود كه گوي��ا منتقدان واقعا 
منتق��د نبودند. مجلس در باطن يكپارچه 
با وزراي پيشنهادي حسن روحاني موافق 
بود درحال��ي كه ظاهر امر چيزي ديگر را 
نشان مي داد. مخالفان در سخنان شان هم 

بويي از انتقاد درست و صادقانه نداشتند و 
بسياري از آنها قبل يا بعد از انتقاد از وزير 
مربوطه با همان وزير پيشنهادي در جاي 
جاي جلسه علني مجلس ديده مي شدند 
و اين چيزي را غير از اين مس��اله به ذهن 

متبادر نمي كرد »سهم خواهي.« 
در گوش��ه يي ديگر محمود واعظي به 
س��رعت به طرف صندلي محمود صادقي 
نماين��ده تهران رف��ت. پ��س از مدتي با 
چهره ي��ي نه چندان راض��ي آنجا را ترك 
كرد. چنان كه مش��خص بود مذاكرات آن 
دو س��رانجام خوبي نداشته است. خبرها 
حاكي از آن اس��ت واعظي كه حال وزارت 
ارتباطات را ترك كرده و مس��ووليت دفتر 
روحان��ي را برعهده دارد نقش��ي ويژه در 
چينش كابينه برعهده داشت كه از جمله 
گفته مي ش��ود معرفي وزير پيش��نهادي 
جوان بعدي در وزارت ارتباطات نيز ناشي 

از اين تاثيرات و نقش ويژه بوده است. 
اما تاس��ف آورترين اتفاق روزگذش��ته 
اهانت آش��كار بعض��ي بهارس��تاني ها به 
محمدج��واد ظريف بود. زمان��ي كه وزير 
پيش��نهادي امور خارجه در حال دفاع از 
عملكردش بود، عبدالله س��امري نماينده 
خرمش��هر با صداي بلند فرياد زد »دروغ 
مي گويد.« س��امري س��ريعا ب��ا چند نفر 
از دلواپس��ان مجل��س ب��راي تن��ش در 
صحبت هاي ظريف همسو شد و در حالي 

كه وزير پيش��نهادي خارج��ه توجهي به 
اهانت آنه��ا نمي كرد، اين نماينده زبان به 
دش��نام هاي ركيك باز ك��رد تا حدي كه 
چن��د نفر از نمايندگان عضو فراكس��يون 
نماين��دگان ولاي��ي گرد س��امري جمع 
ش��دند تا اين نماين��ده اصولگ��را را آرام 
كنن��د اما تلاش آنه��ا نيز بي فاي��ده بود. 
نماينده خرمشهر به درخواست تعدادي از 
همكاران خود صحن را ترك كرد اما هنگام 
نزديك شدن به در خروج همچنان ظريف 
را دروغگ��و خواند و با اس��تفاده از كلمات 
ركيك دشمنان وزير امور خارجه را فردي 
ناميد كه اقتصاد كشور را فلج كرده است.  
در عين حال و با همين تفاس��ير دومين 
جلسه بررسي صلاحيت هاي پارلمان نيز 
به پايان رس��يد و با اينكه ق��رار بود امروز 
ظهر تمام ش��ود، روز شنبه نيز مجلس از 
صبح تا شب ادامه رسيدگي به صلاحيت 

وزراي پيشنهادي را در دستور كار دارد. 

انتقاد مطهري و واكنش مستقيم وزير 
پيشنهادي اطلاعات

از  يك��ي  وزرا،  بررس��ي  اول  روز   
نمايندگان درب��اره وزارت علوي س��خن 
گفت اما زمان به پايان رسيد و باقي امور به 
روز دوم واگذار شد. محمد قسيم عثماني 
نماينده بوكان، سيدكاظم دلخوش نماينده 
صومعه س��را و علي مطه��ري نايب رييس 

مجلس به عنوان مخالفان و عزيز اكبريان 
رييس كميس��يون صنايع و معادن، نادر 
قاضي پ��ور نماين��ده ارومي��ه، علاءالدين 
بروجردي رييس كميس��يون امنيت ملي 
و سياست خارجي و محمدحسين قرباني 
نماينده آستانه اش��رفيه به عنوان موافقان 
وزير پيش��نهادي اطلاعات سخن گفتند. 
نكته قابل توجه افتخار يكي از نمايندگان 
مجلس به مخالفت هميش��گي اش با وزرا 
طي 10 س��ال گذشته بود. نادر قاضي پور 
نماين��ده اروميه كه به عن��وان موافق وزير 
پيش��نهادي اطلاعات صحبت كرده بود، 
موافقت خود را معجزه يي دانس��ت كه در 
دوران نمايندگ��ي اش اتفاق افتاده اس��ت. 
مخالفت علي مطهري اما زياد دور از انتظار 
نب��ود. او كه بارها از مديريت و برنامه هاي 
علوي در وزارت مربوطه اش گلايه داشت 
اين بار عليه وزير پيشنهادي سخن گفت. 
نايب رييس مجلس در نطقي كوتاه نسبت 
به نامشخص بودن حيطه اختيارات وزارت 
اطلاعات و برخي اقدامات موازي از سوي 
ديگر نهادهاي اطلاعاتي ازجمله اطلاعات 
سپاه پاسداران انقلاب اسلامي انتقاد كرد. 
وي تاكي��د ك��رد: »مخالفت م��ن با وزير 
پيش��نهادي اطلاعات جناب آقاي علوي، 
بيش��تر ناش��ي از يك نقص ساختاري در 
حوزه اطلاعات كش��ور است. يعني ما يك 
نقص س��اختاري در حوزه اطلاعات داريم 

ك��ه باعث كاهش قدرت نظارت مجلس و 
تضييع حقوق ملت مصرح در فصل سوم 
قانون اساسي شده است. اين مخالفت در 
واقع دفاع از حقوق مجلس و مردم است.«

پس از آن وزير پيش��نهادي براي دفاع 
از عملك��رد وزارتخانه اش ب��ه جايگاه آمد. 
سيدمحمود علوي ضمن تش��كر از مقام 
معظم رهبري به دليل موافقت ايش��ان با 
ادام��ه وزارتش، گفت: مقام معظم رهبري 
فرمودن��د وزارت اطلاعات در بخش هايي 
كار خود را خوب و در بخش هايي بس��يار 
خوب انجام داده است، اما رهبري گفتند 
كه در همه بخش ها كاره��ا بايد »عالي« 
انجام شود. وي همچنين به سخنان علي 
مطهري در مخالفت با خودش اشاره كرد 
و افزود: از نكات ايش��ان تش��كر مي كنم. 

وزارت اطلاع��ات وزارتي قانونمدار اس��ت 
و در برابر اختيارات قانوني هر دس��تگاهي 
قانونمدار هس��تيم و از اختيارات خودمان 
ني��ز صيانت مي كنيم. ايش��ان به گونه يي 
فرمودند كه گويا كسي به اختيارات قانوني 
ما تعدي كرده اس��ت در حالي كه چنين 
چيزي نيس��ت. اختياراتي ك��ه به نهادها 
واگذار مي ش��ود يا مرجع ولاي��ت دارد يا 
مرج��ع مجلس دارد. ب��ه اختياراتي كه از 
س��وي رهب��ري واگذار مي ش��ود تمكين 
كرده و احت��رام مي گذاريم و براي كاهش 
اختيارات مان از اين مس��ير كوچك ترين 
واكنشي نشان نمي دهيم. اگر رهبري تمام 
اختيارات ما را به نهاد ديگري واگذار كند 

دست ادب به سينه مي زنيم. 
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سخن نخست

  وزير اقتصاد مجري اسناد بالادستي

روز گذشته، انتقاد يكي از مخالفان وزير پيشنهادي امور اقتصادي و دارايي 
يك مش��كل نهادي در اقتصاد ايران را نش��ان داد. يك��ي از نمايندگان مجلس 
اين ايراد را به برنامه هاي مس��عود كرباس��يان وارد كرد كه برنامه هاي وي فاقد 
اهداف كمي اس��ت. كرباس��يان نيز در جواب اين نكت��ه را مطرح كرد كه وزير 
موظف به اجراي قوانين برنامه هاي توس��عه پنج س��اله و اسناد بالادستي است 
و وي نمي توان��د خ��ارج از اين قوانين اقدام به انتش��ار برنامه كند. در حقيقت 
همين س��وال و جواب س��اده يكي از تناقض هاي پيچيده و قديمي در اقتصاد 
ايران را نش��ان داد. از يك س��وي قانون، وزيران اقتصادي را مجري اس��ناد و 
قوانين بالادس��تي مي داند و اهداف و برنامه هايي كه وزير موظف به اجراي آن 
اس��ت را پيش از انتخاب مش��خص مي كند. از سوي ديگر انتظاري كه بسياري 
از جمله نمايندگان مجلس از وزير دارند ارائه برنامه هاي كمي اس��ت در حالي 
كه اين برنامه ها نمي تواند متفاوت از اهداف از پيش تعيين ش��ده قانوني باشد. 
اين موضوع به خوبي تفاوت نگاه به نقش وزير امور اقتصادي و دارايي را نشان 
مي دهد. همين بحث در زمان معرفي كرباسيان به عنوان وزير امور اقتصادي و 
دارايي به ش��كل ديگري مطرح شد. يكي از چالش هاي مطرح شده در بررسي 
صلاحيت وزراي پيش��نهادي، موضوع اقتصاددان نبودن وزير پيش��نهادي امور 
اقتص��ادي و داراي��ي در كنار تاكيد بر س��ابقه طولاني و تجربه كاري مس��عود 
كرباس��يان در گمركات و تجارت و صادرات و واردات اس��ت و اين پرس��ش را 
مطرح كرده كه وزير دارايي، بهتر اس��ت يك اقتصاددان دانش��گاهي باش��د يا 

مجري و مدير موفق و باسابقه؟ 
برخ��ي نمايندگان مجلس و تع��دادي از صاحبنظران، با اش��اره به معرفي 
كرباس��يان براي وزارت اقتصاد، ش��ريعتمداري ب��راي وزارت صنعت و احتمالا 
ابقاي سيف در بانك مركزي، معتقدند كه دولت براي اقتصاد، اتاق فكر و برنامه 
جدي��دي ندارد و براي اصلاح س��اختار و بهبود روند اقتص��اد، به دنبال تحول 
گس��ترده و عمده يي نيست و در نتيجه همان روند چهارسال قبل ادامه خواهد 
يافت و رشد اقتصادي پايين همراه با تورم بالاتر و ادامه مشكلات فعلي را شاهد 
خواهيم بود و به همين خاطر، مديران اجرايي و تكنوكرات با س��ابقه دعوت به 
كار شده اند و كسي انتظاري از آنها براي ايجاد تحول و اصلاح ساختار ندارد. 

در تحليل اين چالش، لازم است كه نمايندگان محترم مجلس و كارشناسان، 
ب��ه نقش��ي كه ب��راي وزارت امور اقتصادي و دارايي و س��اير وزرا در س��اختار 
اقتصادي ايران دارند توجه كنند. آيا وزير توانايي تعيين اهداف براي وزارتخانه 

تحت سرپرستي خود را دارد يا اينكه وزير صرفا مجري برنامه ها است. 
الزاماتي كه در قانون براي اجراي برنامه ها و اسناد بالادستي مصوب مجلس 
در نظر گرفته ش��ده اس��ت پاس��خي به اين مساله اس��ت. در حقيقت ساختار 
قانوني كش��ور به گونه يي است كه برنامه 20ساله و اسناد بالادستي مانند سند 
چش��م انداز و برنامه هاي بلندمدت بعدي به عنوان محور و استرات ژي توسعه يي 
بايد در دستور كار باشد و به جاي اينكه از وزير انتظار داشته باشيم كه برنامه 
بدهد بايد از او بخواهيم كه در جهت منافع بلندمدت و تحقق اهداف برنامه ها و 
مصوبات تلاش كند و توجه داشته باشيم كه پيشرفت و سعادت و توسعه كشور 

تنها اقتصاد نيست بلكه بايد به ابعاد ديگر زندگي اجتماعي نيز توجه شود. 
س��اختار اقتص��ادي اي��ران اين اج��ازه را مي دهد ك��ه وزير اقتص��اد الزاما 
استراتژيست دولت به حساب نيايد همانطور كه اين اتفاق در دوره هاي ديگري 
نيز رخ داده است. براي مثال در دوره مرحوم نوربخش شاهد بوديم كه رييس 

كل بانك مركزي تئوريسين اصلي دولت محسوب مي شد. 
بر همين اساس يك اتاق فكر بايد استراتژي هاي اقتصادي اتخاذ شده توسط 
وزارتخانه ها و نهادهاي مختلف را در چارچوب قوانين بالادستي هماهنگ كند. 
اتاق فكر و استراتژيس��ت اصلي اقتصاد بايد شخص رييس جمهور يا معاون اول 
يا مش��اور عالي اقتصادي باشد كه با همكاري مشاوران و معاونان رييس جمهور 
شامل رييس س��ازمان برنامه و رييس بانك مركزي، اقدام به طراحي مديريت 
كلان اقتص��اد مي كنند و با كمك وزارتخانه هاي دارايي و س��اير وزارتخانه هاي 
زيربنايي عملكرد اقتصاد را تقويت و از احزاب و مردم و رسانه ها و قوه قضاييه 

و مجلس نيز دعوت به همراهي و همياري مي كنند. 
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تحليل »تعادل« از انتصاب مسعود نيلي به سمت دستيار ويژه رييس جمهور در امور اقتصادي

رمزگشايي از تيم اقتصادي
 همين صفحه  

آغاز مذاكرات به روز رساني توافق تجارت آزاد امريكاي شمالي

»نفتا« زير تيغ 
ترامپ

 صفحه 7 

پرونده

  تجارت جنگ

آري يا خير؟

9

رمزگشايي از تيم اقتصادي دولت

دومين روز بررسي صلاحيت وزراي پيشنهادي كابينه دوازدهم در مجلس

كرباسيان: چاره اي جز اصلاحات ساختاري اقتصاد نداريم

 محسن شمشيري   
دبير گروه بانك و بيمه

روز گذش��ته، انتقاد يك��ي از مخالفين وزير 
پيشنهادي امور اقتصادي و دارايي يك مشكل 
نه��ادي در اقتصاد ايران را نش��ان داد. يكي از 
نمايندگان مجلس اين اي��راد را به برنامه هاي 
مس��عود كرباس��يان وارد كرد ك��ه برنامه هاي 
وي فاقد اهداف كمي اس��ت. كرباسيان نيز در 
ج��واب اين نكته را مطرح كرد كه وزير موظف 
به اجراي قوانين برنامه هاي توسعه پنج ساله و 
اس��ناد بالادستي اس��ت و وي نمي تواند خارج 
از اي��ن قوانين اقدام به انتش��ار برنامه كند. در 
حقيقت همين س��وال و جواب س��اده يكي از 
تناقض هاي پيچيده و قديمي در اقتصاد ايران 

را نشان داد...

 كاهش نوس��انات زمان هاي ترخيص كالا، 
ضرورت كاهش تعرفه حم��ل بار ريلي، پايش 
مداوم سطح رضايت مندي خدمت گيرندگان از 
گمركات و... پيشنهاداتي هستند كه كميسيون 
حمل ونقل، لجستيك و گمرك اتاق ايران براي 
توس��عه صنعت حمل و نقل كش��ور ارائه كرده 
است. در گزارش��ي كه كميسيون حمل ونقل، 
لجس��تيك و گمرك اتاق ايران منتش��ر كرده، 
 )LPI( روند ش��اخص هاي عملكرد لجستيكي
در ارتباط با س��ير تحولات كشور تركيه مورد 
بررسي قرار گرفته و با توجه به نتايج به دست 
آمده 6 پيش��نهاد براي توس��عه اين صنعت در 

ايران ارائه شده است.

 وزير اقتصاد 
مجري اسناد بالادستي

 ۶ پيشنهاد براي توسعه 
صنعت حمل و نقل

سخن نخست

گزارش

 همين صفحه  

 صفحه 13  

صنعت، معدن و تجارت

14

 تضاد در الحاق 
 WTO به

آي��ا الحاق اي��ران به س��ازمان تج��ارت جهاني 
)WTO( اولوي��ت كاري دول��ت دوازده��م خواهد 
بود؟ در پاسخ به اين پرسش دو نگاه متفاوت وجود 
دارد؛ براساس ديدگاه نخست، برخي بر اين باورند، 
در شرايط كنوني پيوستن به WTO اولويت ايران 
نيست. به طوري كه متولي دستگاه تجاري كشور در 
جديدترين اظهارات خود مي گويد: به جاي اينكه بر 
الحاق ايران به اين س��ازمان تجاري متمركز شويم، 
بايد به دنب��ال پيوندهاي منطقه يي كه بيش��ترين 
مزي��ت را براي م��ا دارن��د، باش��يم. در مقابل اين 
اظهارنظر ديدگاه ديگري نيز وجود دارد كه برگرفته 
از خواسته و مطالبات فعالان اقتصادي است، چراكه 
بخ��ش خصوصي در جديدتري��ن بيانيه خود »ارائه 
برنامه مش��خص حاوي زمان بن��دي اجرايي جهت 
الحاق به WTO با مكانيس��م انعق��اد قراردادهاي 
تج��اري دوجانبه در چارچوب مق��رراتWTO  و 
به صورت FTA « را به عن��وان جدي ترين مطالبه 
خ��ود از وزير پيش��نهادي صنعت دول��ت دوازدهم 

عنوان كرد ...

 محسن شمشيري   



 اح�كام جدي�د رييس جمه�وري ب�راي معاون 
فن�اوري و بنياد ش�هيد-پاد|رييس جمهور به اس��تناد 
اص��ل يكصد و بيس��ت و چهارم قانون اساس��ي در حكمي 
دكت��ر »س��ورنا س��تاري« را به عن��وان »مع��اون علمي و 
فناوري رييس جمه��ور« منصوب كرد. در بخش��ي از پيام 
روحاني آمده اس��ت: »به اس��تناد اصل يكصد و بيس��ت و 
چه��ارم قانون اساس��ي و نظر به مراتب تعه��د و تجربيات 
جناب عال��ي به موجب اين حكم به عن��وان »معاون علمي 
و فناوري رييس جمهور« منصوب مي ش��ويد. توفيق شما را 
در خدمت به نظام اس��امي و ملت ش��ريف ايران با رعايت 
اصول قانون مداري، اعتدال گرايي و منش��ور اخاقي دولت 
تدبير و اميد از خداوند بزرگ مسألت مي نمايم.« همچنين 
رييس جمهوري در حكم ديگري حجت الاسام والمسلمين 
ش��هيدي را به عنوان معاون رييس جمه��ور و رييس بنياد 

شهيد و امور ايثارگران منصوب كرد. 
 دي�دار س�فير جدي�د اي�ران در فرانس�ه ب�ا 
رييس جمهوري-پاد| ابوالقاسم دلفي، سفير جديد ايران 
در فرانس��ه ديروز و پيش از عزيمت به محل ماموريت خود 
با رييس جمهور ديدار و گفت وگو كرد. روحاني در اين ديدار 
با تاكيد بر ضرورت تاش س��فراي كش��ورمان در راستاي 
توس��عه روابط ايران با سايركشورها گفت: دولت اعتدال به 
گس��ترش روابط دوس��تانه با همه كش��ورها اهتمام دارد و 
همواره بر توسعه مناس��بات در عرصه بين المللي براساس 
احترام متقابل و منافع مش��ترك تاكيد كرده اس��ت. دكتر 
روحاني لزوم تحرك بيشتر براي بهره برداري از فرصت هاي 
دوران پسابرجام در جهت توسعه همكاري ها با اتحاديه اروپا 
در حوزه س��رمايه گذاري و انتقال تكنولوژي در عرصه هاي 
مختل��ف انرژي، صنعت و حمل و نقل را ضروري دانس��ت. 
روز گذشته همچنين س��فراي جديد كشورهاي اروگوئه و 
اتريش استوارنامه هاي خود را تقديم رييس جمهوري كردند. 
 ايران نبايد از توافق هس�ته اي براي گروكشي 
اس�تفاده كند- ايلن�ا| نماينده امريكا در س��ازمان ملل 
مدعي ش��د كه ايران نبايد اجازه اين را داش��ته باشد كه از 
توافق هس��ته يي براي گروكشي اس��تفاده كند. »واشنگتن 
پست« نوشت: نيكي  هيلي بعد از هشدارهاي رييس جمهور 
كش��ورمان در مجلس دهم كه گفته ب��ود در صورت ادامه 
تحريم ه��اي امريكا، ايران مي تواند ظ��رف چند روز و چند 
ساعت از توافق هسته يي خارج شود، گفت:»توافق هسته يي 
نبايد به يك شكست بس��يار عظيم تبديل شود.«او مدعي 
ش��د:»ايران تحت هيچ ش��رايطي نبايد اجازه دستيابي به 

ساح هسته يي را داشته باشد.«
 سپاه عمليات مستقل زميني در سوريه نداشته 
است-ايسنا| س��خنگو و مسوول روابط عمومي كل سپاه 
با تاكيد بر اينكه س��پاه عمليات مستقل زميني در سوريه 
نداش��ته است، گفت: انتقام س��خت از داعش و تكفيري ها 
به واس��طه ش��هادت ش��هيد حججي و مدافع��ان حرم در 
دس��تور كار سپاه قرار داش��ته و در زمان مقتضي عملياتي 
مي شود. سردار سرتيپ پاس��دار رمضان شريف، سخنگو و 
مسوول روابط عمومي كل سپاه در گفت وگويي با اشاره به 
انتش��ار خبرهايي كه درباره عمليات سپاه در سوريه مطرح 
مي شود، اظهار كرد: سپاه پاسداران انقاب اسامي مصمم تر 
از گذشته حمايت هاي مستشاري خود از ارتش و نيروهاي 
مردمي سوريه را تا برچيده شدن بساط تروريسم تكفيري از 

اين كشور ادامه خواهد داد.
 ديدار رييس س�تاد كل نيروهاي مس�لح ايران 
با اردوغان- انتخاب| رييس س��تاد كل نيروهاي مس��لح 
كش��ورمان با رييس جمهور تركيه ديدار ك��رد. خبرگزاري 
آناتول��ي از ديدار رجب طيب اردوغان، رييس جمهور تركيه 
و سرلش��كر محمد باقري، رييس ستاد كل نيروهاي مسلح 
ايران كه در صدر هيات بلندپايه نظامي و سياسي وارد آنكارا 
شده اند، خبر داد. روابط دوجانبه دفاعي، تحولات منطقه و 
موضوع مبارزه با تروريسم و همكاري هاي مرزي مهم ترين 
محورهاي سفر سرلشكر باقري با مقامات تركيه را تشكيل 
مي دهد. باقري در روز نخس��ت س��فرش به آنكارا با ژنرال 
خلوصي آكار همتاي ترك خود در مقر س��تاد مشترك كل 

ارتش تركيه در اين شهر ديدار كرده بود. 
 هيچ ممنوعيتي بر برنامه موشكي  ايران وجود 
ندارد-صدا و س�يما| رگئ��ي لاوروف تاكي��د كرد: هيچ 
ممنوعيتي بر برنامه موشكي ايران وجود ندارد. اقدام تهران 
به افزايش بودجه توسعه موشك هاي ايران مساله يي صرفا 
داخلي است. وزير امور خارجه روسيه گفت: اميدوارم ايران 
از توافق هس��ته يي خارج نشود و واشنگتن از تعهدات خود 
شانه خالي نكند و تعهدات خود را براساس توافق هسته يي 
با ايران انجام ده��د. لاوروف اقدام تهران به افزايش بودجه 
توسعه موشك هاي ايران را مساله يي صرفا داخلي توصيف 
ك��رد. لاوروف با انتقاد از اقدامات مغاير برجام امريكا گفت: 
واش��نگتن بايد بدون قيد و شرط به تعهدات خود در قبال 

اين توافق بين المللي عمل كند. 
 اع�ام حمايت بيش از 200 هنرمند از صالحي- 
ايرن�ا|  بي��ش از 200نف��ر از هنرمن��دان پيشكس��وت از 
سيدعباس صالحي، وزير پيشنهادي رييس جمهوري براي 
تصدي وزارت فرهنگ و ارشاد اسامي دولت دوازدهم اعام 
حمايت كردند. 207 نفر از هنرمندان پيشكس��وت تراز اول 
كشور در رشته هاي سينما، تئاتر، موسيقي، تجسمي، شعر، 
ادبيات داس��تاني، هنرهاي سنتي و معماري از سيدعباس 
صالحي، وزير پيش��نهادي دكتر حس��ن روحاني در دولت 
دوازده��م اعام حمايت كردند. در اين ليس��ت نام افرادي 
چون داريوش ارجمند، عبدالله اسكندري، عزت الله انتظامي، 
ژرژ پطروس��ي، لوريس چكناواريان، اس��ماعيل خلج و... به 

چشم مي خورد. 
 بعي�د اس�ت اي�ران و امري�كا از برج�ام خارج 
شوند- ايسنا| ولاديمير فيتين، تحليلگر سياسي روس در 
موسسه روس براي مطالعات راهبردي)RISS( در گفت وگو 
با خبرگزاري اس��پوتنيك با اش��اره به عملكرد دونالد ترامپ 
رييس جمه��ور امريكا گف��ت: تمايل دولت ترام��پ براي راه 
انداختن جنگ كلمات به نوعي تبديل به يك رويه سياس��ي 
شده است. وي درباره اظهارات حسن روحاني رييس جمهور 
ايران در پارلمان كه گفته است اگر امريكا به تحريم هاي خود 
ادامه دهد، ايران مي تواند ظرف چند ساعت توافق هسته يي 
را كنار بگذارد، بيان كرد: بسيار بعيد است كه تهران با ديگر 
طرف هاي توافق در گروه 1+5 از توافق خارج ش��وند، چراكه 

نابود كردن اين توافق واقعا به نفع هيچ كس نيست. 
 ب�ه دنبال توافق ب�ا تركيه ب�راي تامين امنيت 
مرزها هس�تيم- ايرنا| س��ردار رمضان ش��ريف، مسوول 
روابط عمومي كل س��پاه پاسداران انقاب اسامي با اشاره 
به سفر سردار باقري، فرمانده كل نيروهاي مسلح به تركيه 
گفت: به دنبال يك توافق خوب با كشور تركيه براي تامين 
هر چه بهتر امنيت مرزه��اي ايران و تركيه به خصوص در 
غرب و شمال غرب كشور هستيم. وي اظهار كرد: متاسفانه 
گروهك ه��اي تروريس��تي طي س��ال هاي اخي��ر از طريق 
مرزهاي مش��ترك ايران و تركيه در غرب و ش��مال غربي 
كش��ور نا امني هايي ايجاد كرده اند هر چند اين گروهك ها 
با برخورد شديد نيروهاي مس��لح و سپاه پاسداران انقاب 
اسامي مواجه شدند. رمضان ش��ريف افزود: در گيري هاي 
نيروهاي مس��لح و س��پاه با اين گروهك ها هر چند امنيت 
را برقرار كرده بود ولي براي س��رمايه گذاران از لحاظ رواني 

دغدغه هايي به وجود آورده بود.

روي موج خبر

دومين روز بررسي صاحيت وزراي پيشنهادي كابينه دوازدهم در مجلس

كرباسيان: چاره اي جز اصلاحات ساختاري اقتصاد نداريم
ادامه از صفحه اول

 همدلي مخالفان با وزير پيشنهادي اقتصاد
پس از دفاعيات محمود علوي، نوبت به وزير پيشنهادي 
اقتصاد و مخالفان و موافقان حضور او در كابينه رس��يد. 
نماينده مشكين شهر نخستين فردي بود كه در مخالفت با 
كرباسيان سخن گفت. ولي ملكي اعتقاد داشت كه اهداف 
كمي اقتصادي در برنامه ارائه شده توسط وزير پيشنهادي 
به درستي تبيين نشده اس��ت و با شعار و نظريه پردازي 
هرگز به اهداف اقتصادي نخواهيم رسيد. وي درخصوص 
طرح موضوع مبارزه با مفاسد اقتصادي در چارچوب برنامه 
پيشنهادي وزير اقتصاد و دارايي گفت: اين همه موسسات 
مالي و اعتباري غيرمجاز از كجا آمده اند؟ هركسي حدود 
100 ميليارد بودجه آماده كرد توانس��ت بانك و موسسه 
مالي و اعتباري تاسيس كند و در كشور فساد ايجاد كند و 
وزير پيشنهادي بايد برنامه خود را براي حل اين مشكات 
بگويد. همچنين بايد بگويد كه سود بانكي در چهار سال 
آينده چه وضعي پيدا مي كند و بايد به مجلس مس��تمر 

گزارش بدهد. 
ي��ك عضو فراكس��يون اميد هم در مخالف��ت با وزير 
پيش��نهادي اقتصاد، مخالفت خ��ود را در جهت حمايت 
از دول��ت اعام كرد و اذعان داش��ت: انتظار مي رود آقاي 
كرباس��يان با اس��تفاده از كارشناس��ان و تشكيل تيمي 
هماهن��گ در جه��ت بهب��ود ش��اخص هاي اقتص��ادي 
حركت كند. هادي به��ادري افزود: در حال حاضر آمارها 
نشان دهنده نامطلوب بودن وضعيت اقتصاد كشور است. 
انتظار مي رود كه اقتصاد از زير چرخ هاي سياس��ت خارج 
ش��ود و با اجراي سياست هاي اقتصادي مستحكم شاهد 
بهبود ش��اخص هاي اقتصادي در آينده باش��يم. مخالف 
بعدي رس��ول خضري بود. او با بي��ان اينكه ابهاماتي در 
برنامه كرباسيان وجود دارد، گفت: اكنون وضعيت ركود به 
جايي رسيده كه مردم دل شان براي تورم تنگ شده است، 
پس لازم اس��ت وزير اقتصاد فكري براي رفع ركود كند. 
نماينده پيرانشهر بهبود وضعيت معيشتي مردم، رفع ركود 
و برطرف كردن مشكات سپرده گذاران موسسات مالي و 
اعتباري را به عنوان اولويت هاي وزير اقتصاد عنوان و اظهار 
كرد: آقاي كرباسيان در صورت كسب راي اعتماد بايد با 

شفاف سازي در جهت حل اين مشكات تاش كند. 

 شفافيت اقتصادي از برنامه هاي خوب 
كرباسيان است

فريده اولادقباد كه موافق وزير ش��دن كرباس��يان 
بود، ش��فافيت اقتص��ادي را از برنامه ه��اي خوب وزير 
پيش��نهادي اقتصاد عنوان كرد و اص��اح نظام بانكي، 
مالياتي و گمرك��ي را مهم ترين مطالبات از وزير آينده 
اقتصاد دانس��ت. نماين��ده تهران در مجلس ش��وراي 
اس��امي، گفت: بايد ببينيم كه دولت يازدهم را با چه 
شرايطي از نظر رشد اقتصادي و تورم تحويل گرفته ايم 
و بداني��م كه اي��ن دولت بايد از ثب��ات اقتصادي، تورم 
ت��ك رقم��ي و افزايش س��هم درآمده��اي مالياتي از 
بودجه بهره برداري كند. در س��ال 91 رش��د اقتصادي 
اي��ران 7-درصد بوده و در س��ال 95، به 12+ رس��يده 
است و تورم هم تك رقمي شده است. وي اضافه كرد: 
آقاي كرباسيان با فضاي كسب و كار و معادلات جهاني 
آش��نايي كامل دارد و با توجه به س��وابق تدريسش در 
دانشكده هاي اقتصاد و مديريت از دانش روز درخصوص 
جديدترين تئوري هاي روز اقتصاد و مديريت برخوردار 
است. ايش��ان از منظر تجربيات مديريتي هم 28 سال 
معاون وزي��ر صنعت، نفت، بازرگاني و اقتصادي بوده و 
چهار س��ال به عنوان معاون آقاي طيب نيا وزير اقتصاد 

موفق دولت يازدهم نقش مثبتي ايفا كرده است. 
همچنين كمال الدين ش��هرياري نماينده دش��تي و 
تنگس��تان نيز در موافق��ت با وزير پيش��نهادي اقتصاد، 
از كرباس��يان به عنوان يكي از چهره ه��اي موفق عرصه 
اقتص��ادي نام برد و با بيان اينكه او توانس��ت دروازه ورود 
دلارهاي غيرنفتي را به كش��ور باز كند، خاطرنشان كرد: 
معاون��ت نظارت مجلس گزارش��ي را درخصوص تطبيق 
برنامه هاي وزراي پيش��نهادي دولت دوازدهم با اس��ناد 
بالادس��تي تهيه كرده كه خوش��بختانه كمترين انحراف 
در اي��ن گزارش مربوط به خط مش��ي و برنامه هاي آقاي 

كرباسيان است. 
حجت الاس��ام والمسلمين عبدالحميد خدري ديگر 
نماينده موافق كرباس��يان، اظهار كرد: رش��د اقتصادي، 
فراه��م كردن ش��رايط توانمندس��ازي بخش خصوصي، 
تس��هيل فضاي كس��ب و كار، تقويت رواب��ط اقتصادي 
خارجي به صورت هدفمند، مشاركت در ارتقاي بهره وري، 
ايجاد ش��فافيت در اقتص��اد و اصاح نظام بانكي و تاش 
براي جذب س��رمايه گذاري خارج��ي از برنامه هاي وزير 

پيشنهادي اقتصاد است.

 چاره اي نداريم جز اصاحات ساختاري 
پس از اظهارات مخالفان و موافقان، وزير پيش��نهادي 
اقتصاد به جايگاه رفت تا از برنامه هاي ارائه شده اش دفاع 
كند. مسعود كرباسيان ۶1 ساله دكتراي مديريت بازرگاني 
دارد. او ك��ه داراي س��وابقي چون مع��اون وزير اقتصاد، 
رييس كل گمرك جمهوري  اس��امي  ايران، معاون وزير 
صنايع س��نگين، معاون وزير بازرگاني، معاون وزير نفت، 
مش��اور عالي و معاون ش��هردار تهران است درخصوص 
برنامه هاي ارائه ش��ده اش گفت:»در ش��رايط فعلي همه 
خواس��تار بهبود وضعيت رفاهي مردم هستيم. در 4سال 
گذش��ته دولت موفق ش��د با همكاري ب��ا مجلس و قوه 
قضاييه، اقتصاد را از ش��رايط بحراني خارج و در وضعيت 
نسبتا بهتري قرار دهد. ساماندهي بازار مالي و كاهش نرخ 
تورم و ركود از تدابير دولت تدبير و اميد بود كه بايد از اين 

دستاورد صيانت كرد.«
او رانتي  بودن، سياس��ت زدگي، نفت��ي و دولتي بودن 
اقتصاد كش��ور را مورد اش��اره قرار دارد و افزود: چاره يي 
جز اصاحات ساختاري براي حل مشكل تاريخي اقتصاد 
نداريم. اين كاري بزرگ و خطير اس��ت. اين كار در دولت 
يازدهم آغاز ش��ده و بايد با س��رعت بيشتري تداوم يابد. 
عملياتي كردن سياست هاي اقتصادي مقاومتي در 4ساله 
آينده بايد انجام ش��ود. اين مساله در برنامه ششم توسعه 

تجلي يافته است. 
به گفته كرباس��يان بايد »رقابت مثبت« را گسترش 
دهيم تا اقتصاد سالم و مردمي داشته باشيم. دستاوردهاي 
دانش اقتصاد نشان داده كه محيط كسب وكار بر واگذاري 
بنگاه هاي اقتصادي اولوي��ت دارد و »نظام مالياتي« بايد 
اصاح شود. فرآيند واردات و صادرات بايد در يك پنجره 

واحد سر راست شود. بايد مقررات مخل رونق كسب وكار 
لغو و صدور مجوزهاي كسب وكار تسهيل شود و شوراي 

گفت وگو در دستور كار قرار  گيرد.«
 

وزارت خارجه به ديپلماسي اقتصادي توجه نمي كند
در ادام��ه صح��ن علن��ي صبح دي��روز پ��س از وزير 
پيش��نهادي اقتصاد نوبت به محمدجواد ظريف رس��يد. 
نماين��ده بهار و كبودرآهنگ و نماينده خميني ش��هر از 
مخالفان��ي بود كه در انتقاد از عملكرد وزارت امور خارجه 
س��خن گفتند. محمدعلي پورمختار ع��دم نظارت دقيق 
بر س��فرا و ديپلمات هاي ايران در كش��ورهاي خارجي و 
مش��كات فعالان اقتصادي و اتباع در خ��ارج از ايران را 
از نواق��ص جدي وزارت امور خارجه اع��ام كرد و افزود: 
مش��كل روابط سازنده با برخي كش��ورهاي منطقه يي و 
حاش��يه خليج فارس نيازمند تدبير ويژه تري است. پس 
از آن رييس كميس��يون اقتصادي مجلس در مخالفت با 
ظريف تصريح كرد: ديپلماس��ي اقتصادي موضوع مهمي 
اس��ت كه در س��ال هاي اخير همواره مورد تاكيد ما بوده 
است و خوشحاليم كه بعد از سوال از وزير و تاكيد رييس 
مجلس اقداماتي در اين ح��وزه صورت گرفت. به عقيده 
محمدرضا پورابراهيمي، وزيرامورخارجه اعتقادي به لزوم 

اصاح ساختار ديپلماسي اقتصادي ندارد. 
در ادامه اظهارات مخالفان، محمدجواد ابطحي گفت: 
من اگر جاي آقاي روحاني بودم، تيم ديپلماسي را عوض 
مي كردم. آقاي ظريف تعهدات��ي داده و تاش روزافزوني 
ك��رده ولي در اين موقعي��ت و با اين دولت بهتر اس��ت 
يك تيم ديگر با سياس��ت ديگر س��ر كار بيايند و بدانند 
ديگر آقاي ظريف با لبخندهاي��ش و قدم  زدن هايش در 
كنار رودخانه نيس��ت بلكه مثا يك ابطحي با شجاعت و 
خشونت خواهد آمد. او حين صحبت هاي خود تا اندازه يي 
وزارت امورخارجه و عملكرد ظريف را مورد انتقاد قرار داد 
كه وقتي مي خواس��ت ظريف را مورد خطاب قرار دهد به 
وي گفت »آقاي برجام« كه تعدادي زيادي از نمايندگان 
از ب��ه كار بردن اين عبارت به او خنديدند. هر چند وقتي 
اظهارات ابطحي تمام ش��د و از پش��ت تريبون كنار رفت 

به سمت ظريف رفته و با او مصافحه و ديده بوسي كرد. 

 عزت ملي مهم ترين دستاورد ظريف بود
عضو فراكس��يون اميد اما از موافق��ان عملكرد وزارت 
ظري��ف بود. حس��ين رض��ازاده ب��ا بيان اينك��ه فضاي 
همكاري خارجي با ايران در طول 4س��ال گذش��ته براي 
كش��ورهاي منطقه و بين المللي تبديل به يك فرصت و 
غنيمت ش��ده اس��ت، گفت كه اقدامات وزير خارجه در 
دولت يازدهم باعث گش��ايش در روابط خارجي شد. وي 
اس��تفاده هميش��گي از رهنمودهاي رهبري در سياست 
خارجي را يكي از نقاط مثبت ظريف دانست و افزود: مقام 
معظم رهبري درباره ايش��ان فرمودند: احساس قدرت و 
نشس��ت در مقابل ۶ قدرت جهاني و دفاع از اهداف توام 
با داشتن تدين، شجاعت و ايستادگي و زير بار زور نرفتن 
و دلس��وز انقاب بودن از ويژگي هاي ظريف است كه اين 
صحبت هاي رهبري بزرگ ترين نعمت براي آقاي ظريف 

بوده و دليل ما براي دفاع از ايشان است. 
همچنين بهرام پارسايي، سخنگوي فراكسيون اميد به 
عنوان موافق وزير پيشنهادي امور خارجه، بازگرداندن عزت 
ملي به كش��ور را نشان دهنده تقويت استفاده از ظرفيت 

ديپلماسي خارجي دانست و گفت كه تبديل شدن ايران 
به اثرگذارترين كشور در بين كشورهاي همسايه به دليل 
سياست خارجي و وجود ديپلمات كاركشته يي همچون 
آقاي ظريف اس��ت. وي خطاب به ظريف تاكيد كرد كه 
م��ردم به او اعتماد كرده و مي كنند. ن��ام او و وزرايي كه 
در دوران پسابرجام توانستند، منافع ملي را برگردانند در 
كنار شهداي عزيزمان بر تارك ملي ثبت خواهد شد. زهرا 
س��اعي، نماينده تبريز نيز در موافقت با وزير پيشنهادي 
امور خارجه اذعان كرد: ظريف نامي آشنا براي ايرانيان و 
بلكه جهانيان است كه با استقامت، گام هاي بلندي براي 
پيشبرد اهداف جمهوري اسامي ايران برداشته است اما 
نامايمت هاي بسياري را هم ديده است. طيبه سياووشي، 
نماينده تهران هم ديگر نماين��ده موافقي بود كه در اين 
خصوص تاكيد كرد: اقدامات و تاش هاي ديپلماتيك كم 
سابقه يي در اين حوزه انجام شده و موجبات خروج ايران 

از انزواي بين المللي را فراهم كرده است. 

 استقال، سياست خارجي را شكل داده است 
پس از اظهارت موافقان و مخالفان وزير پيش��نهادي 
امور خارجه از برنامه هايش دفاع كرد. محمدجواد ظريف 
با بيان اينكه خاضعانه شاكرم كه بار ديگر خدمت به مردم 
با وفا و ش��جاع ايران به بنده اعطا شده است، خاطرنشان 
كرد: درحالي با مشاركت با شكوه بيش از 41ميليون نفر 
در انتخابات آرام و امن براي كش��ور و سياس��ت خارجي 
اقت��دار آفريدند كه در محيط پيراموني ش��ان گاهي براي 
اداره يك شهر يا روستا ماه ها كشتار و خونريزي مي شود. 
وي افزود: استقال، خودباوري، جانبداري از مظلومان در 
برابر ستمگران كه معناي دفاع از حقوق بشر است سياست 
خارجي ايران در4دهه گذش��ته را ش��كل داده است. امام 
بزرگوار ما اين باور عميق را در مردم ايران نهادينه ساخت 
كه قدر قدرتي در جهان جز خداوند باري تعالي وجود ندارد 
و تمامي قدرت هاي جهان ناگزير به تسليم در برابر مردم 
هستند. وزير پيش��نهادي كابينه دوازدهم حسن روحاني 
با اش��اره به وظايف وزارت خارجه در قانون اساسي گفت: 
سند چشم انداز، سياست هاي اباغي مقام معظم رهبري 
در حوزه اقتصاد مقاومتي و برنامه ششم توسعه برنامه هاي 
كش��ور در حوزه سياست خارجي را مشخص كرده است. 
بين حفظ ارزش ها و آرمان هاي انقاب اسامي و سياست 

و رفتار سياسي رابطه ماهوي و منطقي وجود دارد. 

 ابهام درباره طرح تحول سامت
در ادامه بهارس��تاني ها بررسي صاحيت سيدحسن 
قاضي زاده  هاش��مي وزير پيشنهادي بهداشت و درمان را 
آغاز كردند. در جلس��ه نوبت صبح مجلس، يك نماينده 
در مخالفت با قاضي زاده هاش��مي سخنراني كرده بود اما 
به دليل تمام ش��دن زمان جلسه، نفرات بعدي به صحن 
علني عصر رسيدند. سيد هادي بهادري نماينده اروميه به 
عنوان نخستين مخالف هاشمي از نحوه ادامه طرح تحول 
س��امت اظهار نگراني كرد و گفت: درباره نارسايي هاي 
ادام��ه ط��رح تحول س��امت با توجه به سياس��ت هاي 
مقام معظم رهبري كه وزارت بهداش��ت را متولي حوزه 
سامت مي دانند دچار ابهام هستيم. وي خطاب به وزير 
پيشنهادي بهداشت گفت: بايد توجه به موضوع بهداشت 
را بيشتر از درمان مدنظر قرار دهيد و توجه به پيشگيري 
در دس��تور كار قرار گيرد. محمد قسيم عثماني نماينده 

بوكان نيز در مخالفت با وزير پيشنهادي بهداشت، درمان 
و آموزش پزشكي در مجلس شوراي اسامي اظهار كرد: 
همان طور كه از اس��م وزارتخانه ديده مي شود، اولويت با 
بهداش��ت است و تمركز بر بهداش��ت و اولويت دادن به 
بهداشت نسبت به درمان بايد مورد توجه قرار گيرد. يك 
نماينده اصولگراي مجلس با طرح چند پرس��ش از وزير 
پيشنهادي بهداشت درباره عملكرد معاون غذا و دارويش 
اذعان داشت: سوال ما اين است كه چه كساني نمايندگي 
انحصاري لنزهاي داخل چش��مي آلكان را دارند؟ چون 
به نظر مي رس��د برخي معاونان وزارت بهداشت با ناديده 
گرفتن منافع عمومي، منافع گروه هاي خاصي را تامين 
ك��رده و به همين دلي��ل ديگر بودجه عظيم س��امت 

پاسخگوي هزينه طرح تحول سامت نيست. 

 آقاي وزير با روحيه جهادي وارد وزارت 
بهداشت شد 

از جمله موافقان هاشمي براي مديريت دوباره وزارت 
بهداش��ت، نايب رييس كميسيون بهداش��ت و درمان 
مجلس ش��وراي اس��امي بود. مرتضي خاتمي با بيان 
اينك��ه طبق گزارش معاونت نظارت مجلس، 95درصد 
برنامه هاي قاضي زاده هاشمي منطبق بر اسناد بالادستي 
اس��ت، گفت: وزارت بهداش��ت وظايف گس��ترده يي از 
جمله سياس��ت گذاري ارائه خدم��ات و خريد خدمت 
دارد و م��ا اميدواري��م آقاي قاضي زاده هاش��مي با راي 
ب��الاي نماين��دگان در راس اين وزارتخان��ه قرار گيرد. 
ايشان كارنامه روش��ن چهار ساله و تجربه گران سنگ 
وزارت را دارد. عضو كميسيون اجتماعي مجلس نيز در 
موافقت با وزير پيش��نهادي بهداشت تاكيد كرد: پيش 
از دولت يازدهم 5 الي ۶ ميليون نفر فاقد هرگونه بيمه 
درماني بودند، مردم در مورد ۳50 قلم دارو با مش��كل 
مواجه بودند و آنها را با هزينه شخصي تهيه مي كردند. 
ام��ا آقاي وزير با روحيه جهادي وارد وزارت بهداش��ت 
شد و تحولي در اين زمينه ايجاد كرد. احمد بيگدلي با 
اش��اره به اجراي طرح تحول سامت در دوره مديريت 
قاضي زاده هاش��مي در وزارت بهداشت گفت كه در اين 
دوره كمب��ود دارو از ۳50 به ۳0 قلم رس��يده اس��ت. 
همچنين در ادامه غامرض��ا تاجگردون در موافقت با 
وزير پيش��نهادي بهداش��ت و درمان با اشاره به اينكه 
براساس گزارش ديوان محاسبات از تفريغ بودجه سال 
94 تقريبا خطا از حيث عملكرد در بهداش��ت و درمان 
نداشته ايم، گفت: كسي كه بتواند مشكات را شناسايي 
و برطرف كند، بهتر از قاضي زاده هاشمي نبود. نماينده 
گچس��اران در مجلس اظهار ك��رد: موافقان و مخالفان 
نكاتي را در ارتباط با وزير پيش��نهادي بهداشت مطرح 
كردن��د اما بنده از باب وظيفه س��اختاري خودمان در 
مجل��س اين نكته را ي��ادآوري مي كنم كه طرح تحول 
س��امت كه توسط آقاي قاضي زاده صورت گرفت، اين 
كار زاده مجلس بود. وي تصريح كرد: يادم نمي رود سه، 
چهار س��ال پيش در آغ��از كار دولت جديد در مجلس 
قبل و اين مجلس هم با قوت در برنامه ششم و احكام 
دايمي و س��اير فعاليت ها از جمل��ه بودجه اين طرح را 
ادامه داديم و روزي كه تصويب ش��د؛ اين اختيار را به 
دول��ت داديم كه اجرا كند؛ يعني يك درصد ماليات بر 
ارزش اف��زوده را اضافه كرديم تا دولت بتواند اين طرح 

را اجرا كند. 

 دستاوردهاي وزارت بهداشت در دولت يازدهم
وزير پيشنهادي بهداشت، درمان و آموزش پزشكي 
طي س��خناني و در دفاع از برنامه هاي پيش��نهادي در 
جلسه عصر پارلمان تاكيد كرد: اقدامات صورت گرفته 
در اي��ن دولت در بخش بهداش��ت و درم��ان به عنوان 
دستاورد نظام جمهوري اسامي ايران براي كشورهاي 
ديگر قابل بهره برداري و مطالعه است. قاضي زاده هاشمي 
اف��زود:  آنچه بايد عرض كنم اين اس��ت كه ما در طول 
چهار س��ال گذش��ته با حفظ و ارتقاي س��امت مردم 
اي��ران و امانتي كه به ما س��پرده ش��د، صادق بوديم و 
ب��ا مطالعه روي قان��ون برنامه پنجم و ب��ا وقت گذاري 
پاكدس��تي و انجام كار حرفه يي و غيرنمايشي و رعايت 
نظم و انضباط باعث ارتقاي ش��اخص هاي بهداشتي و 
درماني كش��ور شديم و س��امت هموطنان عزيز را در 
همه زمينه ها مطالبه كرديم. هنگامي كه دولت يازدهم 
كار خ��ود را آغ��از ك��رد، پرداخت بي��ش از 5۶درصد 
هزينه هاي س��امت از جيب مردم كشور ما را در زمره 
چهل كشور دنيا قرار داده بود در حالي كه اين شاخص 
اينك به استناد بررسي هاي بي طرفانه مركز آمار ايران 
مفتخري��م، اعام كنيم اين رقم ب��ه كمتر از ۳9درصد 
كاهش يافته اس��ت. وي تصريح كرد: براي كاهش هر 
يك درصد سهم پرداخت مردم 790ميليارد تومان بايد 
هزينه ش��ود و اي��ن دولت با كمتر از يك س��وم به اين 
توفيق دس��ت يافت و با هم��كاري وزارت تعاون و رفاه 
قري��ب به 11ميليون نفر با پرداخت حق بيمه توس��ط 
دولت تحت پوشش بيمه قرار گرفته اند و امروز مي توان 
ادعا كرد هر ايراني متقاضي بيمه س��امت صرف نظر از 
توانايي پرداخت حق بيمه مي تواند، تحت پوشش قرار 
گيرد. 11ميليون ايراني بيمه ش��دند و طي آمار وزارت 
كار و تعاون نزديك به 85درصد اينها درآمدشان كمتر 

از يك ميليون تومان بود. 
وي در بخش ديگري از صحبت هاي خود در خصوص 
اقداماتي كه در حوزه بهداشت و درمان و در نظام آموزش 
پزش��كي در دولت گذش��ته صورت گرفته است، گفت: 
بومي گزيني و اولويت قرار دادن مناطق محروم و روستاها 
و استقرار نظام ثبت بيماري ها براي بيش از 40برنامه ملي 
از بزرگ ترين توفيقات دولت در چهار سال گذشته است. 
اكنون در منطقه رتبه اول توليد علم در رش��ته پزشكي 
داريم و در اس��تنادات علمي نيز در چهار س��ال گذشته 
۳0درصد رش��د داش��تيم و به تعداد مقالات اضافه شده 
است و شايد نمايندگان محترمي كه دوره قبل در مجلس 
حضور داش��تند س��ردرگمي و مراجعات مردم براي پيدا 

كردن داروهاي ضروري را ديده باشند. 

 مخالفان و موافقان ابقاي وزير كار چه گفتند
در ادامه نمايندگان پس از بررس��ي صاحيت وزيران 
پيش��نهادي آم��وزش و پ��رورش، ارتباط��ات و فناوري 
اطاع��ات، اطاعات، امور اقتصادي و دارايي، امور خارجه 
و بهداش��ت و درمان، بررسي صاحيت علي ربيعي وزير 
پيش��نهادي تعاون، كار و رفاه اجتماع��ي را آغاز كردند. 
در بررس��ي صاحيت وزيران پيشنهادي ابتدا مخالفان و 
موافقان سخن گفتند و س��پس وزير پيشنهادي از خود 
دف��اع كرد. فرج الله رجبي نماينده ش��يراز در مخالفت با 
وزير پيش��نهادي تعاون، كار و رفاه اجتماعي با تش��ريح 
چالش ه��اي وزارت تعاون گفت: برخ��ي چالش هاي اين 
وزارتخان��ه، فراوزارتخانه يي اس��ت و بايد با كمك هيات 
دولت حل شود. بيكاري مساله اصلي كشور است. بيكاري 
را نمي شود فقط از وزارت تعاون خواست چون پارامترهاي 
غيرقابل كنترل آن از وزارتخانه تعاون فراتر است. نمي دانم 

چرا شما خودتان را برنامه ريز براي اين مساله مي دانيد. 
نماينده رشت از موافقان علي ربيعي در وزارت كار به 
جايگاه رفت تا سخنراني كند. محمدصادق حسني تاكيد 
كرد: آرامش در عين ركود گس��ترده برقرار اس��ت و ديگر 
خبري از اعتصابات كارگري نيست. وي افزود: دولت قبل از 
هدفمندي فرار كرد اما وزارت رفاه دولت تدبير و اميد يارانه 
4ميليون نفر را حذف كرد البته ما انتظار داش��تيم تعداد 
يارانه بيشتري را حذف كنند ولي آيا بايد به آن نمره قبولي 
داد يا خير؟ حداقل دستمزد كارگران بيش از تورم يا كمتر 
از آن افزايش يافته اس��ت. آيا به اين نمره قبولي مي دهيد 
ي��ا م��ردودي؟ نماينده مواف��ق ديگري ك��ه درخصوص 
عملكرد علي ربيعي صحبت كرد، نماينده مردم ش��هريار 
بود. محمد محمودي شاه نش��ين با بي��ان اينكه ثبات در 
مديريت تامين اجتماعي از اقدامات موفق ربيعي در وزارت 
تعاون و كار بوده است، گفت: وزارت كار يكي از مهم ترين 
وزارتخانه هاي دولت است و مسائل مربوط به بازنشستگان، 
مقابله با آسيب هاي اجتماعي، مهارت جويندگان كار و... 

همه در حوزه مسووليت اين وزارتخانه قرار مي گيرد. 

 كسي به خواستگاري رفت، به داماد گفتند 
چه كاره اي؟ گفت بازنشسته 

وزير پيش��نهادي تع��اون، كار و رفاه اجتماعي پس از 
س��خنان موافقان و مخالفان خود درباره برنامه ارائه شده 
ب��راي وزارت كار و رف��اه اجتماعي گف��ت: وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي بيش��ترين تعامل را با اقشار مختلف 
جامعه دارد و طبيعي است بيش از هر وزارتخانه ديگري 
به چشم بيايد و مورد نقد قرار بگيرد. او اضافه كرد: كسي 
به خواس��تگاري رفت، به داماد گفتند چه كاره يي؟ گفت 
بازنشسته. ما آن قدر در امور اين صندوق ها دخالت كرده ايم 
كه در 4سال گذشته يك ميليون نفر به بازنشسته ها اضافه 
شده اند. علي ربيعي با بيان اينكه وزارت تعاون، كار و رفاه 
اجتماعي لبه تعامل و ارتباط با مردم است و بهبود روابط 
دولت و ملت به نوع فعاليت و كار اين وزارتخانه بس��تگي 
دارد، اظهار داش��ت: در نطق رييس جمه��ور، معاول اول 
رييس جمهور و پيش از آن در سخنان رهبري در مراسم 
تنفيذ، موضوعات مختلفي را شنيديم كه در اين سخنان 

چهار موضوع اصلي از هفت موضوع مرتبط با ماست. 
او بح��ران فقر مطلق، بحران آس��يب هاي اجتماعي، 
بحران صندوق ها و بحران بيكاري را از موضوعات اصلي 
كش��ور دانس��ت و تصريح كرد: »اين چند موضوع، هم 
م��ورد توجه هيات دولت و هم مجلس و هم قوه قضاييه 
اس��ت كه به طور كل��ي موضوع مورد توج��ه حاكميت 
اس��ت و در اي��ن حوزه، كان��ون ح��ل آن وزارت تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي اس��ت.« پ��س از علي ربيعي نوبت 
به وزير پيش��نهادي جهاد كش��اورزي رسيد. او نيز پس 
از گ��وش دادن به نظرات موافق��ان و مخالفان خود، در 
دفاع از وزارتخانه مطبوعش س��خن گفت و برنامه هاي 

ارائه شده اش را براي بهارستاني ها تشريح كرد. 
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ايس�نا| تعدادي از نماين��دگان در تذكرات جداگانه يي بر اين موضوع تاكيد 
كردند كه مخالفان وزراي پيش��نهادي بايد در مقام مخالفت و موافقان در مقام 
موافقت صحبت كنند و روندي برخاف اين، مغاير شأن مجلس است و لازم است 

رييس جلسه با اين موضوع برخورد كند. 
محمد دامادي نماينده ساري در جلسه علني نوبت عصر روزگذشته مجلس 
اظهار كرد: در بررسي صاحيت وزراي پيشنهادي برخي نمايندگان وقت مخالفان 
را مي گيرن��د اما به عنوان موافق صحبت مي كنن��د؛ روندي كه در مجالس قبلي 
وجود نداشته و مشخص نيس��ت كه چه مسائلي پشت پرده است. وي افزود: از 
طرف ديگر براس��اس آيين نامه وزراي پيشنهادي بايد در زمان بررسي صاحيت 
در صحن علني حضور داش��ته باشند، اما آنها هر وقت كه مي خواهند مي آيند و 
مي روند و بعضا وزيري كه بررس��ي صاحيتش به اتمام رس��يده را نمي توان در 
مجلس پيدا كرد كه پاس��خ به س��وال نمايندگان را بدهد. برخي ديگر از وزرا از 
الان خود را وزير مي دانند و حتي دنبال گرفتن راي بالا هستند كه اين طور اصا 

درست نيست؛ چون مجلس جاي بحث است. 
همچنين حميدرض��ا فولادگر نماينده اصفهان ني��ز در تذكري ديگر گفت: 
اگر نماينده يي قرار اس��ت به عنوان مخالف وزير پيشنهادي صحبت كند بايد به 
مخالفت بپ��ردازد نه اينكه از اين وقت براي طرح مش��كات حوزه انتخابيه اش 

استفاده كند و در نهايت براي راي آوري وزير ابراز اميدواري نمايد. 
حش��مت الله فاحت پيشه نماينده اسام آباد غرب نيز در تذكر ديگري تاكيد 
كرد: بررسي صاحيت وزرا به معناي بحث بر سر برنامه هاي آنها و پاسخ وزرا به 
سوالات است نه اينكه افراد نطق آماده خود را بخوانند و وزرا نيز بدون توجه به 

سوالات تنها به بيان وعده ها بپردازند. وي يادآور شد: در مجلس هشتم نماينده يي 
وق��ت مخالف را گرفت ولي به عنوان موافق ح��رف زد. در آن زمان رييس وقت 
مجلس بعد از دو بار تذكر تريبون را براي بار سوم قطع كرد و ما از رييس جلسه 
مي خواهيم تنها به بيان تذكر بس��نده نكند و اجازه چنين روندي را در مجلس 
نده��د كه مخالف در پايان صحبت هايش ب��راي راي آوري وزيري ابراز اميدواري 

كند؛ چون اين، خاف شأن مجلس است. 
محمدرضا پورابراهيمي هم در اين زمينه اذعان داشت: متاسفانه در بررسي 
صاحي��ت وزرا هيچ كس به عنوان مخالف واقعي صحب��ت نكرد. من از آقاي 
خجس��ته خواس��تم مقداري از وقت مخالفت خود را به بنده بدهند؛ به همين 
دليل نامه يي به هيات رييسه داديم و اعام كرديم. وي افزود: بنده مي خواستم 
گزارش��ي از وضعيت اسفبار تامين اجتماعي دهم و اينكه حضور آقاي ربيعي 
ولو به اندازه يك دقيقه نيز در اين وزارتخانه به صاح نيست. پورابراهيمي ادامه 
داد: متاس��فانه آقاي خجس��ته نه تنها به من وقت نداد كه با روش نادرس��تي 
مطرح كرد كه اگر وقت ش��ود به من وقت مي دهند كه اس��تفاده از اين گونه 

الفاظ درست نيست. 
در ادامه علي لاريجاني در پاس��خ به اين تذكرات نمايندگان با تاكيد بر لزوم 
رعايت چارچوب آيين نامه در بيان اظهارات ناطقان گفت: اگر نماينده يي به عنوان 
مخالف ثبت نام كرده بايد در مخالفت صحبت كند و موافق نيز در مقام موافقت 
به ايراد سخن بپردازد. وي افزود: انتظار مي رود كه نمايندگان خود اين موارد را 
رعايت كنند؛ البته بنده نشنيدم كه نماينده مخالفي ابراز اميدواري كند كه وزيري 

راي آورد كه اگر اين طور باشد قطعا جاي ايراد و اشكال دارد. 

 تذكرات نمايندگان درباره جابه جايي اظهارات
مخالفان و موافقان وزيران پيشنهادي
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3 كلان
 خروجي بالقوه اقتصاد

يك كشور چقدر است؟
اميرحسين خالقي   

دكتراي سياست گذاري دانشگاه تهران  
شاخصي وجود دارد به نام »شكاف خروجي اقتصاد« 
يا »ش��كاف« GDP كه به زبان ساده مي گويد خروجي 
فعلي اقتصاد تا چه اندازه با حدي كه مي توانس��ت باشد، 
فاصل��ه دارد؛ اين ع��دد به صورت درص��دي از خروجي 

اقتصاد بيان مي شود و مي تواند مثبت يا منفي باشد. 
اگر اين عدد منفي باشد، يعني كشور نتوانسته است به 
اندازه ظرفيت اقتصاد شغل فراهم كند و خروجي داشته 
باش��د، اگر مثبت باش��د به آن معناست كه كشور از حد 
ظرفيت خود فراتر رفته است؛ اما گذشته از تمام معايبي 
 )GDP( كه ش��اخص هاي كلان مانند خروجي اقتصاد
دارد و در تفس��ير آنها بايد ب��ا احتياط عمل كرد؛ مثبت 
بودن اين شاخص به معناي مطلوب بودن اوضاع نيست! 

مثبت بودن ش��كاف خروجي به اين معناست كه در 
اقتصاد كش��ور تقاضاي كل بس��يار بيشتر از عرضه است 
و نيروي كار بايد بيش��تر از ح��د ظرفيت اش كار كرده تا 
آن تقاضا را برآورده كند، به بيان ديگر هزينه هاي نيروي 
كار افزايش مي يابد؛ اين را كنار تقاضاي بالاي محصولات 
و خدمات بگذاريم، معنايش اين اس��ت كه با يك اقتصاد 
تورمي روبه رو هس��تيم. در منفي ب��ودن هم عكس اين 
حالت به وجود مي آيد؛ اقتصاد به دليل وجود نبود تقاضاي 
كافي با ركود روبه روس��ت و بنگاه ها در سطح بهينه خود 
كار نمي كنند. حواسمان باشد در مملكتي كه با بالا رفتن 
قيمت نفت، خروجي اسمي اقتصاد تغيير زيادي مي كند؛ 
از اين ش��كاف مثب��ت و آمارها نتايج رادي��كال نگيريم؛ 
اقتص��اد را بايد مثل يك فيلم ن��گاه كرد، نه يك عكس، 
آنچه در كوتاه مدت به نظر دستاورد بزرگي است؛ شايد در 

»بلندمدت« چيزي جز فاجعه نباشد. 

قدرداني ۱۷۲ نماينده مجلس 
از طيب نيا

۱۷۲نماين��ده مجلس طي نامه ي��ي ضمن تقدير از 
زحم��ات طيب نيا وزير اقتصاد دولت يازدهم، نقش وي 
را در مديريت بحران اقتصادي كش��ور موثر و تاثيرگذار 
خواندند.  به گزارش مهر، در جلس��ه علني نوبت صبح 
روز چهارشنبه مجلس شوراي اسلامي نامه ۱۷۲نماينده 
مجلس ب��راي تقدير از زحمات طيب ني��ا وزير اقتصاد 
دولت يازدهم قرائت ش��د.  در اين نامه آمده اس��ت: در 
پاي��ان دولت يازدهم بر خ��ود لازم مي دانيم از خدمات 
ارزن��ده آقاي دكتر طيب نيا ب��ه عنوان جوان ترين عضو 
كابينه يازدهم كه توانس��ت بالاتري��ن راي اعتماد را از 
مجلس كس��ب كند و با هداي��ت وزارت اقتصاد نقش 
موث��ري در مديريت بحران اقتصادي كش��ور ايفا كند، 
تقدير كني��م. اميدواري��م از تجارب ايش��ان در دولت 

دوازدهم استفاده شود. 

افزايش هماهنگي تيم اقتصادي 
در دولت دوازدهم

محمدرضا تابش گفت: تصور مي كنم با وزارت اقتصاد 
مس��عود كرباس��يان با همراهي آقايان زنگنه، نوبخت و 
ربيعي و ش��ريعتمداري تحت فرمان جهانگيري بتوانند 
وضعي��ت اقتصادي كش��ور را بهبود ببخش��ند و از همه 
مهم تر اينكه اصول اقتصاد مقاومتي را در دولت دوازدهم 
پياده كنند.  نايب رييس فراكسيون اميد در گفت وگو با 
ايلنا در خصوص معرفي كرباس��يان و ش��ريعتمداري به 
عنوان وزراي پيش��نهادي اقتص��اد و صنعت به مجلس 
ش��وراي اسلامي گفت: اعلام اين دو فرد نتيجه تغييرات 
اقتصادي  هس��تند ك��ه رييس جمهور نس��بت به دولت 
يازدهم انجام داده اس��ت و نشان از اين دارد كه روحاني 
براي خروج اقتصاد از ركود و پويايي كشور نيازمند ترميم 
اين دو حوزه بوده اس��ت.  نماين��ده اردكان ادامه داد: در 
دنياي امروز مديريت به همراه تخصص از اهميت بسزايي 
برخوردار اس��ت. امروز در خيلي از كشورهاي پيشرفته 
وزير بهداشت آن كش��ور لزوما پزشك نيست بلكه يك 
مدير توانمند است. تيم اقتصادي دولت دوازدهم متشكل 
از افرادي عملگراس��ت. عضو كميسيون برنامه و بودجه 
ادامه داد: كرباسيان نيز در وزارت نفت و صنايع مشغول 
بوده و در دولت يازدهم اتوماسيون گمرك را پايه گذاري 
كرده اس��ت. اينها تماما براي يك تي��م اقتصادي نقطه 

مثبت محسوب مي شود. 

رفع مشكل توقف 
كاميون هاي ايراني 

مدير گمرك ماهيرود با بيان اينكه مش��كل توقف 
كاميون هاي ايراني در مرز حل شده، گفت: از سه شنبه 
ش��ب، تردد كاميون ها در مرز حال��ت عادي پيدا كرده 
اس��ت.  به گزارش ايلنا، در چند روز گذش��ته تعدادي 
از كاميون هاي ايراني حامل س��وخت در مرز افغانستان 
متوقف شده بودند؛ كاميون داران كه حدود 5 روز مجبور 
به توقف در مرز ماهيرود شده بودند، نسبت به اين قضيه 
اعتراض داشته و معتقدند بايد بابت توقف به آنها جريمه 
پرداخت ش��ود.  به گفت��ه اين كامي��ون داران، گمرك 
افغانس��تان به بهانه اس��تاندارد نبودن س��وخت، اجازه 
تردد را نمي داد.  در همين رابطه علي اكبر كياني مدير 
گمرك ماهيرود در خراسان جنوبي با تاييد خبر توقف 
حدود 60 كاميون ايراني به مدت 5روز در منطقه مرزي 
افغانس��تان گفت: از سه شنبه شب مشكل حل شده و 
هم اكن��ون تردد به حالت عادي جريان دارد.  وي دليل 
بروز مشكل را نمونه گيري از سوخت كاميون ها توسط 
ماموران گمرك افغانستان عنوان كرد و گفت: گرچه اين 
نوع توقف ها در بس��ياري از مرزها طبيعي است، اما اگر 
افغانستان سوخت باكيفيت بهتري بخواهد، بايد به تجار 

خود بگويد كه قيمت بيشتري بپردازند. 
كياني تاكيد كرد: در جلس��ه روز سه شنبه با رييس 
گمركات ولايت فراه افغانستان مشكل به طور كامل حل 

شد و كاميون داران هم شروع به حركت كردند. 
او با بيان اينكه سه مرز ديگر خراسان جنوبي بازارچه 
هستند و فقط به درد پيله وري مي خورند، گفت: تنها از 
طريق مرز ماهيرود اس��ت كه صادرات اساسي از جمله 
صادرات س��وخت صورت مي گيرد و طبيعي اس��ت كه 
گاهي مشكل اخلال در تردد و ترافيك سنگين در اين 

مرز به وجود بيايد. 

ديدگاه

اخبار كلان

كارشناسان در گفت  و گو با »تعادل« تحليل كردند

منطق كلان ماليات بر سپرده

نتايج يك پژوهش اقتصادي نشان مي دهد

تشتت آراي قانون گذاران در حمايت از توليد
گروه اقتصاد كلان  

نتايج يك پژوهش اقتصادي نشان مي دهد، حمايت 
از بخ��ش توليد در طول برنامه هاي 6 گانه توس��عه با 
تش��تت آرا در سياس��ت گذاران، نب��ود ي��ك نگرش 
منظ��م و واحد درخص��وص راهكارهاي رش��د توليد 
داخلي، فقدان وجود يك اس��تراتژي مشخص توسعه 
صنعت��ي، عدم وجود يك نهاد مركزي مديريت كننده 
و تعيين كنن��ده ن��وع حمايت ه��ا همراه بوده اس��ت. 
كارشناس��ان مركز پژوهش هاي مجلس در گزارش��ي 
ب��ا به كارگيري روش تحليل محت��وا تلاش كرده اند با 
جست وجوي كليدواژه هاي مرتبط با مفهوم »حمايت 
از توليد« مستخرج از متن قوانين برنامه اول تا ششم 
توسعه تصويري كلي از رويكردها و ابزارهاي حمايتي 
قانون گذار از توليد در كشور در دوره زماني اين مطالعه 

)۱368 تا ۱399( ترسيم كنند. 
ب��ه گزارش»تعادل« بازوي پژوهش��ي مجلس در 
گزارش��ي تحت عنوان»الگوي راهب��ردي حمايت از 
توليد« آورده اس��ت: گزافه نيست اگر بگوييم دغدغه 
اصلي اين روزه��اي سياس��ت گذاران و قانون گذاران 
كش��ور حمايت از توليد ملي است. تقريبا اين اجماع 
ش��كل گرفته اس��ت كه با تقويت توليد رقابت پذير و 
دانش بني��ان مي توان ش��اخص هاي اقتصادي به  ويژه 
اش��تغال را بهبود بخشيد و اقتصاد كشور را در مقابل 
ش��وك هاي داخلي و خارجي مصون داش��ت. در اين 
پژوهش پس از اس��تخراج مواد معطوف به حمايت از 
توليد در قوانين برنامه هاي توسعه اول تا ششم، تلاش 
ش��ده اولا نوع حمايت از توليد توس��ط قانون گذار در 
قوانين برنامه توس��عه و ثانيا كميت ه��ر يك از انواع 

حمايت ها روشن شود. 
اي��ن نهاد ان��واع حمايت ه��ا از تولي��د را به ۲0 
گونه دسته بندي كرده اس��ت كه عبارتند از: ارزي، 
بيمه يي، تامين مالي، ترجيحي، تشكيلاتي، تضمين 
خري��د محصولات، تعرفه يي، دسترس��ي ب��ه بازار، 
ديپلماتيك، رس��انه يي-تبليغاتي، رقابت و تس��هيل 

ورود، زيرس��اختي، فني و آموزش��ي، قضايي، كلي، 
مالكيت معنوي، مالياتي، مقرراتي، منطقه يي و ارائه 
نهاده ها، يافته هاي اين پژوهش حاكي از آن اس��ت 
كه از مجموع 8۷۲ ماده قوانين توسعه اول تا ششم 
۱60ماده)حدود يك پنج��م؛ ۱8درصد( به حمايت 
از تولي��د اختصاص داده ش��ده اس��ت. بيش��ترين 
م��واد حماي��ت از تولي��د در قانون برنام��ه چهارم 
توس��عه)۲5درصد( و كمترين اي��ن نوع حمايت در 

قانون برنامه اول)۱5درصد( مقرر شده است. 
علاوه ب��ر اين 358 حكم مرب��وط به حمايت از 
توليد در ان��واع ۲0 گانه در 6 قانون برنامه توس��عه 
وجود دارد. بيش��ترين احكام حماي��ت از توليد در 
قانون برنام��ه چهارم توس��عه)98حكم( و كمترين 
اح��كام با هدف م��ورد بحث در قان��ون برنامه اول 

توسعه)۱۱حكم( مقرر شده است. 
بيش��ترين نوع حمايت، حمايت از طريق تامين 
مال��ي)در مجموع ۷9حكم؛ ۲۲درص��د( و كمترين 
نوع حمايت، حمايت دسترس��ي به بازار)در مجموع 
۲حكم؛ ۱درصد( بوده اس��ت. بدين ترتيب به  لحاظ 
كم��ي، قانونگ��ذاران در برنامه ه��اي 6 گانه حدود 
يك پنج��م از اح��كام حمايت از تولي��د را به تامين 
مال��ي به  وي��ژه از طريق تس��هيلات بانكي به توليد 
اختصاص داده اند. در بخش پاياني گزارش، حمايت 
از تولي��د از حيث بخش��ي مورد توجه ق��رار گرفته 
است. اين حمايت ها به ۱0بخش انرژي، حمل ونقل، 
س��اختمان و مس��كن، س��اير خدم��ات، ص��ادرات 
غيرنفتي، صنعت، چند بخش��ي، فني و مهندس��ي، 
كش��اورزي و معدن تفكيك ش��ده اس��ت. بررسي 
صورت گرفته، نشان مي دهد در مجموع قانون گذار 
در 6 قانون برنامه توس��عه در ۱83حكم از بخش يا 
بخش هاي��ي خاص)۱06حكم( همچنين بخش هاي 
متعدد)چندبخش��ي()۷۷حكم( حمايت كرده است. 
طبق بررس��ي ص��ورت گرفت��ه بيش��ترين حمايت 
م��وردي درخص��وص بخش كش��اورزي )۲۷حكم؛ 

۱5درصد( و كمترين حماي��ت موردي درخصوص 
بخ��ش س��اختمان و مس��كن)6 حك��م؛ 3درصد( 
صورت گرفته اس��ت اما مجموعا در 6 قانون برنامه 
توسعه بيش��ترين مواد از بخش هايي متعدد نه يك 
بخش خ��اص حماي��ت كرده اند)مجموعا ۷۷حكم؛ 

4۲درصد(. 
در ادامه اين گزارش آمده است: براي آنكه مشخص 
ش��ود كه حمايت هاي اعمال شده تا چه اندازه اهداف 
مد نظر را پوش��ش داده اس��ت قطعا نيازمند بررسي 
گزارش هاي ارزيابي عملكرد مفاد برنامه هاي توس��عه 
هس��تيم ك��ه در اين گ��زارش بدان پرداخته نش��ده 
اس��ت. همچنين شايان ذكر است از آنجا كه براساس 
اغلب گزارش هاي نظارت��ي، تحقق و عملكرد قوانين 
برنامه هاي توس��عه اندك بوده اس��ت، مي توان نتيجه 
گرف��ت، تعداد مواد بيش��تر هر قانون برنامه توس��عه 
نسبت به قانون برنامه توسعه ديگر به معناي حمايت 
واقعي بيشتر از توليد در دوره آن قانون برنامه نيست. 
نكته ديگر اينكه گاهي افزايش حجم احكام حمايت از 
توليد در يك قانون برنامه توسعه ناشي از عدم اجراي 
مفاد حمايتي در قانون برنامه توس��عه پيشين است؛ 
بنابراين موارد مكرر و مش��ابه مي تواند بيانگر ناكارايي 
عملكرد نظام قانون گذاري و نظام حقوقي در اين باره 

نيز تلقي شود. 
با توج��ه به نكات مطرح ش��ده، مي توان چنين 
نتيج��ه گرفت كه ص��رف تصويب انب��وه قوانين و 
مقررات ب��راي حمايت از توليد كافي نيس��ت بلكه 
بايد بس��تر و زمينه اجراي عادلانه و بي طرفانه اين 
قواني��ن را ني��ز در نظر گرفت تا ب��ه نتيجه مطلوب 
و مد نظر قانون گذار دس��ت ياف��ت. به  عبارت ديگر 
وجود قوانين براي هدفي خاص � در اينجا حمايت 
از تولي��د مل��ي � صرفا بخش��ي از منظومه ضروري 
براي تحقق حاكميت قانون اس��ت؛ حاكميت قانون 
همچنين مس��تلزم اجراي برابر و بي طرفانه قوانين 

است. 

با توجه به نتايج به دست آمده اين گزارش، اكنون 
س��وال مهم اين اس��ت كه آيا راهبرده��اي انتخابي 
قانون گذار در برنامه هاي توسعه در حمايت هاي خاص 
از توليد در بخش هاي خاص به تحقق آن اهداف منجر 
ش��ده اس��ت يا خير. براي مثال يكي از سوالات قابل 
طرح آن اس��ت با وجود اينكه براس��اس اين پژوهش 
حدود يك پنجم از اح��كام حمايت از توليد به تامين 
مال��ي ب��ه  ويژه از طريق تس��هيلات بانك��ي به توليد 
اختصاص داده ش��ده چرا همچنان بدترين مولفه در 
نظرس��نجي پايش محيط كسب وكار، مولفه »مشكل 

دريافت تسهيلات از بانك ها« است؟
در ادامه اين گزارش آمده اس��ت: از آنجا كه براساس 
اغل��ب گزارش ه��اي نظارتي، تحقق و عملك��رد قوانين 
برنامه هاي توسعه اندك بوده است، مي توان نتيجه گرفت 
تعداد مواد بيشتر هر قانون برنامه توسعه نسبت به قانون 
برنامه توس��عه ديگر به معناي حمايت واقعي بيشتر از 

توليد در دوره آن قانون برنامه نيست. 
نكته ديگر اينكه گاهي افزايش حجم احكام حمايت 
از توليد در يك قانون برنامه توسعه ناشي از عدم اجراي 
مفاد حمايتي در قانون برنامه توس��عه پيش��ين اس��ت؛ 
بنابراي��ن موارد مكرر و مش��ابه مي تواند بيانگر ناكارايي 
عملكرد نظام قانون گذاري و نظ��ام حقوقي در اين باره 

نيز تلقي ش��ود.  نكته ديگر اينكه براساس يافته هاي 
اين پژوهش از مجموع ۱83حكم حمايتي بخش��ي 
در 6 قان��ون برنامه توس��عه، ۷۷حكم)4۲درصد( به 
متعدد(  بخش��ي«)بخش هاي  »چن��د  حمايت هاي 

اختصاص داشته است. 
ب��ا توجه به اينكه هر يك از بخش هاي اقتصادي 
در ايران با مش��كلات خاصي مواجه اند، سهم بالاي 
حمايت هاي چند بخش��ي، رويكردي غيراثربخش و 
صرفا براي رفع تكليف سياس��ت گذار تلقي ش��ده و 
الزام اس��ت از اتخاذ چنين رويكردي پرهيز ش��ود. 
ب��ا در نظر گرفت��ن ملاحظات پيش گفت��ه آنچه در 
اين تحقيق بدان دست يافته ايم، انواع حمايت هاي 
۲0 گانه از توليد، توزيع و فراواني آنها در بخش هاي 
اقتص��ادي و رويكرده��اي قواني��ن برنامه توس��عه 
درخص��وص ه��ر كدام از آنه��ا بوده اس��ت. به  نظر 
مي رس��د، نوع حمايت ها و بخش هاي حمايت شده 
در هر قانون برنامه، نش��ان دهنده وجود تش��تت آرا 
در سياس��ت گذاران، نبود يك نگرش منظم و واحد 
درخصوص راهكارهاي رش��د توليد داخلي، فقدان 
وجود يك اس��تراتژي مش��خص توس��عه صنعتي، 
ع��دم وجود ي��ك نه��اد مرك��زي مديريت كننده و 

تعيين كننده نوع حمايت ها و موارد ديگر است. 

گروه اقتصاد كلان  هادي سلگي 
ماه هاي گذش��ته طرح دريافت ماليات از س��ود 
س��پرده ها با جديت بيش��تري مطرح شده است هر 
چن��د اجراي چنين طرح هايي ني��از به يك فرآيند 
طولاني از نوش��تن لايحه تا تصوي��ب در مجلس و 
تاييد ش��وراي نگهبان دارد اما مدافعان زيادي بين 
مس��وولان و كارشناس��ان اقتصادي وجود دارد كه 
معتقدند ب��راي برقراري تعادل اقتص��اد كلان بايد 

هرچه سريع تر اين طرح به اجرا درآيد.
البت��ه ذكر اين نكته لازم اس��ت كه طبق گفته 
يك مقام مس��وول در سازمان ماليات كشور به طور 
قطع دريافت ماليات از س��پرده هاي بانكي مشمول 
س��پرده هاي خرد كه جنبه پس اندازي براي گذران 

زندگي را دارد، نخواهد بود. 

 موافقان و مخالفان ماليات بر سود
به گزارش»تع��ادل« در اصلاحيه قانون مالياتي 
سال ۱3۷۷ يكي از پايه هاي مالياتي، سود بانكي در 
نظر گرفته ش��د اما تاكنون هنوز اين طرح مالياتي 
به دلايل مختلف اجرايي نش��ده است. سال گذشته 
كه دوباره اين بحث بر س��ر زبان مسوولان دولتي و 
كارشناسان افتاد، مخالفان و موافقان زيادي درباره 
مزيت ها و معايب آن سخن گفتند. موافقان به طور 
كلي 3 دليل براي اخذ ماليات از سود بانكي مطرح 
مي كنن��د ك��ه اصلي ترين آن به تجربه كش��ورهاي 

ديگر برمي گردد. 
به باور اينها بيش��تر كش��ورهاي دنيا سود بانكي 
را ب��ه منزله درآمد اف��راد در نظر مي گيرند و از اين 
جه��ت طبق قان��ون ماليات بر درآم��د بايد ماليات 
خ��ود را بپردازند. رييس كل س��ازمان امور مالياتي 
اخيرا گفته بود:»مطالعه يي انجام داديم و 30كشور 
را بررس��ي كرديم. از اين 30كش��ور در ۲۷كش��ور 
ماليات از س��ود سپرده اخذ مي ش��ود. در كشور ما 
هم در موسس��ات مجاز قانوني از س��پرده ها ماليات 
اخذ نمي ش��ود البته از موسس��ات غيرمجاز ماليات 
دريافت مي ش��ود تا مردم پول خود را در موسسات 

غيرمجاز نگذارند.«
عباس هش��ي، كارش��ناس امور مال��ي و بانكي 
يك��ي ديگر از اين موافقان اس��ت ك��ه در گفت وگو 
با »تع��ادل« مي گويد: همه جاي دنيا س��ود بانكي 
مشمول ماليات است اما متاسفانه در اصلاحيه نظام 
مالياتي سال ۷۷ اين ماليات براساس يك استدلال 
عوام پس��ند حذف شد؛ استدلالي كه مي گفت نبايد 
از كساني كه از سود بانكي گذران زندگي مي كنند، 

ماليات گرفت. 
اي��ن موض��وع بع��د از مدت��ي به دلي��ل برخي 
كژكاركردها لوث شد. به طور مثال ديده شد تقريبا 
همه كس��اني كه از س��ود بانكي منتفع مي شوند نه 
افرادي هس��تند كه با آن گ��ذران زندگي مي كنند 
بلكه سرمايه داراني با انگيزه هاي سوداگرانه هستند.  
به گفته وي با اين حال روش��ن ش��دن اين موضوع 

نتوانس��ت مانع اجراي طرح ماليات س��تاني از سود 
بانكي ش��ود اما اين  بار ب��ا قصد جلوگيري از خروج 
س��پرده ها به بازارهاي غيرمولد و دلالي مانند بازار 

ارز و ملك اجرا نشد. 
هشي معتقد است اگر قرار باشد يك روز قوانين 
مالياتي به طور كامل و مناس��بي اصلاح شود قطعا 

يكي از پايه هاي مالياتي بايد سود سپرده ها باشد. 
 دومي��ن دليل��ي كه موافق��ان اين ط��رح ارائه 
مي كنند به افزاي��ش پايه هاي مالياتي براي افزايش 
درآمدهاي پ��اك مالياتي به جاي نفت اس��ت. اين 
اس��تدلال در راستاي كاهش وابس��تگي بودجه به 
س��رمايه هاي ميان نس��لي مانند نفت و ديگر مواد 
خام اظهار مي ش��ود. از نظر اين گروه سومين دليل 
به اتفاقي برمي گردد كه در س��ال هاي اخير يكي از 
معضلات اصلي اقتصاد كش��ور را به بار آورده است؛ 

چسبندگي نرخ هاي سود بانكي. 
عل��ي طيب نيا، وزي��ر امور اقتص��ادي و دارايي 
يكي از موافقان وضع ماليات بر س��ود سپرده هاي 
بانكي اس��ت كه به سومين اس��تدلال گفته شده، 
تكي��ه مي كن��د. طيب ني��ا در اين خصوص س��ال 
گذش��ته گفته بود:»الان كه نرخ تورم در كش��ور 
به ۱۲ درصد رس��يده اس��ت، برخ��ي بانك ها نرخ 
سود س��پرده ۲۲ درصد پرداخت مي كنند آن هم 
بدون ريسك، چرا نبايد ماليات بدهند، حتما بايد 

ماليات بدهند.«

 پرداخت سود بانكي منشا تورم
درح��ال حاضر يكي از منابع كس��ب س��ود در 
اقتصاد ايران بهره بانكي اس��ت. حسين راغفر، عضو 
هي��ات علم��ي دانش��گاه الزهرا در ي��ك ميزگردي 
ك��ه براي بررس��ي برنامه ه��اي وزراي پيش��نهادي 
دوازدهمين رييس جمهوري برگزار شده بود، گفت: 
سال 95 در كشور رقم قابل توجهي بابت نرخ سود 
بانكي توزيع ش��ده و س��رانه هر تهراني در دريافت 
س��ود بانك��ي ۱0/5ميليون تومان اس��ت كه رقمي 

وحشتناك به شمار مي رود. 
اي��ن اقتصاددان با بي��ان اينكه افزايش نرخ بهره 
ناش��ي از توليد، نوآوري و خلاقيت نيس��ت، گفت: 
پرداخت اين س��ود منش��أ تورم است اما عده يي كه 
آن را پرداخت مي كنند از آن منتفع شده و در كنار 
افزايش نرخ س��ود بانكي به دنبال بالا رفتن نرخ ارز 
هس��تند و م��دام آن را در رس��انه ها مطرح كرده و 
به صورت سازماندهي شده در كريدورهاي مجلس 
حض��ور مي يابند و ب��راي افزايش ن��رخ ارز رايزني 
مي كنن��د به اين معنا كه اكن��ون افكار عمومي هم 
كاملا پذيرش افزايش نرخ ارز را دارند بنابراين بايد 

منتظر افزايش تورم باشيم. 
وي اظهار كرد: تورم ريشه در سياست هاي غلط 
دولت دارد و نظام مالياتي را نيز دچار مشكل كرده 
اس��ت به اين معن��ا كه توليد را تنبي��ه، هزينه هاي 
آن را افزاي��ش و رباخواري و س��وداگري را ترغيب 

مي كند. بر اين اس��اس مي ت��وان نتيجه گرفت كه 
انگيزه كس��ب سود از س��پرده كه يكي از دلايل آن 
مي توان��د عدم مالي��ات دهي انها باش��د، در نهايت 
موجب ت��ورم و به ضرر طبقه كم درآمد ش��ود. اما 
اخيرا در ميان كارشناس��ان س��والي مطرح ش��ده 
كه در ص��ورت وضع ماليات بر س��پرده مقصد اين 
دارايي ها به كدام س��و خواهد بود. آنها نگراني خود 
را از وضعيت��ي مط��رح مي كنند كه اي��ن دارايي به 
س��مت بازارهاي دلالي و غيرمول��د مانند بازارهاي 
ارز و مس��تغلات و طلا انتقال يابد و موجب افزايش 
حباب��ي قيمت اين كالاه��ا و در نهاي��ت تورم كل 
ش��وند. اين موضوع احيانا از س��وي مخالفان طرح 
ماليات بر نرخ سود مطرح مي شود. دلايل اصلي اين 
مخالفان همانطور كه گفته ش��د به خروج سپرده ها 
به بازارهاي غيرمولد، عدم اعتمادس��ازي س��ازمان 

مالياتي برمي گردد. 
ولي الله س��يف س��ال گذش��ته در بحبوحه اين 
بحث ه��ا بطور مداوم ب��ه تكذيب درياف��ت ماليات 
از س��ود س��پرده هاي بانكي مي پرداخ��ت و عنوان 
مي كرد:»اين موضوع در دستور بانك مركزي نيست 

و مصوبه يي دراين خصوص وجود ندارد.«
دليل دومي كه مخالفان ارائه مي كنند اين است 
ك��ه نظام مالياتي ما فاقد اعتماد عمومي اس��ت كه 
به گفته يك كارش��ناس )كه تماي��ل به ذكر نامش 
نداشت(، اين امر به دو دليل رخ داده است: مردم در 

ايران مقصد و محل ه��اي هزينه كردن ماليات هاي 
خ��ود را ب��ه درس��تي نمي دانن��د. دوم اينكه نظام 

مالياتي ما به شدت ناعادلانه است. 
نظ��ام مالياتي م��ا نيازمن��د يك پاكس��ازي و 
اصلاح س��اختاري عميق براي اعتمادسازي است. 
اينها مي گويند اگر ماليات س��تاني اجباري از سود 
سپرده ها به اجرا درآيد با توجه به وضعيت ساختار 
كنوني سازمان ماليات كش��ور، اين سازمان شبيه 
به ش��هرداري خواهد ش��د و به حد زي��ادي آلوده 

خواهد شد. 

 تعميق خروج سپرده ها
اين گروه درباره استدلال گروه اول در زمينه تجربه 
كش��ورهاي ديگر نيز عنوان مي كنند: در اين كشورها 
ماليات از سرمنشاها گرفته مي شود. به طور مثال وقتي 
كس��ي يك س��پرده ۲00ميليون توماني دارد، بانك 
مربوطه قبل از پرداخت س��ود اين سپرده ماليات آن 
را محاس��به و به حساب دولت واريز مي كند. به گفته 
آنها اين ماليات از فرد س��پرده گذار گرفته نمي ش��ود، 
بلكه همانند ماليات بر ارزش افزوده از سرچشمه يعني 
بانك)ب��ه نيابت از ش��خص( گرفته مي ش��ود. در اين 
صورت نيازي هم به اطلاعات بانكي افراد وجود ندارد. 
يكي ديگ��ر از مخالف��ان اصلي اخ��ذ ماليات از 
سپرده هاي بانكي، بانك ها هس��تند كه مي ترسند، 
اين موضوع برايش��ان دردسرس��از شده و به خروج 
بيش از گذشته منابعش��ان بينجامد. تمام اينها در 
شرايطي اس��ت كه اكنون هم نظام بانكي با مشكل 
خ��روج س��پرده ها مواجه اس��ت و همي��ن امر هم 
س��بب ش��ده كه هر طرحي در اين رابطه با شك و 
ترديدهاي خاص خود در نظام بانكي همراه باشد. 

با اي��ن حال طبق گفته هاي يك مقام مس��وول 
در سازمان امور مالياتي دريافت سود از سپرده هاي 
بانكي هنوز به صورت جدي مطرح نشده است و هر 
اقدامي كه قرار باش��د انجام گيرد بايد تاييد مجلس 
را داش��ته باش��د.  به گفته اين مس��وول دولتي كه 
با خبرگ��زاري مهر بدون ذكر نامش گفت وگو كرده 
اس��ت: قرار نيست كه دريافت ماليات از سپرده هاي 
بانك��ي بدون هيچ مقدمه يي اجرايي ش��ود، بلكه به 
طور قطع نظام بانكي و س��ازمان ام��ور مالياتي، به 
صورت ش��فاف برنام��ه خود را اع��لام خواهند كرد 
بنابراين مردم نگران نباش��ند.  ب��ه گفته اين مقام 
مس��وول، بطور قطع دريافت ماليات از سپرده هاي 
بانك��ي، مش��مول س��پرده هاي خ��رد ك��ه جنب��ه 
پس اندازي ب��راي گذران زندگ��ي را دارد، دريافت 

نخواهد شد. 
به ط��ور كل كارشناس��ان از اين بح��ث اينگونه 
نتيجه گيري مي كنند اين موضوع كه بايد از س��ود 
س��پرده ها در ايران هم ماليات گرفت، منطقي است 
اما سال هاي س��ال است كه چنين مالياتي از مردم 
دريافت نش��ده و وضع يك باره و بدون زمينه سازي 

آن اختلال ايجاد مي كند. 

گروه اقتصاد كلان  
بانك مركزي در گزارش اخير خود از جزئيات هزينه و درآمد 
خانوارها در س��ال گذش��ته خبر داد كه براساس آن هزينه هاي 
خانوار ش��هري از درآمد پيش��ي گرفته است. اين خلأ درآمدي 
خانوار ش��هري درحالي از سوي بانك مركزي اعلام مي شود كه 
چندي پيش مركز آمار ايران عكس اين موضوع را گزارش كرد 

و از مازاد درآمد خانوار شهري در سال گذشته خبر داد.

اما براس��اس گزارش بانك مركزي، در س��ال 95 متوس��ط 
هزين��ه خانوار ش��هری با ۱۱.4درصد افزايش ب��ه 39ميليون و 
300هزار تومان رس��يده كه خوراكی ها و مس��كن، آب، برق و 
گاز و س��اير سوخت ها بيش��ترين سهم را در اين هزينه به خود 
اختص��اص دادند. متوس��ط درآمد ناخالص س��الانه يك خانوار 
در س��ال ۱395 ح��دود 39ميليون و ۲3۷ه��زار و 300تومان 
)ماهان��ه ح��دود 3ميليون و ۲69ه��زار و 800 تومان( بوده كه 

نس��بت به سال ۱394 معادل ۱۱.3درصد افزايش داشته است. 
69.3 درص��د از كل درآمد ناخال��ص را درآمد پولی ناخالص و 
30.۷درص��د را درآم��د غيرپولی )ش��امل ارزش اج��اری خانه 
شخصی( تشكيل داده است. از كل هزينه های ناخالص خانوار به 
ترتيب 35.5 درصد به مسكن، آب، برق و گاز و ساير سوخت ها، 
۲۲.9درصد به خوراكی ها و آش��اميدنی ها، ۱0.6درصد به حمل 
و نق��ل و 8.4 درص��د به كالاه��ا و خدمات متفرق��ه اختصاص 
يافته اس��ت؛ اين درحالی اس��ت ك��ه 5.9 درص��د هزينه ها به 
بهداش��ت و درمان، 4.3درصد به پوش��اك و كفش، 4.0درصد 
ب��ه لوازم، اث��اث و خدمات مورد اس��تفاده در خانه و ۲.۱درصد 

به ارتباطات تعلق داش��ته است. همچنين در سال مورد بررسی 
متوس��ط تعداد افراد خانوار 3.33 نفر بود كه نس��بت به س��ال 
 قبل كاهش داش��ته اس��ت. از كل تعداد خانواره��ا، خانوارهای

4 نفری با ۲9.4درصد بيشترين و خانوارهای ۱0نفر و بيشتر با 
0.۱درصد كمترين س��هم را به خود اختصاص داده اند؛ براساس 
نتايج اين بررس��ی متوسط هزينه ناخالص س��الانه يك خانوار 
 ح��دود 39ميليون و 300ه��زار و 600 توم��ان )ماهانه حدود

3 ميليون و ۲۷5هزارتومان( بوده است. هزينه مزبور كه شامل 
ارزش اجاری خانه ش��خصی نيز می باشد نسبت به سال ۱394 

معادل ۱۱.4درصد افزايش داشته است.

خلأ درآمدي خانوار شهري در سال 95
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»بيت كوين« باز هم ركورد زد
بيت كوي��ن در روز دوش��نبه به رك��ورد جديدي 
دس��ت يافت و به لطف تقاضاي بالاي ژاپن به توالي 
افزاي��ش قيمت هاي خود از آخ��ر هفته پيش ادامه 

داد. 
به گزارش سي ان بي س��ي، طبق داده هاي منتشر 
ش��ده از وب س��ايت صنعت��ي كوين دس��ك، قيمت 
بيت كوي��ن به 4251.02 دلار رس��يد كه با عبور از 
رك��ورد روز يك ش��نبه 4225.40 دلار، به بالاترين 

رقم تاريخ حيات خود دست يافت. 
تنها در هفته گذش��ته، ارزش كلي بيت كوين در 
بازار بيش از 15 ميليارد دلار صعود كرد و از ابتداي 
امس��ال تاكنون بيت كوين بيش از ۳20 درصد رشد 

كرده است. 
4 عامل اصلي ب��راي اين افزايش هاي متوالي در 
ارزش بيت كوي��ن وج��ود دارد؛ تقاضاي بالاي ژاپن، 
حل مساله مربوط به ارتقاي شبكه بيت كوين، علاقه 
موسس��ات و س��ازمان ها، پولي امن بودن در مواقع 
بحران. قانون گذاران ژاپني بسيار به بيت كوين لطف 
داش��ته اند تا آنجا  كه امس��ال ژاپن اي��ن پول را به 
عن��وان يك پول قانوني قبول كرد و خرده فروش��ان 
بزرگ اين كش��ور هم ش��روع به اس��تفاده از آن در 

تبادلات خود كرده اند.
طبق اعلام وب س��ايت صنعتي كريپتوكامپر، ين 
ژاپن مس��وول خريد بيش از 42 درصد از بيت كوين 

بازار بوده است. 
پس از بحث و جدل در جامعه بيت كوين درمورد 
آين��ده تكنولوژي، بالاخره مس��اله مربوط به ارتقاي 
ش��بكه بيت كوين حل وفصل شد و توافق شد مقدار 

تراكنش قابل انجام در اين شبكه افزايش يابد. 
با ش��روع نگاه مهربان تر قانون گذار به بيت كوين، 
سرمايه گذاران شركتي و سازماني هم سعي مي كنند 

بيشتر در اين زمينه مشاركت داشته باشند. 

 تخليه حساب هاي دولت
از بانك ها

حجم وام ها و سپرده هاي دولتي در شبكه بانكي 
ب��ا روندي كاهش��ي پيش رفته اس��ت، تغييري كه 
ريش��ه بخش��ي از آن را مي توان در اجرايي ش��دن 
دس��تورالعمل تمركز حس��اب هاي دولت در بانك 

مركزي و خروج آن از بانك ها جست وجو كرد. 
تازه ترين گزارش��ي كه بانك مركزي از دارايي و 
بدهي سيستم بانكي منتش��ر كرده، نشان مي دهد 
ك��ه در پاي��ان خردادم��اه امس��ال حج��م وام ها و 
سپرده هاي دولتي تا حدود 5۸ هزار ميليارد تومان 

كاهش يافته است.
اين رقم در خرداد 1۳۹4 حدود ۸0هزار ميليارد 
توم��ان بوده كه تا 22 ه��زار ميليارد تومان طي دو 

سال كاهش يافته است. 
همچنين حجم وام ها و سپرده هاي بخش دولتي 
در بانك ها و موسس��ات اعتباري نزديك به 2۳هزار 
و ۶00ميلي��ارد تومان از مجم��وع 5۸ هزار ميليارد 
را تش��كيل مي ده��د كه آن نيز با روندي كاهش��ي 
از حدود 41ه��زار ميليارد خرداد 1۳۹4 نزديك به 

1۸هزار ميليارد تومان كاهش دارد. 
وام ها و سپرده هاي بخش دولتي در حالي منابع 
دولت در بانك ها و موسس��ات اعتباري را تش��كيل 
مي دهد ك��ه بخش عمده يي از س��پرده هاي دولت 
نزد ش��بكه هاي بانكي مربوط به مانده س��پرده هاي 
 ذخيره ارزي و س��پرده هاي ريالي صندوق توس��عه

ملي است.
روند كاهش��ي آن مي تواند در بخش��ي ناشي از 
دستورالعملي باشد كه به طور جدي تر از حدود يك 
س��ال گذش��ته به مرحله اجرا درآمده و آن تكليف 
براي تمركز حس��اب هاي دولت��ي در بانك مركزي 
اس��ت. به گزارش ايس��نا، بانك مركزي طبق ماده 
)12( قان��ون پولي و بانكي، بانكدار دولت ش��ناخته 
ش��ده و موظف به نگهداري حس��اب هاي دولتي و 
انج��ام كليه عمليات بانكي داخ��ل و خارج از ايران 
اس��ت ام��ا س��اختار متمركز اي��ن بان��ك و فقدان 
ش��عبه و واحدهاي عملياتي در سراس��ر كش��ور از 
دهه ه��اي گذش��ته موجب ش��د تا وظاي��ف عمده 
مرب��وط به تكاليف بانكداري دولت به ويژه نگهداري 
حساب هاي دولتي به طور موقت به بانك هاي دولتي 

واگذار شود. 
ام��ا در ادام��ه باتوج��ه به وج��ود رقاب��ت بين 
بانك ه��اي تجاري و ب��راي انحصارزداي��ي و ايجاد 
فضاي رقابتي در شبكه بانكي بود كه در ماده )10( 
قانون برنامه چهارم توس��عه به سازمان هاي دولتي 
و ديگر نهادهاي عمومي غيردولتي و ش��هرداري ها 
اين مجوز داده شد تا نسبت به انتخاب بانك عامل 
جهت افتت��اح حس��اب و دريافت خدم��ات بانكي 
اق��دام كنند كه اين امر خ��ود موجب تنوع و تعدد 
بانك هاي عامل نگهدارنده حساب هاي دولتي شد. 

در نتيج��ه اين تصمي��م باتوجه ب��ه پراكندگي 
و گس��تردگي حس��اب ها در ش��بكه بانك��ي نوعي 
ع��دم آگاهي دول��ت از منابع درآم��دي خود ايجاد 
و ب��ه ع��دم ش��فافيت اطلاعات��ي منتهي ش��د كه 
خود مي توانس��ت زمينه فساد باش��د و در مجموع 
زمينه ساز سوءاستفاده از منابع دولتي شده و دولت 
در تخصيص بودجه ه��اي جاري و عمراني تا حدي 

دچار مشكل شد.

كاهش قيمت سکه و ارز
در ب��ازار تهران بهای انواع س��كه كاهش يافت و 
به��ای دلار و يورو هم به ترتي��ب ۳ و ۶ تومان افت 

قيمت داشت.
در ب��ازار ارز، دلار ب��ا ۳ توم��ان كاه��ش ۳۸1۹ 
تومان، يورو با نزول ۶ تومانی 4554 تومان، پوند با 
12 تومان كاهش 4۹2۹ تومان و درهم بدون تغيير 

1044 تومان داد و ستد شد.
روز گذش��ته در ب��ازار تهران س��كه طرح جديد 
يك ميلي��ون و 21۳ه��زار توم��ان و ط��رح قديم با 
كاهش ۳هزار تومانی يك ميليون و 17۹هزار تومان 
به فروش رسيد. نيم سكه هم با 2هزار تومان كاهش 
۶2۹ه��زار توم��ان، ربع س��كه با افت ه��زار تومانی 
۳۶۹هزار تومان، س��كه گرمی با هزار تومان كاهش 
24۸هزار تومان و هر گرم طلای 1۸ با 277 تومان 

افت قيمت 117هزار و ۶72 تومان فروخته شد.
قيم��ت اون��س در ب��ازار جهانی طلا ني��ز با يك 
 دلار و 50 س��نت كاهش 1271 دلار و ۶0 س��نت

درج رشد.

اخبار

»تعادل« راهکار تركيب سياست هاي دستوري و غيردستوري براي كاهش نرخ سود را بررسي كرد 

شكست بازار در ساماندهي نرخ سود بانكي
الزام به رعايت نرخ مصوب در همه بازارهاي پول و سرمايه گذاري و كاهش نرخ در بازار بين بانکي و منابع بانك مركزي

پر كردن خلأ تامين اجتماعي با ظرفيت بيمه عمر و زندگي
صنع��ت بيمه ب��ا قدمت 
چندصدساله، نقشي مهم در 
ايجاد آرامش براي خانواده ها 
و جامعه دارد و ضمن ايجاد 
ثبات و پايداري در بازارهاي 
پول  س��رمايه،  كار،  مختلف 
و كالا، در رون��ق و توس��عه 
فعاليت هاي تجاري و صنعتي 
نق��ش مهمي ايف��ا مي كند، 
و ب��ا ايجاد اطمين��ان خاطر 
نسبي از آينده، به افراد در برابر تنش ها و نگراني هاي 
احتمالي آرامش مي دهد و افراد براي ش��روع به كار، 

ادامه و گسترش آن احساس امنيت نسبي دارند. 
با وجودي كه بيمه به مطالبه جدي و بخش��ي از 
حقوق شهروندي تحت عنوان تامين اجتماعي تبديل 
ش��ده، اما متاسفانه شاهد مش��كلات عديده بسياري 
در اي��ن رابطه هس��تيم و لازم اس��ت ك��ه نقص ها و 
كمبودهاي موجود در تامين اجتماعي را با بيمه هاي 
مكم��ل، بيمه عم��ر و زندگي و ظرفي��ت بيمه هاي 
بازرگان��ي داخل��ي تامين كنيم و بط��ور خلاصه خلأ 
خدمات دهي و مش��كلات موجود تامين اجتماعي را 
با بيمه هاي عمر و زندگي و بيمه هاي تكميلي پوشش 

دهيم. 
س��ازمان تامين اجتماعي يك سازمان عمومي و 
حمايتي با نظارت بخش دولتي اس��ت و سه سازمان 
تامين اجتماعي، خدمات درماني و نيروهاي مسلح به 
عنوان س��ازمان هاي بيمه يي در كشور از طرف دولت 
مجازند تا افراد و شركت هاي بخش خصوصي و دولتي 

را تحت پوشش خود قرار دهند. 
همانط��ور ك��ه از واژه تامين اجتماع��ي برمي آيد 
مشخصا بايد تامين معيش��ت و رفاه حال شهروندان 
جامعه را پوشش دهد اما متاسفانه چنين سياستي در 
ارائه خدمات، تامين اجتماعي تعريف نشده و به دليل 
محدوديت ه��اي مالي و بودجه يي و طيف گس��ترده 

بيمه ش��ده ها و... عملا امكان تامين معيش��ت و رفاه 
در حد مورد انتظار ميس��ر نيس��ت و به همين خاطر 
در كش��ورهاي مختلف، موضوع بيمه هاي تكميلي و 
بيمه عمر و زندگي براي تامين كامل معيشت و رفاه 
در دوران بازنشستگي و از كار افتادگي در دستور كار 

قرار گرفته است. 
س��ازمان تامي��ن اجتماعي، س��ازماني عمومي و 
جداي از ساير شركت هاي بيمه يي است كه تحت نظر 
سازمان بيمه مركزي فعاليت مي كند و طبق شرايط 
و قواني��ن اداره كار، تحت پوش��ش قرار گرفتن بيمه 
تامين اجتماعي براي تمام كس��اني كه تعريف كارگر 
به آنها اطلاق مي شود، به صورت اجباري است و همه 
كارگاه ه��اي بخ��ش خصوصي و عموم��ي بايد تحت 
پوشش تامين اجتماعي باشند و كارگران و كاركنان 
خود را بيمه كنند و تنها كارمندان دولت خارج از اين 
حوزه توس��ط بيمه درماني يا بيمه نيروهاي مسلح و 
صندوق بازنشستگي كشوري، بيمه مي شوند و طيف 
گسترده بخش هاي عمومي و خصوصي تحت پوشش 

بيمه تامين اجتماعي هستند. 
  ب��ه همي��ن دليل قابلي��ت انعطاف پذي��ري براي

بيمه گ��ذار در تعيي��ن و نحوه پوش��ش دهي و حتي 
س��وددهي يا امكان برداش��ت از اندوخته به طور كلي 
وجود ندارد و به خاطر تعيين كف و س��قف حقوق و 
مزايا، تقريبا قراردادهاي بيمه تامين اجتماعي و ليست 
بيمه نيز از يك قرارداد مشخص با ارقام عمدتا حداقلي 
تبعي��ت مي كند و اين پوش��ش حداقل��ي هزينه ها و 
حقوق و مزايا، قادر به تامين معيشت خانوارها در دوره 
بازنشس��تگي نيس��ت و حتي در پوشش بيمه درمان 
و مراجعه به بيمارس��تان نيز بيم��ه تامين اجتماعي، 
حداقل ه��ا را تامين مي كند و بيمار و فرد بيمه ش��ده 
براي مازاد بر اين هزينه ها بايد از پس انداز يا بيمه هاي 

تكميلي و عمر و زندگي استفاده كند. 
پ��س از پرداخت اجباري حق بيمه در طول مدت 
۳0 س��ال )زماني كه يك جوان به س��ن ميانسالي و 

پي��ري مي رس��د( و زماني كه با توجه به مش��كلات 
معيش��تي به لحاظ جسمي و روحي ناكارآمد خواهد 
ش��د، تنها با دريافتي حداقل��ي از تامين اجتماعي با 
نام مس��تمري مي تواند به عنوان ضرورت براي امرار 
معاش استفاده كند و اين حداقل ها قادر به ايجاد رفاه 

و آرامش كامل نيست. 
تامين اجتماع��ي در معناي واقعي خ��ود، فرد را 
تامين نمي كند چرا ك��ه ميزان دريافتي فرد با توجه 
ب��ه مدت پرداخت حق بيمه عم��لا نه تنها نا متوازن 
اس��ت كه حداقل رفاه را نيز براي يك خانواده يا فرد 

ايجاد نمي كند. 
ن��ه تنها ف��رد در نحوه و ن��وع پرداخت حق بيمه 
هيچ دخل و تصرفي نمي تواند داش��ته باشد كه حتي 
از مبل��غ اندوخت��ه اش نيز نمي تواند اس��تفاده نمايد. 
همچنين سازمان تامين اجتماعي به بيمه گذار هيچ 
گونه گزارشي از روند اندوخته سازي و سرمايه گذاري 
را ارائه نمي دهد و افراد جامعه به اش��تباه آموخته اند 
كه بدون اطلاع از نوع س��رمايه گذاري سازمان تامين 
اجتماعي و بدون اطلاع از ميزان س��وددهي تنها بايد 

در انتظار پايان ۳0 ساله خدمت خويش باشند. 
برخ��لاف س��ازمان تامي��ن اجتماعي، ش��ركت 
بيمه هاي تجاري و خصوصي در تشكيلات سرمايه يي 
خود از سيس��تم نوين جهاني بهره ب��رده و فرد را در 
نوع س��رمايه گذاري و ميزان سوددهي مشخص آگاه 
مي س��ازند. اگرچه در تامي��ن اجتماعي نيز مجموعه 
شركت هاي شستا سرمايه گذاري هايي انجام مي دهند 
ولي ش��اهد گزارش دهي عمومي مس��تمر و مطلوب 
از اي��ن مجموعه س��رمايه گذاري ها نبوده ايم تا از نوع 
سرمايه گذاري ها مطلع شويم كه در چه بخش و چه 
ميزان نتيجه گرفته اند يا آسيب هاي سرمايه گذاري و 
علل رش��د يا عدم توازن آن چگونه بوده و برنامه آتي 

آنها چه خواهد بود. 
همچنين هر شهر و استان در حوزه درمان داراي 
يكسري بيمارستان با نظارت مستقيم سازمان تامين 

اجتماعي اس��ت اما نحوه ارائ��ه خدمت، عدم كيفيت 
مطل��وب، نوبت دهي در صف��وف طولاني و با ازدحام 
جمعيت سبب مي شود كه فرد بيمه شده با وجود حق 
بيمه ي��ي كه پرداخت كرده، ترجيح  دهد كه از مراكز 
خصوصي استفاده كند و هزينه درمان را آزاد بپردازد 
تا به رفاه و رضايت مورد نظر دست يابد و اين پرسش 
را مط��رح مي كند كه تامي��ن اجتماعي تا چه ميزان 
قادر اس��ت امنيت و رفاه و رضايت را براي بيمه شده 
به همراه داشته باشد و افراد در دوران ميانسالي با چه 

روشي بايد امنيت را براي خود ايجاد كنند. 
با توجه به ضريب س��رمايه گذاري و شاخص هاي 
رشد در فضاي باز اقتصادي بدون تحريم در دهه هاي 
40 و 50 اكن��ون نباي��د روزانه ش��اهد ازدحام عموم 
مردم در اماكن مختلف به نش��انه اعتراض نسبت به 
عدم پرداخت مس��تمري از سازمان تامين اجتماعي 
باش��يم اين مس��اله در حالي مطرح است كه از دهه 
۶0 به بعد ش��اهد رشد جمعيت بوده ايم و سوال اين 
است كه با شرايط چندساله اخير با وجود تحريم هاي 
اقتصادي عملا سازمان تامين اجتماعي چه برنامه يي 
ب��راي جلوگيري از ازدح��ام نارضايتي ها در خصوص 
ديرپرداخت مستمري بازنشستگان در آينده خواهد 
داشت و چگونه مي تواند براي پاسخگويي به مطالبات 

قشر ميانسال 20 سال آتي اقدام كند؟
ب��ا ي��ك آناليز مش��خص در حوزه ش��اخص هاي 
اقتص��ادي كام��لا بي طرفان��ه مي توان قض��اوت كرد 
كه عملا س��ازمان تامين اجتماع��ي قادر به پرداخت 
مس��تمري به متقاضيان 20 سال آينده نخواهد بود. 
به دليل همين كاستي ها، مجلس شركت هاي بيمه يي 
و بيمه مركزي را مكلف كرد كه در زمينه اش��خاص 

فعاليت بهتري داشته باشند. 
در ط��رح بيم��ه عمر و تش��كيل س��رمايه مانند 
كش��ورهاي دنيا، فرزند از بدو تولد تحت پوشش قرار 
مي گيرد تا در س��ن بلوغ با اندوخته يي تعريف ش��ده 
بتواند استقلال مالي داشته باشد. در اين راستا اگر فرد 
به همان ميزان پرداختي به سازمان تامين اجتماعي 
براي بيمه عمر هزينه كند حداقل به مدت 10س��ال 
زودتر مي تواند بازنشس��ته شود و بيشتر از مستمري 

تامين اجتماعي، دريافتي خواهد داشت. 

براين اساس، ضرورت دارد بيمه گزاران در انتخاب 
نوع بيمه به س��ابقه مثبت يك ش��ركت بيمه يي در 
ح��وزه مورد نظر مث��لا در بيمه عمر و ميزان رش��د 

سرمايه گذاري ها توجه داشته باشند. 
براي مش��خص ش��دن عيار و توانايي يك شركت 
بيم��ه بايد به ارزيابي نوع فعاليت ش��ركت هاي بيمه 
در ش��رايط نامطل��وب اقتصادي مث��ل دوره ركود يا 
 تحريم يا جنگ نيز توجه ش��ود ت��ا مقدار و كيفيت
خدمات رس��اني آن اعلام شود. همچنين بايد به اين 
پرسش پاسخ دهيم كه در شرايط بلندمدت اقتصادي، 
شركت هاي بيمه يي چه ميزان سوددهي داشته اند و 
آيا قادر به ايجاد تعادل در درآمد هزينه بوده اند و قادر 
به سود اعلام شده و درآمد و ارائه خدمات وعده داده 

شده بوده اند يا خير؟
در خصوص سرمايه گذاري خارجي در حوزه صنعت 
بيمه كشور نيز بايد گفت كه يكي از دلايل تاخير ورود 
شركت هاي سرمايه گذار خارجي در صنعت بيمه، عدم 
ارائه صورت حساب هاي مالي و گزارش دهي مناسب 
ش��ركت هاي بيمه بر اس��اس قوانين و استانداردهاي 
جهاني است و تا زماني كه شاخص ها و استانداردها و 
گزارش دهي مطلوب براساس شاخص هاي جهاني را 
نداشته باشيم، نمي توان انتظار داشت كه شركت هاي 

خارجي در صنعت بيمه ايران سرمايه گذاري كنند. 
ش��ركت هاي بيمه ي��ي در حال حاضر براس��اس 
قواني��ن راي��ج داخلي و دولتي گ��زارش مي دهند در 
حالي كه اين روش فعلي، مورد پذيرش ش��ركت هاي 
بيمه خارجي نيس��ت و اگر شركتي اصول بين المللي 
را رعايت نكند نبايد انتظار سرمايه گذاري خارجي را 

داشته باشد
در ارتباط با ضرورت حذف مطلق گرايي و تجميع 
پرتف��وي محصولات بيمه يي در صنعت بيمه نيز بايد 
توجه داشت كه شركت هاي بيمه يي در ايران بايد از 
پوس��ته فرسوده مديريتي با اصلاح قوانين و مقررات، 
بهبود بهره وري و اص��لاح نهادهاي نظارتي با قوانين 
داخلي خارج ش��ده و با پوس��ت اندازي در اين حوزه 
و نظ��م دهي ب��ه فعاليت ه��اي مالي خ��ود همراه با 
حذف مطلق گرايي در فضايي رقابتي تحت پوش��ش 

بيمه هاي بين المللي قرار گيرند. 

گروه بانك و بيمه| محسن شمشيري|
 كاهش نرخ س��ود بانكي در شرايط فشار هزينه هاي 
توليد و اشتغال زايي و همچنين زياندهي بسياري از 
بانك ها و فش��ارهاي بسيار به سيس��تم بانكي و... به 
خواسته قاطع اكثريت كارشناسان بانكي و اقتصادي 
تبديل ش��ده و همگان تاكيد دارند كه چه به صورت 
غيردستوري و از طريق ابزار بازار بين بانكي، كاهش 
سپرده قانوني، تبديل اضافه برداشت به خط اعتباري 
ارزان قيم��ت، افزايش پايه پول��ي و... و چه به صورت 
دس��توري با اجراي نرخ مص��وب 15 درصدي فعلي 
و كاه��ش آن در ماه ه��اي آينده و نظ��ارت قاطع در 
برخ��ورد ب��ا متخلفان و... بايد نرخ س��ود س��پرده و 

تسهيلات كاهش يابد. 
به گزارش »تعادل« اگرچه مردم و سپرده گذاران 
نيز ب��ه دنب��ال نرخ هاي س��ود بالاتر ب��راي امورات 
معيش��تي خود هس��تند، اما واقعيت اين اس��ت كه 
وضعي��ت س��ال هاي اخي��ر در ش��رايط كاهش نرخ 
ت��ورم قابل تداوم نيس��ت و نمي توان انتظار داش��ت 
كه تورم 10 درصد باش��د و س��ود س��پرده همچنان 
20 درصد پرداخت ش��ود. در نتيجه چنين شرايطي 
عملا فش��ارهاي همه جانبه بر كس��ب و كار بانك ها، 
توليد، بازارها و س��رمايه گذاري ها را به همراه داشته 
و هيچ كس��ب و كاري در مقايسه با نرخ سود بالاي 
بانك ها سودآور نيس��ت و از سوي ديگر نه تنها اين 
س��ودهاي بالا موسسات غيرمجاز را با بحران روبه رو 
كرده اس��ت بلكه نگران��ي از بابت وضعيت بانك هاي 
كوچك و موسس��ات اعتباري كه س��ود بالا پرداخت 

مي كنند نيز وجود دارد. 
لذا در ش��رايطي كه مطالبات معوق با رشد بالاي 
17 درصدي در سه ماه اول سال ۹۶ و رقم 110هزار 
ميلي��ارد توماني آن در خ��رداد ۹۶ به نگراني عمده 
بانك ه��ا تبديل ش��ده و بده��ي 101ه��زار ميليارد 
توماني بانك ه��ا به بانك مرك��زي، بدهي 1۶4هزار 
ميليارد توماني دولت به بانك ها و س��اير شاخص ها، 
وضعيت هش��دار و خطرات احتمالي را در سال هاي 
آينده مطرح كرده اس��ت، كارشناسان يكصدا دنبال 
س��اماندهي و راهكار موثري براي كاهش نرخ سود و 
هزينه بانك ها و ايجاد تعادل در بازار پول هس��تند و 
از آنجا كه بازار در كاهش نرخ س��ود شكست خورده 
و نرخ هاي 20 تا 24 درصدي را در بانك هاي مختلف 
شاهد هس��تيم و رقابت ناسالم در بين بانك ها براي 
جذب س��پرده رقبا ايجاد شده و هر خبر منفي باعث 
ايج��اد هيجان و خروج س��پرده از اين بانك به بانك 
ديگر مي ش��ود، چاره يي جز استفاده از سياست هاي 
دس��توري براي رعايت نرخ مصوب در محدوده نرخ 

تورم نيست. 
ش��اخص ها و وضعي��ت بانك ها نش��ان مي دهد 
ك��ه امكان اس��تفاده از برخ��ي ابزاره��ا در وضعيت 
غيردس��توري براي كاهش نرخ س��ود وجود ندارد و 
در نتيجه سيس��تم بانكي مجبور است كه با نظارت 
قاطعان��ه نرخ مصوب 15 درصدي را حاكم كند و بعد 
ش��رايط را براي كاهش نرخ به زي��ر 15 درصد و در 

محدوده نرخ تورم 10 درصدي فراهم كند. 
برآوردها نشان مي دهد كه كاهش سپرده قانوني 
بيش از اين وجود ندارد، زيرا به دليل بدهي 101هزار 
ميلي��ارد توماني بانك ها به بان��ك مركزي  عملا نرخ 
موثر س��پرده قانوني به 2 درص��د كاهش يافته و نرخ 

10 درصدي مورد نظر رعايت نمي شود. 
ب��ازار بين بانكي در ش��رايطي نيس��ت ك��ه نياز 
بانك ها را با منابع ارزان قيمت تامين كند، زيرا وقتي 
صندوق هاي سرمايه گذاري نرخ هاي بالاي 1۹ درصد 
س��ود مي دهن��د، نمي ت��وان انتظار داش��ت كه نرخ 
ب��ازار بين بانكي بيش از اي��ن كاهش يابد مگر آنكه 

مصوبه يي توسط دولت، مجلس و قوه قضاييه اجرايي 
شود كه هر نوع سود فروش محصول، سرمايه گذاري 
و سپرده گذاري بالاي 15 درصد را ممنوع كند تا نرخ 
مصوب س��ود پول در همه جا 15 درصد شود و بازار 
بي��ن بانكي به س��مت نرخ 15 درص��د و كمتر از آن 
حركت كند. از س��وي ديگر بانك مركزي نمي تواند 
به دليل نياز ش��ديد بانك ها به مناب��ع ارزان قيمت، 
نرخ جريمه اضافه برداش��ت ها را از ۳4 درصد به زير 
20 درصد كاهش دهد زيرا با در نظرگرفتن 101هزار 
ميليارد تومان بدهي بانك ها به بانك مركزي، تبديل 
اين اضافه برداش��ت به خ��ط اعتب��اري ارزان قيمت 

مي تواند موجبات رشد پايه پولي را نيز فراهم كند. 

 خروج سپرده ها از بلندمدت 
در ح��ال حاض��ر وضعيت خ��روج س��پرده هاي 
بلندم��دت و افزايش س��پرده هاي كوتاه مدت كه در 
گزارش خرداد ۹۶ اعلام ش��ده نش��ان مي دهد كه در 
شرايط رشد نقدينگي 24درصدي، سپرده بلندمدت 
تنها يك  درصد رش��د كرده در حال��ي كه كوتاه مدت 

54 درصد رشد داشته است. 
اي��ن موض��وع نش��ان مي ده��د كه حت��ي نرخ 
مص��وب 15 درص��دي و 4 درصد بالات��ر از نرخ تورم 
ني��ز س��پرده گذار را تش��ويق نك��رده و صندوق هاي 
س��رمايه گذاري، اوراق، پيش فروش خودرو و... باعث 
شده كه پول ها به سمت سپرده بلندمدت نرود و عملا 
نقدينگي در حال گردش و در دس��ت مردم افزايش 
يافته و هر لحظه مي تواند موجبات نوسان در بازارها 

را فراهم كند. 

 كنترل دستوري نرخ مصوب 15 درصدي 
ب��ر اين اس��اس روش��ن اس��ت كه ن��رخ مصوب 
15 درص��د كنون��ي نيز قادر ب��ه ايجاد تع��ادل مورد 
نظ��ر و كاهش هزينه بانك ه��ا و توليد و كاهش نرخ 
س��ود تسهيلات نيس��ت و تا زماني كه در بازار اوراق 
و صندوق س��رمايه گذاري و ف��روش خودرو و... اتفاق 
تازه يي رخ ندهد و همه را ملزم به رعايت نرخ مصوب 
15 درصدي نكند، خبري از افزايش سپرده بلندمدت 
و ايجاد ش��رايط براي كاهش نرخ به سمت نرخ تورم 

10 تا 11 درصدي فراهم نخواهد شد. 

 تبديل اضافه برداشت به خط اعتباري
يك��ي از راهكارهاي اساس��ي ب��راي كاهش نرخ 
س��ود و نزديك كردن نرخ س��ود سپرده به نرخ سود 
تسهيلات، استفاده از منابع بانك ها در بازار بين بانكي 
و اضافه برداشت بانك مركزي است. اگرچه در دو سال 
اخير تلاش ش��ده كه نرخ بين بانكي به زير 20 درصد 
برس��د اما منابع موجود براي كاهش نرخ سود كافي 
نبوده اس��ت و صندوق ه��اي س��رمايه گذاري و عدم 
رعايت نرخ مصوب 15درص��دي عملا باعث افزايش 

نرخ سود شده اند. 
بر اين اس��اس برخ��ي كارشناس��ان معتقدند كه 
چ��اره كار اين اس��ت ك��ه نرخ جريم��ه ۳4 درصدي 
اضافه برداش��ت ب��ه خ��ط اعتب��اري ارزان قيمت زير 
20 درصد تبديل ش��ود. يك مقام آگاه از برنامه بانك 
مركزي براي تدوين سياست هاي جديد پولي با هدف 
نزديك ش��دن نرخ سود س��پرده و تسهيلات به نرخ 

مصوب و ايجاد تعادل در بازار پول خبر داد. 
ي��ك مقام آگاه در گفت وگو با فارس با اش��اره به 
برنامه بانك مركزي براي تدوين سياس��ت هايي براي 
س��اماندهي وضعيت فعلي بانك ها اظهار داشت: اين 
سياست ها كه مولفه هاي متعددي دارد، هنوز نهايي 
نش��ده اس��ت. يكي از اهداف اين سياست ها نزديك 
شدن سود سپرده بانك ها به نرخ مصوب شوراي پول 
و اعتبار اس��ت و در همين راستا يكي از پيشنهادات 
تبدي��ل اضافه برداش��ت هاي قبلي بانك ه��ا به خط 

اعتباري است. 
اي��ن مق��ام آگاه تصري��ح ك��رد: البت��ه تبدي��ل 
اضافه برداش��ت ها ب��ه خ��ط اعتباري فقط مش��مول 
برداش��ت هاي قبلي مي ش��ود و در صورتي كه بانك 
مج��دد از بان��ك مرك��زي برداش��ت كن��د، مصداق 

اضافه برداشت خواهد داشت.
وي در پاس��خ به اين س��وال كه ن��رخ جريمه ۳4 
درصد، بعد از تبديل ش��دن ب��ه خط اعتباري، چقدر 
خواهد بود، گفت: اين سياس��ت ها در حال بررس��ي 
اس��ت و هنوز نرخ��ي براي خ��ط اعتب��اري تعيين 
نش��ده اس��ت. يكي از ابزارهاي بان��ك مركزي براي 
جلوگيري از برداش��ت بانك ها از منابع بانك مركزي، 
 اعم��ال جريمه ۳4 درصد اس��ت. اين جريمه با هدف

غير قابل توجيه كردن برداشت بانك ها از بانك مركزي 

تعيين مي شود. برداشت از منابع بانك مركزي موجب 
افزايش پايه پولي مي شود و باتوجه به اينكه اين پول، 
پول پرقدرت بانك مركزي است، با گردش در اقتصاد 
به چند برابر تبديل مي ش��ود. در واقع در صورتي كه 
يك بانك 1000 ميليارد تومان از بانك مركزي اضافه 
برداش��ت كند، در مدت يك س��ال اي��ن عدد ۶ تا 7 
هزار ميليارد تومان به حجم نقدينگي اضافه مي كند. 
بنابراين بانك هاي مركزي در تمام دنيا، ضوابط سفت 
و سختي را براي جلوگيري از اضافه برداشت بانك ها 

در نظر مي گيرند. 
البت��ه بانك مركزي روش هاي ديگري مانند قطع 
سيستم ساتنا )سامانه تسويه ناخالص آني( براي عدم 
اضافه برداشت بانك ها اس��تفاده مي كند كه بانك را 
در انج��ام عمليات بانكي دچار اختلال مي كند. پيش 
از اي��ن مديركل اعتبارات بانك مركزي گفته بود: اگر 
در اختيار بنده بود اين جريمه ۳4 درصد را 50 درصد 
مي كردم چون اين پول، پول داغ بانك مركزي است و 

اضافه برداشت باعث افزايش تورم مي شود. 

 كاهش فوري نرخ سود
يك اقتصاددان معتقد است براي مهار رشد حجم 
نقدينگ��ي، كاهش فوري و غيردس��توري نرخ س��ود 
بانكي در كنار تقويت چتر نظارتي بر عملكرد بانك ها 
در پرداخت س��ود س��پرده ها، بايد در دستور كار قرار 
بگيرد. تيم��ور رحماني در گفت وگو ب��ا ايبِنا، درباره 
افزايش حجم نقدينگ��ي و وجود برخي تعابير درباره 
اينكه حجم بالاي نقدينگي ممكن است مانند سيلاب 
عمل كند يا به تعبيري نوعي بمب ساعتي در اقتصاد 
ايران محس��وب مي شود، گفت: رشد حجم نقدينگي 
الزاما به معناي رشد اعتبارات بانك ها نيست كه بتوان 

آن را به توليد تزريق كرد. 
اين اقتص��اددان با تاكيد بر اينك��ه برخي تجار و 
فعالان بخش توليد معتقدند چرا نقدينگي بالا راهي 
به توليد نمي يابد و رك��ود همچنان بر صنايع حاكم 
است؟ اظهارداشت: كمبود نقدينگي امروز در صنايع 

به معناي نبود نقدينگي نيست. 
رحماني خاطرنش��ان كرد: مهم اين اس��ت كه در 
اقتصاد بانك محور ايران، بتوان منابع با قيمت مناسب 
در اختيار بخش توليد قرار داد و اين مس��اله در حال 

حاضر از افزايش مستمر رشد نقدينگي مهم تر است. 
وي خاطرنش��ان ك��رد: ب��ه نظر مي رس��د رش��د 
م��داوم نقدينگي ك��ه در گزارش ه��اي بانك مركزي 
وجود دارد به اتكا س��ود ب��الاي پرداختي در بانك ها 
 باش��د كه موسسات پولي كش��ور براي جلب رضايت

سپرده گذاران انجام مي دهند. 
اين اقتصاددان با تاكي��د بر نياز اعتباري بنگاه ها، 
تصري��ح كرد: بنابراين رش��د نقدينگي فعلي به دليل 
نرخ س��ود ب��الاي پرداختي به س��پرده ها اس��ت. به 
 دليل اينكه بانك ها با نرخ س��ودهاي بالاي پرداختي،

س��پرده گذاران را نگ��ه مي دارن��د، فعلا آث��ار حجم 
نقدينگي بالا به صورت بر هم ريختگي بازار دارايي ها 
و همچنين رشد سطح قيمت ها مشاهده نشده است. 
به گفته رحماني،  در شرايط فعلي نرخ سود بانكي 
بايد به ناچار كاهش يابد و اين موضوع مي تواند منجر 
به كاهش نرخ رش��د نقدينگي شود؛ از اين بابت رشد 

نقدينگي جاي نگراني دارد. 
وي با بيان اينكه در شرايط فعلي كاهش نرخ سود 
بانكي به صورت دستوري روش مناسبي نيست، ادامه 
داد: پرداخت نرخ س��ود س��پرده ها رقابتي را در نظام 
بانك��ي ايجاد كرده و حتي بانك ه��اي داراي ترازنامه 
آش��فته و نامناسب نيز در اين مساله ورود كرده و به 

آن دامن مي زنند. 
اي��ن اقتصاددان معتقد اس��ت كاهش نرخ س��ود 
بانكي بايد به صورت غيردستوري پيگيري شده و به 
صورت طرح نجات سيستم بانكي عملياتي شود. بانك 
مركزي بايد از طريق گسترش چتر نظارتي و در واقع 

اقتدار نظارتي به اين موضوع ورود كند. 

 ساماندهي غيرمجازها
اتم��ام كار س��اماندهي بازار غيرمتش��كل پولي تا 
پايان سال جاري را باعث انسجام بخشي به سودهاي 

پرداختي بانك ها مي شود
س��يدامين ج��وادي در گفت وگو ب��ا ايبِنا يكي از 
مس��ائل مهم نظام بانك��ي امروز كش��ور را پرداخت 
نرخ هاي بالاي س��ود بانكي دانست و گفت: متاسفانه 
يك رقابت منفي در بانك هاي كش��ور در اين زمينه 
ايجاد ش��د و اين امر باعث افزايش ش��ديد پرداختي 
در نرخ هاي بالاي س��ود بانكي شد. وي با بيان اينكه 
در گذشته به سپرده گذاران بي مهري شده است زيرا 
نرخ سود كمتر از نرخ تورم به سپرده گذاران پرداخت 
مي ش��د، افزود: با اين اقدام عملا بانك ها قدرت پولي 

سپرده گذاران را حفظ نمي كردند. 
از س��وي ديگر در دو سه سال اخير متاسفانه اين 
روند بس��يار تغيير نامطلوبي داشت به حدي كه بين 
نرخ تورم و سپرده بانكي يك هماهنگي بسيار زيادي 
بود و يك افزايش بسيار سنگيني در پرداخت سودها 
صورت مي گرفت كه اين امر باعث شد، بانك ها نتوانند 

تسهيلات دهي مناسبي در اين باره داشته باشند. 
جوادي يك��ي از عواملي كه باعث افزايش س��ود 
پرداختي بانك ها ش��د را عملكرد بازار غيرمتش��كل 
پولي و موسس��ات مالي غيرمجاز دانست و افزود: اين 
موسس��ات به  شدت روي افزايش نرخ سود تاثيرگذار 
بودند و اميدوارم با هماهنگي بانك مركزي و اقداماتي 
كه براي س��اماندهي اين بازار و موسس��ات غيرمجاز 

انجام شده اين موضوع به سرانجام برسد. 
مديرعام��ل موسس��ه اعتب��اري ملل با اش��اره به 
صحبت هاي اخي��ر ولي الله س��يف، رييس كل بانك 
مرك��زي مبني ب��ر اتم��ام كار س��اماندهي فعاليت 
موسس��ات غيرمجاز تا پايان سال جاري عنوان كرد: 
با اين كار اميد اس��ت كه بتوان بازار را متش��كل كرد 
و در نتيج��ه بانك ها بتوانند برنامه هاي اصلي خود را 
در سوددهي به سپرده ها به نحو صحيح انجام دهند. 

يادداشت

اميد اژدري
كارشناس بيمه
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5 بورس و فرابورس
حاشيه هاي ساختمان سعادت آباد 
مديرعام��ل ب��ورس تهران ب��ا تكذي��ب ارزش گذاري 
۱۰۰۰ميليارد توماني س��اختمان سعادت آباد، هزينه كل 
پ��روژه، بدون ديتا س��نتر را بي��ش از ۲۲۴ و هزينه ديتا 
س��نتر را بالغ بر ۲۳ ميليارد توم��ان اعلام كرد. به گزارش 
ب��ورس پرس، در حالي اعلام آخرين وضعيت س��اختمان 
بورس تهران و ارزش گذاري ۱۰۰۰ميليارد توماني منجر به 
توقف نماد شركت بورس تهران شده كه بعد از توضيحات 
علي عباس كريمي معاون پشتيباني بورس تهران، حسن 
قاليباف مديرعامل بورس هم با ارسال دو نامه به سازمان، 
ارزش گ��ذاري ۱۰۰۰ميليارد تومان��ي را تكذيب كرد. وي 
همچنين با اعلام اينكه اكنون بيش از ۲۰6 ميليارد تومان 
هزينه ش��ده، هزينه كل پروژه را بدون ديتا سنتر بيش از 
۲۲۴ميليارد تومان و هزينه ديتا سنتر را بالغ بر ۲۳ميليارد 
تومان دانسته اس��ت. براساس اين گزارش، مديران بورس 
تهران و برخي شركت ها و نهادها مانند بانك رفاه به صورت 
شفاهي، خواهان اجاره يا خريد بخشي از ساختمان شده اند 
اما تاكنون هيات مديره ب��ورس تهران به جمع بندي براي 
فروش ساختمان نرسيده و برنامه يي جز انتقال از ساختمان 
حافظ ندارد. همچنين جز انجام كارشناسي محدود براي 
تعيي��ن قيمت اج��اره طبقه همك��ف به بانك ه��ا، براي 
ارزش گذاري كل س��اختمان از سوي كارشناسان رسمي 
اقدامي صورت نگرفته است. بنابراين ارزش ۱۰۰۰ميليارد 

توماني ساختمان هم نمي تواند صحت داشته باشد. 

چشم انداز مثبت پالايشي ها
مديرعامل كارگزاري خبرگان گفت به طور دقيق نمي توان 
روند بازار را پيش بيني كرد، شرايط سياسي بين المللي عامل 
مهمي اس��ت كه بايد مدنظر قرار گي��رد. به گزارش اقتصاد 
آنلاين، محمد كفاش پنجه شاهي در مورد وضعيت بازار در 
س��ال جاري گفت: هر چند به طور دقيق نمي توان روند بازار 
را پيش بين��ي كرد اما، به احتمال زياد با كاهش نرخ س��ود 
بانكي و افزايش نرخ دلار، بازار سرمايه رفته رفته تا پايان سال 
شرايط بهتري را تجربه خواهد كرد. وي افزود: البته شرايط 
سياس��ي بين المللي نيز عامل مهمي اس��ت كه بايد مدنظر 
قرار گيرد و اميدواري��م تحريم جديدي عليه ايران تصويب 
نشود. مديرعامل كارگزاري خبرگان سهام همچنين در مورد 
وضعيت شركت هاي پالايشي و سودآوري آنها گفت: با توجه 
به عملكرد مثبت پالايش��گاه ها در سه ماهه آخر سال 95 و 
س��ه ماهه ابتدايي سال جاري در صورتي كه شرايط كنوني 
وزارت نف��ت در برخورد با آنها ثابت و تغيير نكند، با درنظر 
گرفتن قيمت جهاني نفت احتمال تعديل مثبت مجدد اين 
شركت ها بسيار زياد است كه با قيمت هاي كنوني سهام آنها، 

نسبت P/E مناسبي براي شان رقم خواهد خورد. 

افزايش نرخ مس در بورس لندن
خري�د نقدي مس در ساع�ات معاملاتي روز سه شنبه در 
بورس لندن با افزايش همراه شد و با نرخ 6 هزار و ۳8۱دلار 
بر تن معامله شد. به گزارش سنا، طي معاملات روز سه شنبه 
در بازار فلزات لندن، فروش نقدي مس با افزايش رو به رو شد 
و به 6 هزار و ۳8۲دلار رس��يد. اين در حالي است كه خريد 
نقدي مس، در ساعات معاملاتي روز دوشنبه به هر تن 6هزار 
و ۳5۰.5۰ دلار رس��يده بود. همچنين سفارش خريد مس 
براي سه ماهه آينده به مبلغ 6 هزار و ۴۱۴دلار معامله شد. 
در اين بين، خريد و فروش نقدي آلومينيوم با قيمت ۲ هزار و 
55 دلار و ۲هزار و 56دلار صورت گرفت. اين در حالي است 
كه قلع با نرخ ۲۰ هزار و ۴۴۰ دلار خريداري ش��د و به نرخ 
۲۰هزار و ۴۴5 دلار در هر تن فروخته شد. گزارش ها حاكي 
از آن است كه خريد و فروش روي با نرخ ۲هزار و 9۳8 دلار 
و ۲ هزار و 9۳8.5۰ دلار انجام شد. افزون بر اين، سرب هم 
در رينگ معاملاتي با نرخ ۲ هزار و ۳69 دلار خريداري و ۲ 

هزار و ۳7۰دلار فروخته شد. 
 

عرضه 55 هزار تني سنگ آهن
بازار فرعي بورس كالاي ايران روزگذش��ته ش��اهد عرضه 
يك هزار و ۱۱5 تن ضايعات فلزي، كنس��انتره فسفات، روغن 
كاركرده لكوموتيو و تراورس چوبي فرسوده بود. علاوه بر اين، 
ت��الار صادراتي ب��ورس كالاي ايران در آخري��ن روز معاملات 
ميزبان عرضه 55هزار تن سنگ آهن دانه بندي مجتمع سنگ 
آهن فلات مركزي ايران نيز ش��د. همچنين روز چهارش��نبه، 
۱۰هزار تن تختالC و 5 هزار تن ش��مش بلوم شركت فولاد 
خوزس��تان در تالار محصولات صنعتي و معدني عرضه ش��د. 
براس��اس اين گزارش، ۳8 هزار و 8۲۰تن قير و 5۰ تن عايق 
رطوبتي نيز در تالار صادراتي بورس كالاي ايران عرضه ش��د. 
افزون بر اين، 5هزار تن گندم خوراكي اس��تان كرمانش��اه در 
تالار صادراتي بورس كالاي ايران عرضه ش��د. بر اين اس��اس، 
۱۴9هزار و ۲۳9 تن قير، وكيوم باتوم، مواد شيميايي، گوگرد و 
مواد پليمري نيز در تالار فرآورده هاي نفتي و پتروشيمي عرضه 
شد. علاوه بر اين، تالار محصولات كشاورزي بورس كالاي ايران 
نيز در اين روز ميزبان عرضه ۱7۰ هزار قطعه جوجه يك روزه، 
۲۰۰ تن ج��و دامي، ۱۰۰ تن ذرت دانه ي��ي، ۲۰۰ تن روغن 
خام، يك هزار و 575 تن شكر سفيد، 75 هزار و 75۰تن گندم 
خوراكي و ۱۲ هزار تن گندم دوروم شد. همچنين، 8۲ هزار و 
77۴ تن گندم خوراكي و 69تن جو دامي در قالب طرح قيمت 

تضميني در اين تالار عرضه شد. 

نگاهي به تعداد سهامداران 
شركت هاي بورسي و فرابورسي

ش��ركت س��پرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تس��ويه 
وجوه)س��مات( اس��امي بزرگ ترين ش��ركت هاي بورسي و 
فرابورس��ي از نظر تعداد س��هامدار را در پايان تير سال 96 
معرفي كرد. به گزارش سمات، سرمايه گذاري توسعه صنعتي 
اي��ران با ۲۴۰هزار و ۱5س��هامدار در پايان تير 96 در صدر 
بزرگ ترين شركت بورس��ي از نظر تعداد سهامدار ايستاد و 
ايران خودرو با ۱۴5هزار و 667 س��هامدار و توس��عه معادن 
روي ايران با ۱۲۴هزار و 5۴۱ س��هامدار در رتبه هاي دوم و 
سوم قرار دارند. همچنين شركت هاي سرمايه گذاري نور كوثر 
ايرانيان، سرمايه گذاري صنعت نفت، سايپا، بانك انصار، توسعه 
صنايع بهشهر، س��رمايه گذاري گروه توسعه ملي و سيمان 
فارس و خوزس��تان در مكان هاي س��وم تا دهم بزرگ ترين 
شركت هاي بورسي از نظر تعداد سهامدار هستند. براساس 
اين گزارش، موسس��ه اعتباري كوثر مرك��زي با ۴8۳هزار و 
5۲8 س��هامدار در صدر بزرگ ترين شركت هاي فرابورسي 
از نظر تعداد س��هامدار قرار دارد و بانك سرمايه با ۳۰۲هزار 
و 7۴۲س��هامدار و بانك دي با ۱8۱هزار و ۱۰9سهامدار در 
رده ه��اي بعدي ق��رار گرفتند. اين درحالي اس��ت كه بانك 
مهر اقتصاد، بانك قوامين، س��رمايه گذاري توسعه و عمران 
استان كرمان، سرمايه گذاري كشاورزي ايران، بانك حكمت 
ايرانيان، صنايع پتروش��يمي زنجان و پتروش��يمي گلستان 
نيز در مكان هاي س��وم تا دهم فهرست برترين شركت هاي 

فرابورسي از لحاظ تعداد سهامدار ايستادند. 

اخبار بورس

»تعادل« دلايل لزوم اصلاح قانون را بررسي مي كند

چالشي به نام بازار سرمايه در انتظار آقاي وزير

نگاهي به عملكرد ماشين حساب قرارداد هاي اختيار معامله
بورس تهران درراستاي توسعه بازار قراردادهاي 
اختي��ار معامله و ب��ا توجه به نياز س��رمايه گذاران، 
در تارنم��اي خ��ود ماشين حس��اب ارزش گ��ذاري 

قرارداد هاي اختيار معامله تعبيه كرده است.
نگار نظري كارش��ناس مس��وول اداره ابزارهاي 
نوي��ن مالي ب��ورس تهران در گفت وگو با س��نا، در 
اين خصوص گفت: به تناس��ب رشد بازار هاي مالي 
و بين المللي ش��دن آن، طراحي و توسعه ابزارهاي 
نوين متناسب با نياز هاي س��رمايه  گذاران مختلف، 
نق��ش قابل توجه��ي در توس��عه بورس ها داش��ته 
اس��ت، به گونه يي كه بازار هاي مالي پيش��رفته تنها 
ب��ه ارائه ابزار هاي مالي س��نتي بس��نده نكرده و در 
تلاش هستند با كمك پيشرفت هاي تكنولوژي كه 
در دهه هاي اخير كه به صورت نمايي رش��د داشته 

است، ابزارهاي مالي جديدي را ارائه كنند.
مس��وول اداره ابزارهاي نوين مالي بورس تهران 
ادام��ه داد: بورس اوراق بهادار ته��ران نيز همچون 
س��اير بورس هاي جه��ان، همواره درص��دد مطالعه 
و راه ان��دازي ابزار هاي نوين معاملاتي متناس��ب با 
نياز هاي بازار س��رمايه ايران بوده و طي س��ال هاي 
اخير، گام هاي موثري برداش��ته است. به گفته وي 
بورس تهران در سال 89 براي نخستين بار توانست 
قرارداد هاي آتي س��هام را راه ان��دازي كند و بعد از 
آن در س��ال 9۱ اوراق اختي��ار فروش تبعي به بازار 
معرفي شد. همچنين در آبان سال گذشته نيز بازار 
قرارداد ه��اي اختيار معامله س��هام در بورس تهران 
آغاز به كار كرد. نظري با اش��اره به اينكه راه اندازي 
قرارداد ه��اي اختيار معامله از س��ال ۱۳87 با اخذ 
تاييدي��ه كميته فقهي كليد خ��ورد، افزود: با وجود 

تصوي��ب دس��تورالعمل معاملات در س��ال ۱۳9۰ 
و پيگيري ه��اي ب��ورس تهران از آن زم��ان، امكان 
عملياتي ش��دن اين ابزار به دلي��ل محدوديت هاي 
فني ك��ه وجود داش��ت، فراهم نش��د تا در س��ال 
گذشته كارگروهي متشكل از بورس تهران، سازمان 
بورس، شركت هاي مديريت فناوري بورس تهران و 
سپرده گذاري مركزي و تسويه وجوه تشكيل شد و 
دستورالعمل مربوطه مجددا براساس محدوديت هاي 
 موج��ود، م��ورد بازبيني قرار گرف��ت و درنهايت در
از   ۱7 آذر 95، دس��تورالعمل تصوي��ب و پ��س 
آن در تاري��خ ۲8 آذر 95 معام��لات قرارداد ه��اي 
 اختي��ار معامله س��هام به ط��ور رس��مي در بورس

تهران آغاز شد.
كارش��ناس مس��وول اداره ابزار ه��اي نوين مالي 
بورس تهران درباره وضعيت اين بازار گفت: تاكنون 
چهار سررسيد در اين بازار تعريف شده است كه دو 
سررس��يد آن يعني بهمن و ارديبهشت تمام شده و 
دو سررس��يد مهر و آبان فعال اس��ت. همچنين به 
لحاظ حجم و ارزش معاملات و تعداد موقعيت هايي 
كه در بازار ايجاد ش��ده اس��ت، ش��اهد روند رو به 
رشدي بوده ايم. وي در ادامه با اشاره به اينكه بورس 
تهران از زمان راه اندازي قرارداد هاي اختيار معامله 
تاكن��ون همواره درصدد بهبود اين بازار و بررس��ي 
بازخورد هاي دريافتي از س��رمايه گذاران بوده است، 
اف��زود: يكي از مهم ترين درخواس��ت فع��الان بازار 
چگونگي محاسبه ارزش قرارداد هاي اختيار معامله 
بوده اس��ت. نظري ادام��ه داد: باتوجه به پيچيدگي 
روش هاي ارزش گذاري اين ابزار و عدم وجود چنين 
محاس��به گري در بازار، اداره ابزار ه��اي نوين مالي 

ب��ورس تهران با همكاري واح��د مديريت فناوري و 
سيس��تم هاي اطلاعاتي اين شركت، ماشين حسابي 
براي محاس��به پارامتر ه��اي كلي��دي قرارداد هاي 
اختيار معامله در تارنماي خود تعبيه كرده اس��ت. 
ماشين حساب مذكور علاوه بر ارزش قرارداد اختيار 
معامله، ضرايب پوش��ش ريس��ك و نوس��ان پذيري 
ضمن��ي را ك��ه نق��ش قابل توجه��ي در تصميمات 
س��رمايه گذاران دارند، محاسبه مي كند. كارشناس 
مس��وول اداره ابزارهاي نوين مال��ي بورس تهران با 
تاكيد بر اهميت تس��هيل دسترس��ي ب��ه اين ابزار، 
افزود: در وب س��ايت بورس، لينك دسترس��ي براي 
سرمايه گذار در صفحه اصلي سايت، منوي اطلاعات 
ب��ازار و همچنين در بخش نماي بازار ايجاد ش��ده 

است.
نظري ب��ا تاكيد بر اس��تاندارد ب��ودن الگوريتم 
محاس��باتي اين ماشين حساب، گفت: اين الگوريتم 
براس��اس مدل بلك_ش��ولز طراحي ش��ده و براي 
اختيارهاي��ي از نوع اروپايي قابل اس��تفاده اس��ت. 
نحوه كار با اين ماشين حس��اب آس��ان است و افراد 
مي توانن��د به راحت��ي و با وارد ك��ردن پارامترهاي 
اولي��ه، ارزش منصفان��ه قراردادي ك��ه مي خواهند 

معامله كنند را به دست بياورند.
وي با اش��اره ب��ه اينكه اين ماشين حس��اب از 
س��ه بخش تشكيل شده اس��ت، اظهار كرد: بخش 
اول ارزش منصفان��ه قرارداد را محاس��به مي كند. 
يعن��ي قيمتي ك��ه س��رمايه گذار حاضر اس��ت با 
توج��ه به پارامتر هاي ورودي خود براي آن قرارداد 
پرداخت كن��د. نظري اف��زود: پارامتر هاي ورودي 
ش��امل نوع اختيار، نرخ بازدهي مورد انتظار، زمان 

باقي مانده تا سررسيد و پارامتر هاي ديگر است. در 
كنار هر فيلد يك علامت س��وال ق��رار دارد كه با 
انتخ��اب آن، فرمت پارامت��ر ورودي و توضيح آن 
نمايش داده مي ش��ود. همچني��ن لينك راهنماي 
ماشين حس��اب هم در بالاي صفح��ه نمايش داده 
ش��ده تا توضيحات تكميلي درخص��وص هر تب، 
ورودي ه��ا و خروجي ه��اي آن ب��ا ذك��ر مثال در 
اختيار سرمايه گذاران محترم قرار گيرد. كارشناس 
مسوول اداره ابزارهاي نوين مالي به عملكرد بخش 
دوم اش��اره ك��رد و گفت: بخش بع��دي مربوط به 
ضرايب يوناني يا ضرايب پوش��ش ريسك است كه 
حساسيت ارزش قرارداد اختيار معامله را نسبت به 
ه��ر يك از پارامتر هاي كليدي در ارزش گذاري آن 
ارزيابي مي كند. اين ضرايب ضمن كمك به تحليل 

بازار، زمينه ي��ي را فراهم مي كند تا س��رمايه گذار 
بتواند با اس��تفاده از آن پرتفوي خ��ود را در برابر 
ريس��ك بهتر پوش��ش دهد. وي با تاكيد بر اينكه 
سرمايه گذار عملا ريسك پرتفوي خود را از طريق 
بخش دوم مديريت مي كند، افزود: بخش سوم نيز 
مربوط به نوسان پذيري ضمني قرارداد هاي اختيار 
معامله بوده و نشان دهنده اين است كه بازار نسبت 
به حركات قيمتي دارايي پايه قرارداد در آينده چه 
روندي خواهد داش��ت. نظري در پايان با اشاره به 
تلاش ب��ورس تهران در معرفي ابزار هاي معاملاتي 
نوين در حوزه مشتقات افزود: توسعه بازار مشتقه، 
كمك به رشد و ارتقاي بازار سرمايه ايران در عرصه 
جهاني اس��ت و نيازمند مش��اركت هر چه بيشتر 

فعالان اين بازار خواهد بود.

گروه بورس| مسعود كريمي|
با توجه به صحبت هاي رييس سازمان بورس 
و اوراق بهلادار مبنلي بر لزوم اصللاح قوانين 
موجود در بازار سلرمايه، خوشلبختانه برخي 
از فعالان بازار سلهام به ايلن موضوع واكنش 
مثبت نشلان دادند و بله نوعي رضايت خود را 
نسبت به چنين دستورالعملي ابراز كردند. اما 
اصلاح ساختار فقط منوط بر قانون گذاري هاي 
هميشگي نيسلت و نياز به بررسي همه  جانبه 
و هماهنگلي بلا سلاير نهاد هاي مربلوط دارد. 
در هميلن حال سلازمان بلورس مي تواند پس 
از گرفتلن راي اعتماد كابينله دولت دوازدهم 
از مجلس شلوراي اسللامي و به نوعي شلكل 
گرفتن رسلمي دولت با هملكاري وزارت امور 
اقتصلادي و دارايلي، وزارت صنعلت، معدن و 
تجارت، بانك مركزي همچنين ساير نهاد هاي 
تاثيرگذار اقدام به ايجاد قوانيني در راسلتاي 
توسلعه و عمق بخشلي به بازار سرمايه كند تا 
زمينه لازم براي حضور سرمايه گذاران داخلي 
و خارجي فراهم شلود. زيرا تا زماني كه شاهد 
اصلاح سلاختار كللي اعم از شفاف سلازي در 
معامللات، صورت هاي مالي، برخلورد جدي با 
متخلفلان بورسلي، سلفته بازي و... در قوانين 
بازار سلرمايه نباشيم نه تنها سلرمايه گذاران 
خارجي بلكه سرمايه گذاران داخلي هم رغبتي 
بلراي حضور در بازار سلرمايه پيلدا نخواهند 
كلرد. از ايلن رو پيش بيني مي شلود كه وزير 
تلازه نفس امور اقتصلادي و دارايي در ابتداي 
كار با چالشي به نام بازار سرمايه مواجه خواهد 
شلد كه انتظار مي رود با اتخاذ تدابير جدي در 
راستاي توسعه و شكوفايي هر چه بيشتر بازار 

سرمايه گام بردارد. 
  

 اولويت اصلي
در پي اين موضوع يك كارش��ناس بازار سرمايه 
ب��ا بيان اينكه وزير اقتصاد دول��ت دوازدهم بايد از 
اش��تباه اس��تراتژيك با آزمون و خط��ا پرهيز كند 
نيز اظه��ار كرد: اولويت اصلي وزي��ر اقتصاد دولت 

دوازده��م بايد تغيير قانون بازار س��رمايه باش��د تا 
نقش ذي نفعان بازار درس��ت انجام ش��ود. شاهين 
چراغي با اش��اره به انتظارات بازار س��رمايه از وزير 
اقتصاد دولت دوازدهم گفت: نخس��تين چالش��ي 
كه وزي��ر جديد اقتصاد براي سروس��امان دادن به 
بازار س��رمايه با آن مواجه خواهد بود، موضوع نرخ 
سپرده هاي بانكي است. از يك طرف بانك مركزي 
مورد انتقاد قرار مي گيرد كه چرا نظارتي در زمينه 
س��پرده هاي بانكي ندارد اما از س��ويي ديگر اوراق 
بده��ي كه عملا بازار متش��كلي در ب��ازار بيرون از 
بورس ن��دارد و به هر دليلي براي جبران كس��ري 
بودجه با هر اسمي به طور قانوني منتشر مي شوند 
كه نرخ هايي با بيش از ۳۰درصد نرخ بازدهي موثر 
را بر جاي مي گذارند. اين تحليلگر بازار سرمايه در 

گفت وگ��و با فارس با بيان اينكه در تمام دنيا اوراق 
بده��ي به دليل تعهد دولت بدون ريس��ك اس��ت، 
عن��وان كرد: عدم نقدينگي كاف��ي در بورس باعث 
شده تا بازار سهام از جذب تمامي اين اوراق ناتوان 
باشد و متاسفانه وضعيت كنوني چندان در راستاي 
تامي��ن مالي بخش خصوص��ي از ظرفيت هاي بازار 
سهام استفاده نشده است. به عبارتي هر اوراقي كه 
تاكنون وارد بازار شده در پشت سر آن نهاد عمومي 
يا وابس��ته به دولت بوده است. اين كارشناس بازار 
س��رمايه با بيان اينكه حج��م نقدينگي بالا چالش 
ديگ��ر وزير اقتصاد دولت دوازدهم خواهد بود، ابراز 
كرد: اين نقدينگي جريانات وجوه آزاد نقدي نيست 
بلكه نقدينگي كاذب يا شبه نقدينگي است زيرا در 
دفاتر بانك ها گرچه وجود دارد ولي واقعي نيست و 

به عبارتي نقدينگي گمراه كننده است. به گفته وي، 
در مقابل وجوه سپرده ثبت شده در سيستم بانكي 
هم اكنون دارايي هاي س��مي وجود دارد كه قابليت 
بازيافت ندارد. چراغي با يادآور ش��دن اينكه بعد از 
نرخ سپرده ها بايد سم زدايي يا دياليز سيستم بانكي 
انجام ش��ود، گفت: اينكه با چه روش و مكانيسمي 
اين سيس��تم بانك��ي درمان ش��ود هم اكنون محل 
چالش مي��ان اقتصاددان هاس��ت. وي عنوان كرد: 
مدل هاي اقتصادي كش��ور با چالش هاي متفاوتي 
مواج��ه اس��ت و با هيچ يك از الگوه��اي اقتصادي 
دنيا به جه��ت پيچيدگي هاي اين اقتصاد همخوان 
نيس��ت چراكه اگر ب��ود تا كنون اين همه اس��اتيد 
مجرب اقتصاد ايران مشكلات اقتصادي را بايد حل 
مي كردند. اين كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه 

از يك طرف قوانين پولشويي را مي خواهيم رعايت 
كنيم از سويي ديگر به دليل تحريم ها با مشكلاتي 
مواجه مي ش��ويم نيز عنوان كرد: اگر در حوزه بازار 
س��رمايه، وزير اقتصاد پيش��نهادي، مشابه تعهدات 
س��اختاري ك��ه در گم��رك ايجاد ش��ده و اكنون 
اطلاعات ش��فافي ب��ه نهادهاي امنيت��ي و نظارتي 
ارسال مي ش��ود را نيز در بازار سهام برقرار كند به 
لحاظ اجرايي با موفقيت سرش��اري روبه رو خواهد 
بود. چراغ��ي با بيان اينكه بازار س��رمايه با قوانين 
و مقررات زايد بس��ياري مواجه اس��ت، عنوان كرد: 
عدم ضمانت اجرايي مناس��ب براي جرايم ناشي از 
دارندگان اطلاعات نهاني يا ذي نفعاني كه اطلاعات 
مخدوش به س��هامداران مي دهند همچنين وجود 
قوانين و مقررات دس��ت و پا گير باعث شده تا بازار 
سهام به خوبي نتواند به حركت خود ادامه بدهد از 
اي��ن  رو اولويت اصلي وزير اقتصاد بايد تغيير قانون 
بازار س��رمايه باشد تا نقش ذي نفعان درست انجام 
شود. مديرعامل كارگزاري مهرآفرين با ابراز تاسف 
از عملك��رد صندوق ه��اي با درآمد ثاب��ت در بازار 
س��رمايه افزود: نقدينگي موجود در بازار سرمايه از 
طريق صندوق هاي با درآمد ثابت با دور زدن بانك 
مركزي جذب ش��ده اس��ت. از طرفي اوراق بدهي 
منتش��ر شده از سوي دولت در زماني كه نقدينگي 
در بازار س��هام لاغر ش��ده، باعث مي شود تا وقتي 
نرخ بازدهي بدون ريسك از ۳۰درصد فراتر مي رود 
به طور طبيعي منابع نقد ش��ونده ازجمله سهام در 
بورس فروخته شده و منابع از بازار خارج شود. وي 
ب��ا تاكيد بر لزوم تعامل وزي��ر اقتصاد و رييس كل 
بان��ك مركزي براي رفع مش��كلات و اصلاح برخي 
نواقص گفت: وزير اقتص��اد دولت دوازدهم فارغ از 
جس��ت وجو براي انتخاب مدي��ران اجرايي از بين 
چهره هاي آكادميك ي��ا برخوردار از نام هاي بزرگ 
بايد از اش��تباه اس��تراتژيك با آزمون و خطا پرهيز 
كند. هر چند به نظر مي رسد تغييرات كلي در تمام 
س��اختارهاي مديريتي تحت نظارت وزارت اقتصاد 
رخ دهد. اما در بازار س��رمايه و اقدامات كنوني در 
س��ازمان بورس عملكرد مناس��بي صورت گرفته و 

بايد به آن توجه كرد. 

رشد دماسنج بورس
گروه بورس|

 س��هامداران بورس اوراق بهادار ته��ران در آخرين روز كاري 
بازار سهام ش��اهد افزايش ۴5واحدي دماس��نج تالار شيشه يي 
بودند. اين رش��د بازار رقم 8۱ هزارو 7۴۱واحدي را براي نماگر 
بورس ثبت كرد. در ادامه معاملات روز گذش��ته بازار، ش��اخص 
كل ه��م  وزن اما با كاهش ۳واحدي ع��دد ۱7هزار و 6۲5 واحد 
را به خود اختصاص داد. اين درحالي اس��ت كه ش��اخص سهام 

آزاد ش��ناور نيز با افزايش 9واحدي به رقم 89هزار و 757واحد 
دست يافت. در سويي ديگر شاخص بازار اول درحالي با افزايش 
۱۳واحدي به رقم 57 هزار و ۱7۴واحدي رس��يد كه ش��اخص 
ب��ازار دوم ب��ا افزايش ۱99واحدي، عدد ۱78ه��زار و 7۲۰واحد 
را به نمايش گذاش��ت. همچنين معامله گ��ران بورس تهران روز 
چهارش��نبه درحالي تقويت حج��م و ارزش معاملات روزانه بازار 
سهام را به نظاره نشستند كه تحرك خريداران اغلب حقيقي بازار 

س��هام قابل توجه بود. براساس اين گزارش، ارزش كل معاملات 
آخري��ن روز كاري بورس تهران به بي��ش از ۲7۰ميليارد تومان 
رس��يد كه ناشي از دست به دست ش��دن بيش از 7۲5ميليون 
س��هم و اوراق مال��ي قاب��ل معامله طي ۴۴ه��زار و ۲9نوبت داد 
و س��تد بود. افزون بر اين روز گذش��ته معاملات س��هام در نماد 
معاملاتي شركت هاي خدمات انفورماتيك با ۳9واحد، كشتيراني 
ج.ا.ا با ۱9واحد و پترول با ۱5واحد افزايش بيشترين تاثير مثبت 

را بر محاس��به ش��اخص كل بورس به نام خ��ود ثبت كردند. در 
مقاب��ل معاملات س��هام در نماد معاملاتي ش��ركت هاي پالايش 
نف��ت بندر عباس با ۱7واحد، گس��ترش نفت و گاز پارس��يان با 
9واحد و فولاد مباركه تا 5 واحد افزايش بيش��ترين تاثير مثبت 
را به ثبت رساندند. براساس اين گزارش، روز چهارشنبه شاخص 
 كل فرابورس)آيفك��س( ه��م بدون تغيير در رق��م 9۱8واحدي

بدون تغيير ماند.

افزايش ارزش معاملات بورس انرژيتقويت بورس راهكار توسعه نظام مالي
عضو كميسيون اقتصادي مجلس، صندوق هاي جسورانه 
را راهكاري براي حمايت از دانش بنيان ها در بورس دانس��ت 
و گفت: بازار س��رمايه مي تواند نق��ش موثري در تامين مالي 
ش��ركت هاي با فناوري بالا داشته باشد. به گزارش مهر، زهرا 
سعيدي مباركه با اشاره به اين موضوع ابراز داشت: بايد درنظر 
داشته باشيم كه اقتصاد ايران مشكلات بسياري پيش رو دارد 
و با وجود اين مشكلات، بورس توانسته عملكرد خوبي داشته 
باش��د. وي ادامه داد: مي توان گفت كه يكي از اهداف اقتصاد 
مقاومتي، مردمي كردن اقتصاد كش��ور است و در اين راستا 
مي توان از ظرفيت بازار سرمايه استفاده كرد. عضو كميسيون 
اقتصادي مجلس شوراي اسلامي با تاكيد بر اينكه لازم است 
ظرفيت هاي بورس تقويت و مشكلات آن برطرف شود، گفت: 
بورس هاي كالا، اوراق بهادار، انرژي و فرابورس از ظرفيت هاي 
بازار سرمايه كش��ور محسوب مي شوند و صنايع مختلفي در 
بازار سرمايه حضور دارند؛ به همين دليل تقويت بورس يكي 
از راهكاره��اي اصلاح و تقويت همه جانبه نظام مالي كش��ور 
اس��ت و در اين راس��تا بايد از لحاظ تامين سرمايه و تسهيل 
سرمايه گذاري، شرايط را براي آن فراهم كرد. سعيدي مباركه 
با تاكيد بر نقش موثر بورس بر اشتغال زايي و جذب نقدينگي 
خاطرنش��ان كرد: از طريق بازار س��رمايه مي توان شرايط را 
براي جذب نقدينگي هاي خارجي فراهم كرد؛ در اين راس��تا 

س��ازمان بورس اقدام به حمايت از ش��ركت هاي دانش بنيان 
داش��ته و توجه به اينكه اقتصاد دانش بني��ان از الزامات نيل 
به اهداف سياس��ت هاي اقتصاد مقاومتي اس��ت، مي تواند در 
رش��د اشتغال زايي تاثير جدي داشته باش��د. وي با تاكيد بر 
اينك��ه حمايت از ش��ركت هاي دانش بني��ان مي تواند زمينه 
تجاري س��ازي در حوزه فناوري هاي نو با ارزش افزوده بالا را 
فراهم كند، اظهار كرد: در اين زمينه بورس بايد نقش خود را 
پررنگ تر كند و قوي تر ظاهر ش��ود. اقتصاد دانش بنيان متاثر 
از توليد، توزيع و كاربرد دانش اس��ت و به نوآوري و فناوري 
توجه دارد و اگر ما بتوانيم به وس��يله اين ش��ركت ها، توليد 
ث��روت ك��رده؛ يكي از راه هاي كاهش اتكا ب��ه نفت و اقتصاد 
تك محصولي را فراهم مي كنيم. وي خاطرنشان كرد: نه تنها 
وظيفه سازمان بورس نيس��ت كه از شركت هاي دانش بنيان 
حمايت كند؛ بلكه تمام س��ازمان هايي ك��ه مي توانند در اين 
زمينه نقش��ي ايفا كنند لازم اس��ت كه كار خ��ود را به نحو 
احسن انجام دهند. سعيدي مباركه تاكيد كرد: بايد شرايطي 
فراهم ش��ود كه به خوبي از ظرفيت هاي بورس در اين زمينه 
اس��تفاده ش��ود و در زمينه تبادلات با كش��ورهاي ديگر نيز 
بتوانيم از اين ظرفيت ها اس��تفاده كنيم. همچنين لازم است 
زيرس��اخت هاي لازم براي ارتباط شركت  هاي مذكور با بازار 

تسهيل شود.

از ن��كات مه��م عرضه هاي چند روز اخي��ر مي توان به 
معامله نزديك به ۴ ه��زار تن ميعانات گازي پالايش گاز 
خانگي��ران در رينگ داخلي بازار فيزيك��ي بورس انرژي 

ايران اشاره كرد.
ع��لاوه بر اين، روز سه ش��نبه در ب��ازار فيزيكي بورس 
انرژي ايران كالاهاي ميعانات گازي پالايش گاز خانگيران 
و پتروش��يمي رازي، برش سنگين پتروش��يمي شازند و 
متانول پتروش��يمي شيراز در رينگ داخلي و حلال ۴۰۲ 
پالايش نفت ش��يراز و تبريز، ح��لال ۴۰۴، حلال ۴۱۰ و 
نفتاي سنگين تصفيه نشده پالايش نفت شيراز در رينگ 

بين الملل عرضه شدند.
به گزارش س��نا، حجم كل معاملات صورت  گرفته به 
ارزش بي��ش از 97ميلي��ارد و 5۱ ميليون ريال اس��ت. با 
احتساب معاملات روز گذشته ارزش كل معاملات بورس 
انرژي ايران از ابتداي س��ال جاري تا كنون از مرز ۱6هزار 
ميليارد ريال گذش��ت. در جلس��ه معاملات��ي آخرين روز 
كاري كالاهاي آيزوريس��ايكل پالايش نفت بندرعباس و 
حلال ۴۱۰ پالايش نفت آب��ادان در رينگ داخلي عرضه 

شدند. 
از س��ويي، در جريان معاملات روز سه ش��نبه، در تابلو 
س��لف موازي اس��تاندارد براي قراردادهاي با سررس��يد 

يك سال و بيش��تر در بازار مشتقه بورس انرژي ايران، در 
نماد س��تاره 96۱، ۳6هزار قرارداد با ارزش��ي بالغ بر 9۲ 
ميليارد و ۱5۴ميليون ريال معامله شد. همچنين، در اين 
روز بازار برق بورس انرژي ايران ش��اهد معامله 5 ميليون 
و ۲۰۱ه��زار قرارداد مع��ادل ۱۳۰ ميلي��ون و ۱76هزار 
كيلووات ساعت به ارزش ۴6 ميليارد و ۳۳۳ميليون ريال 
ب��ود. اين درحالي اس��ت كه، در روز سه ش��نبه، نمادهاي 
بارپايه، ميان باري، كم باري و بار پيك با متوس��ط قيمت 
۳75، ۳75، ۳۳۲ و ۴۰9 ريال بر كيلووات س��اعت مورد 

معامله قرار گرفتند.
براساس اين گزارش، در آغاز جلسه معاملاتي اين روز، 
نمادهاي بار پيك روزانه، بار پايه روزانه، ميان باري روزانه 

و كم باري روزانه ۲۳ شهريور 96 گشايش يافتند.
علاوه بر اين، نمادهاي بار پيك روزانه، بار پايه روزانه، 
مي��ان باري روزانه و كم باري روزان��ه ۲8 مرداد 96 و بار 
پي��ك هفتگ��ي، بار پاي��ه هفتگي، ميان ب��اري هفتگي و 
كم باري هفتگي ۲8 مرداد 96 در پايان جلس��ه معاملاتي 
متوقف ش��ده و فرآيند تحويل آنها نيز آغاز شد. افزون بر 
اين، در مجموع ارزش معاملات روز سه شنبه بازار مشتقه 
بورس انرژي اي��ران، به ۱۳8 ميليارد و ۴87ميليون ريال 

بالغ شد. 
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ميراث 20 ساله شريعتمداري
علي شريعتي مقدم  

نايب رييس انجمن صادركنندگان نمونه و برتر ايران  
20 سال قبل در ابتداي كار دولت اصلاحات، وزير 
بازرگان��ي وقت ابتكاري را ب��ه خرج داد كه اثرات آن 
هنوز هم در اقتصاد كش��ور باقي مانده است. در سال 
1376 با تصويب ش��وراي فرهنگ عمومي كشور روز 
29مهر م��اه، روز ملي صادرات ن��ام گرفت. هدف از 
اين نام گذاري نش��ان دادن عزم و اراده يي بود كه در 
دولت آن زمان براي گس��ترش صادرات وجود داشت 
اما اين نام گذاري در حد يك كار نمادين باقي نماند. 
محمد شريعتمداري در زماني كه به وزارت بازرگاني 
رسيد تنها 37سال داش��ت. وزيري جوان با سوابقي 
زياد و شناختي مناس��ب از وضعيت بازرگاني كشور. 
تنها چند ماه از راي اعتماد مجلس به وي مي گذشت 

كه نخستين جشن روز ملي صادرات برگزار شد. 
يك سال بعد نيز نخس��تين گروه صادركنندگان 
نمونه از س��وي وزارت بازرگاني در مراس��م روز ملي 
صادرات معرفي شدند. رسمي شايسته كه تا به امروز 
ادامه داش��ته است. ش��ريعتمداري شناخت خوبي از 
صنعت داشت و اهميت توليدات صنعتي را به خوبي 
درك مي كرد ام��ا در عين حال به اين واقعيت واقف 
بود كه چنانچه بخش بازرگاني در كنار بخش صنعت 
فع��ال نباش��د و كالاهاي صنعتي صادر نش��ود عملا 

توليد صنعتي ايران امكان رشد ندارد. 
اين مس��اله يي بود كه در سال هاي بعد خود را به 
خوبي نشان داد. نگاهي به برنامه خروج غيرتورمي از 
ركود كه در دولت يازدهم مطرح شد به خوبي نشان 
م��ي داد دولت هم به اين نتيجه رس��يده كه تنها راه 
خروج از ركود، صادرات غيرنفتي اس��ت. با اين وجود 
صادرات نياز به صادركنندگاني كارآزموده و مس��لط 

به مسائل مختلف صادرات دارد.
اي��ن مس��اله يي بود ك��ه در زم��ان وزارت محمد 
شريعتمداري به خوبي ديده شده بود. صادركنندگان 
نمون��ه نيازي به اين عنوان نداش��تند ام��ا اين ابتكار 
عملا ب��ه صادركنندگان ش��أن و منزل��ت اجتماعي 

خاصي بخشيد.
چنانچ��ه ام��روز در گفتم��ان اقتصادي مس��اله 
صادرات غيرنفتي يك ارزش محس��وب مي ش��ود به 
دليل تلاش هاي زيادي اس��ت كه 20س��ال قبل در 
وزارت بازرگاني صورت گرفت. سياس��ت هاي حمايت 
از صادركنندگان در آن دوران عملا باعث ش��د، نسل 
جديدي از صادركنندگان ش��كل گيرد كه تا به امروز 
ميراث آن دوران باقي مانده اس��ت. وزير 37ساله آن 
زم��ان، امروز در 57 س��الگي بار ديگر ب��راي وزارت 

معرفي شده است. 
تجرب��ه وي به خاطر 8 س��ال حض��ور در وزارت 
بازرگاني و 4س��ال معاونت اجرايي رياست جمهوري 
بس��يار بيشتر شده است. اما در عين حال شرايط نيز 
نس��بت به 20سال قبل بسيار س��خت تر شده است. 
تحريم ه��اي س��ال هاي گذش��ته در كنار مش��كلات 
اقتص��ادي، توان بس��ياري از بنگاه ه��اي اقتصادي را 
كاه��ش داده و عملا قيمت تمام ش��ده بس��ياري از 
كالاه��اي ايران��ي به حدي روند افزايش��ي گرفته كه 

امكان صادرات آنها از بين رفته است. 
پيگيري نكردن اقداماتي كه ش��ريعتمداري براي 
پيوس��تن به س��ازمان تجارت جهاني انجام داده بود 
امروز باعث ش��ده كه بس��ياري از بازارهاي صادراتي 
اي��ران از دس��ت صادركنندگان ايراني خارج ش��ود. 
چنانچه 4سال گذشته بحث تورم و نوسانات نرخ ارز 
مشكل اصلي دولت در بحث هاي اقتصادي بود، امروز 
رك��ود و بي��كاري دو خطر مهم براي اقتصاد كش��ور 

محسوب مي شوند.
ركود فعلي اقتصاد ش��ايد روي كاغذ به مدد رشد 
نفت و برخي صنايع بزرگ از بين رفته باش��د اما در 
عمل بخش خصوصي كش��ور با اين مشكل دست به 

گريبان است. 

كنفرانس بين المللي ايران 
20 ماه پس از لغو تحريم

 كنفران��س اي��ران، 20 ماه پ��س از لغو تحريم هاي 
بين المللي؛ نماي كلي، چشم اندازها و چالش ها، ششم 

مهرماه سال جاري در ژنو برگزار مي شود. 
به گ��زارش معاونت امور بين الملل ات��اق تهران، در 
حال��ي كه ثبت نام از فع��الان اقتصادي ب��راي اعزام در 
قالب يك هيات تجاري به كشور سوييس به سرپرستي 
رييس اتاق تهران در حال انجام است، يكي از مهم ترين 
برنامه هاي اين هيات ش��ركت در كنفرانسي اعلام شده 
اس��ت كه به وضعيت اقتصاد ايران، بيس��ت ماه پس از 
اجراي��ي ش��دن برجام و لغ��و تحريم ه��اي بين المللي 
مي پ��ردازد. كنفرانس��ي ك��ه در آن طرف هاي خارجي 
حض��ور دارن��د و روند توس��عه همكاري با اي��ران را در 
ماه هايي كه از لغو تحريم ها گذشته، بررسي مي كنند تا 
بتوانند نقاط ضعف را شناس��ايي و برطرف كنند.  محل 
برگزاري اين كنفرانس بين المللي، ژنو در كشور سويس 
در نظر گرفته ش��ده است. اين انتخاب از اين رو صورت 
گرفته كه روس��اي جمهور دو كشور، شهريور ماه سال 
گذشته در حاشيه هفتادويكمين نشست مجمع عمومي 
س��ازمان ملل بر ترسيم يك نقشه راه براي دستيابي به 
رواب��ط دوجانبه نزديك تر كه چارچ��وب همكاري هاي 
آتي دو كش��ور خواهد بود، توافق كردند. حسن روحاني 
در آن ملاق��ات نقش همكاري ه��اي بانكي و مالي را در 
ارتقاي سطح همكاري هاي اقتصادي با اهميت برشمرد 
و گفت براي توس��عه روابط اقتصادي ايران و سوييس، 
ظرفيت ه��اي فراواني وج��ود دارد كه لازمه اس��تفاده 
بهينه از اين ظرفيت ها، فعال ش��دن روابط بانكي است. 
اكنون و همزمان با اع��زام هيات اقتصادي-تجاري اتاق 
 بازرگاني، صنايع، معادن و كش��اورزي ته��ران از تاريخ

5 تا 8 مهرماه 1396 به ژنو، كنفرانس تخصصي »ايران، 
20 ماه پس از لغ��و تحريم هاي بين المللي؛ نماي كلي، 
چشم اندازها و چالش ها« با حضور هيات تجاري اعزامي 
اتاق تهران، كارآفرينان ايراني مقيم و شركت ها و فعالان 
 اقتصادي سويسي در تاريخ 6 مهرماه 1396 مصادف با

28 س��پتامبر 2017 در ات��اق بازرگان��ي ژن��و برگ��زار 
مي شود. به گفته معاونت امور بين الملل اتاق تهران، اين 
كنفرانس در س��ه پانل تخصصي »تجارت و حمل ونقل 
كالا«، »خدم��ات س��لامت و فناوري هاي پزش��كي« و 
»ريسك هاي مالي، بيمه و بيمه اتكايي« برگزار مي شود 
و پس از آن نمايندگان شركت هاي حاضر در كنفرانس 

ملاقات و مذاكره مستقيم خواهند داشت.

ديدگاه

خبر

»تعادل« بررسي  كرد

مقصران عدم اجراي »طرح رجيستري تلفن همراه«
گروه تشكل ها   

اج��راي »طرح رجيس��تري تلفن هم��راه« بين 
وزارتخانه هاي متولي س��رگردان اس��ت و مي توان 
گفت اين طرح در هاله يي ابهام قرار دارد. در چنين 
شرايطي، بررس��ي ها حاكي از نبود هماهنگي ميان 
وزارتخانه هاي صنعت، معدن و تجارت و ارتباطات و 
فناوري اطلاعات بر سر طرح مذكور است؛ بطوريكه 
يك بار توپ تعل��ل در اجراي طرح مذكور به دليل 
»عدم تخصي��ص اعتبار« در زمي��ن وزارت صنعت 
اس��ت و يك بار هم به دليل »تعلل هاي غيرموجه« 

توپ به زمين وزارت ارتباطات مي افتد.
در چنين شرايطي، وزارت ارتباطات و فناوري 
اطلاعات دليل تاخير در اجراي طرح رجيستري 
تلف��ن هم��راه را عدم پيش بين��ي اعتبارات لازم 
مي داند؛ اين در حالي است كه تامين اعتبار اين 
پ��روژه برعهده وزارت صنع��ت، معدن و تجارت 

بوده است. 
در چنين ش��رايطي، كارشناسان با انتقاد از روند 
اجراي اين طرح معتقدند كه هرگونه تعلل در روند 
اجرايي اين طرح موجه نبوده و اين طرح بايد هرچه 
زودتر اجرايي شود؛ چراكه به لحاظ علمي و فني كار 
كارشناس��ي روي طرح مذكور انجام گرفته است و 
از طرفي منجر به ساماندهي و كاهش حجم قاچاق 
در ب��ازار موبايل خواهد ش��د. با اي��ن حال، تاكنون 
دلايل زيادي چون »عدم آمادگي اپراتورهاي تلفن 
همراه، فراهم نبودن زيرساخت ها، مسائل فني، عدم 
تخصي��ص اعتبار و...« براي اجرا نش��دن اين طرح 
عنوان شده اما به نظر مي رسد اجراي اين طرح كه 
به ساماندهي بازار موبايل كمك مي كند بايد هرچه 

زودتر در دستور كار قرار گيرد. 

 پيشنهاد طرح رجيستري تلفن همراه
آمارهاي ارائه ش��ده از س��وي س��تاد مبارزه 
ب��ا قاچاق كالا و ارز نش��ان مي دهد كه در س��ال 
گذشته گوش��ي تلفن همراه با 625 ميليون دلار 
رتبه هفتم بيشترين حجم قاچاق كالا را به خود 
اختصاص داده اس��ت؛ ب��ر اين اس��اس، تصميم 
دولت ب��راي مبارزه با نابس��اماني هاي موجود در 
بازار موبايل در س��ال گذش��ته به طور عملي آغاز 
و طرح رجيس��تري تلفن همراه به عنوان راهكار 

مبارزه با قاچاق تلفن همراه مطرح شد.
بر اين اس��اس، تعرفه واردات گوش��ي موبايل 
ب��ه 6 درصد كاهش يافت و مقرر ش��د با 2 طرح 
مل��ي م��وازي ش��امل ثب��ت نمايندگي رس��مي 
گوش��ي هاي موبايل وارداتي و ثبت گوشي ها در 
ش��بكه ارتباطي، بازار موبايل ساماندهي شود. از 
اين رو، مقرر ش��د از اول مرداد 1395، اين طرح 

به صورت آزمايش��ي و با همكاري وزارت صنعت، 
مع��دن و تج��ارت، وزارت ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات و س��تاد مبارزه ب��ا قاچاق كالا و ارز كار 
خود را آغاز كند تا در صورت ورود رسمي گوشي 
تلف��ن همراه به كش��ور، بتوان س��ريال آن را در 
شبكه مخابراتي شناسايي كرد و در صورت ورود 
غيرقانوني گوش��ي، امكان فعالس��ازي آن وجود 

نداشته باشد.
در چنين ش��رايطي، اجراي طرح رجيستري 
موبايل در قالب طرح استعلام و مطابقت گوشي 
و س��يم كارت مشترك تعربف و قرار شد پس از 

انجام نتايج موفق آزمايش هاي اوليه، پياده سازي 
كامل طرح از مهر سال 1395 آغاز شود. از سوي 
ديگر، بررسي ها نشان مي دهد، اين طرح سابقه يي 
بيشتر از مطرح شدن در دولت يازدهم دارد و به 
سال هاي دولت دهم برمي گردد و مي توان از آن 
به عن��وان طرحي ناموفق كه س��ال ها در دولت 
ده��م خاك خ��ورده ياد كرد. با اي��ن حال اما بر 
اساس تصميمي كه در دولت يازدهم گرفته شد، 
اي��ن طرح با تغييرات و كارشناس��ي هاي صورت 
گرفته در دس��تور كار ق��رار گرفت. اين در حالي 
ب��ود كه پي��ش از اين نيز قرار بود آزمايش��ي بر 

پروژه مذكور انجام گيرد و مشخص شود كه اين 
طرح در عمل قابليت اجرا شدن دارد يا خير؛ اما 
پس از مدتي و با اعلام اينكه زيرساخت هاي لازم 
براي اجراي طرح فراهم ش��ده است، اين نتيجه 
اعلام ش��د ك��ه اين طرح از نظر فني مس��جل و 

قابل اجرا است. 

 اجراي دو بخشي طرح رجيستري 
در اين بين تحليل هاي صورت گرفته حاكي بر 
اين اس��ت كه اجراي طرح رجيستري تلفن همراه 
داراي دو بخش است؛ يك بخش مربوط به قواعد 

تج��اري و ديگري به زيرس��اخت هاي فني مربوط 
مي شود. بر اين اس��اس، در بخش قوانين و قواعد 
تج��اري، اقدامات برعه��ده وزارت صنعت، معدن 
وتج��ارت اس��ت و در بخش زيرس��اخت هاي فني 
ني��ز وزارت ارتباطات و فن��اوري اطلاعات موضوع 
را در دستور كار دارد تا با استفاده از دستگاه هاي 
خاص، ش��رايطي ايجاد شود كه امكان رجيستري 
تمام تلفن هاي همراه وجود داشته باشد و از سوي 
ديگ��ر نيز مبادله و خري��د و فروش تلفن همراه با 

مشكلي مواجه نشود. 
همچني��ن مطاب��ق ب��ا اي��ن ط��رح، صاحبان 
گوشي هاي همراه فقط دو ماه پس از زمان اجرايي 
ش��دن طرح رجيستري فرصت دارند و اگر گوشي 
تلف��ن همراه آنه��ا قاچاق باش��د، خدماتي به آنها 
تعل��ق نمي گيرد؛ از اين رو و بر اس��اس اين طرح، 
مصرف كنن��دگان باي��د كالا را از نمايندگي ه��اي 
معتب��ر و با گارانت��ي دريافت كنند كه نش��ان از 

سلامت كالا و واردات قانوني دارد.
بررسي ها نشان مي دهد اجراي طرح رجيستري 
منجر به كاهش حاش��يه سود براي واردكنندگان 
مي ش��ود و در چنين ش��رايطي مي توان گوش��ي 
تلف��ن هم��راه را نيز با قيمتي ارزان ت��ر در اختيار 
مصرف كنن��ده نهاي��ي ق��رار داد. با اي��ن حال اما 
همچنان ش��اهد تعلل در اجراي طرح رجيستري 
هستيم. در همين رابطه كارشناسان تاخير وزارت 
ارتباطات و فناوري اطلاعات را مهم ترين عامل در 
عدم اجراي طرح مذكور دانستند؛ چراكه به اعتقاد 
آنان، اي��ن وزارتخان��ه كه مس��وول فراهم كردن 
زيرساخت هاي لازم براي اجراي طرح رجيستري 
تلف��ن همراه بوده، به دلاي��ل متعدد اجراي طرح 
را به تعويق انداخته و از س��وي ديگر، مس��ووليت 
اج��راي كار را به وزارت صنعت، معدن و تجارت و 

گمرك واگذار كرده است. 
از س��وي ديگر، اخيرا نيز قاس��م خورش��يدي، 
سخنگوي ستاد مبارزه با قاچاق كالا و ارز، وزارت 
ارتباط��ات و فناوري اطلاع��ات را مقصر تاخير در 
اجراي طرح رجيس��تري دانسته و از عملكرد اين 
وزارتخانه در زمينه اجراي طرح رجيس��تري تلفن 
همراه انتقاد كرده اس��ت. اين در حالي اس��ت كه 
اي��ن وزارتخانه نيز وزارت صنعت، معدن و تجارت 
را مقصر عدم اجراي طرح مذكور دانسته و معتقد 
اس��ت كه اعتبارات لازم براي اجراي اين طرح در 
نظر گرفته نش��ده اس��ت. حال با گذشت از زمان 
موعد اج��راي طرح مذكور بايد منتظر ماند و ديد 
كه آيا تا پايان امس��ال اين طرح ب��ه مرحله اجرا 
خواهد رسيد يا وزارتخانه هاي متولي، همچنان به 

دنبال دليل براي عدم اجراي آن هستند. 

صاحبان گوشي هاي همراه فقط دو ماه پس از زمان اجرايي شدن طرح رجيستري فرصت دارند و اگر گوشي تلفن همراه آنها 
قاچاق باشد، خدماتي به آنها تعلق نمي گيرد؛ از اين رو و بر اساس اين طرح، مصرف كنندگان بايد كالا را از نمايندگي هاي معتبر 
و با گارانتي دريافت كنند كه نشان از سلامت كالا و واردات قانوني دارد. بررسي ها نشان مي دهد اجراي طرح رجيستري منجر به 

كاهش حاشيه سود براي واردكنندگان مي شود و در چنين شرايطي مي توان گوشي تلفن همراه را نيز با قيمتي ارزان تر در اختيار 
مصرف كننده نهايي قرار داد. با اين حال اما همچنان شاهد تعلل در اجراي طرح رجيستري هستيم. در همين رابطه كارشناسان تاخير 

وزارت ارتباطات و فناوري اطلاعات را مهم ترين عامل در عدم اجراي طرح مذكور دانستند

ضرورت ارائه تسهيلات دولتي براي رونق اشتغال املاك و خودرو در اولويت نصب صندوق هاي مكانيزه هستند

چالش  تنظيم بازار محصولات كشاورزي 

پايگاه اطلاع رساني اتاق اصناف ايران   
عضو هيات رييس��ه اتاق اصناف ايران گفت: سهم اصناف از 
تسهيلات 420هزار ميليارد توماني سال گذشته، صفر است در 
حالي كه اصناف مي توانند با كمتر از 100ميليون تومان شغل 
ايجاد كنند.  مجتبي صفايي در نشست هم انديشي روساي اتاق 
اصناف مراكز استان ها كه با حضور دو وزير پيشنهادي صنعت 
و اقتصاد در تهران برگزار شد، افزود: هزينه ايجاد يك شغل در 
صنايع بزرگ بين 400ميليون تا يك ميليارد تومان است. وي 
ادامه داد: با وجود همه پيگيري هاي انجام ش��ده، هنوز بس��ته 
حمايتي تسهيلات 10هزار ميليارد توماني اصناف اجرايي نشده 
است.  صفايي با ابراز خرسندي از معرفي محمد شريعتمداري 
ب��راي تصدي وزارت صنعت، مع��دن و تجارت گفت: مجموعه 
اصناف طفل نوپايي بود كه با حمايت شريعتمداري و كمك هاي 

وي در وزارت بازرگاني سابق راه رفتن آموخت. 
س��خنگوي اتاق اصناف ايران تصريح ك��رد: در حال حاضر 
مجموعه اصناف بعد از اين همه س��ال، بيش از پيش به وجود 
فردي با اين پيشينه نياز دارد. صفايي همچنين از زحمات علي 
فاضلي در مقام رييس اتاق اصناف ايران قدرداني كرد و افزود: با 
نقش بي بديل ايشان امروز اعضاي هيات رييسه اتاق اصناف در 
حال ارائه برنامه هاي آينده به وزراي پيشنهادي دولت هستند. 
وي در ادامه با ارائه آماري گفت: در حال حاضر 8300 اتحاديه و 
400 اتاق اصناف در سراسر كشور فعاليت مي كنند و حدود 60 

هزار مدير در حوزه صنفي كشور تربيت شده و فعاليت دارند. 
عضو هيات رييس��ه اتاق اصن��اف ايران اف��زود: با توجه به 
اهمي��ت برنامه هاي ش��ريعتمداري به بخش به��ره وري، بايد 

گف��ت كه اتاق ه��اي اصناف هم ب��ا توجه به تفاه��م نامه هاي 
مختلف با س��ازمان ها و مراكز آموزش��ي خود را در اين زمينه 
پيشرو مي دانند.  صفايي تصريح كرد: همچنين اتاق هاي اصناف 
هميشه در تلاش هس��تند تا با ارتقاي كيفيت و بهره وري، در 

كاهش قيمت ها نقش اساسي ايفا كنند. 
وي با بيان اينكه اقتصاد زنجيره ارزشي اي است كه از تامين 
و لجستيك و توزيع تشكيل مي ش��ود، گفت: براي رسيدن به 
توليدي كه مقصود و مد نظر ماس��ت، راه��ي وجود ندارد جز 
اينكه رابطه اين زنجيره با لجستيك و توزيع حفظ شود. صفايي 
اظهار اميدواري كرد با حضور شريعتمداري در وزارت صنعت، 
معدن و تجارت، هر چه زودتر برنامه تسهيلات حمايتي اصناف 

به مرحله اجرا و عمل برسد.

تسنيم   
صندوق مكانيزه فروش��گاهي براي مش��خص ش��دن 
ماليات هاي عملكرد كه در معاونت ماليات هاي مس��تقيم 
مالياتي پيگيري مي ش��ود، كارب��رد دارد و همچنين اين 
صندوق ه��ا ب��راي رصد ماليات هاي مس��تقيم اس��تفاده 

مي شود. 
دبيركل ات��اق اصناف ايران گفت: اعض��اي اتحاديه هايي 
مانند رس��توران ها، بنگاه ه��اي املاك و خ��ودرو كه داراي 
بيش��ترين فعاليت هس��تند براي نصب صندوق هاي مكانيزه 

فروشگاهي در اولويت قرار گرفته اند. 
علي عوض پور اظهار كرد: ايجاد صندوق هاي فروشگاهي 
بر اس��اس ي��ك الزام قانوني بوده اس��ت ك��ه در برنامه هاي 
توسعه يي ديده  شده بود اما با توجه به اينكه زير ساخت هاي 
آن به  درس��تي تامين نب��ود به مرحله اجرايي نرس��يد. وي 
افزود: در دوره قبل هيات رييس��ه نيز تفاهمنامه ميان وزارت 
بازرگاني س��ابق، س��ازمان نظ��ام رايانه و اصناف بر اس��اس 
الزام��ات قانوني كه وجود داش��ت منعقد ش��د اما به دلايلي 

مانند عدم وجود زير ساخت ها به مرحله اجرايي نرسيد. 
دبيركل اتاق اصناف ايران با بيان اينكه هيات رييسه اتاق 
اصناف به شفاف س��ازي در مباحث اقتصادي معتقد اس��ت، 
ادامه داد: بر اين اساس پيشنهادي به وزارتخانه هاي صنعت 
و اقتصاد داده ش��د كه ما آمادگي اجراي آن را داريم اما در 
ابتدا با عدم وجود دس��تورالعمل اجرايي درباره مش��خصات 

فني صندوق مواجه شديم. 
وي تصريح كرد: هيات رييس��ه اتاق اصناف از ابتداي امر 
اين الزام را داشت كه براي تامين نرم افزاري و سخت افزاري 

صندوق هاي فروشگاهي از توان داخلي استفاده شود. 
عوض پور گفت: در س��ال 95 چند جلسه كارشناسي در 
اين باره در س��ازمان امور ماليات��ي و وزارت صنعت معدن و 
تج��ارت برگزار و پيش نويس آيين نامه ه��اي اجرايي در اين 
زمينه نوش��ته ش��د اما درنهايت با ارائه يك طرح و لايحه از 

طرف دولت همزمان شد و منجر به توقف شد. 
اين مقام مسوول با اشاره با اينكه مجلس اخيرا مصوبه و 

آيين نامه يي در اين ارتباط داشته كه آن را به وزارت اقتصاد 
دارايي ابلاغ كرده اس��ت، تاكيد كرد: در اين بخش��نامه كه 
به وزارت اقتص��اد و دارايي و وزارت صنعت معدن و تجارت 
ابلاغ ش��ده، اتاق اصناف نيز ب��ه عنوان همكار در نظر گرفته 

 شده است. 
وي افزود: منتظر هس��تيم كه جلسات هماهنگي اين امر 
تش��كيل تا نحوه اجراي كار مش��خص ش��ود و ما اميدواريم 
اين جلس��ه در آينده نزديك برگزار ش��ود تا ما نيز به عنوان 
نماين��ده بخ��ش خصوصي بتوانيم به مس��ووليت خود عمل 

كنيم.
اين مقام مسوول اتاق اصناف ايران ادامه داد: در آيين نامه 
به صراحت اعلام ش��ده كه علاوه ب��ه صنوفي كه براي نصب 
صندوق مكانيزه فروش مش��خص ش��ده اند، تعداد ديگري از 

صنوف نيز بايد از صندوق ها استفاده كنند. 
وي افزود: 30 اتحاديه از گذشته براي نصب صندوق هاي 
مكانيزه فروش انتخاب ش��ده اند كه قرار اس��ت بر تعداد آنها 
بع��د از برگزاري جلس��ه هماهنگي افزوده ش��ود. عوض پور 
گف��ت: اعض��اي اتحاديه هايي مانند رس��توران ها، بنگاه هاي 
املاك و خ��ودرو كه داراي بيش��ترين فعاليت هس��تند در 

اولويت قرار گرفته اند. 
فارس    

در حال��ي روايت هاي مختلفي از پا پس كش��يدن دولت 
نس��بت به تفكيك وزارتخانه ها به گوش مي رس��د كه برخي 
از رايزن��ي وزير پيش��نهادي صنعت براي بازگش��ت تنظيم 
ب��ازار به اين وزارت صنعت، معدن وتج��ارت خبر مي دهند. 
در همين راس��تا، مشاور وزير صنعت، معدن و تجارت ضمن 
اظهار بي اطلاعي از رايزني وزير پيش��نهادي وزارت صنعت، 
معدن وتجارت براي لغو قانون انتزاع و بازگشت اين وظايف 
از وزارت جهاد كشاورزي به اين وزارتخانه گفت: اين موضوع 
هم��واره يك موضوع چالش��ي بين 2 وزارتخانه بوده اس��ت. 
محمود دودانگ��ه افزود: تنظيم بازار محصولات كش��اورزي 
همواره به عنوان يكي از موضوعات چالش��ي مورد بحث بين 
وزارت بازرگاني ي��ا وزارت صنعت، معدن و تجارت و وزارت 
جهاد كش��اورزي بوده اس��ت و به همين دليل مديريت بازار 
اي��ن محصولات معمولا كارآمدي لازم را نداش��ته و همواره 

نوساناتي در بازار اين محصولات قابل مشاهده است. 
دودانگ��ه اف��زود: بنابراين لازم اس��ت با تعامل مناس��ب 
و همين ط��ور اتخ��اذ رويك��رد تخصص��ي در دس��تگاه ها و 
ايج��اد تمرك��ز در سياس��ت گذاري بازرگاني ، ش��اهد بهبود 
وضعيت بازار اين محصولات در راس��تاي پشتيباني موثر از 
توليدكنندگان و مصرف كنندگان باش��يم. وي بيان كرد: در 
اين راس��تا ضروري اس��ت ضمن اصلاح قان��ون انتزاع، نظام 

بازرگاني كش��ور ب��ه ص��ورت يكپارچه و ب��ا مديريت واحد 
سياس��ت گذاري، پش��تيباني و نظارت ش��ود، بنابراين آنچه 
در ادامه و در دولت دوازدهم بايد مورد توجه باش��د احياي 
نظام يكپارچه بازرگاني كش��ور با رويكرد پشتيباني از توليد 
صادرات��ي و رقابت پذي��ر و تحقق اهداف اقتص��اد مقاومتي 

است. 
دودانگ��ه گف��ت: بديهي اس��ت كارامدي سياس��ت هاي 
بازرگان��ي ك��ه ش��امل سياس��ت هاي مربوط به ص��ادرات، 
واردات، تعرفه گذاري، تامين، توزيع، بازار، حمايت از حقوق 
مصرف كنندگان، مقابله با انحصار و همين طور سياست هاي 
مرتب��ط با خدم��ات بازرگاني ش��امل بانك، بيم��ه، بورس، 
حمل و نقل و لجس��تيك و گمرك مس��تلزم اتخاذ رويكرد 
يكپارچه است و اميد مي رود وزارت صنعت، معدن و تجارت 
در دوره جدي��د بتواند ضمن اس��تقرار نظام نوين بازرگاني و 
واگذاري تصديگري ه��ا در بخش بازرگاني و صنعت، جايگاه 
وزارت صنع��ت، مع��دن و تجارت را به عنوان يك دس��تگاه 
حاكميتي و سياس��ت گذار ارتق��اء داده و باعث ايجاد تحول 
در توليد و تجارت كش��ور ش��ود. او از تلاش ها و رايزني هاي 
وزير پيش��نهادي صنعت، معدن و تجارت براي جداس��ازي 
وظاي��ف بازرگاني وزارت جه��اد كش��اورزي و انتقال آن به 
وزارت صنعت، معدن و تجارت با رايزني با برخي نمايندگان 

مجلس اظهار بي اطلاعي كرد. 

تحريك تقاضا و بازار در اولويت دولتمردان 

پايگاه خبري اتاق ايران   
ريي��س انجم��ن صنف��ي كارفرماي��ان صنعت س��يمان 
كش��ورمعتقد اس��ت: اولويت اصلي م��ردان اقتصادي كابينه 

دوازدهم و دولت بايد تحريك تقاضا باشد.
س��يد محمد اتابك با بيان اينكه ش��رايط اقتصاد كشور 
و ش��رايط توليد دو موضوع جدا از هم نيس��تند بلكه به هم 
وابسته و مرتبط  اند، گفت: تنها موضوعاتي كه درحال حاضر 
دولتم��ردان اقتصادي كابينه آين��ده بايد در اقتصادي به آن 
توج��ه و دقت كنند، اين اس��ت كه امروز مش��كل ما توليد 
نيس��ت، چالش اصلي ما در بخش تقاضاس��ت، بنابراين اين 
همه افراد كه مي گويند ما مي خواهيم از توليد حمايت كنيم 
انتخاب مسير اشتباهي است و آدرس غلط دادن است، زيرا 
ما نيازمند ب��ازار و تحريك تقاضا هس��تيم. اين عضو هيات 
نمايندگان اتاق تهران با بيان اينكه ش��رايط فعلي اقتصادي 

منجر به تعطيلي توسعه در كش��ور مي شود، گفت: چنانچه 
امروز به بازار سرمايه كشور نگاه شود، شاهد آن خواهيم بود 
كه تمام ش��ركت هايي كه دربازار سرمايه كشور حضور دارند 
بدهي ها و موجودي انبارهايش��ان افزايش پيدا كرده است و 
سودش��ان كاهش؛ دليل آن هم ارائه وام به توليد اس��ت، در 
صورت��ي كه براي آن توليد تقاضايي وجود ندارد و در نتيجه 
كالاه��ا در انبار جمع ش��ده و هزينه مالي كل واحد توليدي 
افزايش پيدا كرده اس��ت.  رييس انجمن صنفي كارفرمايان 
صنعت سيمان كشور گفت: اگر ما با اين روند بخواهيم ادامه 
مس��ير دهيم قطعا توسعه در كشور و توليد با يك بن بست 
رو به رو مي ش��ود؛ بنابراين به نظر مي رسد كه اولويت اصلي 
اقتصادي كشور ايجاد تقاضاي جديد و تحريك تقاضا باشد.

اتاب��ك خاطرنش��ان كرد: باي��د دولت م��ردان بلندمدت 
بينديشند و دست از برنامه هاي ضد و نقيض هم بردارند.
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آغازمذاكراتبهروزرسانيتوافقتجارتآزادامريكايشمالي

نفتاازتيغسياست»اولامريكا«مصونميماند؟

سياستمداراندركنترل»دوترته«پوپوليستموفقبودند

هوشياردراقتصاد؛حرافدرسياست
گروهجهان|

 اگرچه با ش��نيدن نام رودريگ��و دوترته عمدتا چهره 
فردي مس��تبد با لفاظي هاي ف��راوان در خاطر نقش 
مي بندد، اما به نظر مي رسد كه كارنامه رييس جمهوري 
فيليپين در زمينه سياست هاي اقتصادي چندان هم 
بد نيست. اقتصاد فيليپين يكي از پوياترين اقتصادهاي 
جنوب شرق آسيا محسوب مي شود و روي كار آمدن 
رهبري با شكل و شمايل پوپوليستي همچون دوترته 
مي تواند تا اندازه  زيادي نگران كننده باش��د؛ اما خلاف 
انتظارها سياست گذاري هاي اقتصادي دوترته در يك 
سال اول رياست جمهوري وي كاملا هوشمندانه بوده 
و اين پرسش را پيش آورده كه وي حقيقتا در زمينه 
اقتصاد خوب است يا مديران اقتصادي در خنثي  كردن 

سياست گذاري هاي او موفق عمل مي كنند؟
به گزارش اكونوميس��ت، دوترت��ه اوايل ماه جاري 
مي��لادي در كمال حيرت وزراي كابينه، قانون حذف 
شهريه براي دانش��جويان دانشگاه هاي دولتي را امضا 
ك��رد و در پاس��خ س��وال در مورد چگونگ��ي تامين 
بودجه دولت براي اين سياس��ت گذاري جديد گفت: 
»نمي دانم، بايد ديد!« كارشناس��ان اقتصادي گفته اند 
كه حذف هزينه تحصيل در دانشگاه هاي دولتي بيشتر 
كمك  هزينه براي ثروتمندان است تا فقرا؛ چرا كه تنها 
12 درصد از دانشجويان از 20 درصد جمعيت فقرا در 
فيليپين هستند. طبق تخمين هاي سياستمداران، اين 
سياست گذاري جديد سالانه بين 30 تا 100ميليارد 
پزو براي دولت هزينه خواهد داشت. اين برنامه جديد 
همچنين زنگ هشدار را براي موسسات خصوصي به 
صدا درآورده است و آنها نگران افت ناگهاني نقش خود 

در نظام آموزشي هستند. 
رييس جمه��وري فيليپي��ن پيش تر وع��ده داده 
ب��ود، قراردادهاي موقتي را ك��ه 30 درصد از جمعيت 

فيليپي��ن بر مبن��اي آن كار مي كنن��د، محدود كند. 
وي همچنين از اتحاد با پكن در ازاي س��رمايه گذاري 
چين در زيرس��اخت هاي فيليپين سخن گفته است. 
دوترت��ه ماه آوري��ل نيز قصد داش��ت، واردات برنج را 
در راس��تاي كمك به كش��اورزان داخلي تعليق كند. 
با اين حال، به گفته فيلومنو س��انتا آنا از انديش��كده 
»اقدام ب��راي اصلاحات اقتصادي« در بيش��تر موارد 
سياس��ت گذاري هاي افراطي دوترته در زمينه اقتصاد 
پي��ش از اينكه همانند برنامه حذف ش��هريه جنجال 
به پا كنند، توسط زيردس��تان وي تسهيل مي شوند: 
»مديران اقتصادي عموما پوپوليسم رييس جمهوري 
را خنثي مي كنن��د. « در حقيقت بايد گفت با وجود 
همه لفاظي ها، سياست گذاري هاي اقتصادي دوترته در 
يك سال فعاليت وي به عنوان رييس جمهوري به طرز 

شگفت انگيزي هوشيارانه بودند. 
اقتصاد فيليپين يكي از پوياترين اقتصادهاي جنوب 
ش��رق آسيا محسوب مي ش��ود كه سال پيش با رشد 
6.8 درصدي از سنگاپور و مالزي پيشي گرفت. بانك 
جهاني رشد اقتصادي فيليپين در سال جاري ميلادي 
و سال آتي را نيز مشابه سال گذشته پيش بيني كرده 

است. 
س��هولت صحبت به زبان انگليسي در ميان نسل 
جوان يكي از عوامل رشد اقتصادي محسوب مي شود؛ 
شمار زيادي از فيليپيني ها به عنوان خدمتكار، پرستار 
و پيشخدمت رستوران ها در خارج از كشور مشغول به 
كار هس��تند و سالانه حدود 13ميليارد دلار به كشور 
مي فرس��تند كه معادل 10درص��د از توليد ناخالص 
داخلي است. شركت هاي غربي نيز يكي از ديگر محل  
پركاري هاي فيليپيني ها هس��تند. فيليپين در مراكز 
خدمات تلفن��ي حتي از هند نيز نق��ش پررنگ تري 
دارد؛ شركت امريكايي »كانورجيز« با 63هزار كارمند 

فيليپيني آماده به پاسخگويي پشت تلفن، بزرگ ترين 
كارفرماي خصوص��ي در زمينه ارتباطات محس��وب 
مي شود و ديگر فيليپيني ها در همين زمينه كاري به 
بررسي سايت هايي همچون »يوتيوب« و »فيس بوك« 
و علامت گذاري محتواي نامناس��ب مشغول هستند. 
صنعت »تجارت از طريق اعزام نيرو به خارج« در 15 
سال گذشته از صفر به 9 درصد توليد ناخالص داخلي 

توسعه يافته است. 
كابينه و بروكراسي اداري تاكنون موفق شده اند از 
جار و جنجال هاي دوترته در زمينه اقتصادي ممانعت 
كنن��د. وقتي رييس جمهوري گفت ك��ه واردات برنج 
را متوقف مي كن��د، مقامات اداره ملي م��واد غذايي، 
س��ازماني كه مس��ووليت كس��ب اطمينان از تامين 
مناس��ب مواد غذايي و ثابت نگهداشتن قيمت ها را بر 
عهده دارد، بلافاصله به اين مساله اشاره كرد كه همه 
فيليپيني ها برن��ج مصرف مي كنند، اما عده اندكي به 
كاشت آن مشغولند و از اين رو، متوقف كردن واردات 
بيشتر از اينكه مفيد باش��د، پيامدهاي منفي خواهد 
داش��ت. در اتفاقي مشابه، اصلاحات در بازار كار نيز با 
شدتي كمتر از وعده اوليه دوترته اجرايي شدند و تنها 
نمونه هاي سوء استفاده آشكار از قراردادهاي كوتاه مدت 
را هدف گرفتند. لفاظي ها در زمينه اتحاد با چين نيز 

تاكنون دستاورد ملموسي نداشته است. 
به نظر مي رس��د، اصلاحات مالياتي تنها مساله يي 
اس��ت كه رييس جمهوري و زيردستان رده بالاي او بر 
س��ر آن توافق دارند. ش��مار زيادي از تجار و كارگران 
مجبورن��د هر روز مدت زيادي از وقت خود را به جاي 
تلاش براي كس��ب درآمد در ترافيك بگذرانند. يكي 
از بانكداره��اي مانيل گفت كه وقتي س��رمايه گذاران 
خارجي به ش��هر مي آيند، از آنها در هتل هاي مجلل 
اس��تقبال مي كند و از مديران محل��ي مي خواهد به 

ديدار آنها بروند تا وقت سرمايه گذاران در ترافيك هاي 
وحش��تناك تلف نش��ود. وضعيت نامناسب جاده ها و 
فرودگاه هاي قديمي نيز از ديگر مشكلات زيرساختي 
فيليپين محسوب مي شوند. دوترته قصد دارد، هزينه 
در زيرس��اخت ها را از 5.2 درص��د از تولي��د ناخالص 
داخلي در سال گذشته تا س��ال 2022 به 7.4 درصد 
افزايش دهد تا بتواند به مشكلات فوق رسيدگي كند. 
برنامه هاي وي در اين زمينه احداث خط آهن جديدي 
در ميندانائ��و )ايالتي در جن��وب فيليپين كه در پي 
ش��ورش هاي متعدد آسيب ديده( و بازسازي فرودگاه 

كلارك در شمال مانيل را شامل مي شوند. 
كارل��وس دومينگز وزي��ر داراي��ي پيش تر براي 
حمايت از س��رمايه گذاري ها در زيرساخت ها، سطح 
كسري بودجه را از 2 درصد توليد ناخالص داخلي به 
3 درصد افزايش داده اس��ت. در بلندمدت نيز تامين 
بودجه اين برنامه ها از طريق لايحه هاي قانوني اصلاح 
مالياتي صورت مي گيرد. نخس��تين لايحه مربوط به 
ماليات بر درآمد در ماه مه توسط مجلس عوام كنگره 

تصويب ش��د و پيش بيني مي شود مجلس اعيان نيز 
لايحه مزبور را تا پايان س��ال تصويب كند. ماليات بر 
خودرو و سوخت نيز قرار است، افزايش يابد كه به طور 
مستقيم بر ثروتمندان تاثير مي گذارد؛ چرا كه كمتر 
از يك دهم فيليپيني ها مالك خودرو هستند. لايحه 
دوم ب��ه افزايش ماليات ش��ركت ها مربوط مي ش��ود 
 و لايحه س��وم ب��ر ماليات بر ام��لاك تمركز خواهد

داشت. 
قدرت سياس��ي دوترت��ه بايد رون��د تصويب اين 
لوايح را تسريع كند، اما رييس جمهوري چندان قابل 
پيش بيني نيست و همين امر سياستمداران، مديران 
اجرايي و سرمايه گذاران را نگران مي كند. دوترته كه 
نه مدافع سرس��خت اصلاحات است و نه يك ديوانه 
پوپوليست، كشوري شكوفا را به ارث برده و اينكه در 
يك س��ال فعاليت او به عنوان رييس جمهوري هنوز 
فاجعه يي رخ نداده اس��ت، نش��ان مي دهد رودريگو 
همان طور كه از لفاظي لذت مي برد، گاها مي تواند در 

گوش سپردن به توصيه ها خوب عمل كند. 

گروهجهان| 
مذاكرات براي به روز رساني بندهاي توافق تجارت آزاد 
امريكاي شمالي موسوم به »نفتا« كه ميان سه كشور 
مكزيك، امريكا و كانادا منعقد شده است از چهارشنبه 
به طور رس��مي آغاز  شد. رويترز با اش��اره به آغاز اين 
مذاكرات نوشته: مهم ترين پرسش اكنون اين است كه 
آي��ا اين توافق مي تواند از مانع بزرگ سياس��ت »اول 
امريكا« دونالد ترامپ رييس جمهوري امريكا جان به 

در برد؟ 
در اي��ن گزارش آمده، ترام��پ بارها و بارها از نفتا 
به دلي��ل تعطيلي كارخانه هاي امريكايي و فرس��تادن 
مش��اغل ايالات متحده به خارج از مرزهاي اين كشور 
به ويژه مكزيك، كشوري با دستمزدهاي بسيار پايين، 
شكايت كرده اس��ت. حالا بايد ديد كه آيا اين پيمان 
مي تواند از مذاكرات س��خت و دش��واري كه در پيش 

است به سلامت گذر كند. 
براساس آمارهاي اعلام شده از سال 1994 ميلادي 
ك��ه توافقنامه نفتا ب��ه اجرا درآم��ده، حجم مبادلات 
تج��اري مي��ان مكزيك، امري��كا و كانادا چه��ار برابر 
 ش��ده است. مبادلات اين كش��ورها در سال 2015 از 
يك تريليون دلار گذش��ت ام��ا ترامپ بارها گفته كه 
اين پيمان يك فاجعه است. او همچنين تهديد كرده 
ك��ه اگر اصلاحات اساس��ي در آن ص��ورت نگيرد، از 
اين پيمان خارج خواهد ش��د. رييس جمهوري امريكا 
كاهش مش��اغل در امريكا و كسري تجاري واشنگتن 
در مبادلات بازرگاني با مكزيك را از جمله دلايل خود 

براي خروج از نفتا عنوان كرده است. 
به اعتقاد ناظران، شركت هاي امريكايي به خصوص 
خودروسازان برندگان حقيقي اين پيمان هستند زيرا 
از مزي��ت نيروي كار ارزان در مكزيك س��ود مي برند. 
ش��ركت هاي »فورد« و »ج��ي ام« فعاليت اصلي در 
مكزي��ك را به خود اختصاص داده اند. ترامپ انتقادات 
زي��ادي به ف��ورد وارد ك��رده زيرا اين ش��ركت قصد 
دارد برخي خطوط توليد خود را از ايالت ميش��يگان 
به مكزيك منتقل كند. براس��اس پيم��ان نفتا، تمام 

محدوديت هاي تجارت و س��رمايه گذاري ميان كانادا، 
مكزي��ك و امريكا در مدت 15 س��ال به تدريج بايد از 
بين مي رفت. گفته ش��ده، ميزان صادرات به مكزيك 
پس از تصويب نفتا، 455درصد افزايش يافته اس��ت. 
رويترز نوشته، انجمن كس��ب و كار ايالات متحده در 
آستانه اين مذاكرات با ابراز نگراني نسبت به اصلاحات 
پيشنهادي خواسته كه هيچ تغييري در پيمان فعلي 
صورت نگيرد، درخواستي كه باتوجه به سابقه دونالد 
ترامپ تحقق آن بعيد به نظر مي رسد. رييس جمهوري 
امري��كا همان طور كه وع��ده داده بود در نخس��تين 
روزه��اي ورودش به كاخ س��فيد، امري��كا را از پيمان 

ترانس پاسيفيك كه يكي از دستاوردهاي بزرگ دولت 
باراك اوباما به شمار مي رفت، خارج كرد. 

بريك بيورني س��فير س��ابق كانادا در واش��نگتن 
كه در جريان مذاكرات نفتا نيز حضور داش��ته است، 
مي گويد كه در مذاكرات پيشين نفتا تمام طرفين يك 
تعهد سياس��ي جدي براي رسيدن به توافق داشتند؛ 
چيزي ك��ه در اين مذاكرات ديده نمي ش��ود. بيورني 
مي گويد: »در اينجا پرس��ش اين است كه ترامپ چه 
چي��زي را به عنوان پيروزي در اي��ن مذاكرات خواهد 
پذيرف��ت. من فكر مي كنم امتيازي كه ترامپ در اين 
مذاك��رات از ديگ��ر طرفين درخواس��ت خواهد كرد 

تعيين كننده خواهد بود.«رابرت كوليمن نماينده سابق 
جامعه تج��اري ايالات متحده در دولت اوباما مي گويد 
كه س��خت ترين مرحل��ه در اين مذاكرات اين اس��ت 
كه آي��ا اصلاحات موردنظر ه��دف ترامپ در كاهش 
كسري تجاري 64ميليارد دلاري امريكا با مكزيك را 
محقق خواهد كرد يا خير. كوليمن مي گويد: »همگي 
مي دانيم كه دونالد ترامپ دقيقا مي خواهد كجاي اين 
پيمان را تغيير دهد. حالا اينكه اين تغييرات درنهايت 
به كاهش كس��ري تجاري ايالات متح��ده با مكزيك 

منجر خواهد شد يا خير، مشخص نيست.«
رويت��رز مي نويس��د، مذاك��رات نفت��ا جدي ترين 

آزمون دونالد ترامپ براي نش��ان دادن توانايي اش در 
تحقق وعده  انتخاباتي خود مبني بر احياي مش��اغل 
كارخانه ي��ي ايالات متحده امريكاس��ت. به ويژه اينكه 
تاكنون اغلب تلاش هاي او ب��راي از دور خارج كردن 
لايحه خدمات درماني يا اصلاح قوانين مالياتي در اين 

كشور با شكست روبه رو شده است. 
تمرك��ز بر مذاك��رات نفت��ا در آس��تانه انتخابات 
رياس��ت جمهوري مكزيك در 2018 ميلادي اس��ت. 
مكزيك از تمام طرفين اين پيمان خواس��ته پيش از 
آغاز رقابت هاي انتخابات��ي در فوريه مذاكرات را تمام 
كنند يا رقباي سياس��ي دولت از اين مساله به عنوان 

يك ابزار تبليغاتي استفاده نكنند. 
همچني��ن مذاكرات در ش��رايطي آغاز ش��ده كه 
كانادا هش��دار داده ب��ه طرح واش��نگتن براي حذف 
بند 19 كه مربوط به س��ازوكار حل اختلافات اس��ت، 
اعت��راض دارد و در صورت اصرار واش��نگتن به حذف 
اين بند، از اين پيمان خارج خواهد شد. طبق اين بند، 
هيات هاي دومليتي براي رسيدگي به شكاياتي كه در 
مورد دامپينگ و يارانه هاي غيرقانوني وصول مي شود، 
تشكيل مي ش��ود. گرچه تصميم  اين هيات ها الزام آور 
است اما امريكا بارها در جريان رسيدگي به پرونده هاي 

مختلف در اين هيات ها محكوم شده است. 
كريستيا فريلند وزير خارجه كانادا، با اعلام اينكه 
كشورش اصولي را كه براي منافع ملي اهميت كليدي 
دارد، در بخش ه��اي گوناگون نفتا حفظ خواهد كرد، 
گفته كه سياس��ت هاي ضددامپينگ يك��ي از موارد 
اختلافي با امريكاست. از زمان روي كار آمدن ترامپ، 
رواب��ط امريكا و كانادا ازجمله در بخش همكاري هاي 
تجاري چن��دان تعريفي ندارد. اوت��اوا چند ماه پيش 
اعلام كرد كه در واكنش به تعرفه هاي گمرگي دولت 
امري��كا بر واردات الوار و چوب خام قصد دارد اقدامات 
مش��ابهي را عليه دولت جديد واش��نگتن اتخاذ كند. 
جاستين ترودو نخست وزير كانادا نيز گفته بود كه در 
حال بررسي توقف واردات زغال سنگ از امريكاست تا 
به اين ترتيب پاسخ بي عدالتي ايالات متحده را بدهد. 

سيلمرگبار،سيرالئونرا
عزاداركرد

كاهشصادراتمنابعانرژيچين
بهكرهشمالي

شورشيان»فارك«سرانجام
خلعسلاحشدند

گروهجهان
بررس��ي هاي آماري نش��ان مي دهد ص��ادرات منابع انرژي چين به كره ش��مالي به 
دلايل مختلف با كاهش قابل توجهي همراه بوده اس��ت. به گزارش ايرنا به نقل از نشريه 
مورنينگ پست هنگ كنگ، خلاف آنچه غربي ها مي گويند كه اين كاهش صادرات به دليل 
تحريم ها بوده اما كره ش��مالي تاكي��د دارد كه اين كاهش به مي��ل و اراده پيونگ يانگ 
صورت گرفته است. كره شمالي مي گويد مايل است در زمينه اقتصادي به منابع داخلي 
خود اكتفا كند و به همين سبب در سال هاي گذشته به تدريج از اتكاي خود به واردات 
منابع انرژي از چين كاس��ته اس��ت. صادرات برق، سوخت، نفت، بنزين و گاز از چين به 
كره شمالي كاهش چشمگيري داشته است. گزارش ها حاكي از آن است كه كره شمالي 
در سال هاي اخير توانسته تا حد زيادي براي توليد سوخت هاي موردنياز به خود متكي 
ش��ود. ميزان برقي كه چين به كره شمالي صادر مي كرده براساس آمار اداره كل گمرك 
چين در سه ماهه دوم امسال در مقايسه با دوره مشابه گذشته تقريبا 98درصد كاهش 
يافته است. همزمان اعلام شده كه چين در همين دوره در سال قبل نزديك به 80 هزار 
تن نفت و فرآورده هاي سوختي از جمله گاز به كره شمالي صادر كرده كه امسال بيش از 
56 درصد كمتر شده است. حتي در زمينه محصولات غذايي كره شمالي كمتر از گذشته 
به چين وابسته بوده و گوشت گاو يخ زده وارداتي آن در اين مدت در مقايسه با سال قبل 
19درصد كاهش يافته است. آمارها نشان مي دهد كه واردات چين از كره شمالي هم در 
نيمه اول سال جاري ميلادي 13 درصد كاهش يافته و در مجموع به 800 ميليون دلار 
رسيده است. برخلاف چين، كشور روسيه در سال جاري ميلادي به خصوص در ابتداي 
امس��ال ميزان تجارت با كره شمالي را 73درصد افزايش داده است. كره جنوبي مي گويد 
كه كره  شمالي در سال 2016 ميلادي موفق شده بيشترين رشد اقتصادي در 20 سال 
گذشته را داشته باشد. تنش هاي ايالات متحده و كره شمالي در چند هفته اخير به شدت 
بالا گرفته اس��ت. در حالي كه رهبر كره شمالي تصميم گيري درباره حمله به گوام را به 
تاخير انداخته، امريكا مي گويد مذاكره با پيونگ يانگ به موضع گيري كيم جونگ اون رهبر 

اين كشور بستگي دارد. 

گروهجهان
مقام هاي دولتي سيرالئون اعلام كرده اند كه جاري شدن سيل شديد و رانش زمين در 
فري تاون، پايتخت اين كشور مرگ حداقل 400 نفر و ناپديد شدن دست كم 600 تن را در 
پي داشته است. برخي سازمان هاي امدادي تعداد ناپديدشدگان را بيش از 1200نفر عنوان 
كرده اند و وزارت كشور سيرالئون از ناپديد شدن هزاران نفر سخن گفته است. خبرگزاري 
فرانسه به نقل از صليب سرخ جهاني نوشته اين واقعه مرگبارترين سيل در 20سال گذشته 
در آفريقا بوده اس��ت. براي كشته شدگان، روز چهارشنبه مراسم دفن دسته جمعي برگزار 
شده است. كمبود امكانات بيمارستاني براي مجروحان و حتي سردخانه براي قربانيان اين 
حادثه در س��يرالئون در حدي است كه براس��اس تصاوير منتشر شده در برخي رسانه ها، 
نزديكان قربانيان اجساد آنان را در كيسه هاي برنج حمل مي كنند. به گفته شاهدان عيني، 
عمليات بيش��تر بر پيدا كردن اجساد متمركز است تا نجات قربانيان و مردم با دست هاي 
خودش��ان تلاش مي كنند، اجساد را بيرون بكشند. گفته شده بيشتر مردم در زمان وقوع 
حادثه خواب بوده اند. مردم سيرالئون با سيل بيگانه نيستند و خانه هاي غيرايمن و موقتي 
هميش��ه در اين كش��ور در معرض تخريب بر اثر باران بوده اس��ت. در اين كش��ور عموما 
بيشترين خسارت ها به منازل مسكوني وارد مي آيد كه به صورت غيرقانوني ساخته شده و 
فاقد استانداردهاي عمراني است. گفته شده، سيل و جاري شدن گل ولاي حلبي آبادهاي 
پايتخت را كاملا محو كرده است. درحالي كه عمليات امداد و تامين سرپناه براي آوارگان 
س��يل ادامه دارد، ارنست باي كوروما، رييس جمهوري سيرالئون از جامعه جهاني تقاضاي 
كمك و امدادرس��اني كرده اس��ت. وي با اعلام 7روز عزاي عمومي به صراحت اعلام كرده 
كه كشورش به كمك هاي اضطراري احتياج دارد. سخنگوي سازمان ملل متحد هم اعلام 
كرده، نيروهاي اين سازمان در سيرالئون به كمك مقامات و نيروهاي امداد شتافته اند. وي 
همچنين تصريح كرده س��ازمان بين المللي مهاجرت كمكي مالي معادل 150هزار دلار از 
محل صندوق ذخاير اضطراري به اين كشور اعطا كرده است. سيرالئون با حدود 7ميليون و 
500 هزار نفر جمعيت در غرب آفريقا يكي از فقيرترين كشورهاي دنيا محسوب مي شود. 

اين كشور پيش تر با جنگ داخلي و اپيدمي ويروس ابولا مواجه بوده است. 

گروهجهان
رييس جمهوري كلمبيا اعلام كرد كه نبرد 50ساله با چريك هاي فارك همزمان با ذوب 
آخرين محموله تس��ليحات تحويلي اين چريك ها در نهايت به پايان رس��يد. به گزارش 
فرانسه، خوآن مانوئل سانتوس در مراسمي در پوندورس، منطقه يي دورافتاده در شمال اين 
كشور گفت: »با انهدام اين محموله تسليحات، نبرد پنج دهه يي دولت با چريك هاي مسلح 
انقلابي كلمبيا موسوم به فارك تمام و دوره جديدي از زندگي و حيات در كشور آغاز شد. 
اين يك لحظه تاريخي واقعي در كشور است. ما 198سال است كه يك جمهوري هستيم. 
هرگ��ز با چنين درگيري بلندمدتي روبه رو نبودي��م و امروز اين نبرد آخرين نفس هايش 
را كش��يد.« چريك هاي چپ گراي فارك گفته اند كه اول س��پتامبر 2017 رسما به يك 
حزب سياسي بدل مي شوند و اين گامي بزرگ در پيوستن به زندگي غيرنظامي و جامعه 
مدني كلمبياست. ايوان ماركز، يكي از رهبران ارشد فارك در مراسم روز سه شنبه گفت: 
»به زودي كنگره يي را براي حزب سياسي جديدي تشكيل مي دهيم كه نيروهاي انقلابي 
آلترناتيو كلمبيا نام دارد. ما نمي خواهيم گذشته را فراموش كنيم. ما آن را با خود داريم 
و به نيروي انقلابي بودن نيز ادامه مي دهيم.« كميته بين المللي صليب سرخ اعلام كرد: 
روز سه شنبه اين گروه چريكي 24 كودك سرباز را كه هنوز در كنار اين چريك ها فعال 
بودند، بازگرداندند. 88 نفر ديگر نيز كه با اين گروه چريكي بودند، به دولت كلمبيا تحويل 
داده شدند. ماركز افزود: »آينده چريك هاي سابق فارك نامطمئن است. دو نفر از آنها در 
روزهاي اخير به قتل رسيدند. مساله ديگر چگونگي گذران زندگي آنهاست. چريك هاي 
سابق فارك نمي دانند آينده چطور است و چه اتفاقي قرار است، رخ دهد.« برقراري عدالت 
براي اقداماتي كه اين چريك ها در دوران نبرد انجام دادند، هنوز يك مشكل است؛ براساس 
توافق امضا شده، مجازات بدون حبس براي چريك ها و سربازاني در نظر گرفته شده كه 
مرتكب جنايت شدند و بايد به قربانيان غرامت پرداخت كنند و قول دهند تا خشونت را 
براي هميشه كنار بگذارند. اين اظهارات از سوي مقام هاي دو طرف پس از آن مطرح شد 
كه ناظران سازمان ملل كه رصد خلع سلاح و امحاي آن را برعهده دارند، آخرين محموله 

شامل بيش از 8000 تفنگ چريك هاي فارك را منهدم كردند. 

هشتگاستيضاحترامپ
گروهجهان| رييس جمهوري امريكا با بازگشت به 
عقايد نژادپرس��تي و مقصر دانستن هر دو طرف درگير 
در خشونت هاي شهر شارلوتسويل، خشم سياستمداران 
ه��ر دو حزب جمهوري خواه و دموكرات  را برانگيخت و 
با موج جديدي از انتقادها مواجه و هشتگ »استيضاح 
ترامپ« را براي چند س��اعت ب��ه داغ ترين موضوع در 
توييتر تبديل كرد. نمايندگان پارلمان بريتانيا نيز ضمن 
محك��وم كردن واكنش ترامپ به درگيري هاي اخير در 
شارلوتس��ويل از نخست وزير خواستند دعوت رسمي از 
رييس جمهور امريكا براي س��فر به بريتانيا را لغو كند. 
به گزارش ف��ارس، دونالد ترامپ كه منتقدانش او را به 
داش��تن افكار نژادپرستانه متهم مي كنند، در نخستين 
واكنش به خشونت هاي شارلوتسويل از محكوم  كردن 
صريح گروه هاي نژادپرس��ت خودداري و خشونت همه 
طرف ها را محك��وم كرد؛ اما در مواجه��ه با انتقادهاي 
عمومي مجبور ش��د با »شرورانه« خواندن نژادپرستي، 
از موض��ع خود عقب نش��يني كن��د. با اين ح��ال، وي 
مجددا شامگاه سه ش��نبه در نشست خبري به دفاع از 
گروه هاي راست گرا پرداخت و مخالفان آنها را به ايجاد 
تن��ش متهم كرد و گفت: »خوب چپ ها چه؟ آنها اصلا 
مقصر نيستند؟ من هم تصاوير را ديده ام. گروهي بودند 
مخالفان نژادپرستي كه بدون آنكه مجوز داشته باشند، 
راهپيمايي كردند و بسيار هم خشن بودند.« در پي اين 
اظهارات گون مور نماينده دموكرات ايالت ويسكانسين، 
با انتقاد ش��ديدتر از رييس جمه��وري، كناره گيري وي 
از قدرت را خواس��تار ش��د و گفت: »دونال��د ترامپ از 
تظاهركنن��دگان نژادپرس��ت حمايت ك��رد و حاميان 
ضدنژادپرس��تي را عامل ايجاد خشونت ها دانست. اين 
نش��ان مي دهد كه وي براي رياست جمهوري كشوري 
كه فرهنگ هاي مختلف را در خود جاي داده، مناس��ب 
نيس��ت.« س��ناتور اورين هچ نماينده جمهوري خواه از 
ايال��ت يوتا، نيز در انتق��اد از ترامپ به مرگ برادر خود 
در جنگ جهاني دوم اشاره كرد و گفت: »8 ساله بودم 
كه برادر بزرگم چسي در جنگ جهاني دوم كشته شد. 
چسي جان خود را براي مبارزه با هيتلر نداد تا نازيسم 
همچنان در امريكا زنده بماند. « ماركو روبيو، س��ناتور 
ايالت فلوريدا نيز گفت: »س��ازمان دهندگان اين رخداد 
100درصد مقصر هس��تند. آقاي رييس جمهور، ش��ما 
نمي توانيد به طرفداران برتري نژاد سفيدپوستان اجازه 
دهيد كه تنها مقصر بخش��ي از حوادث باش��ند. آنها از 
ايده يي حمايت مي كنند كه به قيمت رنج ملت و جهان 
تمام مي شود.« پال رايان رهبر جمهوري خواهان مجلس 
نمايندگان نيز گرچه به طور مستقيم به اظهارات ترامپ 
اشاره نكرد، اما در توييتر نوشت: »ما بايد صريح باشيم، 
برتري نژاد سفيدپوست، تنفرآميز است. اين تعصب در 
تضاد با تمام چيزهايي اس��ت كه اين كشور از آن دفاع 
مي كند. هيچ ابهام اخلاقي نبايد وجود داش��ته باشد.« 
برايان شاتس سناتور دموكرات از هاوايي نيز توييت كرد: 
»به عنوان يك يهودي، به عنوان يك امريكايي، به عنوان 
يك انس��ان، كلمات نمي تواند نفرت و نااميدي مرا ابراز 
كند. اين رييس جمهور من نيست.« داگلاس هاي مدير 
پيش��ين ارتباطات كميته مل��ي جمهوري خواهان روز 
سه ش��نبه گفت كه نمي داند بعد از اظهارات ترامپ در 
كنفرانس خبري، چط��ور به اقليت ها بگويد كه به يك 

نامزد جمهوري خواه راي بدهند. 

دريچه

كشفگورهايدستهجمعي
در»ميرزااولنگ«

نيروهاي دولتي افغانس��تان پ��س از بازپس گيري 
روس��تاي شيعه نش��ين ميرزا اولنگ از طالبان، چند 
گور دسته جمعي كشف كردند كه اجساد كشته شده 
دس��ت كم 40 نفر از ساكنان اين روستا در آنها دفن 
شده بود. به گزارش يورونيوز، سخنگوي والي سرپل 
گفته تاكنون سه گور دسته جمعي در اين روستا پيدا 
ش��ده كه بقاياي 42 نفر از جمله سه كودك در آنها 
يافت ش��ده است. برخي اجساد، س��ر بريده شده اند. 
روس��تاي ميرزا اولنگ پنجم آگوس��ت در پي حمله 
طالبان و داعش اشغال شد. ش��به نظاميان 235 نفر 
از اهالي را به گروگان گرفتند و ده ها نفر از س��اكنان 
هزاره اين روس��تا را كش��تند. اين روس��تا سرانجام 
پ��س از چند روز درگيري ميان ارتش افغانس��تان و 

نيروهاي طالبان روز دوشنبه بازپس گرفته شد. 

قطر:براياعتمادسازي
زمانزياديلازماست

وزي��ر خارج��ه قطر گفته ب��راي برق��راري دوباره 
اعتماد ميان دوحه و كش��ورهاي عربي تحريم كننده 
زمان زيادي لازم اس��ت. به گزارش يورونيوز، ش��يخ 
محمد بن عبدالرحمن آل ثاني با اش��اره به ش��وراي 
همكاري خليج فارس گفته اين شورا بر اساس امنيت 
اس��تراتژيك و اعتم��اد بنا نهاده ش��د اما متاس��فانه 
اتفاقات��ي كه اخيرا افتاد، نش��ان مي ده��د كه زمان 
زيادي براي اعتمادس��ازي لازم اس��ت. وي همچنين 
گف��ت كه به تازگ��ي نامه يي از امي��ر كويت دريافت 
كرده ك��ه در آن طرف هاي مناقش��ه را به گفت وگو 
دعوت كرده اس��ت. عربستان، مصر، بحرين و امارات 
عربي متحده با طرح اتهام حمايت از تروريسم روابط 

خود را با دوحه قطع كردند. 

اعتراض»نوازشريف«
بهحكمبركنارياش

پاكس��تان  پيش��ين  نخس��ت وزير  نوازش��ريف 
درخواس��ت  تجديدنظ��ري عليه حكم دي��وان عالي 
كش��ورش داده ت��ا راي آنه��ا در رد صلاحيت و عزل 
خودش از مقام نخس��ت وزيري را به چالش بكشد. به 
گزارش آسوشيتدپرس، وزير محيط  زيست پاكستان 
و عضو حزب نوازشريف گفته وكلاي او سه درخواست 
تجديدنظر براي بررس��ي مجدد حكم مذكور تسليم 
كرده اند. ديوان عالي پاكستان نوازشريف را پس از آن 
رد صلاحيت كرد كه اس��نادي از يك شركت حقوقي 
مس��تقر در پاناما فاش شد و نشان داد كه خانواده او 
دارايي هاي اعلام نش��ده در اختيار دارند. ماه گذشته 
ي��ك هيات با حض��ور پنج قاضي، ش��ريف را از مقام 

نخست وزيري سلب صلاحيت كرد. 

كوتاه از منطقه
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پرونده8
NGOهاي اجتماعي بيشتر 

كار تبليغاتي مي كنند
محس��ن پيرهادي، رييس كميته نظارت ش��وراي 
اسلامي شهر تهران با اشاره به اقدامات مديريت شهري 
براي كاهش كودكان كار در ش��هر تهران اظهار داشت: 
اگرچ��ه قانون گذار تكليف را به دولت واگ��ذار كرده اما 
در سال هاي گذش��ته شهرداري تهران در اين خصوص 

اقدامات زيادي انجام داده است. 
وي اف��زود: ب��دون ش��ك جمع آوري و رس��يدگي 
ب��ه وضعيت ك��ودكان كار ب��ر عهده دولت ب��وده اما 
سال هاست كه ش��هرداري تهران به اين موضوع ورود 
كرده و از نظر ش��وراي ش��هر هم ورود به اين موضوع 

براي ساماندهي آن مانعي ندارد. 
به گ��زارش باش��گاه خبرن��گاران، رييس كميته 
نظارت ش��وراي اس��لامي ش��هر تهران با بيان اينكه 
هم��ه نهادها و ارگان ها با معضل كودكان كار درگير 
هستيم، گفت: اگرچه امروز زيرساخت هاي فرهنگي 
و هن��ري افزايش يافته اما معتقدم زماني كه موضوع 
فرهنگ در ميان باش��د خود وزارت فرهنگ و ارشاد 
بايد در اين زمينه اقداماتي انجام دهد چراكه درحال 
حاضر بار فرهنگ س��ازي بر دوش ش��هرداري تهران 

است. 
پيرهادي تاكيد كرد: درحال حاضر شهرداري تهران 

از پول عوارض مردم براي آنها رفاه ايجاد مي كند. 
وي ب��ا بيان اينكه از س��ال هاي گذش��ته تاكنون 
گروه ه��اي حرفه يي تش��كيل ش��ده ش��ده و درحال 
سوءاس��تفاده از كودكان هس��تند، تاكيد كرد: عده يي 
از دلس��وزي مردم و حس ترحم آنها سوءاس��تفاده و 

سودجويي مي كنند كه اين امر بايد ساماندهي شود. 
رييس كميته نظارت ش��وراي اس��لامي شهر تهران 
گفت: در ش��هرهاي پرجمعيت دنيا بحث كودكان كار 
مطرح ش��ده و اين موضوع تنها مختص تهران نيس��ت 
اما بايد براي كاهش آسيب هاي اجتماعي به دنبال يك 
راهكار مناس��ب بود چراكه مس��ائل اجتماعي در شهر 

تهران پررنگ تر است. 
پيره��ادي ادامه داد: اگرچه در ش��هرداري تهران در 
زمينه كاهش آسيب هاي اجتماعي اتفاق هاي خوبي رخ 
داده اما بايد به غير از بحث جمع آوري براي آموزش افكار 
عمومي از رسانه هاي مختلف حتي تريبون هاي مساجد، 
مدارس، فرهنگسراها، رسانه ملي، دانشگاه ها، مطبوعات 
و شبكه هاي اجتماعي استفاده كنيم تا مردم بدانند كه 
در برخورد با كودكان كار چه واكنشي بايد نشان بدهند. 
وي اضافه كرد: معتقدم مردم بهترين كساني هستند 
كه مي توانند موضوع آس��يب هاي اجتماعي را مديريت 
كنند اما در كنار مردم و شهرداري نهادها و سازمان هايي 
مانند بهزيستي، كميته امداد هم بايد به صورت رسمي و 

تخصصي به اين موضوع ورود كنند. 
ريي��س كميته نظارت ش��وراي اس��لامي ش��هر 
ته��ران با بيان اينكه در بحث جم��ع آوري، آموزش و 
رس��يدگي هاي بعدي به موضوع آسيب هاي اجتماعي 
دچار مش��كل هس��تيم، تصريح كرد: بدون ترديد اگر 
از مجموعه ناجا و ش��هرداري بخواهيم كه با همكاري 
يكديگر در مدت زمان 24ساعت شهر را از متكدي و 
كودكان كار جمع كنند، اين كار را انجام مي دهند اما 
اينكه بعد از جم��ع آوري با اين افراد چه بايد بكنيم؟ 

موضوعي است كه هنوز نياز برنامه ريزي دارد. 
پيره��ادي با بي��ان اينكه امروز در حوزه رس��يدگي 
بع��د از جمع آوري ك��ودكان كار دچار مش��كل و خلأ 
هس��تيم، تصريح كرد: تنها با كم��ك نهادهاي متولي 
مي توانيم اين مش��كل را برطرف كنيم چراكه بخشي از 
NGO هايي)سازمان هاي مردم نهاد( كه در اين بخش 
فعاليت مي كنند يا توان كافي براي مديريت اين موضوع 

ندارند يا اينكه كارهاي نمادين انجام مي دهند. 
وي ادامه داد: بيش��تر NGOهايي ك��ه داوطلبانه 
به موضوع آس��يب هاي اجتماع��ي ورود پيدا مي كنند، 
كارهايشان مانور تبليغاتي براي تشكيلات خودشان است 
و مساله را حل نمي كنند. رييس كميته نظارت شوراي 
اس��لامي ش��هر تهران با تاكيد بر اينكه امروزه وضعيت 
اقتصادي و معيش��تي گروهي دچار مشكل شده است، 
گفت: همه NGOها بايد به نقطه يي برسند كه همراه 
شهرداري و دس��تگاه هاي اجرايي باشند درحال حاضر 
NGO هاي ثبت شده كه خدمات مي دهند كم نيستند 

ولي كار برخي از آنها گذري است. 

توليد 2.2 ميليون تني برنج
مدي��ركل دفتر غ��لات وزارت جهاد كش��اورزي از 
پيش بيني توليد 2.2 ميليون تني برنج در سال جاري 
خبر داد و گفت: با ورود محصول جديد به بازار ش��اهد 
آرام��ش تدريجي در قيمت برنج هس��تيم كه كيلويي 
ح��دود ۹۰۰۰ تومان در اس��تان هاي ش��مالي عرضه 

مي شود. 
كاوه خاكس��ار در گفت وگ��و با ايس��نا، اظهار كرد: 
وضعيت توليد برنج در س��ال جاري مناس��ب اس��ت و 
پيش بين��ي مي كنيم كه در هر هكت��ار 2۰۰ كيلوگرم 
عملكرد برنج نسبت به س��ال گذشته بهبود پيدا كند. 
هم اكنون از حدود 2۱۵ هزار هكتار س��طح زير كشت 
 برن��ج در اس��تان مازن��دران ۷۰ درصد مع��ادل حدود
۱۵۰ هزار هكتار برداش��ت شده است كه تا پايان هفته 
جاري به ۸۰ درصد مي رسد. همچنين در استان گيلان 
به دليل تفاوت ش��رايط اقليمي و زمان برداش��ت اين 
 مي��زان به 4۰ درص��د يعني حدود ۹۵ ه��زار هكتار از

2۳۰ هزار هكتار رسيده است. 
وي افزود: سطح پرورش برنج رتون در استان گيلان 
به ۸۰هزار هكتار در سال جاري زراعي رسيد كه نسبت 
به سال گذشته ۱۰ هزار هكتار افزايش را نشان مي دهد 
همچنين در اس��تان مازندران نيز اين عدد به ۵۰ هزار 
هكتار يعني ۵۰۰۰ هكتار بيشتر از سال گذشته رسيده 
اس��ت. همچنين كش��ت مجدد برنج تاكن��ون حدود 
۳۷۰۰۰ هكتار بوده اس��ت كه احتم��ال افزايش آن تا 

حدود 4۰ هزا رهكتار وجود دارد. 
مديركل دفتر غلات وزارت جهاد كشاورزي با بيان 
اينكه بيش از ۹۰ درصد سطح زير كشت و توليد برنج 
در استان هاي شمالي است، ادامه داد: هم اكنون وضعيت 
بازار برنج بهتر از گذش��ته شده با ورود محصول جديد 
قيم��ت آن نيز در بازار منطقي تر مي ش��ود. چرا كه هر 
كيلوگرم برنج كيفي درجه يك در اس��تان هاي شمالي 

هم اكنون حدود ۹۰۰۰ تومان عرضه مي شود. 
خاكسار با اشاره به پيش بيني توليد 2 ميليون و 2۰۰ 
هزار تني برنج در سال جاري ادامه داد: برداشت برنج تا 
آبان ماه ادامه دارد و ممنوعيت واردات نيز تا آخر اين ماه 
بر جاي خود باقي خواهد بود تا توليدكنندگان بتوانند 
در شرايط بهتري محصول خود را به بازار عرضه كنند. 
البت��ه در حال حاضر وضعيت بهتري براي ش��اليكاران 
وجود دارد. آنها به صورت فعال در اراضي خود مشغول 

اخبار

مشكلات ارزي در نظام بانكي كشور 

موريانه دونرخي بودن ارز در جان ارزش پول ملي
س��ابقه تك نرخي كردن ارز ب��ه دوره دولت هاي 
پنجم و شش��م بازمي گ��ردد، با اينكه اي��ن مهم از 
آن زمان تاكنون بر زب��ان تمامي دولتمردان جاري 
ب��وده ولي هنوز اثري از تحق��ق آن در اقتصاد ديده 

نمي شود. 
 طبق آمار بانك مركزي در بازه زماني سال هاي 
۸۱ تا ۹۵ رشد اقتصادي ما ۵4  درصد بوده درحالي 
كه ميزان مصرف ارزي كشور ۱۱۵ درصد يعني بيش 
از 2برابر رشد داشته است بنابراين اگر هيچ تعديلي 
بين دو شاخصه رشد و مصرف ارزي صورت نگيرد و 
طبق همي��ن روال با افزايش قيمت ارز ادامه داده و 
به س��مت تك نرخي كردن آن پيش نرويم، افزايش 
مصرف ارز بيشتري را شاهد بوده و به همين ترتيب 

با سقوط ارزش پول ملي روبه رو خواهيم شد. 
 جهانبخ��ش محبي نيا، نايب رييس كميس��يون 
برنام��ه و بودج��ه مجل��س ش��وراي اظه��ار ك��رد: 
يكسان س��ازي نرخ ارز يك اولوي��ت اقتصادي براي 
نظام ارزي و پولي كش��ور اس��ت و بايد بدون تعارف 
انجام ش��ود ولي هنوز اين اتفاق با وجود وعده هاي 

متفاوت محقق نشده است. 
 وي ادام��ه داد: افزايش هر گونه نرخ ارز قطع به 
يقين دولت را در رس��يدن به اهداف اصلي اش دچار 
چالش و اختلاف كرده و آس��يب بس��يار بزرگي به 

اقتصاد كشور تحميل خواهد كرد. 
 نايب رييس كميس��يون برنامه و بودجه مجلس 
شوراي اس��لامي تصريح كرد: افزايش قيمت ارز به 
هيچ وجه براي اقتصاد ايران علامت مثبت و موفقيت 
تلقي نمي شود.  محبي نيا درخصوص دلايل افزايش 
قيمت ارز گفت: اگر از منظر اقتصادي سواد نداشته 
باشيم و توازن عرضه و تقاضا را در رابطه با ارز، كالا 
و س��اير مراودات لحاظ نكنيم، طبيعي اس��ت كه با 

افزايش قيمت مواجه خواهيم شد. 
 محبي ني��ا بيان كرد: اين افزاي��ش در برهه ها و 
دوره ه��اي مختلف يكي از آس��يب هاي جدي ايران 
اس��ت و ارتباطي زيادي هم به بازارهاي جهاني مثل 

طلا و قيمت نفت در سطح بين المللي ندارد. 
 وي گف��ت: متاس��فانه ب��ه علت كمب��ود عرضه 
همچنين عدم اس��تقامت جدي در مقابل تكانه هاي 
ارزي واقع شده و طي دوره هاي مختلف اين موضوع 
به عنوان تهديد آثار س��وء خ��ودش را بر ما تحميل 

مي كند. 
 نماينده مياندوآب در مجلس ش��وراي اس��لامي 
بيان كرد: افزايش قيمت ارز، ارزش��ي براي پول ملي 
باقي نگذاش��ته و باعث مصادره دارايي ملت ايران به 
نفع خارج نش��ينان شده اس��ت.  محبي نيا ادامه داد: 
فرار س��رمايه ها و اختلاف بازار به نظر رواني از ديگر 
تهدي��دات افزايش قيمت ارز اس��ت كه در نهايت با 
ادامه اين روند، اقتصاد كش��ور ثبات و مانايي خود را 

به طور تدريجي از دست مي دهد. 
 وي در پاس��خ به ادعاي برخي مبني بر افزايش 
قيم��ت به علت س��فر حجاج و تش��ديد تحريم هاي 
امريكا تصريح كرد: اين چه اقتصادي اس��ت كه سفر 
حج��اج مي تواند باعث افزايش نرخ ارز ش��ود. ارزان 
و ضعي��ف بودن پايه ه��اي اقتصادي باعث ش��ده تا 
س��فر حج، افزايش قيمت برخ��ي كالاهاي خارجي، 
ناامني منطقه يي، وقفه در عرضه يا ش��ايعه به شكل 

وحشتناكي بر سر اقتصاد ايران ضربه زند. 
 نايب رييس كميس��يون برنامه و بودجه مجلس 
ش��وراي اسلامي با اش��اره به ش��عارهاي ارائه شده 
مبني بر اينكه تحريم ها علت نواقص اقتصادي كشور 
نيس��ت، افزود: برخي صدرنشينان در قدرت هنگام 
افزايش سيل آس��اي ن��رخ ارز اع��لام كردند، ضعف 
مديريت و عدم آشنايي با اقتصاد ايران باعث تشديد 

تاثيرات اين امر شده بنابراين ما نبايد اكنون از حربه 
تحريم ها به عنوان پوشش دهي به نقص مديريتي و 

ايرادات اقتصادي استفاده كنيم. 
 محبي نيا افزود: تحريم ها هم مس��اله يي اس��ت 
ك��ه بايد براي رف��ع آن چاره يي بينديش��يم چراكه 
نمي ش��ود ب��راي يكصد س��ال با تحريم ه��ا زندگي 
كنيم و اقتصاد را به نارس��ايي هاي تحميلي از سوي 
تحريم ه��اي ع��ادت دهي��م.  وي درباره مس��اله دو 
نرخي بودن ارز بيان كرد: در برنامه شش��م توسعه و 
سياست هاي اقتصادي رييس جمهور، بانك مركزي و 
وزارت اقتصاد براي تك نرخي بودن ارز تصميم و در 
بودجه سالانه نيز اعتباري براي آن در نظر گرفته اند. 
 نايب رييس كميس��يون برنامه و بودجه مجلس 
شوراي اس��لامي ادامه داد: با وجود وعده هاي دولت 
يازدهم اين امر محقق نش��د و مي توان گفت كه دو 
نرخ��ي بودن بيانگر بيماري در اقتصاد اس��ت و بايد 
آن را علاجش ك��رد.  محبي نيا تصريح كرد: نه تنها 
در اين زمينه بلكه در س��اير بخش ها نيز نارسايي ها 
وجود دارد چراكه وجود ميليون ها بيكار، رشد تورم 
و نرسيدن به ثبات ارزي گوياي صادق اين ادعاست. 
 وي در پاي��ان گفت: وجود همه مش��كلات فوق 
به اين معناس��ت كه اقتص��اد ايران و چالش هاي آن 
را نمي شناسيم و كس��اني كه براي بخش اقتصادي 
تصمي��م مي گيرند، اف��رادي خارج از بدنه هس��تند 
ك��ه مصالح ملت را لحاظ نك��رده و همين امر باعث 

مي شود تا معيشت مردم روز به روز بدتر شود. 

 سرگرداني بازي بين نقدينگي
و حجم درآمدهاي ارزي

 بيژن عبدي، اقتصاددان در گفت وگو با باش��گاه 
خبرنگاران در اي��ن خصوص بيان كرد: موضوع تك 
نرخي كردن ارز بسيار پيچيده تر از تصوري است كه 
نشان از نبود اراده براي تحقق آن باشد. يك بعد اين 
قضيه به تعادل ميان عرضه و تقاضا و جنبه ديگر آن 

به حجم نقدينگي برمي گردد. 
 وي ادامه داد: تقاضا داخلي است و با ارائه ريال، 
ارز را گرفته و مواد، كالا و ماش��ين آلات وارد كشور 
مي كنن��د ولي عرضه به س��هم فروش  م��ا از نفت و 
گاز برمي گ��ردد كه البته اقتصاد غيرنفتي نيز بخش 

ناچي��زي در اين بين دارد.  اين كارش��ناس ارش��د 
نظ��ام بانكي درخص��وص حجم نقدينگ��ي تصريح 
ك��رد: اواخ��ر دولت ده��م با بروز جه��ش در حجم 
نقدينگ��ي كه ب��ه 4۳۰هزارميليارد تومان رس��يد، 
درآمدهاي نفتي ميانگين مشخصي داشت اما اكنون 
با افزاي��ش حجم فروش نف��ت و درآمدهاي آن هر 
چن��د با كاهش قيم��ت مواجه هس��تيم ولي حجم 
نقدينه طي سال هاي اخير ۳برابر شده است. عبدي 
درباره انتخاب نوع نرخ نيز گفت: اگر قرار باشد بين 
حجم نقدينگي موجود با دلار امروزه ارتباط يك به 
ي��ك برقرار كنيم، قيمت دلار تا 2برابر فعلي جهش 
خواه��د يافت كه اي��ن موضوع غيرمنطق��ي بوده و 
دولت مردان زير بار اين ميزان فش��ار تورم نخواهند 
رفت.  وي ادامه داد: همچنين با برقراري اين ارتباط 
يك به يك چون امكان دسترسي همه مردم به دلار 
وجود نخواهد داشت بايد به سهميه بندي دلار اقدام 
كنيم كه در اين صورت صنايع و كالاهاي خاص در 
اولوي��ت بوده و به  علت آثار س��وءتورمي نرخ دلار را 
بايد ثابت نگه داريم، مش��ابه همي��ن روالي كه طي 
۹سال گذش��ته اجرا ش��د.  اين اقتصاددان با اشاره 
به وجود بالقوه تقاضا در ب��ازار افزود: اگر اين تقاضا 
و نقدينگي آزاد ش��ود، كل اقتصاد كش��ور را بر هم 
خواه��د ريخت و ب��راي جلوگيري از اي��ن موضوع 
چاره يي جز س��هميه بندي، اولويت بن��دي و اعمال 
نرخ هاي متف��اوت نخواهيم داش��ت.  عبدي درباره 
ابزارهاي به تثبيت رساننده نرخ ارز گفت: نرخ سود 
بالاي بانكي نقدينه هاي عظيمي كه در دست جامعه 
و مردم اس��ت را در بانك ها حفظ كرده اما اگر قرار 

باش��د اين نرخ كاهش يابد، موج نقدينگي محبوس 
ش��ده و همانند س��ونامي به يك باره رها و به سمت 
كالاهايي مثل مس��كن و زمين كه در ركود هستند 
يا س��كه و ارز كه در بازار با تقاضاي زياد سفته بازي 

مواجه اند سرريز خواهد شد. 
 وي ادامه داد: همين تقاضاي كاذب نيز مي تواند 

قيمت ارز را به صورت مصنوعي افزايش دهد. 
 اين كارش��ناس ارش��د نظام بانكي بيان كرد: تا 
زمان��ي كه سياس��ت هاي پولي و بانك��ي مبتني بر 
تئوري هاي اقتصاد كلاس��يك و نئوكلاسيك باشد، 
ب��ازي بين نقدينگ��ي و حجم درآمده��اي ارزي در 
س��رگرداني خواهد بود.  عبدي در پايان يادآور شد: 
تك نرخي كردن ارز در بن بس��ت قرار گرفته و فعلا 
راه حل��ي ندارد، اميدواريم برخلاف ادعاهاي 4س��ال 
قبل دولت طي س��ال هاي آين��ده و در دولت جديد 

شاهد جهش فكري براي حل اين موضوع باشيم. 

 دلالان از آب گل آلود ماهي مي گيرند
 محمدرض��ا س��بزعليپور، ريي��س مركز تجارت 
جهان��ي اي��ران ني��ز اظه��ار ك��رد: پيش گي��ري از 
رانت خواري ه��ا و مفاس��د كلان صده��ا ي��ا هزاران 
هزارميليارد توماني كه س��الانه بابت همين سيستم 
غلط چند نرخي ب��ودن ارز به جيب عده يي از افراد 
با نفوذ يعني»يقه س��فيدان« م��ي رود بايد از طريق 

يكسان سازي نرخ ارز به اتمام برسد. 
 وي با اشاره به دستورالعمل ابلاغ شده از جانب 
ريي��س كل بانك مرك��زي مبني ب��ر اينكه تمامي 
بانك ها در راس��تاي سياس��ت تك نرخي شدن ارز 

نس��بت به خريد و فروش تمامي ارزه��ا با نرخ آزاد 
اق��دام مي كنند، اف��زود: اين دس��تورالعمل نه تنها 
نتوانس��ت در اج��راي سياس��ت  تك نرخ��ي كردن 
قدم مثبتي ب��ردارد بلكه منجر به افزايش نرخ ارز و 

درآمدهاي ريالي دولت هم شد. 
 وي ادام��ه داد: بعد از ابلاغ دس��تورالعمل فوق، 
جمع زيادي از مردم به دليل امنيت بالاي معاملات 
بانكي به حفظ تامين نيازهاي ارزي خود به س��وي 
بانك ها سرازير ش��دند و بيش از اينكه فروشنده ارز 

باشند همگي خريدار ارز بودند. 
 ريي��س مركز تجاري جهان��ي ايران گفت: چون 
كمتر كس��ي فروش��نده ارز به بانك  اس��ت به دليل 
كمبود ذخاير ارزي بانك ها نتوانستند پاسخگوي نياز 
مشتريان با قيمتي واحد باشند و همين عدم توانايي 
در تامين نياز ارزي خريداران موجب ش��د تا باز هم 
طي ۱۰ماه گذش��ته غالب مشتريان و واردكنندگان 
كالاهاي مختلف را روان��ه بازار آزاد جهت خريد ارز 
كنن��د كه اين روند به افزايش ن��رخ ارز در بازار آزاد 

دامن زد. 
 س��بزعليپور تصري��ح كرد: با گذش��ت زمان و با 
وجود تحريم هاي بين المللي، اس��تمرار مش��كلات 
اقتصادي همچنين كمبود منابع ارزي دولت، هرگز 
بانك ها قادر به تامين و پاسخگويي به نياز مشتريان 
خ��رد و كلان نخواهند بود در نتيجه به طور طبيعي 
مشتريان بانك ها جهت خريد ارز به سوي بازار آزاد 
روي خواهند آورد و وقتي كه صرافان هم ببينند كه 
بانك ها ديگر قادر نيس��تند تا نياز مشتريان خود را 
ب��راي هر دلار با قيم��ت ۳۷۰۰توماني تامين كنند، 
قيمت جديدي را با چند ص��د تومان بالاتر در بازار 
آزاد ب��ه وجود آورده و ارز مش��تريان خود را با نرخ 

جديد خواهند فروخت. 
 وي بيان كرد: افزايش نرخ ارز نيز موجب مي شود 
تا كالاهاي خارجي به مرور گران تر از قبل وارد كشور 
شده و زمينه افزايش قيمت كالاهاي داخلي را مهيا 
و نهايت��ا با آغاز موج جديد افزايش نرخ تورم مواجه 
مي شويم كه متاسفانه نابساماني هاي اقتصاد ايران را 
دو چن��دان مي كند. در اين ميان صادركنندگان نيز 
براي كسب منافع بيشتر، ارز حاصل از صادرات خود 
را در بازار آزاد و با نرخ جديدي كه چند صد تومان 

از نرخ بانك ها بالاتر باشد، خواهند فروخت. 
 اي��ن اقتص��اددان با بي��ان اينكه ب��راي اجراي 
سياست هاي تك نرخي كردن ارز در كشور، بانك ها 
بايد نسبت به خريد و فروش آن در بازار آزاد حداقل 
۳۰۰ الي 4۰۰تومان زير قيمت براي هر دلار در نظر 
بگيرند، افزود: با اين سياست، فعالان بازار آزاد ارز به 
وحشت افتاده و از ترس كاهش قيمت قطعا واكنش 
نش��ان داده و ب��ازار آزاد ارز نيز طبيعت��ا با كاهش 

چشمگير قيمت مواجه خواهد شد. 
 سبزعليپور ادامه داد: در نتيجه مردم همه از ترس 
متضرر شدن، دلارها را از خانه ها بيرون مي كشند و 
جهت فروش به س��مت صرافي ها سرازير مي گردند 
اما هيچ صرافي به دليل بلا تكليفي و س��قوط قيمت 
حاضر ب��ه خريد ارز از مردم نخواه��د بود از اين رو 
در زمان سقوط قيمت ها همه فروشنده خواهند شد 
و دارن��دگان ارز جهت ضرر كمتر به س��وي بانك ها 
رفت��ه و ارزها را به بانك  خواهن��د فروخت.  وي در 
پايان گفت: در اين ش��رايط كه فقط بانك ها خريدار 
هستند، اگر بانك مركزي بتواند نياز مشتريان خُرد و 
كلان ازجمله واردكنندگان را به نوعي با نرخ مصوب 
بانك ها تامين كند، قيمت بازار آزاد تا س��طح قيمت 
مصوب بانك ها و شايد كمتر از آن هم پايين خواهد 
آمد بنابراين قيمت جديدي بالاتر از نرخ بانك ها در 

بازار آزاد شكل نخواهد گرفت. 

حضور وزراي پيش��نهادي دولت در پارلمان بخش خصوصي 
و ارائ��ه برنامه هاي آتي بيانگ��ر اهميت تعامل بين فعالان بخش 
خصوصي و دولت است. همچنان كه ترجيع بند صحبت هاي دو 
وزي��ر تاكيد بر هم افزايي و همكاري بي��ن بخش خصوصي بود. 
اگزيم نيوز در گفت وگو با تعدادي از اعضاي اتاق بازرگاني ايران 
دي��دگاه بخش خصوصي نس��بت به وزراي پيش��نهادي را مورد 

بررسي قرار داده است. 
 ابوالفض��ل گلپايگاني روغني، رييس كميس��يون صنايع اتاق 
بازرگاني ايران معتقد اس��ت: به عقيده من آقاي ش��ريعتمداري 
روي ح��وزه كاري خود مس��لط اس��ت و اين ي��ك امتياز بزرگ 
محسوب مي ش��ود. كماكان نظر من اين اس��ت كه ما در حوزه 
صنعت ضعف هايي داريم اما خوشبختانه وزير پيشنهادي صنعت، 
معدن و تجارت ديدگاه هاي خوبي براي س��ر و س��امان دادن به 
وضعيت صنايع كش��ور دارند. آقاي ش��ريعتمداري با برنامه وارد 
اين عرصه ش��ده كه دليل آن داش��تن سوابق مستمر و طولاني 
اس��ت كه در اين حوزه داشته اند و تس��لط وي به حوزه صنعت 

نويدبخش آغاز دوره يي بهتر به نسبت سال هاي قبل است. 
 احمد پورفلاح، عضو كميسيون صنايع اتاق ايران نيز در اين 
ب��اره گفت: طبق تجربيات قبلي، صحبت ه��اي قبل از انتخابات 
خوب و خوشبينانه است و قول همكاري در زمينه هاي متفاوت 
داده مي ش��ود. اميدوارم بع��د از قبول مس��ووليت بتوان تفاهم 
بي��ن دولت و بخش خصوصي كه از آن صحبت مي ش��ود را در 
عمل ديد و گرفتاري ه��اي دولتي، محدوديت ها و روابط تنظيم 
نش��ده بين وزارتخانه ه��اي اقتصادي مان��ع از تحقق وعده هاي 
داده ش��ده ش��ود. در معدود مواردي وزرا قب��ل از راي اعتماد با 
بخش خصوصي جلس��ه مي گذاش��تند. اين اتفاق را به فال نيك 
مي گيريم. ش��ناخت قبلي من از جناب ش��ريعتمداري در حوزه 
بازرگاني است. در اين حوزه بازنگري قانون تجارت را دستور كار 
قرار داده و به س��مت عضوي��ت در WTO رفتند كه به دلايلي 
كامل به نتيجه نرسيد اما در مجموع عملكرد ايشان موفقيت آميز 
بوده اس��ت. من اميدوارم در استراتژي توس��عه صنعتي بتوانند 

عملكرد خوبي داشته باشند. 
رييس اتاق بازرگاني كاشان مطالب ارائه شده وزرا را حساب 
شده، ارزيابي كرد و گفت: معمولا گفته ها بي نقص هستند. بايد 
منتظر بود تا در عمل چه اتفاقي مي افتد. گره توليد ما در بحث 
تجارت است يعني اگر كسب وكار راه بيفتد حال و روز توليدمان 
خوب مي شود. احس��اس مي كنيم شريعتمداري به دليل سابقه 
و رويكردهاي��ي كه در اين حوزه دارند، عملكرد بهتري نس��بت 

به وزراي قبلي خواهند داش��ت. ميرعلا محمدصادقي نيز اذعان 
كرد: ش��ريعتمداري در صحبت هاي خود تاكيد زيادي بر جذب 
همكاري دست اندركاران مسائل اقتصادي داشتند به خصوص از 
توليدكنندگان و صادركنندگان درخواس��ت كردند كه با وزارت 
صنعت همكاري نزديك تري داشته باشند چراكه برطرف كردن 
مشكلات حوزه توليد و صادرات جز همكاري تنگاتنگ اتاق هاي 

بازرگاني و دولت برطرف نخواهد شد. 
وي افزود: ش��ريعتمداري در زمان تصدي ايشان در وزارت 
بازرگاني مرتب به اتاق هاي بازرگاني سركش��ي مي كردند و با 
تشكيل جلسات مستمر با مسوولان اتاق بازرگاني براي برطرف 
كردن مش��كلات و پيداكردن راه حل نش��ان دادند كه اهميت 
نقش بخ��ش خصوصي را در اقتص��اد درك مي كنند الان هم 
هم��ان روش را در پيش گرفته اند. همه ما اميدواريم با تصدي 
ايش��ان و نزديكي بيش��تر بخش خصوصي و دول��ت رونق به 

اقتصاد ايران برگردد. 
رقاب��ت،  كميس��يون  نايب ريي��س  فروزان ف��رد،  حس��ن 
خصوصي س��ازي و س��لامت اداري اتاق بازرگاني ايران نيز در 
گفت وگ��و با اگزي��م نيوز در اين باره گف��ت: محتواي صحبت 
وزراي پيشنهادي اقتصاد و صمت چيز تازه يي نبود و مي توان 
گفت، تكرار خيلي از نكاتي بود كه قبلا مطرح ش��ده است. به 
نظ��ر من در اين دور از انتخاب وزراي اقتصادي س��وابق افراد 
معرفي شده مهم است. به خصوص سوابق آقاي شريعتمداري 
در وزارت بازرگان��ي و معاونت اجرايي رياس��ت جمهوري ما را 
امي��دوار مي كند به پايبن��دي جدي تر به س��اماندهي فضاي 
كسب وكاري كه در آن جايگاه وزارت صنعت، معدن و تجارت 

جايگاهي صرفا حاكميتي باشد. 
وي در ادامه گفت: به نظر مي رس��د با توجه به رويكردهاي 
شريعتمداري، عرصه براي فعاليت هاي رقابتي و خصوصي سازي 
واقعي بازتر ش��ود. اميدواريم با دقت و حساس��يتي كه در اين 
دوره از همه بخش هاي مرتبط با اقتصاد شاهديم نتايج بهتري 

نسبت به گذشته كسب كنيم. 
فروزان فرد افزود: ما به س��هم خود در كميس��يون رقابت، 
خصوصي س��ازي و س��لامت اداري تلاش داريم چش��م بينا و 
گوش ش��نواي دولت باشيم. اين كميسيون با پيگيري مجدانه 
و دقيق فعل و انفعالات فضاي كس��ب وكار را س��نجيده، نكات 
و مس��ائل را در تعامل با تش��كل ها و انجمن ه��ا جمع بندي و 
درخواس��ت ها را ساماندهي كرده و از طريق هيات رييسه اتاق 

براي وزارتخانه بفرستيم. 

ارزيابي اعضاي پارلمان بخش خصوصي از وزراي آتي اقتصادي

خوش بيني به حضور افراد با سابقه در حوزه بازرگاني
عضو اتاق بازرگاني تهران تحليل كرد  

تعادل بخشي اقتصادي با اهرم ارز
نقطه بهينه ارز همواره يكي از س��والات مهم براي فعالان 
اقتص��ادي بوده و هس��ت. اينكه رقم تعادل��ي ارز بايد در چه 
نقطه يي باشد تا بتواند علاوه بر رونق صادرات، چالش هايي را 
نيز در بخش واردات ايجاد نكن��د. فعالان صادراتي معتقدند، 
مادامي كه نرخ ارز همچون فنري نگه داشته شود، انگيزه هاي 
توليد رقابتي براي توليدكننده صادراتي وجود نخواهد داشت. 
به گفته آنها ايران قادر اس��ت با استفاده از رقم تعادلي در ارز 

شرايط را براي توسعه صادرات فراهم كند. 
با اين حال در طرف مقابل واردكنندگان كه س��هم زيادي 
از كالاهاي واسطه يي توليد را وارد مي كنند معتقدند اگر قرار 
باش��د نرخ ارز آزاد ش��ده و افزايش ياب��د واردات مواد اوليه و 
واس��طه يي توليد، هزينه واردات ماش��ين آلات مختلف، خريد 
اقلام مصرفي و دارد و... نيز به سختي صورت خواهد گرفت كه 

به تورم دامن خواهد زد. 
در اي��ن بين نگاهي به فراز و فرود نرخ ارز نش��ان مي دهد 
ش��رايط كنوني تا حد زيادي تحت الش��عاع مسائل بازار است. 
به اي��ن ترتيب كه افزايش تقاضا از يك س��و و احتياط بانك 
مركزي در عرضه ارز به بازار از سوي ديگر عواملي بوده اند كه 
قيم��ت ارز را در بازار افزايش داده اند. اين روند مي تواند پايدار 
نبوده و با فروكش كردن تقاضا به مس��ير قبلي خود بازگردد. 
در اين بين نوس��انات قيمت نفت در محدوده ۵۰ دلار نشان 
مي دهد دول��ت نيز قدرت مانور بالايي ب��راي حمايت از بازار 

ندارد و از طرفي بايد شرايط براي كنترل بازار فراهم شود. 
ام��ا يكي از س��والاتي كه هم��واره كارشناس��ان و فعالان 
مي پرس��ند آن است كه نقطه تعادلي بازار ارز كجاست؟ عضو 
اتاق بازرگاني تهران در رابطه با سياس��ت هايي كه دولت بايد 
براي قيم��ت ارز در پيش بگيرد، گفت: ش��عار دولت يازدهم 
ش��فافيت در نرخ ارز بود كه نتوانست به آن دست پيدا كند و 
دولت دوازدهم با آغاز كار خود بايد به يكسان س��ازي نرخ ارز 

اهتمام بيشتري بورزد. 
ابوالحسن خليلي اضافه كرد: بيشتر ارزهاي مبادله يي صرف 
دارو مي شود و بخش زياد ديگري هم با توجه به سياست هاي 
بودجه يي صرف كالاي اساسي در گمرك و قيمت ما به التفاوت 
آن مي شود و دولت بايد نرخ ارز را به بازار آزاد هدايت كند. 

وي ادام��ه داد: افزايش ن��رخ ارز مي تواند جايگزين حقوق 
ورودي گمرك يا تعرفه ها شود و از ايجاد اثر تورمي جلوگيري 

كند. 
وي خاطرنش��ان كرد: نقطه بهينه نرخ ارز بايد يك تعادلي 

را پيدا كند تا علاوه بر اينكه باعث جهش صادراتي مي ش��ود، 
افزايش قيمت كالا هاي واسطه و مواد اوليه مصرفي كارخانه ها 

را  هم كنترل كند. 
خليلي اظهار كرد: جه��ش صادراتي نمي تواند دليل كافي 
براي هدايت قيمت ارز در مس��ير فعاليت صادركننده ش��ود 
و باي��د گف��ت با توجه ب��ه اينكه بخش قابل توجه��ي از مواد 
واس��طه يي و اوليه توليد را وارد مي كنيم بايد س��ازوكاري در 
نظر گرفته شود كه نه تنها صادركننده ها از اين قضيه منتفع 
ش��وند بلكه واردات به س��مت تورم اضاف��ي حركت نكند. به 
گفت��ه وي بخش زيادي از واردات مواد اوليه و مصرفي كه در 
داخل كشور استفاده مي شود وارداتي است و هر گونه افزايش 
غيرمنطقي قيمت ارز مي تواند اثرگذار بر قيمت كالا ها ش��ود 
و اين رويه به خود خود تورمي را در كشور به وجود مي آورد. 
عض��و اتاق بازرگاني تهران گفت: برخي از مكانيس��م ها در 
دولت هاي ديگر امتحان ش��ده و بايد از آموزه هاي دنيا درس 
گرف��ت و زماني ك��ه بحث ارز تك نرخي ب��ه ميان مي آيد به 
معناي عدم دخالت دولت در نرخ ارز اس��ت و قيمت آن را با 
تبادل هاي داخلي و سازوكار هاي بورسي و فاكتور هاي موثر در 

آن مي توان تعيين كرد. 
ب��ه گزارش اگزيم نيوز، بانك مركزي بايد ش��رايط را براي 
تعادل بخشي بازرگاني خارجي با استفاده از اهرم ارز در اختيار 
داشته باش��د. نرخي كه بتواند صادرات را تشويق، هزينه هاي 

واردات را كنترل و مانع از جهش تورمي در كشور شود. 

اگر قرار باشد بين حجم نقدينگي موجود با دلار امروزه ارتباط يك به يك 
برقرار كنيم، قيمت دلار تا 2برابر فعلي جهش خواهد يافت كه اين موضوع 
غيرمنطقي بوده و دولت مردان زير بار اين ميزان فشار تورم نخواهند رفت. 

همچنين با برقراري اين ارتباط يك به يك چون امكان دسترسي همه مردم به 
دلار وجود نخواهد داشت بايد به سهميه بندي دلار اقدام كنيم كه در اين صورت 
صنايع و كالاهاي خاص در اولويت بوده و به  علت آثار سوءتورمي نرخ دلار را 

بايد ثابت نگه داريم، مشابه همين روالي كه طي 9سال گذشته اجرا شد
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ترامپ به دنبال خصوصي سازي جنگ در افغانستان است

تجارت جنگ؛ آري يا خير؟
گروه جهان|

 اين روزها بحث خصوصي سازي جنگ افغانستان 
در ايالات متحده بالا گرفته اس��ت. گفته ش��ده، بر 
اس��اس طرحي كه ش��ركت خصوص��ي بلك واتر به 
دول��ت دونال��د ترام��پ رييس جمهور امري��كا ارائه 
داده اس��ت، بخش��ي از نيروهايي كه مسوول حفظ 
امنيت افغانس��تان و مبارزه با تروريس��م مي شوند، 
از سوي ش��ركت هاي خصوصي تامين خواهند شد 
و مس��ووليت هاي بزرگي را در افغانس��تان به عهده 
خواهند گرف��ت. ايريك پرنس بنيان گذار ش��ركت 
بلك واتر، اعلام كرده كه آماده اس��ت تا حدود پنج 
ه��زار نيروي نظامي خصوصي را به جاي س��ربازان 

امريكايي به افغانستان اعزام كند. 
دلايل مشاوراني كه در دولت ترامپ وجود چنين 
نيروي��ي را يك ضرورت مي پندارند نيز واضح اس��ت. 
آنها اس��تدلال مي كنند كه در صورت اعزام نيروهاي 
امنيتي ش��ركت هاي خصوصي در جنگ افغانستان، 
آمار كشته شدگان ارتش ايالات متحده كاهش خواهد 
يافت، آس��يب هاي ناش��ي از جنگ به لحاظ روحي و 
رواني تقليل مي يابد، بخش��ي از سرمايه عظيم جنگ 
به وس��يله ش��ركت هاي خصوصي دوب��اره به اقتصاد 
امريكا باز مي گردد، حساس��يت اف��كار عمومي را در 
قبال اعزام سربازان امريكايي در يك جنگ فرسايشي 
و طولاني ترين جنگ ايالات متح��ده پايين مي آورد، 
ضرورت جذب ميليون ها نفر به ارتش ايالات متحده را 
كاهش داده و در نتيجه باعث كاهش هزينه هاي ارتش 
خواهد شد، مديريت جنگ براي ارتش ايالات متحده 

آسان تر مي شود و غيره. 
ب��ه نظر مي رس��د آنچ��ه بنياد اين ط��رح را در 
كاخ س��فيد تقوي��ت ك��رده، خصوصي س��ازي همه 
بخش ه��اي زندگي و رونق تجارت و اقتصاد اس��ت. 
در پشت اين س��خن حرف هاي بس��ياري مي توان 
نهفته ديد و اهداف بسياري را حدس زد. روزگاري 
اس��تفاده از س��ربازان م��زدور، يك عم��ل كثيف و 
غير اخلاقي پنداش��ته مي ش��د ولي امروزه به دليل 
رون��ق گرفتن تجارت و توس��عه خصوصي س��ازي، 
»تج��ارت جنگ« مي تواند مبن��اي معقولي بيابد و 
توجيه پذيري بيش��تري داش��ته باش��د به ويژه آنكه 
ديگ��ر در ايالات متح��ده از ايده هاي اخلاقي مبني 
بر ممنوعيت تجارت جن��گ و پيامدهاي منفي آن 
خبري نيس��ت. به همين خاطر مي ت��وان از همين 
حالا نوعي اجم��اع را در امريكا درباره اس��تفاده از 
نيروهاي شركت هاي خصوصي در جنگ هاي برون 

مرزي اين كشور احساس كرد. 
موافق��ان اي��ن ط��رح معتقدن��د ك��ه در دنياي 
ام��روز و آينده، تجارت جن��گ در منازعات يك امر 
اجتناب ناپذي��ر خواهد بود به همين دليل نبايد اين 

موضوع را به قدري ترسناك در ذهن افكار عمومي 
ترسيم كرد كه به سود گروه هاي افراطي و حاميان 

بين المللي و منطقه يي تروريسم باشد. 
منابع داخلي كاخ س��فيد مي گوين��د كه ترامپ 
كاملا موافق اين طرح وسوسه كننده است و يكي از 
دلايل مهم تاخير در اعلام استراتژي تازه امريكا در 
افغانس��تان نيز همين مورد است؛ زيرا در حالي كه 
ترامپ و مش��اورانش از جمله جرد كوشنر دامادش، 
با اين ايده موافق هستند فرماندهان ارشد پنتاگون 

به شدت در برابر آن مقاومت مي كنند. 
مقام��ات و م��ردم افغانس��تان ني��ز به ش��دت با 
طرح خصوصي س��ازي جنگ در كشورشان مخالف 
هس��تند. دفتر حامد كرزي رييس جمهور پيش��ين 
افغانس��تان سپردن ماموريت امنيتي به شركت هاي 
خصوصي را مخالف حاكميت ملي و قانون اساس��ي 
افغانستان خوانده است. دولت افغانستان نيز تاكنون 
در برخورد با اين طرح جانب احتياط را نگه داشته 
است. اگر از دلايل ذكر شده در اعلاميه دفتر حامد 

كرزي صرف نظر كنيم، طولاني ش��دن جنگ، عدم 
پاسخگويي شركت هاي امنيتي، گسترش رفتارهاي 
غي��ر اخلاقي س��ربازان اجير ش��ده، بي اثر ش��دن 
پيمان هاي اس��تراتژيك و امنيتي ميان افغانس��تان 
و اي��الات متح��ده، رون��ق گرفتن تجارت اس��لحه، 
احتمال نقض حقوق بشر، سابقه منفي شركت هاي 
خصوصي تامين امنيت و توجيه پذير شدن مخالفت 
گروه هاي افراطي نسبت با حضور نيروهاي خارجي 
در افغانس��تان را از مهم تري��ن دلايل مخالفت ها در 

افغانستان با طرح خصوصي سازي جنگ مي دانند. 
به عقي��ده مخالف��ان، آنچه در اين مي��ان قرباني 
خواهد شد منافع افغانستان است چرا كه از اين پس 
كاب��ل نمي تواند حتي در مقياس محدودي كه اكنون 
مي تواند، واشنگتن را به دليل عدم تعهد به پيمان هاي 
امنيتي و استراتژيك و مسووليتش در كمك به دولت 
و مردم افغانس��تان، تحت فشار قرار دهد.  نكته ديگر 
اين است كه شركت هاي خصوصي امنيتي به ويژه بلك 
واتر كه بدنام ترين، خش��ن ترين و غير مس��وول ترين 
ش��ركت امنيتي طرف قرارداد با ارتش امريكا است و 
عمدتا از عناصر تبهكار، مجرمان خطرناك و افراد غير 
مسوولي تشكيل ش��ده آنگونه كه در عراق نشان داد 
هرگز به قوانين ملي و قواعد بين المللي وفادار نخواهد 
بود و پيش بيني مي ش��ود اين امر به بازگشت دوباره 
هرج و مرج و كشتارهاي بي هدف غير نظاميان و... در 

افغانستان منجر شود. 

 سياست هاي كاسبكارانه كاخ سفيد
منتق��دان بر اي��ن باورند كه سياس��ت خارجي 
امريكا ب��ا توجه به روي كار آمدن دونالد ترامپ كه 
داراي ش��خصيتي كاسبكارانه اس��ت، تنها و تنها بر 
پايه تامين منافع اقتص��ادي امريكا مي چرخد و در 
همين راس��تا، مقامات امريكايي در تلاش هس��تند 
با تكيه ب��ر ابزارها و روش هاي مختلف ضمن ايجاد 
امنيت نس��بتي، مناف��ع اقتصادي خ��ود و نفوذ در 
س��اخت هاي اقتصادي و امنيتي را نيز تامين كنند. 
ب��ه همين دليل اس��ت كه ش��ركت هاي خصوصي 
نظامي ديگر به بخش��ي از سياس��ت خارجي دولت 
امري��كا تبديل ش��ده اند ك��ه البته عم��ده  حضور و 
فعاليت هاي ش��ان هم نامحس��وس است و به ندرت 
نقش آفرين��ي و تاثيرگ��ذاري آنه��ا در نش��ريات و 
رس��انه ها منعكس مي ش��ود و حتي از حوزه نظارت 
كنگره امريكا هم خارج است؛ به طوري كه حتي در 
برخي مواردي اس��تفاده از اين نيروها با هدف گريز 
از نظ��ارت كنگره صورت مي گي��رد.  اين در حالي 
اس��ت كه بسياري از اين شركت  ها خلاف شعارشان 
نه تنها براي صلح نمي جنگند كه نقش اساسي را در 
ناامن كردن منطقه ب��ازي مي كنند تا از اين طريق 
بتوانند صنعت پرسود تسليحات نظامي را همچنان 
پررونق نگهدارند. ش��ركت هاي خصوصي امنيتي و 
نظامي پس از حملات ۱۱ سپتامبر و آغاز مداخلات 
نظامي وس��يع امريكا در منطقه خاورميانه افزايش 
چش��م گيري يافتند و حالا فرآين��د اعطاي وظايف 
نظام��ي و امنيت��ي به اين نوع ش��ركت ها تبديل به 

روندي روزافزون در جنگ هاي امريكا شده است. 
 منبع: روزنامه افغانستان ديلي

خبرگزاري آواي افغانستان، خبرگزاري ديد 

 سرزمين فاجعه هاي ارزان

گروه جهان|
 ماهي��ت جنگ ها هيچ گاه يكي نبوده و جنگ در هر منطقه و 
هر زمان اقتضائات خود را دارد. نمي توان براي تمام جنگ ها حكم 
واح��د و راه هاي مقابله با دش��من را از منبع واح��د صادر كرد. در 
اين روزها زياد در رس��انه ها و شبكه هاي اجتماعي از ايزدي سازي 
افغانستان توسط گروه هاي تروريستي چون طالبان و داعش سخن 
به ميان مي آيد. خيلي ها در حال تبليغ درباره احتمال سوريه سازي 
و عراقيزه كردن افغانستان هستند. ايزدي سازي افغانستان درست 
به معناي جنگ فرقه يي و مذهبي است كه خيلي ها اين روزها به 
طمع ش��عله ور كردن آن افتاده اند. اين موضوع ابعاد پيدا و پنهان 

بسياري دارد: 
1- متاسفانه بايد اذعان كرد كه همه ما به نحوي در دام بدفهمي 
و كژتابي ناش��ي از ش��باهت هاي جنگ در عراق و سوريه با جنگ 
افغانس��تان افتاده ايم. دش��من اصلي در هر سه كش��ور گروه هاي 
تروريس��تي و افراطي هس��تند كه دست به كش��تار وسيع مردم 
بي گناه و همچنين س��ربازان و اف��راد دولتي مي زنند. به خصوص 
كه اين روزها گروه تروريستي داعش در هر سه كشور به جنايات 
وحش��تناك و با س��بك و ش��يوه خاص خود دس��ت مي زند. اين 
گروه هاي تروريستي نيز منتسب به مذهب خاصي هستند و تحت 
عنوان داعيه برقراري امارت يا خلافت اس��لامي دس��ت به اعمال 
تروريستي مي زنند. خيلي شباهت هاي ديگري نيز وجود دارد ولي 
اين شباهت ها نمي تواند ماهيت جنگ ها را تبيين كند. در دو كشور 
عراق و س��وريه اختلافات مذهبي و فرقه يي شديدي وجود دارد و 
گروه هاي تروريستي از اين اختلافات سود مي برند. در حالي كه در 
افغانس��تان هيچ گاه اختلافات مذهبي باعث جنگ و كشتار نشده 
است و مردم افغانستان به لحاظ مذهبي همواره در كنار همديگر 

بوده اند و هيچ مشكلي هم نداشته اند. 
2- نكته مهم تري كه مردم افغانستان را در مواجهه با تبليغات 
زهرآگين فرقه يي و نفرت پراكني هاي مذهبي كمك مي كند، اين 
است كه بايد توجه كرد چه كساني از اينگونه تبليغات سود مي برند 
و اساسا اين تبليغات بر اساس كدام استراتژي هاي كلان منطقه يي 
ص��ورت مي گيرد و مزدوران كدام دس��تگاه اطلاعات��ي به اين امر 
مب��ادرت مي ورزند؟ با وجود اينكه در افغانس��تان همواره مداراي 
مذهبي حاكم بوده و اخوت اسلامي در آن به عنوان يك نمونه در 
ميان تمام كش��ورهاي اسلامي مطرح بوده است، اگر نتوانيم افكار 
عمومي را از ويروس جنگ اطلاعاتي كش��ورهاي منطقه برهانيم، 
احتمالا در دام آن س��قوط خواهيم كرد. اين همان چيزي اس��ت 
كه هم گروه هاي تكفيري و تروريس��تي مي خواهند و هم برخي از 

دستگاه هاي اطلاعاتي منطقه. 
3- در اين روزها در رسانه ها و شبكه هاي اجتماعي با تبليغات 

به ظاهر ضد گروه هاي تروريستي و افراطي، راه حل هاي بديل نيز 
ارائه مي گردد كه تش��كيل گروه هاي مردمي چند هزار نفري يكي 
از آنهاست. يكي از خطرناك ترين طرح ها، تشكيل گروه هاي خارج 
از تش��كيلات دولتي است كه به نظر مي رس��د تعدادي آگاهانه و 
تعدادي نيز ناآگاهانه به آن مي پردازند. گروه هاي چند هزار نفري 
خارج از تشكيلات رس��مي دولت به معناي دامن زدن به انارشي 
جغرافيايي است كه احتمالا به گمان بدخواهان افغانستان خيلي 
زود ش��عله هاي جنگ مذهبي و فرقه يي را روش��ن مي كند. بدون 
ترديد اگر چنين امري صورت گيرد و حتي گروه هاي نظامي خارج 
از تشكيلات حكومتي در برخي از مناطق تشكيل شود، نخستين 
ضربه هاي جبران ناپذير آن متوجه كساني خواهد شد كه به چنين 
دسته بندي هاي مسلحانه يي وارد شوند زيرا در بسياري از مناطقي 
كه هنوز گروه هاي مسلح غير مسوول حضور دارند، هنوز جنگ و 

ناامني بيداد مي كند. 
4- حكومت مي تواند براي خنثي س��ازي اينگونه تبليغات با 
اس��تفاده از مداراي مذهبي كه از گذشته ها وجود داشته است، 
به تحكيم روابط و مناس��بات برادران��ه در ميان اقوام و مذاهب 
كشور اقدام كند. در اين راس��تا مكانيزم هاي زيادي قابل طرح 
اس��ت ك��ه مي توان از طريق آنها، تس��اهل مذهب��ي و ديني را 
گس��ترش داد و از ب��روز تنش هاي مذهب��ي جلوگيري كرد. از 
جمله مي توان از طريق تبليغات مذهبي از سوي مساجد و منابر 
و خطب��اي جمعه و جماعات اقدام كرد. همچنين پاس��خگويي 
مناس��ب و به موقع به مطالبات مردم در تمام زمينه ها و كس��ب 
اعتماد آنها گزينه ديگري اس��ت كه نبايد دولت وحدت ملي از 
آن غاف��ل بماند. اگر باز هم حوادثي چ��ون حادثه ميرزا اولنگ 
تكرار ش��ود و افكار عمومي نسبت به مسووليت پذيري نيروهاي 
دولتي قانع نش��وند بي ترديد دشمنان به اهداف خود نزديك تر 
خواهند شد. به همين خاطر بايد در نقاط خطر خيز افغانستان 
كه احتمالا بروز درگيري هاي فرقه يي در آن وجود دارد، طرح ها 
و برنامه هاي امنيتي مش��خص و در قالب تش��كيلات رسمي و 
دولتي اجرا شود. بايد از تكرار و بروز فجايعي چون ميرزا اولنگ 

جلوگيري كرد. 
واقعيت اين اس��ت كه جنگ در افغانس��تان ريشه هاي عميق 
سياس��ي و اطلاعات��ي دارد و هرگز ريش��ه هاي مذهبي و فرقه يي 
نداش��ته و ندارد. اگرچه گروه هاي تروريستي سعي مي كنند كه به 
جناي��ات خود رنگ مذهبي بدهند؛ ولي اگر درس��ت با اين پديده 
برخورد شود و مردم افغانستان از دام تفكرات فرقه گرايانه و مذهبي 
رهانيده ش��وند، اين كشور تبديل به عراق يا سوريه ديگر نخواهد 

شد. 
منبع: افغانستان ديلي

افغانستان؛ سوريه و عراق نمي شود

آيا ماهيت جنگ در 
افغانستان تغيير كرده است؟

گ�روه جهان| اين روزها وقتي رييس جمهوري 
افغانس��تان مي خواهد افزايش حم��لات گروه هاي 
مخال��ف را توجيه كن��د مي گويد كه ماهيت جنگ 
در افغانس��تان تغيير كرده و به تبع آن سخنگويان 
وي ني��ز از تغيير ماهيت جنگ س��خن مي گويند. 
آنه��ا ب��راي اثب��ات اين ادع��ا خود به ش��يوه هاي 
جنگي مخالفان مسلح اش��اره مي كنند و حمله به 
غيرنظاميان يا س��اختمان هاي غيرنظامي را بخشي 
از تغيير ماهيت جنگ در كش��ور عنوان مي كنند. 
ادعاي مقام هاي افغانس��تان مبني بر تغيير ماهيت 
جنگ ب��ا مثال هاي ك��ه ارائه مي كنند تناس��ب و 
همخواني ندارد. به نظر مي رس��د ك��ه آنها در اين 
مورد دچار سوتفاهم شده و از ماهيت چيز ديگري 

را اراده مي كنند. 
آيا واقعا ماهيت جنگ در افغانستان تغيير كرده 
يا اينكه مقامات معناي دقيق ماهيت را نمي دانند؟ 
براي روش��ن شدن موضوع، نخس��ت بايد ديد كه 
ماهيت چيس��ت و وقتي مي گوي��م ماهيت چيزي 
تغيير كرده هدف از آن چه مي تواند باش��د. در علم 
منطق به چيزي ماهيت گفته مي شود كه چيستي 
آن ش��ي يا پديده را نش��ان مي دهد. وقتي چيزي 
را مي بيني��م ب��ه آن نامي مي دهي��م و اين نام كه 
مي تواند چيس��تي آن شي را نشان دهد، به ماهيت 
آن شي اشاره مي كند. به عنوان مثال، وقتي چيزي 
را مي بينيم كه شاخه و برگ و تنه دارد مي فهميم 
كه اين ش��ي درخت اس��ت. پس مي ت��وان نتيجه 
گرف��ت ك��ه ماهيت همان ذات يك ش��ي و پديده 
مي تواند باش��د. با توجه به اين تعريف آيا مي توان 
گفت كه ماهيت جنگ در افغانس��تان تغيير كرده 

است؟ 
بدون ش��ك وقتي به جنگ فعلي نگاه مي كنيم 
هي��چ تغيي��ري در ماهي��ت آن دي��ده نمي ش��ود. 
گروه ه��اي كه ۱6 س��ال پيش مخالف��ت خود را با 
نظام جدي��د اعلام كردند و در برابر آن س��لاح به 
دس��ت گرفتند هن��وز همان گروه ه��ا و گروه هاي 
مشابه آن هستند كه در جنگ مسلحانه خود چند 

هدف اساسي دارند. 
اگر گروه ه��اي فعلي قبلا مي گفتن��د كه ما در 
پي بران��دازي نظام هس��تيم و مي خواهيم به زعم 
خود »امارت اسلامي« بسازيم ولي حالا بگويند كه 
ما در پي تش��كيل امارت اس��لامي نيستيم و مثلا 
مي خواهي��م نظامي ليبراليس��تي تش��كيل دهيم، 
مي شد گفت كه ماهيت جنگ در افغانستان تغيير 
كرده و ديگر مخالفان مس��لح جنگ خود را »جهاد 
مق��دس« نمي دانند و ب��راي ارزش ه��اي ديگري 

مي جنگند. 
اما وقت��ي آنها مثلا براي از پ��ا درآوردن دولت 
فعل��ي به خود اجازه مي دهن��د كه به غير نظاميان 
حمل��ه كنند، اين به معناي تغيير جنگ نيس��ت و 
مي توان از آن به تغيير تاكتيك يا شيوه هاي جنگ 
تعبير كرد. ش��ايد در چند س��ال گذشته نيروهاي 
مخالف به اين نتيجه رسيده باشند كه براي رسيدن 
به هدف هاي خود بايد در تاكتيك هاي نظامي شان 
تغييرات��ي ايجاد كنند. اما حتا از همين ديدگاه نيز 
تغيي��ر چنداني در ش��يوه ها و تاكتيك هاي جنگي 
مخالفان مس��لح آنگونه كه مقام ه��اي دولتي اراده 

مي كنند، ديده نمي شود. 
مگر در ۱6 س��ال اخير مخالفان مس��لح كم به 
غيرنظامي��ان حمله كردند و آنها را كش��تند؟ مگر 
بارها با حملات انتحاري خود س��بب كشتن ده ها 
غير نظام��ي از جمله كودكان و زنان نش��دند؟ آيا 
مخالف��ان مس��لح كارمن��دان دولتي را ب��ه عنوان 
جاس��وس از دم تيغ نگذراندند؟ در چه زماني طي 
اين ۱6 سال گروه هاي تماميت خواه و تكفيري به 
غيرنظاميان و هدف ه��اي غيرنظامي رحم كرده اند 
كه امروز مقام هاي دولت افغانستان براي لاپوشاني 
ناكامي ه��اي خ��ود در تامين امني��ت غيرنظاميان 
از تغيي��ر ماهيت جنگ س��خن مي گويند؟ جنگ 
افغانس��تان از س��وي گروه هاي مخال��ف و حاميان 
منطقه آنها با يك هدف بزرگ آغاز ش��ده است و تا 
امروز نيز براي رسيدن به همان هدف ادامه دارد. 

مخالف��ان مس��لح كه اكث��ر آنه��ا حمايت هاي 
كش��ورها و گروه هاي افراط گراي منطقه را با خود 
دارن��د، براي منهدم كردن نظام سياس��ي فعلي در 
افغانس��تان مبارزه مي كنن��د و تلاش دارند كه نوع 
حاكميت قرون وس��طايي و اس��تبدادي خود را بر 
اين كش��ور حاكم كنند؛ همان نوع حاكميتي را كه 
حداقل مردم افغانس��تان شش س��ال تجربه آن را 
تحت عنوان »امارت اسلامي« در دوران زمامداري 

طالبان تجربه كردند. 
از نظر مخالفان مس��لح و به ويژه طالبان جنگ 
آنه��ا ماهيتي كاملا »اس��لامي« و »آزادي بخش« 
دارد و آنه��ا مدع��ي هس��تند ك��ه در براب��ر كفار 
مي جنگند؟ حال پرس��ش اين اس��ت ك��ه آيا پس 
از آغاز رياس��ت جمهوري اشرف غني در افغانستان 
در اي��ن دي��دگاه تغييري به وجود آمده اس��ت كه 
رييس جمه��وري و حلقه نزديكان به او بطور مرتب 

از تغيير ماهيت جنگ سخن مي گويند؟ 
ش��ايد اش��رف غني خواس��ته باش��د كه ديگر با 
طالبان نجنگد يا آنها را بخش��ي از سياس��ت فعلي 
دولت خود بسازد ولي تاكيد بر اينكه ماهيت جنگ 
طالب��ان تغيير ك��رده فقط مي تواند ي��ك فرافكني 

رسوا كننده باشد. 
طالبان از روزي كه جنگ در افغانس��تان را آغاز 
كرده اند نه تنها ماهيت آن را تغيير نداده اند كه حتا 
در شيوه هاي كش��تار خود نيز هيچ دگرگوني ايجاد 
نكرده اند. مگر س��ر بريدن افراد از همان ش��يوه هاي 
معمول تاكتيك جنگي طالبان در ۱6 سال گذشته 
نبوده اس��ت؟ پس دولتمردان افغانستاني نمي توان 
ب��ا چنين فرافكني هايي بي كفايت��ي خود را در برابر 
ش��هروندان كشورش��ان توجيه كنند. اگر شيوه هاي 
جنگ��ي طالبان تغيير ك��رده به همان مي��زان بايد 
ش��يوه هاي جنگي و تدافعي نيروهاي امنيتي كشور 
نيز دچار تغيير و دگرگوني مي شد تا جلوي حوادثي 
چون قتل عام چهارراه زنبق در كابل، هرات و هلمند 

گرفته مي شد. 
طالبان مي توانند مطابق با نيازها و شرايط كشور 
تاكتيك هاي جنگي خود را تغيير دهند چرا چنين 
كاري از مديران نظامي افغانس��تان ساخته نيست، 
ب��ه ويژه حالا كه مس��وولان نيروه��اي امنيتي نيز 
كس��اني هس��تند كه به گفته مقام هاي افغانستاني 

۱6 ساعت تمام در روز كار مي كنند. 

نگاه

ش��ركت مع��روف بلك واتر براي نخس��تين بار در دوران رياس��ت جمهوري 
ب��اراك اوباما قراردادي ۲۵۰ ميليون دلاري ب��ا دولت امريكا منعقد كرد تا در 
افغانستان براي وزارت خارجه و سازمان سيا كار كند. بلك واتر در سال ۱۹۹۷ 
 تاسيس شد و نخستين قرارداد خود را پس از حمله يي به نام »يو اس اس كول 
)Cole USS( در س��احل يمن در اكتبر ۲۰۰۰ منعقد كرد. اين شركت پس 
از برنده ش��دن در مناقصه، عمليات آموزش صد هزار ملوان را بر عهده گرفت. 
پس از اين معامله، بنيانگذار آن زميني به مس��احت ۲۸ كيلومتر مربع در مرز 
بين ايالات كاليفرنياي ش��مالي و ويرجينيا خريداري كرد و در آنجا تاسيسات 

آموزشي و نظامي پيشرفته خود را بنا نهاد. 
بلك وات��ر از جمله ش��ركت هايي بود كه در جنگ ناكام عراق س��هم فعالي 
داش��ت. اين ش��ركت ك��ه در كارنامه خ��ود حمله ب��ه غيرنظامي ه��ا و ترور 

ش��خصيت ها را دارد در عراق بارها متهم به شليك و كشتن غيرنظاميان شده 
و هي��چ گاه نيز مورد پيگرد قانوني قرار نگرفت. اين ش��ركت همچنين پس از 
حمله نظامي امريكا به عراق ۳۹ فروند جنگنده عراقي را به سرقت برد و پس 
از توافق با ارتش امريكا، ۲۵ جنگنده ميگ و ۱۴ بالگرد نظامي رژيم صدام را 
بطور سري از عراق خارج كرد. طبق اسنادي كه توسط وب سايت ويكي ليكس 
منتشر ش��د، روشن ش��د كه كاركنان بلك واتر، خطاهايي فاحش و جناياتي 
هولناك در عراق انجام داده اند. در نهايت دولت عراق در ۱۷ سپتامبر ۲۰۰۷، 
مج��وز بلك واتر براي ادامه فعاليت در ع��راق را باطل كرد. اين كار پس از آن 
انجام گرفت كه نيروهاي اين شركت ۱۷ غيرنظامي عراقي را به ضرب گوله از 
پاي درآوردند.  بلك واتر پس از افشا شدن جنايت هايش در رسانه ها، نام خود 
را به شركت »اكادمي« تغيير داد و اكنون نيز با همين اسم فعاليت مي كند. 

»بلك واتر« از عراق تا افغانستان 

گروه جهان|
 امروز بدون هيچ ش��ك و ش��بهه يي افغانستان از بعُد امنيتي 
در بدترين وضعيت خود در ۱6 س��ال گذش��ته قرار دارد. فاجعه 
هفته گذشته روستاي ميرزا اولنگ در سرپل نمونه اول و آخر از 
وضعيت وخيم بحران امنيتي در افغانستان نيست. در ميرزا اولنگ 
فاجعه بزرگ انس��اني رخ داد آن هم در ش��رايطي كه مقام هاي 
امنيتي اعلام كرده بودند به زودي با فرستادن نيروهاي تازه نفس 
اسيران ميرزا اولنگ را نجات خواهند داد، امري كه با تعلل بسيار 
انجام ش��د و نوشداري پس از مرگ سهراب بود. براساس آخرين 
گزارش ه��ا در ميرزا اولنگ ۵۰ غيرنظامي به فجيع ترين ش��كل 
ممكن كش��ته ش��ده، به همين تعداد به وسيله نيروهاي دشمن 
ربوده ش��ده و نزديك ب��ه ۱۵۰ خانواده از خانه ه��اي خود آواره 
ش��دند. آيا براي يك كش��ور فاجعه يي بزرگ ت��ر از اين مي تواند 
وجود داش��ته باش��د؟ ديروز در كابل، قندهار، هلمند و هرات و 
امروز در س��رپل. چه زماني اين وضعيت بهبود خواهد يافت؟ به 
نظر مي رس��د كه پاسخ اين پرس��ش اگر محال نباشد ولي پاسخ 
دادن به آن براي حاكمان و دس��ت اندركاران اداره كش��ور بسيار 
دشوار است.  بايد گفت وضعيت امنيتي افغانستان در حالي رو به 
وخامت گراييده كه حاكمان با صداي بلند و گردن هاي افراش��ته 
از پيروزي هاي خود س��خن مي گوين��د و گاه با هتاكي ديگران و 
به ويژه منتقدان وضع موجود را به عقده گش��ايي و بيماري متهم 
مي كنند. يكي از س��خنگويان دولتي اخيرا در يادداشتي مدعي 
ش��ده است كه »موفقيت ها زاده اذهان س��الم و ناكامي ها مولود 
ذهنيت هاي بيمار اس��ت.« اين س��خنگوي محترم دولتي چنين 
مي پن��دارد كه حكومت فخيمه وحدت ملي به رياس��ت اش��رف 
غني با داشتن ذهن هاي سالم دولتداري مدرن را به وجود آورده 
ولي آناني كه به نقد و بحث در اين خصوص مش��غول هس��تند، 
ذهنيت هاي بيم��ار دارند كه موفقيت هاي حكومت را نمي توانند 

تحمل كنند. آيا واقعا چنين است؟ 
روزگاري يك��ي از نويس��ندگان معروف نوش��ته ب��ود، وقتي 
مي خوانم كه از نقد س��ازنده حمايت مي ش��ود، نس��بت به نقد 
مش��كوك مي ش��وم و باور پيدا مي كنم كه يگانه ش��كل اصلي 
نقد همان نقد ويرانگر اس��ت. حالا هم وقتي نوشته ها و سخنان 
حاميان دولت وحدت ملي افغانستان را مي خوانم به هرچه نقد 
و نقادي اس��ت بي باور مي ش��وم و به تبع آن نويس��نده معروف 
مي پندارم كه مهم ترين ش��يوه س��خن گفتن و نقادي در زمانه 
ما نقد بحران زا و چالش برانگيز اس��ت. وقتي دولت اشرف غني 
در اعلاميه رس��مي خود نس��بت به فاجعه بزرگ��ي چون ميرزا 
اولنگ مي نويس��د كه »دول��ت وحدت ملي ضم��ن تقبيح اين 
عمل تروريس��تي، به  م��ردم اطمينان مي دهد ك��ه اين رويداد 

بررس��ي و عاملان اين جنايات در هيچ نقطه افغانستان در امان 
نمانده و به  پنجه قانون س��پرده خواهند  ش��د« آيا حق نداريم 
ك��ه به خيابان ها بريزيم و كارنامۀ ش��وم اي��ن دولت را به روي 
كارگ��زاران آن بكوبي��م؟ مگر تا چه زماني مي ش��ود، كه دندان 
بر جگر گذاش��ت و منتظر بود كه هر روز فاجعه در اين كش��ور 
تكرار ش��ود؟ وقتي رسانه هاي رس��مي دولتي را مي بينيد فكر 
مي كنيد كه همه چيز عالي است و هيچ اتفاقي در كشور نيفتاده 
است. مقام هاي كشور با چهره هاي بشاش و متبسم در برنامه ها 
و كنفرانس ه��اي متعدد � كه همه روزه ش��اهد آنها هس��تيم � 
ش��ركت مي كنن��د و موفقيت هاي بي نظيرش��ان را به رخ مردم 
مي كشند. اما هيچ كس نيست كه بپرسد كدام پيروزي ها، كدام 
دس��تاوردها؟ صده��ا خانواده در ميرزا اولن��گ در حالي داغدار 
ش��دند كه در همان لحظات و س��اعاتي كه جان ده ها تن ديگر 
در خطر بود، مس��وولان امنيتي افغانس��تان ب��ه آرامي در كاخ 
رياس��ت جمهوري در كنفرانس سه روزه مبارزه با فساد شركت 
كردند و ب��راي موفقيت هاي خود به يكديگر تبريك مي گفتند. 
آن��ان همچنين به رس��م يك س��نت از رش��ادت هاي نيروهاي 
امنيتي با افتخار ياد كرده و آنها را قهرمانان واقعي افغانس��تان 
خواندند. آيا واقعا به چنين س��خناني بايد اعتماد كرد؟ اگر آنان 
قهرمانان واقعي كش��ور هستند و ارج و عزت دارند پس چرا به 
وضعيت زندگي ش��ان رسيدگي نمي ش��ود؟ چرا آناني كه در راه 
كش��ور قرباني داده اند، از نظرها افتاده و در فراموش��ي به س��ر 
مي برند؟ مگر خانواده هاي زي��ادي از قربانيان نيروهاي امنيتي 
در بدترين وضعيت ممكن به سر نمي برند؟ در كشورهاي ديگر 
قربانيان و ش��ركت كنندگان در جنگ امتيازهاي ويژه يي دارند 
اما در افغانس��تان از آنها به عنوان ابزارهاي تبليغاتي اس��تفاده 
مي ش��ود. رييس جمهوري وقتي سخن مي گويد چنان مي نمايد 
كه همه چيز بر وفق مراد اس��ت و ديگر افغانستان با مشكل آن 
چناني روبه رو نيست. اش��رف غني گاهي وقت ها كه مي خواهد 
به مش��كلات موجود اعتراف كن��د، آن را ناش��ي از مبارزه اش 
ب��ا زورمندان مي خواند. به نظر مي رس��د كه او باور دارد فس��اد 
موجود در افغانس��تان به اين دليل ريش��ه كن نش��ده است كه 
عده ي��ي بقا و منفعت خود را در ادامه آن مي دانند اما نمي گويد 
كه نقش خود و نزديكانش در فس��اد موجود در چه حد است؟ 
آيا با فرافكني مس��ائل مي توان خود را رو س��فيد و مبرا از گناه 
دانس��ت؟ ونس��تون چرچيل نخست وزير س��ابق بريتانيا سخن 
معروفي دارد كه مي گويد: »فقر و اقتصاد ضعيف فقط دو دليل 
دارد: يا حاكمان احمق هستند يا احمق ها حاكم هستند. جنگ 

و خشكسالي فقط بهانه است. 
احمد عمران، روزنامه ماندگار
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دانشوفن10
 بازار چندصدميلياردي

در انتظار شركت هاي دانش بنيان 
معاونت علمي و فناوري رياست جمهوري- معاون علمي 
و فناوري رياست جمهوري گفت: بازاري چند صدميلياردي 

در انتظار شركت هاي دانش بنيان حوزه ليزر است. 
س��ورنا س��تاري در مراسم گش��ايش نخستين مركز 
نوآوري ليزر ايران اظهار كرد: در حوزه ليزر شاهد اتفاقات 
بسيار خوبي در كشور بوديم و نهادهاي مختلف همچون 
س��ازمان انرژي اتمي حمايت هاي خوبي را از اين بخش 

به عمل آوردند. 
وي گفت: ايران در بخش هاي مختلف اين دانش صاحب 
سبك اس��ت البته نياز به پيشرفت در بخش هايي همچون 

تجاري سازي محصولات در اين عرصه وجود دارد. 
س��تاري ادامه داد: ش��ركت هاي دانش بني��ان با حضور 
نيروي جوان در حال ثروت آفريني در اين حوزه هس��تند و 
همانطور كه در اين مركز هم مشاهده كرديم اين شركت ها 
در حوزه ه��اي مختلف ليزر همچون تجهيزات پزش��كي و 
آزمايشگاهي، پژوهش س��راهاي دانش آموزي، شركت هاي 
خ��اق در بحث بازي هاي ليزر و صنعتي مش��غول فعاليت 
هستند. وي عنوان كرد: مشكات دريافت مجوزها خصوصا 
در بخش تجهيزات پزش��كي يكي موانع در اين حوزه است 
ك��ه با هماهنگي هاي لازم در حال رفع آن هس��تيم كه نو 
بودن اين دانش را مي توان دليل وجود اين مشكل دانست. 
معاون علمي و فناوري با اش��اره به اينكه اتفاقات خوبي 
در آينده منتظر اين حوزه است، گفت: بازار بزرگ چند صد 
ميليارد دلاري در مسير حركت شركت هاي دانش بنيان اين 
حوزه وجود دارد، همچنين استارت آپ هايي با حضور نيروي 
جوان و خاق در اين حوزه در حال شكل گيري هستند كه 
همه اين رويدادها نويد اتفاقاتي خوب را در آينده مي دهد. 

مديرعامل »اينتل« حمايت از 
ترامپ را متوقف كرد

اينتل| برايان كرزينيچ حمايت خود را از دونالد ترامپ 
رييس جمهور امريكا به علت رويدادهاي نژادپرستانه در اين 

كشور متوقف كرد. 
وي اخيرا در توييتر خود نيز سخن پراكني هاي تنفرآميز 
و تاش براي كسب برتري به نفع سفيدپوستان را محكوم 
كرده بود. مديرعامل اينتل در ادامه اين روند از خروج خود 
از ش��وراي توليد صنعتي امريكا خبر داده كه رياس��ت آن 
با ترامپ رييس جمهور امريكاس��ت. وي با نگارش مطلبي 
در وباگ ش��ركت اينتل ه��دف از اين كار را جلب توجه به 
آسيب هاي جدي وارده به اين كشور به علت فضاي سياسي 
دوقطبي شكل گرفته دانسته كه شرايط حادي را در امريكا 
به وجود آورده اس��ت. وي در بخشي از اين مطلب تصريح 
كرده اس��ت: به اين علت استعفا داده ام كه به نظر مي رسد 
اين روزها بس��ياري در واشنگتن بيشتر به دنبال حمله به 

هركسي هستند كه با آنها مخالف است. 
مديرعامل اينتل افزوده است: ما بايد به افرادي كه حامي 
برابري و ديگر ارزش هاي ارزشمند در امريكا هستند، افتخار 
كنيم؛ نه اينكه به آنها حمله كنيم. وي اظهار اميدواري كرده 
با تغيير شرايط مجددا در شوراي مذكور حضور يابد. ترامپ 
در مجموع در ميان مديران ش��ركت هاي بزرگ فناوري در 
امريكا چهره محبوبي نيست و بارها با برخي از آنها و از جمله 

مديرعامل اپل درگيري لفظي پيدا كرده است. 

آلمان بزرگراه الكتريكي 
مي سازد

 نيواطل�س| يك ش��ركت آلماني قص��د دارد به طور 
آزمايشي ۱۰ كيلومتر از جاده هاي اين كشور را به بزرگراه 

الكتريكي تبديل كند. 
ش��ركت زيمنس نخست در س��ال ۲۰۱۲ طرح اوليه 
eHighway )بزرگراه الكتريكي( را رونمايي كرد. در اين 
طرح كاميون هاي هيبريد الكتريكي - گازوئيلي مي توانند 
با اس��تفاده از پانتوگراف هايي خاص )دستگاهي كه برق را 
از كابل به وس��يله نقليه منتقل مي كند( از كابل هاي برق 
فشار قوي نيرو بگيرند و فقط با نيروي برق حركت كنند. 
 سال گذشته اين پروژه از مرحله آزمايش به اجرا رسيد 
و ۲ كيلومتر از جاده هاي عمومي خارج از استكهلم به اين 
فناوري مجهز شدند. اكنون زيمنس اعا م كرده قصد دارد 
طرح مشابهي را براي ۱۰ كيلومتر از اتوبان A۵ آلمان اجرا 
كند.  اين طرح آزمايشي تا پايان سال آتي ميادي تكميل 
مي شود. طبق برنامه ريزي ساخت و نگهداري اين سيستم 
به عهده زيمنس و مديريت كلي پروژه به ش��ركت هسن 
موبيل تعلق دارد ك��ه وظيفه نظارت برجاده ها و مديريت 
حم��ل و نقل در ايال��ت را برعهده دارد. ب��ه گفته يكي از 
مقامات اين شركت، سيستم مذكور براي شبكه هاي واقعي 
حم��ل و نقل به كار رفته و ثابت ش��ده تاثي��ري بر آب و 
ه��واي منطقه ندارد. در بزرگراه ه��اي الكتريكي كابل هاي 
برق فشار قوي هوايي، الكتريسيته لازم را براي خودروهاي 
هيبريدي حمل ب��ار فراهم مي كنند. هنگامي كه كاميون 
زير اين خطوط حركت مي كند، سوخت آن فقط از طريق 
الكتريس��يته تامين مي ش��ود و پس از گ��ذر از كابل ها، با 

گازوئيل حركت مي كند. 

 مهندس ارشد سابق »اپل«
به »گوگل« پيوست

ري كد| كريس لتنر يكي از مهندسان ارشد و كليدي 
سابق ش��ركت اپل به گوگل پيوست تا اين شركت را در 

زمينه ارائه خدمات هوش مصنوعي ياري دهد. 
اي��ن مهندس براي مدت كوتاهي در ش��ركت تس��ا 

فعاليت كرد، اما سپس در ماه ژوئن آن را ترك كرد. 
كري��س لتنر بيش از ۱۱ س��ال در اپل فعاليت كرده 
بود و به علت خلق زبان برنامه نويس��ي سوييفت شهرت 
فراواني دارد. ولي همچنين برخي ابزار نرم افزاري ديگر را 

براي استفاده توسعه دهندگان عرضه كرده بود. 
مح��ل كار اين مهندس گوگل بري��ن خواهد بود كه 
مرك��ز تحقيقاتي تخصصي اين ش��ركت در حوزه هوش 
مصنوعي تلقي مي شود. وي با ارسال پيامي در اين زمينه 
در توييت��ر اين موضوع را تاييد ك��رده و اظهار اميدواري 
كرده كه اين تحول باعث شود تا خدمات هوش مصنوعي 
در دس��ترس طيف گس��ترده يي از كاربران ق��رار بگيرد. 
اي��ن مهندس كار خود در گ��وگل برين را از هفته آينده 
آغاز مي كند. وي در ش��ركت تسا هم يكي از گروه هاي 
س��ازنده خودروهاي برقي اين شركت را رهبري مي كرد. 
او علت جداش��دن از تسا را اين دانسته كه اين شركت 
كاما مناس��ب وي نبوده اس��ت. هوش مصنوعي يكي از 
حوزه هاي نرم افزاري به سرعت در حال گسترش است و 
بسياري از غول هاي فناوري مانند اپل، گوگل، فيس بوك 
و ديگران هم اكنون س��رمايه گذاري هاي سنگيني را براي 

تحقيق در اين زمينه انجام داده اند. 

اخبار

شمارش معكوس بزرگ ترين ثبت كننده دامين 

دامنهاينترنتيايرانيانبهزوديسلبامتيازميشود
گروه دانش و فن | مرجان محمدي|

دامي��ن يا دامنه نام  منحصربه فرد و بخش��ي از يو 
آر ال اس��ت كه براي شناسايي يك وبسايت در دنياي 
مجازي به كار ميرود. در واقع دامين همان نام وبسايت 
است. هر دامين از يك يا چند قسمت تشكيل مي شود، 
كه هر قس��مت با ).( جدا مي ش��ود. هر دامين با يك 
پسوند همراه است، كه اين پسوند معمولا با توجه به 

نوع فعاليت سايت انتخاب مي شود. 
در ۱۵ مارس ۱۹۸۵، نخس��تين نام دامين تجاري 
)COM.( به نام س��يمبوليكس بوسيله يك شركت 
سيستم هاي رايانه يي به نام Symbolics در كمبريج 
ماساچوس��ت ثبت ش��د. در ۱۹۹۲ كمتر از ۱۵۰۰۰ 

دامنهCOM. ثبت شده بود. 
در دس��امبر ۲۰۰۹ حدود ۱۹۲ ميليون نام دامين 
 وجود داشت كه بخش بزرگي از آنها دامين پرطرفدار
COM. بود. تعداد آنها در ۱۵ مارس ۲۰۱۰ به حدود 
۸۴ ميليون رسيد كه ش��امل ۱۱.۹ ميليون وبسايت 
كسب و كار آناين و تجارت الكترونيك، ۴.3 ميليون 
سايت تفريحي، 3.۱ ميليون وب سايت مرتبط با امور 
مالي، و ۱.۸ ميليون س��ايت ورزش��ي مي ش��د، گفته 
مي شودماهانه حدود ۶۶۸ هزار دامنه COM. جديد 

ثبت مي شود. 
دامين ه��اي اينترنت��ي  در اي��ران بر اس��اس آمار 
منتشر شده تا آبان ماه س��ال ۱3۹3 بيش از ۵۶۶هزار 
دامين. ir توس��ط كاربران ايراني به ثبت رسيده  است 
و س��الانه ۴۵ درصد به اين تعداد افزوده مي شود. اما 
مش��كل اينجاس��ت كه چند صباحي اس��ت كاربران 
اينترنت��ي براي ثبت دامين دچار مش��كل ش��ده اند، 
مش��كلي كه در حال حاضر به صورت مقطعي مرتفع 
شده اس��ت ولي هنوز راه حل جدي براي آن از سوي 

مسوولان و نهادهاي مربوطه اعام نشده است. 
اما مش��كل از اين قراراس��ت كه ش��ركت ريسلو 
)Resello( به عنوان بزرگ ترين ثبت كننده دامنه هاي 
اينترنتي ايراني ها به آنها اخطار سلب امتياز داده است. 
اين ش��ركت در ايميلي هش��دار دهنده ب��ه كاربران و 
ش��ركت هاي ايراني اعام كرده ك��ه پيروي تغييراتي 
در سياس��ت كاري اش از تاريخ ۱۸جولاي ۲۰۱۷ )۲۷ 
تي��ر۱3۹۶( محدوديت هايي براي كاربران ايراني خود 
در نظر خواهد گرفت كه عما به منزله پايان فعاليت 

اين شركت پس از ۴ سال در بازار ايران خواهد بود. 
در اين ايميل ريسلو هشدار داده است كه از تاريخ 

مذك��ور كارب��ران ايراني ديگر قادر به ايجاد حس��اب 
كارب��ري جديد، ثبت دامنه جدي��د و انتقال دامنه به 
پلتفرم ريس��لو نخواهند بود و از تاريخ ۱۸ آگوس��ت 
)۲۷ ش��هريور( امكان تمديد دامنه و س��رويس هاي 
موجود از كابران ايراني س��لب خواهد شد در پي اين 
تهديد ناگهاني شركت ريس��لو )Resello( به عنوان 
بزرگ ترين ثبت كننده دامنه هاي اينترنتي ايراني مبني 
 ب��ر جلوگيري از ايجاد و ثبت دامنه اينترنتي همچون
org.net.com. براي كاربران ايراني، موجي از نگراني 
در ميان فعالان و شركت هاي حوزه فضاي مجازي در 
كش��ور ايجاد شده است. فعالان اين بازار معتقدند كه 
تنها راهكار حل تهديد عليه دامنه هاي اينترنتي ايراني، 
 GTLD ايجاد يك ثبت كننده بين المللي دامنه هاي
ويژه ايرانيان اس��ت. در همين رابطه مهرداد سيجاني، 
مسوول كميسيون فضاي مجازي سازمان نظام صنفي 
رايانه يي تهران از تشكيل كارگروه ويژه يي متشكل از 
شركت هاي خصوصي متخصص براي حل اين مشكل 

خب��ر داد و گفت: راهكار نهايي حل اين تهديد كه در 
واقع نتيجه تحريم هاي بين المللي عليه ايران اس��ت، 
 GTLD ايجاد يك ثبت كننده بين المللي دامنه هاي

ويژه ايرانيان است. 
سيجاني در اين خصوص ادامه داد: متاسفانه ايران 
با داش��تن س��هم بيش از ۴۰۰هزار دامن��ه اينترنتي 
ب��ه دلاي��ل مختلف از جمل��ه تحريم و ع��دم توجيه 
اقتصادي، تاكنون اقدامي براي ايجاد يك ثبت كننده 
)registrar( ب��ا ماهيت ايراني انجام نداده اس��ت و 
همواره ش��ركت ها خدمات ثبت دامنه GTLD خود 

را از شركت هاي واسطه دريافت كردند. 
مس��وول كميس��يون فض��اي مجازي س��ازمان 
نظام صنفي رايانه يي تهران با اش��اره به ارس��ال نامه 
تهديدآميز شركت ريسلو به مشتركان ايراني توضيح 
داد: شركت ريسلو در اقدامي غيرحرفه يي نامه يي را با 
موضوع »عدم امكان ارائه خدمت جديد به دامنه هاي 
اينترنتي با مالكيت ايراني« به نمايندگان فروش ايراني 

ارسال كرده است. اين شركت در واقع اعام كرده پيرو 
تغييرات��ي در سياس��ت كاري اش از تاريخ ۱۸جولاي 
۲۰۱۷ )۲۷ تير۱3۹۶( محدوديت هايي براي كاربران 
ايراني خود در نظ��ر خواهد گرفت كه عما به منزله 
پايان فعاليت اين شركت پس از ۴ سال در بازار ايران 

خواهد بود. 
سيجاني در اين رابطه گفت: در اين ايميل ريسلو 
هشدار داده اس��ت كه از تاريخ مذكور كاربران ايراني 
ديگر قادر به ايجاد حساب كاربري جديد، ثبت دامنه 
جديد و انتقال دامنه به پلتفرم ريسلو نخواهند بود و از 
تاريخ ۱۸ آگوست )۲۷ شهريور( امكان تمديد دامنه و 
سرويس هاي موجود از كابران ايراني سلب خواهد شد. 
مسوول كميس��يون فضاي مجازي سازمان نظام 
صنف��ي رايانه ي��ي تهران با اش��اره به تش��ويش هاي 
بي اهميت برخي شركت هاي سودجو از اين اقدام اخير 
در فضاي داخلي گف��ت: درحقيقت هدف تعدادي از 
ش��ركت ها و س��ايت ها در اين ماجرا براي بزرگنمايي 

بي دليل موض��وع و ايجاد هيجان و نگراني، تنها براي 
جذب سهم بازار بيشتر و انتقال تعدادي دامنه صورت 

گرفته و هيچ نتيجه ديگري در پي ندارد. 
وي ادامه داد: اقدام برخي ش��ركت هاي سودجوي 
داخلي در ارس��ال ايميل به مشتريان فضاي مجازي 
ب��راي ايجاد نگراني و تش��ويش عم��ا نتيجه يي جز 

بدنامي براي اقدام كنندگان در پي نداشت. 
به گفته سيجاني موضوع تحريم جديد دامنه هاي 
اينترنت��ي ايراني هرچند به خ��ودي خود مخاطره يي 
براي دامنه ها نيست اما براي شركت هاي فعال و معتبر 
اين حوزه كه با وجود محدوديت ها هزينه هاي زيادي 
براي ارائه خدمات س��الم به مشتريان ايراني متحمل 
مي ش��وند ضربه يي است كه سرعت رش��د و توسعه 

فناوري اطاعات را كند مي كند. 
او با بيان اينكه مشتريان شركت هاي معتبر فضاي 
مجازي نبايد نگران باشند، گفت: اگر دامنه اينترنتي 
كاربران در نزد شركت هاي باسابقه حوزه فضاي مجازي 
ايران ثبت ش��ده جاي نگراني وجود ندارد چراكه اين 
شركت ها سال هاس��ت در اصول حاكم خود به حفظ 
مالكيت دامنه مشتريان اهميت زيادي مي دهند و در 

اين رابطه به دنبال راهكارهاي كوتاه مدت نيستند. 
مسوول كميس��يون فضاي مجازي سازمان نظام 
صنفي رايانه ي��ي تهران ادامه داد: مق��ررات حاكم بر 
فضاي ثب��ت IP و دامنه عما اجازه س��لب مالكيت 

دامنه را به هيچ كشور و شركتي نمي دهد. 
س��يجاني با اش��اره به فعاليت كميسيون فضاي 
مجازي س��ازمان ب��راي ح��ل موض��وع دامنه هاي 
اينترنت��ي ايراني گفت: با وجود اينكه س��ود تجارت 
دامنه GTLD انگيزه كافي براي شركت هاي بزرگ 
اي��ن صنعت را ايجاد نمي كند اما در نظر داريم براي 
كم��ك به روند رش��د فضاي مج��ازي، تجارت هاي 
آناين و فضاي اس��تارت آپ هاي كشور و با تجميع 
ش��ركت هاي معتب��ر و متخصص فض��اي مجازي، 
راه حل نهايي يعني ايجاد ثبت كننده بين المللي براي 
ارائه خدمات ثبت دامنه هاي GTLD به ايرانيان را 

عملياتي كنيم. 
در هر صورت با توجه به تهديد جدي اين شركت 
در خصوص س��لب امتياز دامنه هاي ايرانيان و از كار 
افتادن هزاران س��ايت ايراني بايد مسوولان و مديران 
مرتبط چاره يي در اين خصوص بيانديشند تادر تاريخ 
۲۷ شهريور ماه با قطع سايت هاي ايراني مواجه نشويم. 

ديلي ميل|
 دانشمندان موفق به چاپ سه بعدي سلول هاي آزمايشگاهي و توليد بافت هاي زنده شدند. 
موفقيت تيم دانشگاه آكس��فورد مي تواند پزشكي احيا را دستخوش انقاب كند و توليد 
بافت هاي پيچيده و غضروف را ممكن سازد. بافت هاي زنده يي كه توسط محققان چاپ شدند، 
مي توانند نواحي بيمار يا آسيب ديده بدن را پشتيباني و ترميم كنند. دانشمندان نشان دادند 
چگونه مي توان طيفي از س��لول هاي انس��اني و حيواني را چاپ و سازه هاي بافتي توليد كرد. 
آنها مطالعه خود را با اس��تفاده از سلول هاي human embryonic kidney (HEK) و 

سلول هاي بنيادي ovine mesenchymal (oMSCs) انجام دادند. 
در حالي كه در سال هاي اخير عاقه تيم هاي علمي به چاپ سه بعدي بافت زنده افزايش 
يافته، اجراي اين كار دشوار بوده زيرا فناوري هاي آن هنوز ارائه نشده بودند. در اين بين، در 
وضعيت سه بعدي، كنترل سلول ها دشوار است زيرا آنها اغلب در داخل سازه چاپ شده حركت 

مي كنند و داربست چاپي نرم، براي پشتيباني از اين سلول ها ممكن است فرو بريزد. 
محققان راهكاري را براي توليد بافت ها با استفاده از سلول هاي خودكفا ارائه داده اند كه از 
اين داربست ها پشتيباني مي كنند تا شكل شان را حفظ كنند. با استفاده از مطالعه جديد، آنها 
مي توانند بافت هاي مصنوعي با تقريبا همان پيچيدگي س��لول هاي داراي سلول هاي بنيادي 
توليد كنن��د. در حال حاضر، نمونه هاي محدودي از بافت هاي چاپي وجود دارد كه معماري 

سلولي پيچيده  بافت هاي طبيعي بدن را داشته باشند. 

ديلي ميل|
 محققان دانش��گاه استنفورد سيستم هوش��مندي را بر مبناي دوربين حركت سنج طراحي 
كرده اند كه به كمك آن فعاليت كاركنان بيمارستان و همچنين رفتارهاي خطرناك مثل اهميت 
ندادن به شست وشوي دست ها با مايع ضد عفوني كننده را به دقت بررسي مي كند. اين سيستم 
هوشمند با هدف جلوگيري از گسترش عوامل عفوني در بيمارستان ها و همچنين شناسايي منبع 
گس��ترش عفونت ساخته شده است. طبق مطالعات انجام شده توسط مركز كنترل و پيشگيري 
از بيم��اري ايالات متحده، حداق��ل يك نفر از هر ۲۵ بيمار مراجعه كننده به بيمارس��تان دچار 
بيماري هاي عفوني ناخواسته موجود در محيط مي شود. محققان اين سازمان با بررسي هاي انجام 
ش��ده علت اصلي گس��ترش عوامل عفوني را كاركنان بيمارس��تان معرفي كردند. محققان براي 
جلوگيري از گسترش بيشتر عفونت در بيمارستان ها و همچنين افزايش بهداشت عمومي، سامانه 
دوربين ه��اي متصل ب��ه مركز تحت كنترل هوش مصنوعي براي نظارت ب��ر كاركنان را طراحي 
كردند. اين سامانه بيشتر با هدف نظارت بر استفاده از مواد ضدعفوني كننده دست توسط كاركنان 
بيمارس��تان طراحي شده، چرا كه طبق مطالعات انجام شده در جهت شناسايي منابع گسترش 
ميكروارگانيس��م هاي عفونت زا مشخص ش��د كه بعضي از كاركنان بيمارس��تان به توصيه هاي 
بهداشتي توجهي نمي كنند و از روي تنبلي يا فراموشي دست هاي خود را ضد عفوني نمي كنند. 
اين سامانه هوشمند مجهز به منبع آرشيو اطاعات و سيستم تشخيص كادر بيمارستان است كه 
در صورت نصب در محيط هاي درماني، از گسترش عفونت در مراكز درماني جلوگيري مي كند. 

ي��ك كمپاني مس��تقر در نيويورك به نام Wellth، موفق به توس��عه سيس��تمي 
 ش��ده است كه از انگيزه هاي مالي روزانه براي بهبود رعايت رژيم هاي دارويي بيماران

بهره مي گيرد. 
مدي��كال اكوئيپمنت، عدم توج��ه بيماران به پيروي از قواعد مصرف دارو س��بب 
بروز مس��ائل مهمي در زمينه بهداشت و س��امت بيماران و افزايش هزينه هاي مالي 
ش��ده است. هدف اين ش��ركت از توسعه اين سيس��تم جديد، توجه هرچه بيشتر به 
بيماري هايي مانند ديابت نوع دو، نارس��ايي احتقاني قلب، بهبود پس از حمله قلبي، 

»بيماري مزمن انسدادي ريه« )COPD( و آسم است. 
سيستم شركت Wellth براي بيماران با ريسك بالا و پر هزينه توسعه يافته و با 

ارائه انگيزه هاي روزانه و يادآوري مصرف دارو به آنها كار مي كند. 
بيماران به صورت روزانه يك عكس از داروهاي خود كه در دست شان قرار گرفته را 
براي اين سيستم فرستاده تا تاييديه دريافت كرده و به ازاي آن پاداش مالي دريافت 
كنند. جالب توجه اس��ت، اين برنامه كار خود را با ۱۵۰ دلار براي يك دوره ۹۰ روزه 
آغاز كرده و اگر بيمار رژيم خود را رعايت كند، تمام اين مبلغ را خواهد گرفت. اما به 

ازاي هر روز كه داروهاي خود را مصرف نكند، ۲ دلار از دست خواهد داد. 
به گفته توسعه دهندگان اين سيستم، اين روش در دراز مدت مي تواند سبب تغيير 

رويه افرادي شود كه به رژيم هاي دارويي خود توجهي ندارند. 

توليدبافتزندهباچاپسهبعدي اپليكيشنيكهپاداشميدهدسامانهدوربينهوشمندبرايكنترلبهداشت

فراسو برنامهرويداد

گيزمگ|
»اوربيت كارت« كه باريك ترين ردياب بلوتوثي دنياس��ت، به شما 

كمك مي كند تا كيف پول گمشده خود را بيابيد. 
 با »اوربيت كارت« ديگر يافتن كليدها و كيف پول براي افرادي كه 
فراموشكار هستند و هميشه كليد و كيف پول خود را جا گذاشته يا گم 
مي كنند، سخت نيست. چرا كه اين ردياب با به صدا در آوردن بوق و 

زنگ، شما را براي پيدا كردن وسايل تان كمك مي كند. 
چيزي كه كمي س��خت اس��ت، اس��تفاده از ردياب هايي است كه 
استفاده عادي از آنها به دليل اندازه و ابعادشان با دشواري همراه است. 
زيرا به همراه داشتن هميشگي آنها مشكل است. شركت استارت آپي 
»HButler« واقع در سيدني استراليا ادعا مي كند كه »اوربيت كارت« 
باريك ترين ردياب بلوتوث جهان اس��ت. عن��وان »باريك ترين ردياب 
بلوتوث جهان« به نظر مي رسد يك مساله رقابتي است و شركت هاي 
زي��ادي ادعاي اهت��زاز پرچم خود در اين قله را دارن��د. اما با توجه به 
آمار و ارقام به نظر مي رس��د »HButler« ظاهرا صاحب حق است و 
ادعاي درستي دارد. ردياب »تايل اسليم«، ضخامتي معادل تقريبا دو 
كارت اعتباري برابر با ۲.۴ ميلي متر دارد. ردياب »چيپولو كليپ« هم 
داراي ضخامت ۱.۸ ميلي متري است. ردياب پرهزينه »كيوي كارت« 
كه اخيرا معرفي شده نيز ضخامتي ۱.۵ ميلي متري دارد. در حالي كه 
»اوربيت كارت« تنها ۱.۲ ميلي متر ضخامت دارد. البته »اوربيت كارت« 
كمي ضخيم تر از كارت هاي اعتباري است، اما به سختي قابل تشخيص 
اس��ت. سوال اين است كه اين ردياب دقيقا به چه صورت كار مي كند 
و چگونه ما را در يافتن وسايلمان ياري مي كند؟ در واقع اين بستگي 
به اين دارد كه شما غالبا وسايلتان را كجا رها مي كنيد. نخستين قدم 
اين است كه برنامه اوربيت را روي يك دستگاه آيفون يا اندرويد دانلود 

كنيد و كارت را با دستگاه از طريق بلوتوث متصل كنيد. راه اندازي اين 
برنامه س��ريع و بدون دردسر است و شما لازم است براي افزودن يك 
كارت جديد به ليس��ت برنامه، تنها دكمه روي كارت را نگه دايد تا با 
دس��تگاه همگام شود. س��پس هر زمان كه نياز به يافتن وسايل خود 
داش��تيد كافيس��ت برنامه را باز كرده و قسمت نارنجي رنگ با عنوان 
»اوربيت كارت را پيدا كن« را لمس كنيد تا اس��پيكر تعبيه ش��ده در 
»اوربيت كارت« به صدا دربيايد. صداي توليد ش��ده از »اوربيت كارت« 
به قدري بلند هس��ت كه در سراسر خانه بپيچد، كه اگر شما در اتاق 
ديگري بوديد بتوانيد صداي آن را بشنويد. اگر شما فراموشكار هستيد 
و عادت به جا گذاش��تن وس��ايل تان داريد، اين سيستم امكاني براي 
هش��دار دادن به شما در زماني كه از وسايل تان دور مي شويد را دارد. 
بدين صورت كه اگر كارت و گوش��ي از محدوده پوشش بلوتوث خارج 
شوند، كارت به صدا درمي آيد. ضمن اينكه مي توان از فعال كردن اين 
امكان صرف نظر كرد تا سيستم طبق روال عادي خود عمل كند و به 

محض خروج از محدوده بلوتوث هشدار ندهد. 

اسپيس|
فضانوردان محقق مس��تقر در ايس��تگاه فضايي بين المللي با 
رس��يدن محموله يي كه به تازگي به فضا پرتاب شده، تحقيقات 

خود را در زمينه پاركينسون آغاز خواهند كرد. 
يكي از محتويات كپسول »دراگون« )Dragon( كه ازسوي 
»اس��پيس ايكس« )SpaceX( به فضا پرتاب شد، تجهيزاتي بود 
كه براي انجام آزمايش هايي در زمينه يافتن راه درماني جديدي 

براي بيماري پاركينسون است. 
محققان ايستگاه فضايي بين المللي در آغاز آزمايش هاي خود 
به بررس��ي يكي از پروتئين هاي اصلي ايجاد پاركينسون موسوم 

به »LARK۲« مي پردازند. 
ش��رايط جاذبه يي در ايس��تگاه فضايي بين الملل��ي مي تواند 

شرايط مناسب تري براي اين آزمايش ها ايجاد كند. 
اين پروتئين مي تواند س��بب تغيير در ساختار پروتئين هاي 
ديگر ش��ود جهش هاي��ي كه در ژن ه��اي اين پروتئي��ن ايجاد 
مي ش��وند مهم ترين عوامل مورد ش��ك محقق��ان در ايجاد اين 
بيماري هس��تند و محققان معتقدند تهي��ه داروهايي كه بتواند 
جل��وي تبعات فعاليت اي��ن پروتئين را بگيرد ي��ا فعاليت آن را 
به ط��ور كامل متوقف كند مي تواند به درمان موثر پاركينس��ون 
كمك كن��د. يكي از موارد چالش برانگيز ب��راي توليد دارو براي 
مبارزه با اين پروتئين، ش��ناخت ساختار آن است و دانشمندان 

بايد به طور كامل ساختار آن را درك كنند. 
ب��راي اي��ن كار بايد بلورهايي از اين پروتئين در آزمايش��گاه 
ساخته شود اما جاذبه زمين از تشكيل بلورهاي كريستالي بزرگ 
جلوگي��ري مي كند و به همين دليل قرار اس��ت اين كار در فضا 

انجام ش��ود تا مش��كل جاذبه وجود نداشته باش��د. »سباستين 
ماتي��ا« )Sebastian Mathea( يك��ي از محقق��ان دانش��گاه 
آكس��فورد كه در اين پروژه حض��ور دارد گفت: كيفيت بلورهاي 
ما در زمين كافي نيس��ت و شرايط ايس��تگاه فضايي بين المللي 
به خوبي براي حل ش��دن اين مش��كل فراهم است. اين بلورها 
به مدت يك ماه در فضا پرورش داده مي ش��وند و پس از آن به 
زمين فرس��تاده مي شوند تا با پرتوهاي ايكس با انرژي بالا مورد 
آنالي��ز و تجزيه قرار بگيرند. اين آزمايش ها تحت حمايت »بنياد 
پاركينس��ون مايكل فاكس« و »مركز تحقيقات و پيشرفت هاي 
فضايي امريكا« انجام مي ش��ود. پاركينس��ون براي نخستين بار 
 James( »توسط دانشمند بريتانيايي دكتر »جيمز پاركينسون
Parkinson( در س��ال ۱۸۱۷ ميادي توصيف شد و بنابراين 
ن��ام اين بيماري به او تعلق يافت. اي��ن بيماري همان لرزش در 
وضعيت اس��تراحت است كه شيوع آن بيش��تر در سنين پيري 

است اما در جوانان هم ديده مي شود. 
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11 بنگاهها

چهره هاي استاني

 سرمايه گذاري 534 ميليون دلاري 17 شركت خارجي
كرج    معاون امور هماهنگي و عمراني اس��تانداري البرز 
گف��ت كه با تلاش هاي دولت تدبي��ر و اميد 534 ميليون 
 دلار س��رمايه گذاري خارج��ي از طريق انعقاد ق��رارداد با
 17 ش��ركت خارجي در اس��تان جذب شده است. عباداله 
كام��كار ديروز در نشس��ت خبري نخس��تين نمايش��گاه 
توانمندي هاي توليدي و صادراتي صنايع كوچك و متوسط 
استان البرز با بيان اينكه تاكنون 35 هيات سرمايه گذاري 
خارج��ي به البرز مراجعه كرده ان��د، افزود: از اين تعداد 17 
شركت منجر به عقد قرارداد ش��ده كه 534 ميليون دلار 
جذب س��رمايه گذاري از اين طريق صورت گرفته است.  او 
به خدمات دولت تدبير و اميد در استان اشاره و گفت: 538 
واحد توليدي در دولت تدبير و اميد در اس��تان راه اندازي، 
احيا، خروج از ركود و افزايش ظرفيت داش��ته اند كه از اين 

تعداد 504 واحد در بخش كشاورزي بوده است. 

 نشست شوراي گفت وگوي بخش خصوصي و دولت 
رشت    نشست ش��وراي گفت وگوي بخش خصوصي و 
دولت امروز با رويكرد افزايش و تسهيل در واردات غلات در 
رشت برگزار شد. راهكارهاي افزايش ظرفيت بنادر گيلان 
و تس��هيل در روند واردات غلات از كشورهاي حاشيه خزر 
در اين نشست بررسي شد.  رييس اتاق بازرگاني، صنعت، 
معدن و كش��اورزي گيلان در اين نشست با بيان اينكه در 
زمان كنوني وارد كنندگان غله در اس��تان روندي 2 هفته 
ت��ا يك م��اه را براي ترخيص كالاي خود در بنادر اس��تان 
طي مي كنند، افزود: نبود آزمايشگاه سنجش غلات وارداتي 
ازجمله مشكلاتي است كه روند ترخيص را طولاني مي كند 
و انگيزه تجار براي تعامل با بنادر استان را كاهش مي دهد. 
تيزهوش تابان از عزم جدي مسوولان استان براي راه اندازي 
يك آزمايشگاه تشخيص مواد در دامپزشكي استان خبر داد 
و افزود: با راه اندازي اين آزمايشگاه در آينده يي نزديك، روند 
سنجش غلات وارداتي از كشورهاي حوزه خزر در گيلان به 

كمتر از يك هفته كاهش خواهد يافت. 

 پرورش جلبك ها، نرم تنان و لاك پشت ها
بوشهر    مديركل شيلات استان بوشهر گفت: با توجه به 
ظرفيت سواحل بوشهر در پرورش آبزيان، علاوه بر پرورش 
ماه��ي و ميگو، پرورش جلبك ها، نرم تنان و لاك پش��ت ها 
در برنامه ش��يلات اين اس��تان قرار گرفته است. عباسعلي 
زنده بودي ديروز در جلس��ه كارگ��روه اقتصاد مقاومتي در 
بن��در ريگ گناوه، طرح پ��رورش ماهي در قفس را يكي از 
طرح هاي ش��اخص اقتصاد مقاومتي در حوزه وزارت جهاد 
كشاورزي عنوان كرد و اظهار داشت: نخستين طرح پرورش 
ماهي در قفس در استان بوشهر در حوضچه سد رييسعلي 
دلواري دشتس��تان آغاز به كار كرده است. وي با اشاره به 
ظرفيت بالاي س��واحل خليج فارس در استان بوشهر براي 
پرورش ماهي در قفس افزود: ظرفيت سواحل استان بوشهر 
ب��راي طرح پرورش ماهي در قفس شناس��ايي كه در اين 
زمينه 35 مجوز پرورش ماهي در قفس در آب هاي ساحلي 

استان بوشهر صادر شده است. 

 قزوين دارنده رتبه چهارم توليد ماهيان زينتي
قزوين    مدير شيلات س��ازمان جهاد كشاورزي استان 
قزوين گفت: قزوين در توليد ماهيان زينتي توانس��ته رتبه 
چهارم كشور را به خود اختصاص دهد.  ايرج رحماني اظهار 
كرد: پارس��ال ب��ا وجود 80 كارگاه فع��ال تكثير و پرورش 
ماهيان زينتي، 28 ميليون و 500هزار قطعه انواع ماهيان 
زينتي در اس��تان توليد شده است.  مدير شيلات سازمان 
جهاد كش��اورزي اس��تان قزوين با اش��اره به اينكه يكي از 
س��رگرمي هاي عصر جديد، تكثير، پ��رورش و نگهداري از 
ماهيان آكواريومي اس��ت، خاطرنش��ان كرد: هم اكنون در 
ايران نگهداري ماهيان زينتي بسيار عموميت دارد و علاوه  
بر س��رگرمي به عنوان يك منبع درآمد و محصولي تجاري 
محسوب مي شود. رحماني، گونه هاي قابل تكثير و پرورش 
ماهيان زينتي را، انواع گورامي ها، انواع فلاورهورن ها، انواع 

انجل ها، گرين تيلور، تگزاس و زبرا ذكر كرد. 

 سرشماري اتباع خارجي بدون مدرك در اصفهان
اصفه�ان    گام دوم سرش��ماري اتب��اع خارجي بدون 
مدرك در اصفهان آغاز ش��د.  مديركل دفتر امور اتباع و 
مهاجران خارجي اصفهان گفت: دانش آموزان اتباع بدون 
مدرك در مدارس كش��ور، زنان ايراني داراي فرزند كه با 
مهاجران افغانس��تاني بدون مدرك ازدواج كرده و افرادي 
كه تنها ي��ك نفر از خانواده آنها م��درك دارند از جامعه 
آماري اين طرح هس��تند. مهدي سليماني با بيان اينكه 
مرحله اول اين طرح بهمن س��ال گذشته آغاز شده بود، 
اف��زود: اين افراد بايد ابتدا براي نوبت دهي به دفاتر كفالت 
مراجعه و سپس سرپرست خانوار به همراه تمام اعضا در 
نوبت مقرر براي انگش��ت نگاري و عكس��برداري در دفاتر 
حاضر ش��وند. وي گفت: 24 دفتر كفالت تا 10ش��هريور 

سرشماري اتباع خارجي را انجام مي دهند. 

 تنش آبي در 22 روستاي شهرستان رودبار
 رودب�ار    مدي��ر امور آبف��ار رودب��ار از تن��ش آبي در

22 روستاي شهرس��تان رودبار خبر داد و گفت: عمليات 
آبرساني س��يار به 8 روستاي داراي تنش آبي شهرستان 
رودبار توسط 2 دستگاه تانكر در حال انجام است.   سجاد 
عزيزي اظهار كرد: مبلغان ديني و خبرنگاران با بهره گيري 
از توانمندي هاي خود مي توانند الگوي درست مصرف آب 
شرب را نهادينه كنند.  مدير امور آب و فاضلاب روستايي 
شهرستان رودبار خاطرنشان كرد: با توجه به اهميت آب 
در تامين رفاه مردم، مي طلبد همه رسانه ها ابعاد مختلف 

اين ماده حياتي را تبيين كنند.  

 خسارت زلزله ناغان 23 ميليارد تومان برآورد شد
 شهركرد   اس��تاندار چهارمحال وبختياري گفت: زلزله

8 مردادم��اه در ناغ��ان 23 ميلي��ارد و 5۶ ميليون تومان 
خس��ارت به منطقه وارد كرد. قاسم س��ليماني ديروز در 
ش��وراي هماهنگي مديري��ت بحران اس��تان اظهار كرد: 
زلزله 8 مردادماه در ناغان 23ميليارد و 5۶ ميليون تومان 
خس��ارت بر جاي گذاشته كه از اين ميزان 11 ميليارد و 
27ميليون تومان مربوط به زيرس��اخت ها و 5 ميليارد و 
30ميليون تومان مربوط به بخش كش��اورزي است.  وي 
ميزان خسارت به منازل مسكوني را ۶ ميليارد و 93ميليون 
تومان عنوان كرد و افزود: در اين زلزله 35۶واحد مسكوني 

از 30 تا 100درصد دچار آسيب شدند. 

اخبارشهرستانها

مازن�دران   ريي��س س��ازمان جه��اد 
بنيانگذاري  كشاورزي مازندران خواستار 
تج��ارت پاياپاي محصولات كش��اورزي با 
»ولگاگراد« روسيه شد و گفت كه هم اكنون 
بسترهاي لازم براي اين نوع تجارت در اين دو منطقه وجود دارد. 

ب��ه گزارش »تع��ادل« و به نق��ل از روابط عمومي اس��تانداري 
مازن��دران، دلاور حيدرپور ديروز همزمان با آغاز به كار نمايش��گاه 
توانمندي هاي مازندران در ولگاگراد روس��يه گفت: كيوي، پرتقال، 
س��بزي، گوش��ت مرغ، گل و گياهان زينت��ي از جمله محصولات 
كشاورزي مازندران اس��ت كه مازاد توليد داريم و مي توانيم آنها را 
به صورت پاياپاي با غلات، كلزا، سويا و روغن ولگاگراد معامله كنيم.  
رييس س��ازمان جهاد كش��اورزي مازندران گفت: با توجه به اينكه 
زمينه ب��راي اين نوع معامله در مازندران و ولگاگراد به وجود آمده 

است، مي توان اين تجارت مبتني بر برد - برد را كليد زد. 
وي توضيح داد: با مذاكره اوليه يي كه با معاون استاندار ولگاگراد 
داشته ايم، مشخص ش��د كه آنها به محصولات ميوه و مرغ ما نياز 
مبرمي دارند و توليد غلات آنها زياد و مازاد بر مصرفش��ان اس��ت 
كه ما به آن نياز داريم.  حيدرپور با اش��اره به اينكه هم روس��يه و 
هم ايران از طرف امريكا تحريم ش��ده اند، گفت: با توجه به اين امر 
و ب��ا درنظر گرفتن نيازها و كالاهاي مازاد در دو اس��تان، از طرف 
هيات ايراني پيشنهاد ش��د كه مازاد محصولات در قالب كالاهايي 
كه مورد نياز استان هاست پس از بررسي در قالب تفاهمنامه امضا و 
تجارت آن عملياتي شود.  وي گفت: يكي از سياست هايي كه وزارت 
جهادكشاورزي دنبال مي كند، كشت فراسرزميني است كه با توجه 
به ظرفيت خاك و آب مناسب در ولگاگراد مي توان آن را دنبال كرد. 

مازندران به دنبال تجارت 
پاياپاي با ولگاگراد روسيه

مرك�زي   مديرعامل ش��ركت آب و 
فاضلاب روستايي استان مركزي گفت: 
به واس��طه فرس��ودگي بيش از 40درصد 
شبكه آبرساني روستاهاي استان مركزي در 

حدود 2۶ درصد از آب اين مناطق هدر مي رود. 
يوسف عرفاني نسب در گفت وگو با ايسنا عنوان كرد: فرسودگي 
شبكه هاي آبرساني روس��تايي در استان مركزي باعث هدررفت 
كمتر از 2۶ درصدي آب مي شود، اما همواره برنامه ها و اولويت هاي 

شركت آب و فاضلاب روستايي رفع فرسودگي هاست. 
وي با اش��اره به فرس��ودگي بيش از 40 درصد از ش��بكه هاي 
آبرس��اني در نقاط روس��تايي اس��تان مركزي اف��زود: در عمده 
شهرستان هاي اس��تان مركزي همچون اراك، س��اوه، خمين و 
ش��ازند به دليل اينكه تعداد روس��تاها بيشتر هس��تند و عمده 
تولي��د و توزيع آب در اين مناطق انجام مي ش��ود، بيش از نيمي 
از ش��بكه هاي آبرساني روستايي فرسوده هس��تند و برنامه هاي 

بازسازي شبكه هاي اين شهرستان ها در اولويت قرار دارد. 
عرفاني نس��ب تصريح كرد: هرس��اله براي بازسازي و اصلاح و 
تامين آب شبكه هاي آب روستايي اعتباراتي اختصاص مي يابد، اما 
سرعت كار كم است و براي اينكه طي 2سال بتوان كل شبكه هاي 
آبرس��اني روس��تايي استان را بازس��ازي و اصلاح كرد به بيش از 

150ميليارد تومان اعتبار نياز است تا سرعت كار افزايش يابد. 
وي گفت: در سال جاري بازسازي 100كيلومتر از اين شبكه 
در دس��تور كار است، البته در س��ال 9۶ در مجموع 30ميليارد 
تومان اعتبار اس��تاني براي تامين آب و بازس��ازي در نظر گرفته 

شده كه هنوز تخصيص آن صورت نگرفته است. 

 هدررفت 26  درصدي آب
در روستاهاي استان مركزي

اردبي�ل  مدي��ركل تع��اون، كار و 
رفاه اجتماع��ي اس��تان اردبيل گفت: 
ت��لاش م��ا در اين اس��ت ك��ه از بين 
ايده هاي اس��تارت آپي ايده هاي اجرايي را 
تجاري سازي كنيم و در اين راستا تسهيلات ارزان قيمت نيز در 
نظر گرفته ش��ده است.  به گزارش تسنيم، قاسم رحيمي ديروز 
در همايش »نابغه هاي كس��ب و كار چگون��ه فكر مي كنند« با 
رويكرد ايده هاي پول ساز در اردبيل اظهار داشت: اين اداره كل 
از جوانان ايده پرداز توس��ط مراكز مشاوره كارآفريني و مديريت 
كارآفريني و اش��تغال حمايت و پشتيباني مي كند.  وي با اشاره 
به سياس��ت دولت و نامگذاري امس��ال به نام اقتصاد مقاومتي، 
توليد و اشتغال افزود: تلاش ما در اين است كه از بين ايده هاي 
اس��تارت آپي، ايده هاي اجرايي را تجاري س��ازي كنيم و در اين 
راستا تسهيلاتي نيز در نظر گرفته شده است و بانك هاي عامل 
زيرمجموع��ه وزارت تعاون، كار و رفاه اجتماعي، بانك هاي رفاه 
كارگران، توسعه تعاون و صندوق كارآفريني و اميد اين تسهيلات 
ارزان قيمت را به واجدين شرايط پرداخت مي كنند.  رحيمي با 
اشاره به سياست هاي دولت مبني بر شناسايي ديناميك اشتغال 
استان و به دنبال آن هدف گذاري اشتغال بيشتر با هزينه كمتر 
و نق��ش اداره كار به عنوان حلقه واس��ط بين اس��تارت آپي ها و 
كارآفرينان گفت: نوع كار و توليد فكر استارت آپي ها بايد ارزش 
افزوده بالايي داشته و ايجاد اشتغال پايدار كند.  مديركل تعاون، 
كار و رفاه اجتماعي اس��تان اردبيل بيان كرد: كانون ها و مراكز 
مشاوره كارآفريني مي توانند در همياري و ارشاد اين افراد به طور 

موثري نقش آفرين باشند. 

ارائه تسهيلات ارزان قيمت به 
ايده هاي اجرايي استارت آپي

خراس�ان جنوبي  عضو هيات مديره 
سازمان شهرك هاي صنعتي ايران با بيان 
اينكه 300هزار ميليارد ريال براي كمك به 
واحدهاي كوچك تعطيل شده در نظر گرفته 
شده گفت: 9هزار واحد توليدي داريم كه 15 درصد آنها راكد هستند 
همچني��ن برخي واحدها زير ظرفيت توليد كار مي كنند. به گزارش 
تسنيم غفار اسماعيلي ديروز در كارگروه تسهيل و رفع موانع توليد 
خراسان جنوبي اظهار داشت: ايجاد فضاي تعامل و همسويي نتيجه 
گذشت و ايثار است و بايد همه با همكاري و تلاش در زمينه پيشرفت 
كشور گام  برداريم.  وي با بيان اينكه بايد مسوولان خراسان جنوبي 
زمينه واگذاري تس��هيلات براي واحدهاي توليدي را فراهم كرده تا 
واحدها به چرخ توليد برگردد، افزود: مش��كلاتي كه براي بانك ها و 
واحدهاي توليدي پيش آمده است به دليل اراده و اختيار آنها نبوده 
و نيست بلكه به دليل مش��كلاتي است كه در گذشته وجود داشته 
است.  عضو هيات  مديره سازمان صنايع و شهرك هاي صنعتي ايران 
گفت: تسهيلاتي براي خروج از ركود، توسعه زيرساخت هاي صنايع 
كوچك و رونق، اشتغال و توليد در نظر گرفته شده كه در اين راستا 
300 هزار ميليارد ريال براي كمك به واحدهاي كوچك و متوس��ط 
كه تعطيل شدند در نظر گرفته شده است.  اسماعيلي افزود: بيش از 
9هزار واحد توليدي در كشور داريم كه 15 درصد آنها راكد هستند و 
همه بايد تلاش كنيم تا كارها به بهترين نحو انجام شود.  مديرعامل 
شركت شهرك هاي صنعتي خراسان جنوبي نيز در اين جلسه اظهار 
داش��ت: تاكنون با تعامل و رايزني كه با بانك هاي خراس��ان جنوبي 
انجام شده 10 طرح و پروژه از تملك بانك درآمده و به سرمايه گذار 

واگذار شده است. 

اختصاص30 هزار ميليارد 
تومان به واحدهاي كوچك 

»تعادل« افزايش ظرفيت هاي صادراتي ايران را بررسي مي كند

آغاز فصل جديد تعميق مناسبات تجاري ايران و روسيه
گروه بنگاه ها  

روز گذش��ته خبر برپايي نخس��تين نمايش��گاه 
اختصاصي ايران در روس��يه با محوريت محصولات 
استان مازندران در اس��تان ولگاگراد روسيه منتشر 
شد. خبري كه نشان دهنده راهبردهاي جديد ايران 

و روسيه براي توسعه مناسبات اقتصادي است. 
واقعيت آن است كه دولت دوازدهم در شرايطي 
بع��د از راي اعتماد مجلس دهم طي روزهاي آينده 
تشكيل مي ش��ود كه اقتصاد ايران براي رسيدن به 
اهداف پيش بيني شده در اسناد بالادستي در وهله 
اول نيازمن��د افزايش دامنه هاي توليدي، خدماتي و 
كش��اورزي و در مرحله بعد نيازمند يافتن بازارهاي 
صادراتي جديد اس��ت تا از طريق اين ظرفيت هاي 
ت��ازه بتواند ب��ر ابرچالش هايي چون اش��تغال زايي 
س��الانه يك ميليوني، رش��د اقتصادي پاي��دار، تراز 
تج��اري مثبت و... بهترين عملك��رد را از خود بروز 
ده��د و مش��كلات معيش��تي و اقتص��ادي عمومي 

جامعه را پوشش دهد. 
اما پرسش��ي كه با اي��ن مقدمات به ذهن خطور 
مي كند، آن اس��ت كه نحوه ايجاد اين ظرفيت هاي 
توليدي و صادراتي جديد بر اس��اس چه مكانيسمي 
باي��د تحقق پيدا كند؟ نق��ش دولت در اين زنجيره 
اقتصادي تاثيرگذار چيست؟ فعالان بخش خصوصي 
در اين پروس��ه چه جايگاه��ي را به خود اختصاص 
مي دهند و پرس��ش هاي ديگري كه مي توان در اين 

زمينه مطرح كرد. 
 ب��دون تردي��د در الگوي��ي ك��ه براي توس��عه 
دامنه ه��اي صادرات��ي در آس��تانه تش��كيل دولت 
دوازده��م طراحي مي ش��ود، م��راودات اقتصادي با 
كش��ورهاي همس��ايه و همج��وار جاي��گاه ويژه يي 
را به خ��ود اختصاص مي ده��د و برنامه ريزي براي 
نقش آفرين��ي صادراتي در بازارهاي همس��ايگان از 
جمل��ه اولويت هاي منطقي هر دولتي اس��ت كه به 

دنبال رشد اقتصادي پايدار است.
كش��ورهايي مانند روس��يه، تركيه، آذربايجان، 
عراق، ارمنستان و... از جمله كشورهايي هستند كه 
با توجه به مش��تركات تاريخ��ي، اقليمي و فرهنگي 
مش��ترك با كش��ورمان مي توانند، مقصد صادرات 
محصولات توليد شده در كشورمان به شمار روند. 

در شرايطي كه تحريم هاي جديد ايالات متحده 
عليه دو كش��ور ايران و روس��يه دو كشور را به هم 
نزديك تر كرده، ايران بايد بتواند س��از و كار ويژه يي 
را براي ارتقاي كيفيت محصولات صادراتي خود به 
روسيه و جلب اعتماد عمومي مصرف كنندگان اين 

كشور ارائه دهد.
در جري��ان اين گ��زارش و به بهان��ه برپايي اين 
نمايش��گاه مهم ترين چالش هاي پيش روي توسعه 
مناس��بات دو كشور را روي ميز ارزيابي هاي صفحه 
قرار داديم تا در پايان تصويري از بايدها و نبايدهاي 

اين بخش نمايان شود. 

 صادركنندگان قوي براي روسيه نداريم
»نخستين نمايش��گاه اختصاصي ايران در قالب 
توانمندي هاي مازندران ديروز در اس��تان ولگاگراد 
روس��يه گش��ايش يافت.« اين خبري است كه روز 
گذش��ته در مي��ان انبوه��ي از اخب��ار اقتصادي در 
ويتري��ن رس��انه هاي گروهي نشس��ت. خبري كه 
نش��ان دهنده دور تازه همكاري هاي اقتصادي ايران 
و روس��يه در روزهايي است كه امريكا هر دو كشور 
را با زنجيره يي از تحريم هاي يك جانبه و چندجانبه 
قرار داده اس��ت. اما مشكلاتي كه پيش روي توسعه 
ص��ادرات محصولات ايراني به روس��يه ق��رار دارد، 

چيست؟
علي محمدي سركنس��ول ايران در آس��تاراخان 
مهم ترين مانع پيش روي توس��عه ص��ادرات ايران 
به روس��يه را نداش��تن صادركنندگان قدرتمند در 
ايران مي داند كه بايد از طريق خوشه سازي و ادغام 

واحدهاي صادراتي حل و فصل شود. 
سركنس��ول ايران در آستاراخان حجم مبادلات 
ت��ا  بي��ن 1۶4  را  اي��ران و آس��تاراخان  تج��اري 
1۶8ميليون دلار اعلام كرد و گفت: صادركنندگان 

قدرتمند، باكيفيت و مستمر نداريم. 
عل��ي محم��دي در حاش��يه افتتاح نمايش��گاه 
توانمندي هاي اقتصادي ايران به مركزيت مازندران 
در ولگاگ��راد اف��زود: حجم مب��ادلات تجاري ما در 
دو س��ال پياپ��ي 2015 و 201۶ ح��دود 1۶4 ت��ا 
1۶8ميليون دلار نوس��ان داشته است. البته امسال 

ما افزايش صادرات داش��ته ايم اما چون دو قلم كالا 
در مبادلات ما و روس��يه حذف شده است، اين رقم 

چند ميليون دلار كاهش را نشان مي دهد. 
وي در رابطه با ح��ذف دو قلم كالا در مبادلات 
ايران و روسيه گفت: امسال ما گندم وارد نمي كنيم 
در حالي كه گندم در مبادلات ما رقم قابل توجهي 
ب��وده و نكته دوم در س��يمان اس��ت ك��ه اختلاف 
نظرات��ي در زمينه ارزيابي كيفيت س��يمان داريم و 
سيمان ايران به روسيه كاهش پيدا كرده است، لذا 
اگر اين دو قلم را مانند دو س��ال گذش��ته داشتيم، 

رقم امسال ما بالاتر از اين موارد بوده است. 
محم��دي با بي��ان اينك��ه اين رق��م مي تواند تا 
دوبرابر افزايش پيدا كند و روند رو به رش��د خواهد 
داش��ت، افزود: يكي از كشورهاي مهم تامين كننده 
چوب ما روس��يه اس��ت و ما با توج��ه به قانون پنج 
ساله و محدوديت در برداشت چوب در جنگل هاي 
ش��مال بايد بحث چوب را تقويت كنيم تا نيازهاي 
كشورمان تامين ش��ود و اين امر رقم را بالا خواهد 
ب��رد و در ذرت و خوراك دام نيز با همين وضعيت 
مواجهي��م، چون به بازارهاي مصرف نزديك اس��ت 

مي توانيم بخشي از اقلام خود را تامين كنيم. 

 چالش پيش روي صادرات
وي از جمل��ه موان��ع افزايش مب��ادلات را موانع 
بندري روس��يه برش��مرد كه منعكس شده و افزود: 
ولگا در فصل هايي از س��ال نياز به لايروبي بيشتري 

دارد تا كش��تي هاي ما بتوانند سريع تر كالا را حمل 
كنن��د؛ عمق آب باي��د حداقل چهارمتر باش��د اما 
برخي مواقع از س��ال به 3.7 مي رسد كه كشتي ها 
نمي توانند ب��ار كامل ببرند و هزينه حمل بار را بالا 

مي برد و در تجارت اثر منفي مي گذارد. 
سركنس��ول ايران در آس��تاراخان از جمله ديگر 
موانع مبادلات به تش��ريفات گمرك��ي، بارگيري و 
تشكيلات قرنطينه روس��يه اشاره كرد و افزود: آنها 
بروكراس��ي زائ��دي در اين زمينه دارن��د و اين امر 

منعكس شده تا آن را برطرف كنند. 
محم��دي با بي��ان اينكه برخ��ي موانع مبادلات 
از س��وي كشور ماس��ت، خاطرنش��ان كرد: ما بايد 
بپذيريم كه صادركنن��دگان قدرتمندي كه بتوانند 
به صورت مس��تمر و دايم و باكيفي��ت بالا صادرات 

داشته باشند، نداشتيم. 
وي ادامه داد: ما به دليل نداش��تن ش��ركت هاي 
توانمندي كه بتوانند مستمر، باكيفيت و مطابق نياز 
روز كالا عرضه كنند، نتوانس��تيم خلأيي را كه بعد 
از عدم حضور تركيه در بازارهاي روس��يه به وجود 

آمد، پر كنيم. 
سركنسول ايران در آستاراخان با تاكيد بر اينكه 
با خرده فروش��ي اقلام، يك كانتين��ر، دو كانتينر و 
حتي ده كانتينر نمي توان در بازار روسيه موفق بود، 
گف��ت: ش��ركت هايي كه از غرب يا حت��ي از تركيه 
براي س��رمايه گذاري به اينجا مي آيند، شركت هاي 

بزرگ تري هستند. 

محمدي با بيان اينكه ما بايد به سمت برندسازي 
بروي��م، افزود: به ط��ور مثال اگ��ر 100توليدكننده 
كيوي در كش��ور داش��ته باش��يم، اينها بايد تحت 
يك برند جمع ش��وند تا آن برند بتواند قراردادهاي 
بلندم��دت و باكيفيت خوب با ط��رف روس منعقد 
كند و به دليل بازار رقابتي گس��ترده در روسيه، اگر 
شركت واردكننده يي نتواند كالا و اقلام مورد نياز را 

تحويل دهد، جريمه سنگيني خواهد شد.
سركنس��ول ايران در آس��تاراخان با بيان اينكه 
مش��كلات بايد بخشي در ايران و بخشي در روسيه 
برطرف ش��ود، افق پيش رو را روش��ن ارزيابي كرد 
و گفت: از جمله اقدامات انجام ش��ده از س��وي ما، 
تاسيس س��راي تجاري ايران در آس��تاراخان بوده 
كه قرار است در اين س��را، 14 اتاق بازرگاني ايران 
دفتر داشته باشند تا بتوانند مذاكرات تجاري انجام 
دهند. محم��دي با بيان اينكه اين س��راي تجاري، 
يك پايگاه مهم براي مبادلات اقتصادي و مذاكراتي 
خواهد بود، افزود: در مهر ماه، عمليات بازس��ازي و 
تعميرات آن به سرعت انجام شده و اميدواريم طي 
مراس��مي، سراي تجاري ايران كه يكي از وعده هاي 
15س��اله ايران و روس��يه بوده اس��ت را در جنوب 
روس��يه افتتاح كنيم و تحركي ب��ه روابط اقتصادي 

دهيم. 

 مهم ترين محصولات صادراتي
از سوي ديگر سرپرست نمايشگاه توانمندي هاي 
مازندران در ولگاگراد روسيه برپايي اين نمايشگاه را 
گش��ايش فصل جديدي از تعميق مناسبات تجاري 

بين دو استان اعلام مي كند. 
حس��ن خيريانپور افزود: برپايي اين نمايش��گاه 
مي تواند بس��تري براي آش��نايي مردم دو استان از 
توانمندي ها و ظرفيت هاي متقابل باشد و اين روند 
زمينه را براي گسترش روابط بيشتر فراهم مي كند. 
مع��اون اقتصادي اس��تانداري مازن��دران توليد 
س��الانه 2.5 ميليون ت��ن مركب��ات، 180هزار تن 
كيوي و 710هزار ت��ن گل و گياه، پرورش آبزيان، 
لبني��ات و مصال��ح س��اختماني را از ظرفيت ه��اي 

صادراتي اين استان اعلام كرد. 
خيريانپور داش��تن س��ه ف��رودگاه و بندر بزرگ 
و قرارگيري در حاش��يه درياي خ��زر و ارتباط آبي 
با كش��ورهاي روس��يه و آس��ياي ميان��ه را از ديگر 
مزيت هاي صادراتي اين خطه شمال كشور دانست 
و اظهار داش��ت: استان مازندران با اين ظرفيت هاي 
بزرگ اقتصادي مي توان��د در تامين نيازمندي هاي 

استان ولگاگراد روسيه پيشتاز شود. 
معاون اس��تاندار ولگاگراد روس��يه ني��ز برپايي 
نمايش��گاه توانمن��دي مازن��دران را در استانش��ان 
زمينه س��از گس��ترش رواب��ط اقتص��اي و تج��اري 
دوجانبه دانست و خواهان بهره گيري بيشتر از اين 

روابط براي توسعه اقتصادي شد. 

از روزي ك��ه ن��ام محمد ش��ريعتمداري به عن��وان وزير 
پيشنهادي صنعت، معدن و تجارت در دولت دوازدهم مطرح 
شد، مي خواستم به قدر فهم و تشخيص خود مطلبي درباره 

ايشان بنويسم: 
يك��م در ش��رايط اقتص���اد متلاطم جهان ك��ه هنوز از 
زخم بح�ران مالي س����ال 2008 رهايي نيافته اس��ت، دوم 
در وضعيت��ي كه اغل��ب كش��ورهاي منطق��ه خاورميانه با 
دخالت قدرت هاي بزرگ حامي تروريس��م درگير جنگ هاي 
خانمانس��وز، آواره ش��دن ميليون ها انس��ان، به هم ريختگي 
اقتصادي و بروز نااطميناني هس��تند و سوم در شرايطي كه 
كش��ور عزيزمان پس از س��ال ها تحت تحري��م ظالمانه قرار 

داشتن با ديپلماسي فعال دولت يازدهم و دستيابي به توافق 
هس��ته يي و برجام وارد عرصه جدي��دي از حيات اقتصادي 
خود شده است، آقاي شريعتمداري وزارتخانه يي را به دست 
مي گيرد كه بيش از يك سوم از توليد ناخالص داخلي كشور 
را در اختيار دارد. مسووليتي كه در شرايط رقابتي و پرچالش 

امروز بسيار سنگين و خطير مي نمايد. 
ام��ا به  نظرم ايش��ان ظرفيت فك��ري و قابليت مديريتي 
مناس��بي براي دستيابي به موفقيت و راهبري اين وزارتخانه 
كليدي را دارد. سوابق اجرايي دكتر شريعتمداري حاكي از آن 
اس��ت كه زماني كه وزير بازرگاني بودند، به اعتراف همكاران 
مش��كلي در حوزه تج��ارت داخلي و خارجي كش��ور وجود 

نداش��ت. تعامل سازنده ايش��ان با فعالان اقتصادي داخلي و 
بازيگران بين المللي و شناخت عميق از سازوكار و پيچيدگي 
كس��ب و كار ازجمله عوامل موثر در موفقيت وي به حساب 
مي آي��د. به ع��لاوه به كارگيري افراد كاربلد و آش��نا به قواعد 
حرفه يي بازار و جس��ارت اعتماد و تفويض اختيار به مديران 
تي��م همكار خ��ود از ويژگي هاي ديگر دكتر ش��ريعتمداري 
قلمداد مي شود.  از س��ويي ديگر داشتن نگاه استراتژيك به 
مس��ائل، دارا بودن يك چشم انداز روش��ن در برنامه كاري و 
مثبت انديش��ي قطعا مي تواند موفقيت وي را در مس��ووليت 
جديد تضمين كند. نگاهي به برنامه ارائه ش��ده جناب دكتر 
ش��ريعتمداري و تاكيد بر »توس��عه صادرات« و »حمايت از 

توليد داخلي« و با بهره مندي از سياست هاي اقتصاد مقاومتي 
مويد پايبندي ايشان به پيشرفت و توسعه كشور است. 

مانند ه��ر ايراني علاقه مند به ترقي مملكت، آرزومندم با 
عملياتي ش��دن برنامه هاي ايشان ش��اهد رونق در »توليد«، 
»كسب و كار« و »ايجاد اشتغال« باشيم. ليكن از ياد نبريم كه 
همه چيز را نبايد از وي انتظار داشته باشيم. ساير دستگاه هاي 
اجرايي، تقنيني، قضاي��ي و همچنين همه فعالان اقتصادي 
بايد دكتر ش��ريعتمداري را با آن س��وابق درخشان در ايفاي 
مسووليت خطير وزارت صنعت، معدن و تجارت ياري دهيم. 
نيك مي دانيم كه موفقيت ايشان، موفقيت ما و موفقيت ما 

برترين دستاورد ملت بزرگ ايران اسلامي خواهد بود. 

علي اشرف  افخمي
 مديرعامل بانك 
صنعت و معدن

یادداشت

شناخت پيچيدگي هاي كسب و كار از ويژگي هاي شريعتمداري است
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اقتصاد اجتماعي12
خروج صندوق بازنشستگي 

از بنگاه هاي زيان ده
 ايسنا| معاون امور اقتصادي صندوق بازنشستگي 
كش��وري با بيان اينكه قصد ما خروج از بنگاه هاي كم 
بازده و بخش هايي اس��ت كه نمي توانيم نقش��ي در آن 
داشته باشيم، گفت: بايد اين حجم سرمايه گذاري را به 

بخش هاي پرمنفعت اقتصادي منتقل كنيم. 
محمود شهش��هاني پور ب��ا بيان اينكه اس��تفاده از 
مزيت هاي اقتصادي كش��ور بايد مهم ترين اس��تراتژي 
صندوق هاي بازنشستگي در دولت دوازدهم باشد اظهار 
كرد: درحال حاضر در صندوق بازنشس��تگي كش��وري 

چندين شركت و مجموعه اقتصادي كم بازده داريم. 
وي اف��زود: صن��دوق بازنشس��تگي در 187بخش 
اقتصادي س��رمايه گذار اس��ت كه از اين تعداد فقط در 
60 جا حق كنترل دارد كه البته كه همه آنها هم جزو 

مزيت هاي كشور نيست. 
معاون امور اقتصادي صندوق بازنشستگي كشوري 
با بي��ان اينكه قصد ما خروج از بنگاه ه��اي كم بازده و 
بخش هايي اس��ت كه نمي توانيم نقش��ي در آن داشته 
باش��يم، گف��ت: بايد اين حج��م س��رمايه گذاري را به 
بخش هاي پرمنفعت اقتصادي منتقل كنيم. البته چند 
ش��ركت را طي سه سال اخير بهبود داديم كه بهترين 

نمونه آن شركت هواپيمايي آسمان بود. 
وي با بيان اينكه هنوز چندين شركت ضررده داريم 
كه از جمله آنها مي توان به »آپادانا س��رام« اشاره كرد 
گفت: تيمي در اين ش��ركت مس��تقر كرديم و در حال 
تلاش��يم تا آن را از وضعيت زيان ده خارج كنيم. منشأ 

مشكلات آپاداناسرام ركود در بخش مسكن است. 

شرايط معافيت از سربازي 
اعضاي خانواده هاي معلولان

ايرن�ا| مديركل توانمندس��ازي معلولان س��ازمان 
بهزيستي كشور گفت: براساس قانون جامع حمايت از 
حقوق معلولان و قان��ون اصلاح موادي از خدمت نظام 
وظيفه عمومي، مش��مول داراي فرد معلول در خانواده 
با ش��رايط و ضوابطي مي تواند از معافيت خدمت نظام 

وظيفه عمومي برخوردار شود. 
افروز صفاري فرد با اش��اره به قان��ون افراد برخوردار 
از امتياز معافيت خدمت س��ربازي، اف��زود: اگر يكي از 
فرزندان پدر و مادري كه معلول باشند يعني پدر يا مادر 
معلول شديد يا خيلي شديد باشند، مي تواند از معافيت 
خدمت سربازي استفاده كند. البته اگر پدر و مادر بالاي 
70سال داشته باشند و ناتواني آنها ناشي از كهولت سن 
باش��د شامل اين بند نمي شوند و نيروي انتظامي طبق 
مقررات براي آنها تصميم گيري مي كند. انتخاب فرزند 

براي معافيت نيز بر عهده پدر و مادر است. 
مديركل توانمندس��ازي معلولان سازمان بهزيستي 
كشور اضافه كرد: همچنين يكي از فرزندان خانواده هايي 
كه دو فرزند معلول شديد يا خيلي شديد يا اينكه داراي 
همسر معلول شديد يا خيلي شديد يا افرادي كه حداقل 
يك فرزند معلول ش��ديد يا خيلي شديد داشته باشند، 

مي توانند از معافيت سربازي استفاده كنند. 
صفاري فرد گفت: تك پس��ر خانواده يي كه حداقل 
3 فرزند دختر داش��ته باش��د و پدر يا مادر، مددجوي 
بهزيستي باش��ند نيز مي تواند از اين معافيت استفاده 
كن��د البته اعض��اي معلول خانواده كه به واس��طه آنها 
مشمول معاف مي شود بايد در خانواده نگهداري شوند 
و در صورتي كه در مركز يا محلي ديگر نگهداري شوند، 

معافيت شامل حال مشمول نمي شود. 

 سند امداد و نجات
حيات وحش تدوين مي شود

ايلنا| مديركل دفتر حيات وحش و آبزيان آب هاي 
داخلي س��ازمان حفاظت محيط زيست از تدوين سند 
امداد و نجات حيات وحش كشور گامي در جهت نجات 
و كاه��ش تلفات گونه هاي جان��وري در معرض تهديد 
خبر داد. مجيد خرازيان مقدم با بيان اين مطلب گفت: 
گونه هاي جان��وري در حيات وحش همواره در معرض 
خطرات متعدد ازجمله ح��وادث جاده يي، تله گذاري و 
بيماري هاي ناشي از فعاليت هاي غيرمجاز هستند و لذا 
موضوع ساماندهي امداد و نجات حيات وحش به عنوان 
يك��ي از برنامه هاي مهم دفتر حي��ات وحش و آبزيان 
آب هاي داخلي طي سال گذشته پيشنهاد و پس از اخذ 
موافقت معاونت محيط زيست طبيعي و تنوع زيستي 

سازمان مورد پيگيري قرار گرفت. 
مدي��ركل دفت��ر حيات وح��ش و آبزي��ان آب هاي 
داخلي س��ازمان حفاظت محيط زيست كشور با بيان 
اي��ن موضوع از تش��كيل كميته ام��داد و نجات حيات 
وحش كشور متش��كل از نمايندگان منتخب تعدادي 
از گروه ه��اي مردم نهاد فع��ال در زمينه امداد و نجات 
گونه ه��اي جانوري و برگزاري جلس��ات متعدد در اين 

زمينه خبر داد. 
به گفته خرازيان مقدم، يكي از اهداف مهم تشكيل 
كميته مذكور جلب مش��اركت بخش مردمي در كنار 
بخش دولتي متولي امر حفاظت از حيات وحش است تا 
ضمن بهره مندي از كليه ظرفيت ها، از همكاري گروه و 
سمن هاي فعال در زمينه امدادگري و حفاظت از حيات 

وحش نيز استفاده شود. 

پيش گيري از آسيب هاي 
اجتماعي در مدارس

فارس| مديركل دفتر مراقبت در برابر آس��يب هاي 
اجتماع��ي وزارت آموزش و پ��رورش گفت: 40 درصد 
م��دارس كش��ور تحت پوش��ش طرح پيش گي��ري از 
آسيب هاي اجتماعي هستند كه بايد در جهت افزايش 

اين آموزش ها گام هاي اساسي برداشته شود. 
نادر منصوركياي��ي ادامه داد: متاس��فانه هم اكنون 
آس��يب هاي اجتماعي افزايش پيدا كرده است و نمونه 

آن اخبار درج شده در رسانه هاست. 
مديركل دفتر مراقبت در برابر آسيب هاي اجتماعي 
وزارت آموزش و پرورش ادامه داد: آموزش مهارت هاي 
فرزندپروري، مهارت هاي ارتباط با دانش آموزان، فنون 
كلاس داري با رويكرد پيش گيري در زمينه ش��ناخت 
رفتارهاي پرخطر و چگونگي پيش گيري از آسيب هاي 
اجتماعي ازجمله فعاليت هاي انجام شده براي كاركنان 

فرهنگي است. 
منصوركيايي اضافه كرد: ب��راي مراقبت از كودكان 
و نوجوان��ان به وي��ژه در فوريت ه��اي اجتماعي مانند 
خودكشي و خش��ونت كودكان به اقدامات عاجل براي 

مداخله سريع وارد عمل شده ايم. 

اخبار

بحران منابع در نظام آموزش و پرورش ادامه دارد

بار سنگين نيروي انساني بر شانه هاي آموزش عمومي
رييس مركز برنامه ريزي آموزش و پرورش: آشفتگي نظام جذب معلم، علت فشار اقتصادي بر اين وزارتخانه است

معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي خبر داد:

تحويل ۶۰۰ نوزاد در معرض فروش به بهزيستي
معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي كشور ديروز 
در گفت وگويي پيرامون مشكلات كودكان و نوزادان، 
به ويژه در مناطق حاشيه يي شهر تهران گفت: بحث 
فروش كودكان و ن��وزادان در برخي نقاط وجود دارد 
كه جرم است. بنابراين نياز است دستگاه هاي قضايي 
به اين مساله ورود پيدا كنند. سازمان بهزيستي هم تا 
جايي كه امكان دارد، به اين مساله ورود پيدا مي كند. 
البته تمام سياست گذاري ها بايد مبتني بر شواهد باشد 

تا نتيجه داشته باشد. 
حبيب اله مسعودي فريد ادامه داد: نگراني هايي در 
رابط��ه با بارداري زنان معت��اد وجود دارد به خصوص 
زناني كه بي خانمان نيز هستند. زناني كه تحت تاثير 
مواد مخدر تس��لطي بر رفتار خود ندارن��د و بارداري 
آنها در صورتي كه منجر به زايمان ش��ود، باعث بروز 
مش��كل در نوزاد خواهد شد و اگر نوزاد بعد از به دنيا 
آمدن همچنان با اين مادر زندگي كند، ممكن اس��ت 

به فروش برود. 

 معرفي مادران معتاد بعد از زايمان
فريد به ايس��نا گفت: اصلا مادري كه مواد مصرف 
مي كن��د، نمي تواند در نگه��داري نوزاد به درس��تي 

عمل كند و همين مس��اله ممكن است؛ موجب بروز 
مش��كلاتي براي نوزاد شود و حتي امكان دارد كه اين 
نوزاد به دليل غفلت دزديده يا به دليل عفونت هاي بعد 

از به دنيا آمدن فوت شود. 
او ادامه داد: براس��اس همكاري هاي انجام شده با 
وزارت بهداشت قرار شد كه مادران معتاد بعد از زايمان 
ب��ه اورژانس اجتماعي معرفي ش��وند. اگر مادر معتاد 
بارداري به مركز درماني مراجعه كند س��ريعا از لحاظ 
مددكاري مورد بررس��ي قرار مي گي��رد و به اورژانس 
اجتماعي نيز اطلاع داده خواهد شد. اورژانس بايد در 
كمترين زمان ممكن در آن محل حاضر ش��ود و بعد 
از گزارش هاي مددكار بايد تشخيص داده شود كه آيا 
آن نوزاد بايد ترخيص شود يا خير، چرا كه وقتي يك 
مادر كارتن خواب و معتاد باردار مي شود يا مسووليت 
نگهداي ن��وزاد را بر عهده مي گي��رد، ديگر نمي توان 
نس��بت به سلامت آن طفل اميدوار بود؛ بنابراين بايد 

اين مساله با دقت بررسي شود. 
معاون امور اجتماعي سازمان بهزيستي كشور در 
ادام��ه گفت: زايمان هايي كه خارج از سيس��تم نظام 
سلامت و در پاتوق ها انجام مي شود، بسيار نگران كننده 
است؛ مواردي كه نظارت بر آن وجود ندارد و نمي توان 

آن را پيگي��ري ك��رد، مي توان با توس��عه خدمات و 
همكاري بيش��تر با NGO ها به اين مساله رسيدگي 
كرد. در حال تدوين تفاهمنامه يي هستيم تا بتوانيم از 

ظرفيت NGO ها در اين زمينه استفاده كنيم. 

 معرفي هزار و 2۰۰ كودك در معرض آسيب
معاون امور اجتماعي س��ازمان بهزيس��تي كشور 
در ادامه گفت: بر اس��اس همكاري هاي انجام شده با 
وزارت بهداشت در سال گذش��ته  هزار و 200كودك 
به س��ازمان بهزيستي معرفي ش��دند كه 600 نفر از 
اين تعداد را نوزادان تشكيل مي دادند. آنها در معرض 
آسيب بودند و مراقبت هاي لازم از اين نوزادان به عمل 
نمي آمد يا اينكه مادر نمي توانست به نوزاد شير بدهد 
و مجبور مي شد؛ غذاي آلوده به نوزاد بدهد و همچنين 
برخي از اين نوزادان در معرض فروش و ديگر آسيب ها 

بودند. 
او افزود: 50 درصد از اين تعداد را به خانواده و اقوام 
نزدي��ك و مورد تاييد تحويل داديم و نصف اين تعداد 
وارد بهزيستي شدند. سياست اصلي سازمان خانواده 
محوري است، اما خانواده يي كه معيار و سلامتي لازم 

را داشته باشد، البته حكم نهايي را قاضي مي دهد. 

 فروش اعضاي بدن كودكان غيرممكن است
او در رابطه با انتشار اخباري مبني بر فروش اعضاي 
بدن كودكان گفت: اين خبر كمي دور از واقعيت است 
چراكه فروش اعضاي بدن كار سختي است، براي اين 
كار بايد اتاق عمل مجهز و جايي وجود داشته باشد كه 
عضو در آن نگهداري ش��ود؛ همچنين انتقال آن عضو 
نيز حايز اهميت است كه كاري فوق العاده سخت است 
و هزينه بالايي هم دارد و همين مس��اله قيمت خريد 

را ني��ز افزايش مي دهد كه خريدار چنين مبلغ بالايي 
را بابت عضو نمي پردازد، از همين رو اين كار در ايران 

غيرممكن به نظر مي رسد. 
او اف��زود: در اين ش��رايط از افراد فع��ال در حوزه 
خدمات اجتماعي و س��ازمان هاي مردم نهاد خواستار 
اطلاع رساني هستيم. در ضمن حمايت از مادران معتاد 
باردار نيز در دستور كار بهزيستي قرار دارد و بايد بتوان 

اين افراد را از خدمات متعدد بهره مند كرد. 

گروه اقتصاداجتماعي|
اقتص��اد، مس��اله امروز نظ��ام آم��وزش و پرورش 
عمومي ايران اس��ت. كار براي اثبات اين راي، چندان 
دش��وار نخواهد بود؛ كافي است نگاهي به برنامه وزير 
پيش��نهادي آموزش و پرورش و س��خنان نمايندگان 
مجلس در جلسه راي اعتماد او بيندازيد. اكنون بحران 
كمبود بودجه و منابع مال��ي، براي آموزش و پرورش 
به چيزي چون »تله فقر« بدل ش��ده است؛ چه اينكه 
بس��ياري اجرا نشدن س��ند تحول بنيادين آموزش و 
پرورش را كه بناس��ت مشكلات نظام آموزش عمومي 
كشور را حل كند و آن را در مسير پيش روي قرار دهد، 

همين بحران منابع مي دانند. 
حال پرس��ش اين است: ريش��ه بحران كجاست؟ 
بودجه آموزش و پرورش در س��ال ۹6 در حالي براي 
دومين سال پياپي بيشتر ش��ده است كه بودجه اين 
وزارتخانه منهاي بخش پرسنلي آن نسبت به سال هاي 
پيشين كاهش يافته است. اين درحالي است كه سند 
تحول بنيادين صراحتا بر »افزايش س��هم هزينه هاي 
غيرپرسنلي در بودجه جاري آموزش و پرورش« تاكيد 
مي كن��د. به گفته مديران وزارت آم��وزش و پرورش، 
اكن��ون ۹۹ درصد بودجه آموزش و پرورش صرف مزد 
پرس��نل مي شود و س��هم برنامه هاي افزايش كيفيت 

آموزش، تنها يك درصد است. 
سيدمحمد بطحايي، وزير پيش��نهادي آموزش و 
پ��رورش هم پيش از اين و زماني كه معاون توس��عه 
مديريت اين وزارتخانه بود، گفته بود: »روند تخصيص 
اعتبارات در س��ي و چندس��ال گذش��ته، عملا نشان 
مي ده��د در بعضي س��ال ها به آث��ار اقتصادي برخي 
تصميمات توجهي نش��ده است. به گونه يي كه بخش 
عم��ده اعتبارات ما در آم��وزش و پرورش فقط صرف 
هزينه هاي پرسنلي مي ش��ود؛ بنابراين ديگر اعتباري 
براي آمورش نيروي انساني باقي نمانده و اين امر خود 
به خ��ود، افت كيفيت برنامه هاي آموزش و پرورش را 

موجب خواهد شد.«
هفته گذشته نيز اسفنديار چهاربند، رييس مركز 
برنامه ريزي، نيروي انساني و فناوري اطلاعات وزارت 
آموزش و پرورش، از درخواس��ت آم��وزش و پرورش 
ب��ه مجلس براي توق��ف طرح اس��تخدام نيروي هاي 
حق التدري��س خبر داده بود. او با اش��اره به ارائه طرح 
الحاق ماده به قانون تعيين تكليف استخدامي معلمان 
گفته بود: »در ص��ورت تصويب اين طرح در مجلس، 
آم��وزش و پرورش با وج��ود اينكه مطابق قانون هيچ 
تعهدي به استخدام اين افراد نداشته، ملزم به استخدام 
و به كارگيري 120هزار نفر از آموزش دهندگان نهضت 
سوادآموزي و پيش دبس��تاني بدون آزمون است.« او 
افزوده بود: »با استخدام اين 120هزار نفر، آموزش و پر 
ورش متكفل هزينه هايي مانند حقوق فوق العاده شغل، 

حق بيمه، حق سنوات و... مي شود كه اين امر نه تنها 
معلم مورد نياز آموزش و پرورش متناسب با جنسيت، 
رشته تحصيلي و محل خدمت تامين نمي كند، بلكه 
ده ها هزار نيروي مازاد بر نياز همراه با بار مالي سنگين 
ب��ر آموزش و پرورش تحمي��ل خواهد كرد كه عمدتا 
بايد از منابع مالي مربوط به رتبه بندي، رفاهي و حق 
التدريس كس��ب ش��ود بنابراين اجراي اين طرح آثار 

منفي بر معيشت معلمان خواهد داشت.« 

 آشفتگي نظام جذب معلم
رييس مركز برنامه ريزي، نيروي انساني و فناوري 
اطلاع��ات وزارت آموزش و پرورش ديروز هم بار ديگر 
در گفت وگوي��ي با تاكيد بر فق��دان برنامه بلندمدت 
براي مواجهه منطقي ب��ا ناپايداري و دگرگوني نيازها 
به س��بب تحولات جمعيتي در چهار دهه گذش��ته و 
فش��ارهاي اجتماعي ناش��ي از وضعيت اش��تغال در 
جامعه، گفت: »آشفتگي نظام جذب معلم، دليل اصلي 
فش��ار اقتصادي بر آموزش و پرورش است.« او سپس 
اف��زود كه »وجود درآمده��اي كلان نفتي، همچنين 
نگاه غيرحرفه يي به ش��غل معلمي و ناديده انگاشتن 
مصالح تربيتي، سبب نابساماني و آشفتگي  نظام جذب 

و تربيت معلم شده است.«
اس��فنديار چهاربند با اش��اره به چالش هاي جذب 

و تامين نيروي انس��اني در آم��وزش و پرورش گفت: 
»قانون تعيين تكليف استخدامي معلمان حق التدريس 
و آموزش ي��اران نهضت س��واد آموزي ب��ا اصلاحات و 
الحاقات بعدي آن، يكي ازمصاديق اين آشفتگي است. 
به طوري كه تاكنون منجر به اس��تخدام بيش از 270 
هزار نفر از 330 هزار نفر جذب ش��ده، بدون هرگونه 
آزمون و گذراندن دوره تربيت معلم ش��ده اس��ت .« او 
ادامه داد: »از پيامدهاي زيان بار اين وضعيت، مي توان 
ب��ه ناكارآمدي مزمن و اف��ت كيفيت تعليم و تربيت، 
تضييع حقوق چن��د ميليون نفر از اطفال مس��تعد، 
صدها هزار نفر جوان تحصيلكرده موفق دانشگاه هاي 
معتبر داوطلب ش��غل معلم��ي و افزايش هزينه هاي 
چند 10هزار ميلياردي ناش��ي از نبودن تناسب ميان 
نيروهاي جذب شده با نيازهاي كمي وكيفي آموزش 

و پرورش اشاره كرد.«
رييس مركز برنامه ريزي، نيروي انساني و فناوري 
اطلاع��ات وزارت آم��وزش و پرورش، با اش��اره به اثر 
اين قانون و پيامدهاي زيان بار تحميل اس��تخدام هاي 
چندص��د هزار نفري بي ضابطه، با ي��ادآوري نظرات و 
آراي هش��دار دهنده مراجع قانوني صاحب صلاحيت 
ديگر از جمله ش��وراي عالي آموزش و پرورش، مركز 
پژوهش ه��اي مجل��س ش��وراي اس��لامي، اداره كل 
قوانين مجلس شوراي اسلامي، هيات امناي دانشگاه 

فرهنگيان، س��ازمان امور اداري و اس��تخدامي كشور، 
س��ازمان برنامه و بودجه، از اطمين��ان اين وزارتخانه 
پيرامون منتفي شدن طرح »الحاق يك ماده به قانون 
تعيين تكليف اس��تخدامي معلم��ان حق التدريس و 
آموزشياران نهضت سواد آموزي« با اصلاحات بعدي، 
به سبب فقدان هرگونه پشتوانه كارشناسي و همچنين 
مغايرت هاي قانوني آن با مواد 63 و 123 قانون برنامه 
ششم توس��عه، سياس��ت هاي كلي ابلاغي رهبري و 
اصول 75 و 126 قانون اساس��ي گف��ت. چهاربند در 
ادامه با تاكيد بر فشارهاي بيروني بر  اعضاي كميسيون 
آم��وزش، تحقيقات و فناوري مجل��س، مخالفت اين 
كميس��يون با كليات طرح الحاق م��اده 17 مكرر به 
قانون تعيين تكليف استخدامي معلمان حق التدريس 
و آموزش��ياران نهضت س��واد آموزي را ك��ه به باور او 
»ادامه روند مس��رفانه و زيانبار گذشته است« ستود و 
گفت: »چابك سازي و شفاف سازي دستگاه هاي دولتي 
و اهتمام به حقوق شهروندي بر مدار استيفاي حقوق 
ملت براي فراه��م كردن رقابت مردم از جمله اصولي 

بود كه رييس جمهوري بر آن تاكيد كرد.«

 خدمت و خيانت نفت
خدم��ت و خيانت نف��ت به ايران و پرس��ش هاي 
پيرامون »ايران بدون نفت« از موضوعات هميش��گي 

بررس��ي تاري��خ معاص��ر حكمران��ي اي��ران اس��ت. 
رييس جمهوري روز سه شنبه و در آغاز جلسه بررسي 
صلاحي��ت وزيران، در مجلس ب��ا تاكيد بر اينكه حل 
مشكلات ساختاري كمتر مورد توجه بوده است، گفت: 
»هم��واره درآمدهاي ناپايدار نفتي، جاي مش��كلات 
بزرگ س��اختاري را پركرده است و همين سبب شده 
كه نتوانيم ضعف ه��اي بزرگ سياس��ت گذاري خود 
را ببيني��م و از آنها درس بگيريم.« روحاني با اش��اره 
ضمني به دوران دولت احمدي نژاد افزود: »درآمدهاي 
بالاتر از صدها ميليارد دلار س��ال هاي نيمه دوم دهه 
هشتاد فعلا تا چند سال ديگر در دسترس نخواهد بود. 
پس نخستين نكته يي كه بايد مدنظر قرار دهيم اين 
است كه فضاي جامعه و توقعات جامعه را متناسب با 
درآمدهاي كمتر از 50 ميليارد دلار نفت تنظيم كنيم. 
ما نمي توانيم سرنوشت مردم را در حوزه هاي مهمي از 
جمله امنيت، آموزش، بهداشت و تامين اجتماعي به 

بازار پر تلاطم جهاني نفت گره بزنيم.«
اسفنديار چهاربند هم در گفت وگويش با اشاره به 
اين سخنان رييس جمهوري به ايسنا گفت: »سخنان 
رييس جمهوري به خوب��ي اولويت آموزش وپرورش و 
انتظارات دولت دوازدهم مبني بر تحول در كارآمدي 
خروجي هاي آموزش وپرورش را نش��ان مي دهد.« او 
ادامه داد: »آراي نهادهاي قانونگذار، پژوهشي و نظارتي 
و نيز س��خنان نماين��دگان موافق وزير پيش��نهادي 
آم��وزش و پ��رورش، ض��رورت منتفي ش��دن طرح 
استخدام مربيان پيش دبس��تاني و آموزش دهندگان 
نهضت س��وادآموزي را تاييد ك��رد.« او افزود: »اكنون 
نوبت مديران ارشد وزارت آموزش وپرورش است كه از 
اين فرصت طلايي به نحوي استفاده كنند و مشكلات 
س��اختاري و در راس آنها مش��كلات مديريت منابع 
انس��اني را كه عامل اصلي بيش��ترين فشار اقتصادي 
بر اين دستگاه است، با هماهنگي تيم مديريت منابع 
انساني دولت يعني سازمان برنامه و بودجه و سازمان 
امور اداري و اس��تخدامي و همكاري مجلس ش��وراي 
اس��لامي درچارچوب اسناد بالادس��تي مرتفع كنند، 
به ويژه آنكه در اس��ناد بالادس��تي مانند قانون برنامه 
ششم توسعه و سياست هاي كلي مقام معظم رهبري 
و سند تحول بنيادين آموزش و پرورش، مقوله نيروي 
انس��اني و دانشگاه فرهنگيان از جايگاه ويژه و اولويت 

اول برخوردار است.«
اكن��ون با منتظر مان��د و ديد كه آي��ا نمايندگان 
مجل��س، پس از فراغت از بررس��ي صلاحيت وزيران 
دولت دوازدهم، در همراهي با وزير تازه بر سركار آمده، 
حاضر ب��ه چالش با معلمان حق التدريس��ي داوطلب 
استخدام در حوزه هاي انتخابيه شان مي شوند تا با كنار 
زدن اي��ن طرح، وزارت آموزش و پ��رورش را در حل 

بحران منابعش يك گام پيش بكشند، يا نه؟

فرمان��ده نيروي انتظامي، ديروز در مراس��م تودي��ع و معارفه 
فرماندهي انتظامي استان اصفهان تاكيد كرد كه »نيروي انتظامي 

آمر به مردم نيست، بلكه در كنار مردم است.«
حس��ين اش��تري ادامه داد: اين جمله رهب��ري كه اگر نيروي 
انتظامي خوب عمل كند خلأ دستگاه هاي ديگر را مي تواند پر كند، 
نش��ان از تاثيرگذاري اين نيرو در كل كشور دارد. ماموريت اصلي 
نيروي انتظامي حفظ نظم و امنيت براي مردم اس��ت هر چند كه 
اس��تقرار امنيت برعهده همه دستگاه ها است، اما نيروي انتظامي 

به طور مستقيم با آن مرتبط است. 
او با بيان اينكه اولويت كار نيروي انتظامي امنيت اس��ت، افزود: 
با مشاركت مردم و مسوولان براي رسيدن به اين هدف بزرگ بايد 
پليس حرفه يي داشته باشيم و دانش بنيان عمل كنيم، بايد با روحيه 
جه��ادي و مديريت جهادي كار كنيم، همان طور كه در جنگ اين 
روحيه را به رخ جهان كش��يديم. فرمانده ني��روي انتظامي گفت: 
ام��روز در عرصه هاي مختلف به خصوص در بحث امنيت فرهنگي، 
اجتماعي، اقتصادي و مجازي حضور داريم چراكه مهار تهديدات نرم 
كش��ور بطور مستقيم برعهده ما قرار دارد. همچنين امنيت 8755 
كيلومتر از مرزهاي كش��ور نيز با حضور همه جانبه نيروي انتظامي 
تامين مي ش��ود. او ادامه داد: يكي از مزيت ها و ويژگي هاي نيروي 
انتظامي حضور در تمام مناطق كش��ور اس��ت. اين نيرو اجتماعي 
بوده و معتقد اس��ت كه اعتماد مردم با مش��اركت مردم به وجود 
مي آي��د. نيروي انتظامي آمر به مردم نيس��ت، بلكه در كنار مردم 
اس��ت. او افزود: اقتدار توام با رافت و عدالت در دس��تور كار نيروي 
انتظامي اس��ت، اما اين نيرو در مقابل كس��اني كه به حقوق مردم 

تجاوز مي كنند و همچنين افراد شرور با اقتدار وارد مي شود. فرمانده 
نيروي انتظامي با اشاره به اينكه نيروي انتظامي پناه مردم است و 
ميليون  ها خدمت در طول سال به مردم ارائه مي كند. از ديگر سو، 
رييس پليس جديد تهران، ديروز در نخستين نشست خبري خود با 
خبرنگاران در پاسخ به پرسشي پيرامون چگونگي ادامه طرح گشت 
ارشاد در تهران، با تاكيد بر اينكه پليس مسوول برخورد با هرگونه 
ناهنجاري اس��ت، گفت: »اما در اين باره نيز برخوردهاي ما ايجابي 
است و برخوردهاي سلبي و قهرآميز در اين زمينه نخواهيم داشت 

و از مردم مي خواهيم تا شؤونات اسلامي را رعايت كنند.«
حس��ين رحيمي س��پس با بيان اينكه پليس نسبت به انجام 
وظايفش بايد مسووليت ش��ناس باشد، با تاكيد بر ضرورت پيش 
ب��ردن راهب��ر مردم مداري و جامعه مح��وري، ادام��ه داد: »از نظر 
من بالاترين ش��ان يك مسوول ش��ان خدمتگزاري به مردم است 
و برنامه هاي ما براي آس��ايش و امنيت آح��اد جامعه خواهد بود. 
۹۹درص��د مردم كه درچارچوب قوانين جمهوري اس��لامي ايران 
زندگي مي كنند منظور و مقصود ما هس��تند. اما با آن يك درصد 
از جامعه كه مخل آس��ايش مردم هس��تند، شديدترين برخورد را 
براس��اس قانون و مقررات خواهيم داش��ت.« او اف��زود: »در حوزه 
اجتماعي بيشترين توجه ما به برخوردهاي ايجابي است و معتقديم 
باي��د آموزش همگاني را در جامع��ه رونق دهيم، چراكه بي نظمي 
عمومي هم ناشي از آموزش همگاني است ما تلاش مي كنيم پليس 
پايتخت را به پليس نمونه براي ساير نقاط كشور تبديل كنيم.« او 
تاكيد كرد: »پليس بدون در نظر گرفتن قوميت و مذهب به دنبال 

آسايش و امنيت براي همه اقشار مردم است.«

نيروي انتظامي آمر به مردم نيست
استاندار تهران ديروز در گفت وگويي با اشاره به اينكه در ابتداي 
دول��ت يازدهم تنه��ا 400 نفر ظرفيت براي جم��ع آوري معتادان 
متجاهر در يك مركز وجود داش��ت و آن نيز بعدها تعطيل ش��د، 
از افزايش ظرفيت مراكز جمع آوري و نگهداري معتادان متجاهر تا 

سقف 10هزار نفر ظرف يك ماه آينده خبر داد. 
ب��ا اين همه، يك��ي ازنگراني هايي كه در ح��وزه اعتياد مطرح 
مي ش��ود، دريافت نكردن خدمات مراقبت پ��س از درمان در اين 
مراكز اس��ت؛ موضوعي كه درصد زيادي از معتادان را به س��مت 
م��واد مخ��در بازمي گرداند و نگراني وزارت بهداش��ت درباره تاثير 
اقدامات خود در اين زمينه را به دنبال دارد. به گفته احمد حاجبي 
مديركل دفتر س��لامت رواني، اجتماعي و اعتياد وزارت بهداشت، 
در حال حاضر چرخه درمان اعتياد در كش��ور ناقص است و يكي 
از راه حل ه��اي آن، يعني آيين نامه مراقبت پس از خروج معتادان 

اجرا نمي شود. 
او در گفت وگو با ايسنا، درباره جزئيات اين آيين نامه گفت: چهار 
سال پيش، بسته مداخلات مراقبت هاي پس از ترخيص كه بيشتر 
مربوط به مداخلات اجتماعي اس��ت، توس��ط رييس قوه قضاييه 
ابلاغ ش��د، ولي تا امروز عملياتي نش��ده است. درمان بيولوژيك و 
روانشناختي تخصص وزارت بهداشت است؛ يعني كسي كه هرويين 
مصرف مي كند ابتدا با متادون درماني و مداخلات روانش��ناختي 

درمان مي شود، ولي اين موضوع كفايت نمي كند. 
او ادامه داد: وقتي كسي سابقه مصرف طولاني مواد داشته باشد، 
بعد از ترك آن، از طرف جامعه به راحتي پذيرفته نمي ش��ود. اين 
فرد اعتبار، روابط اجتماعي، ش��غل خود و خانواده را در جامعه از 

دس��ت داده  است؛ به همين دليل در اين مرحله بايد دستگاه هاي 
حمايتي وارد شوند. 

ابلاغ رس��مي آيين نامه يي كه حاجب��ي از آن صحبت مي كند 
به تاريخ دوازدهم آبان س��ال ۹2 باز مي گردد. قوه قضاييه در اين 
آيين نامه كه ستاد مبارزه با مواد مخدر آن را تهيه كرده، تكاليفي را 
برعهده معتاداني بنابر حكم قانون به درمان مكلف شده اند، گذاشته 
اس��ت. يكي از وظايف مراجعه به مراك��ز موضوع ماده )15( قانون 
مب��ارزه با مواد مخدر براي ش��ركت در برنامه هاي درمان، بازتواني 
و كاهش آس��يب مثل درمان هاي دارويي و جلس��ات مشاوره يي و 
آموزشي است. در كنار آن شركت در جلسات گروه هاي خودياري 
كه بر حسب ضوابط و مقررات مربوطه، مجوز فعاليت دارند، مراجعه 
به مراكز درماني در دوره هاي زماني مشخص و اخذ گواهي سلامت 
و تسليم آن به نماينده مقام قضايي موضوع اين آيين نامه، قسمت 
ديگري از وظايفي اس��ت كه اين گ��روه از معتادان بايد آن را اجرا 
كنن��د. در اين آيين نامه، منظ��ور از مراكز، »مراك��ز موضوع مواد 
)15( و )16( قانون« عنوان شده است. همچنين گذراندن دوره يا 
دوره هاي خاص آموزشي و يادگيري مهارت هاي زندگي يا شركت 
در دوره هاي مذهبي، تربيتي، اخلاقي، ورزشي و غيره، حرفه آموزي، 
انجام خدمات عمومي يا اجتماعي نيز از جمله مواردي اس��ت كه 
معتادان مشمول اين آيين نامه بايد بعد از مدت درمان خود انجام 
دهن��د. در هر حال بنا بر اظهارات مديركل دفتر س��لامت رواني، 
اجتماعي و اعتياد وزارت بهداشت، اجرا نكردن اين آيين نامه امروز 
چرخه درمان اعتياد را ناكارآمد كرده اس��ت و دستگاه هاي متولي 

تاكنون برنامه يي براي اجراي آن تدوين نكرده اند. 

چرخه ناقص درمان اعتياد در كشور
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كميسيون حمل و نقل اتاق ايران ارائه كرد

۶ پيشنهاد براي توسعه صنعت حمل و نقل
گروه راه و شهرسازي|

 كاهش نوس��انات زمان هاي ترخي��ص كالا، ضرورت 
كاه��ش تعرفه حمل ب��ار ريلي، پايش مداوم س��طح 
رضايت من��دي خدمت گيرن��دگان از گم��ركات و... 
پيش��نهاداتي هس��تند ك��ه كميس��يون حمل ونقل، 
لجس��تيك و گمرك اتاق ايران براي توس��عه صنعت 

حمل و نقل كشور ارائه كرده است. 
در گزارش��ي كه كميسيون حمل ونقل، لجستيك 
و گمرك اتاق ايران منتش��ر كرده، روند شاخص هاي 
عملكرد لجستيكي )LPI( در ارتباط با سير تحولات 
كشور تركيه مورد بررسي قرار گرفته و با توجه به نتايج 
به دست آمده 6 پيشنهاد براي توسعه اين صنعت در 

ايران ارائه شده است. 
در اين ميان 6 زيرش��اخص عملكرد لجس��تيكي 
)LPI( يعني بررس��ي كاراي��ي فرآيندهاي ترخيص 
كالا، كيفيت زيرس��اخت هاي تج��اري و حمل ونقل، 
سهولت دسترسي به كالاهاي مختلف با قيمت رقابتي، 
شايستگي و كيفيت خدمات لجس��تيك، توانايي در 
تعقيب و رديابي كالاهاي ارس��الي و تحويل به موقع 
كالا براي اندازه گيري وضعيت لجستيك كشورها مورد 

تحليل واقع شده است. 
به گزارش »تعادل« پژوهش انجام ش��ده از سوي 
ات��اق ايران ك��ه حاصل ت��اش مهرداد نجف��ي، بيتا 
ابطحي و ش��عف ملوك پور است، به بررسي موقعيت 
جغرافيايي و لجستيكي كشور تركيه پرداخته است و 
تاش شده تا از طريق برقراري ارتباط بين عملكرد و 
اقدامات انجام شده در اين كشور دلايل مهم تحولات، 
ريشه يابي شوند و با تكيه بر نتايج،  پيشنهادات مناسبي 

براي توسعه صنعت حمل و نقل ايران ارائه شود. 

 كارايي گمركات و خدمات مرزي
نخستين ش��اخصي كه از س��وي اتاق ايران مورد 
بررس��ي قرار گرفته است، كارايي گمركات و خدمات 
مرزي اس��ت. سياس��ت هايي كه به درس��تي طراحي 
شده باشند، باعث ارتقاي كارايي فرآيندهاي گمركي 
و كاه��ش نوس��انات زمان ه��اي ترخيص مي ش��وند. 
اگرچه اهداف كشورهاي مختلف، توانايي كشورها در 
پياده سازي اقدامات و دسترسي آنها به امكانات با هم 
بسيار متفاوت اس��ت، اما مجموعه يي از سياست هاي 
كلي��دي وجود دارن��د كه مي تواند در همه كش��ورها 

موجب بهبود فرآيندهاي گمركي شوند. 
 اي��ن م��وارد ش��امل ساده س��ازي و اتوماس��يون 
فرآيندهاي گمركي، مديريت ريسك كارآمد، استفاده 
بهينه از ارتباطات و فناوري اطاعات، تعامل سازنده و 
موثر با بخش خصوصي، افزايش همكاري و هماهنگي 

بين سازمان هاي مربوط مي شود. 
 از جمل��ه فعاليت هايي كه به تازگي در ايران براي 
كاهش زمان ترخيص كالا انجام شده، ايجاد بسترهاي 
الكترونيك��ي براي تب��ادل داده ها و انجام تش��ريفات 
ترخيص در رويه هاي مختلف در قالب س��امانه جامع 

امور گمركي است كه داراي مشكات فراواني است كه 
نياز به بررسي و ايجاد راهكار براي حل اين مشكات 

وجود دارد. 
 با وجود هزينه هاي اوليه ايجاد سامانه، عدم وجود 
زيرس��اخت هاي نرم افزاري و خصوصا س��خت افزاري 
موجب شده كه اين س��امانه براي مدت هاي طولاني 
قطع يا با سرعت غيرقابل قبولي در دسترس كاربران 
باش��د. همچنين ارتقا و به روزرساني مكرر از يك سو 
موجب مي ش��ود كه سامانه از دسترس كاربران خارج 
شود و از س��وي ديگر عدم آشنايي كاربران با محيط 
نرم اف��زاري جديد موجب تاخير در انجام تش��ريفات 
گمركي ش��ده است. بنابراين پيشنهاد مي شود، نكات 

زير در دستور كار قرار گيرد: 
1- اس��تقرار كام��ل س��امانه يكپارچ��ه گمركي 
2- افزايش همكاري و تعامل با س��اير س��ازمان هاي 
ذي مدخ��ل 3- پايش م��داوم س��طح رضايت مندي 
خدمت گيرن��دگان از گم��ركات 4- كاهش تخلفات 
گمركي از طريق شناسايي مسيرهاي اصلي بروز فساد 
و اصاح آنها 5- كاهش زمان، هزينه و اسناد مورد نياز 
براي ترخيص كالا در مبادي كش��ور 6- ارتقاي سطح 

دانش نيروي انساني.

 كيفيت تجارت و زيرساخت هاي حمل و نقل
 مديري��ت ظرفي��ت، نق��ش حيات��ي در كاراي��ي 
زيرساخت ايفا مي كند و مديريت بهينه زيرساخت هاي 
موج��ود، برنامه ري��زي و نظ��ارت فعالان��ه، مديريت 

بخش هاي آس��يب پذير ظرفي��ت مي توانند به لحاظ 
هزينه اقدامات موثرتري براي ارتقاي كارايي زيرساخت 
باش��ند در رابطه با ايران به طور مش��خص مي توان به 

موارد زير درباره زيرساخت اشاره كرد: 
1- ضرورت توس��عه سيس��تم حم��ل ونقل ريلي 

فيمابين نقاط مهم توليد و جذب بار 
2- ضرورت توسعه پايانه محور حمل و نقل كشور 

3- تسهيل حمل كالاي بنادر از طريق راه آهن. 

 سهولت حمل و نقل با قيمت هاي رقابتي
 سيستم هاي حمل و نقل تركيبي كه داراي ارتباط 
خوب با مسيرهاي جاده يي يا ريلي ترمينال ها و بنادر 
باشند براي يك زيرساخت حمل و نقل با كيفيت بالا، 
اساسي هستند. سياستي كه مبتني بر مكمل بودن نه 
رقيب بودن مدل هاي مختلف حمل و نقلي باشد بايد 
قائل به ضرورت ايفاي نقش شيوه هاي مختلف حمل با 

توجه به خصوصيات ذاتي آنها باشد. 
 براي رقابتي ك��ردن حمل و نقل تركيبي تمركز 
ب��ر صرفه جويي در هزينه ها و ارتقاي كيفيت خدمات 
حمل و نق��ل و جابه جايي ب��ار در كل زنجيره حمل 
حياتي اس��ت. در كنار اهميت بهره مندي از عمليات 
بن��دري كارآمد، تمركز بر خدم��ات قابل ارائه در حد 
فاصل دريا و خش��كي همانن��د بهره مندي از خدمات 
و ارتباطات پس كرانه يي با عملكرد مناس��ب اهميت 
ويژه ي��ي در حصول ش��بكه حمل و نق��ل رقابتي ايفا 
مي كنند. در سيس��تم هاي تركيبي بايد هزينه خواب 

كالا را در انباره��ا و هزينه ترنش��يپمنت را رقابتي در 
نظر گرف��ت. همان طور كه پايانه هاي تركيه نس��بت 
به پايانه هاي روتردام، هامبورگ، مارس��ي و سنگاپور 
هزينه كمتري براي انبارداري و ترنشيپمنت دريافت 

مي كنند. 
در اكث��ر دهكده هاي بار تركي��ه، مد هوايي وجود 
داشته است و اين خود نشان دهنده گستردگي تجارت 

بين المللي در اين كشور است.
در ايران هم درصورت ايجاد سيس��تم هاي حمل 
و نقل تركيبي، در مناطقي كه حجم بار بس��يار زياد 
است، مي توان با ايجاد دهكده هاي بار با محوريت مد 
هوايي به عنوان هسته اصلي تجارت، تبادل بين المللي 
را افزايش داد و مراكزي ويژه پردازش صادرات كالا در 
آن نق��اط ايجاد كرد. در اي��ن زمينه به عنوان يكي از 
مهم ترين توصيه ها مي توان به ضرورت كاهش تعرفه 
حم��ل بار ريلي و پايش مداوم زمان و هزينه حمل در 

كريدورهاي رقيب اشاره كرد. 
 

 صلاحيت و كيفيت خدمات لجستيكي
 وجود صنعت لجس��تيك موفق، پيش ني��از ارائه 
خدمات لجستيكي با كيفيت بالاست. اقدامات زيادي 
از جان��ب دولت ها را مي توان برش��مرد كه مي توانند 
منج��ر به تقويت ت��وان رقابتي لجس��تيكي و بخش 

خصوصي شوند. 
 به طور مثال، ايجاد فضاي رقابت س��الم، برقراري 
استانداردهاي كيفي، حمايت از سازمان هاي تخصصي، 

نظم بخش��ي به ص��دور پروانه هاي تج��اري، حصول 
اطمينان از اس��تاندارد بودن عمليات ها و موارد مشابه 
ديگر همگي به ايجاد ش��رايطي ب��راي ارائه خدمات 
لجستيكي بهتر كمك مي كنند. عاوه بر موارد فوق، 
نكته حايز اهميت در پيش��رفت لجس��تيكي، تربيت 
ني��روي كار متخص��ص در اين حوزه اس��ت كه اين 
موضوع را مي توان از طريق آموزش عالي و قرارگيري 
واحدهاي درسي لجستيك در رشته هاي حمل و نقل 

مرتفع كرد. 
تمرك��ز ب��ر سياس��ت هاي تقويت��ي )حمايتي( و 
س��رمايه گذاري ضروري اس��ت، بخ��ش خصوصي از 
سياس��ت هاي مديريت ريس��ك در جه��ت افزايش 
مقاومت و كاهش احتمال شكست در مواجهه با وقايع 
بيرون��ي بهره مي جويد، دولت ها ه��م بايد در افزايش 
توان شبكه لجستيكي در مواجهه با شك هاي بيروني 
ش��ديد نقش آفرين باشند، در واقع همكاري مشترك 
بخش هاي دولت��ي و خصوصي و تب��ادل اطاعات و 
داده ه��ا براي اينكه س��ازمان ها بتوانند ريس��ك هاي 
فعاليت هاي لجس��تيك را بهتر درك كرده و برايشان 

چاره انديشي كنند، ضروري است. 

 قابليت رهگيري مرسولات
 ايجاد اپليكيشن هايي جهت برقراري ارتباط ميان 
صاح��ب كالا و حمل كنن��ده جهت اط��اع لحظه به 
لحظه از وضعيت بار و شناسايي حمل كننده مناسب 
با توجه به تقاضاي صاح��ب كالا مي تواند براي ايران 
مفيد باش��د. در كشورهاي پيش��رفته بستر اطاعاتي 
مبتني بر GIS ايجاد ش��ده تا كريرها و صاحبان كالا 
از موقعي��ت مكاني انبارها، ظرفي��ت و خدمات ارزش 
افزوده آنها كس��ب اطاع كرده كه اين ايده ها موجب 
رقابتي كردن فعاليت هاي لجستيكي و افزايش كيفيت 

خدمات مي شود. 
در كش��ور ايران هرچن��د اقدام��ات مفيدي طي 
س��ال هاي اخير به ويژه از طرف مجموعه هايي نظير 
س��ازمان راهداري و حمل و نقل جاده يي و س��ازمان 
بنادر انجام شده اما يكپارچه نبودن سيستم ها و عدم 
وجود س��امانه واحد مبتني بر GIS از جمله مسائلي 
هستند كه نيازمند برنامه ريزي و اقدامات موثر هستند. 

 
 برنامه ريزي و زمان بندي دقيق

 براي رس��يدن به موقع مرسولات به مقصد بهبود 
فرآيندهاي ترخيص كالا و حذف پروسه هاي اضافي، 
تس��هيل عبور كالا از مرزها و بهبود مديريت عمليات 
ترانسشيپ در بنادر و مرزها از جمله توصيه هاي مهمي 
هس��تند كه مي توانند در برنامه ريزي براي رسيدن به 
موق��ع مرس��ولات به مقص��د موثر باش��ند. از جمله 
موارد مهم ديگر مي توان به حداقل رس��اندن شرايط 
پيش بيني نش��ده در مرز اشاره كرد كه البته مستلزم 
ش��فافيت فرآيندهاي مرزي و حصول اطاع كامل از 

چگونگي آن توسط طرفين زنجيره لجستيك است. 

 جلسه 2ساعته
نجفي و قاليباف 

ش��هرام گيل آبادي ريي��س مركز اطاع رس��اني 
ش��هردار تهران در مورد جزييات دي��دار قاليباف و 

نجفي توضيحاتي ارائه كرد. 
به گزارش ايس��نا ش��هرام گيل آب��ادي در مورد 
جزيي��ات دي��دار ظهر دي��روز محمدعل��ي نجفي و 
قاليباف گفت: ديدار نجفي گزينه منتخب شهرداري 
ته��ران با محمدباق��ر قاليباف در دفتر كار ش��هردار 

تهران برگزار و دو ساعت به طول انجاميد. 
وي ب��ا بيان اينك��ه موضوع��ات مختلفي درباره 
مديريت ش��هر تهران مورد بح��ث و تبادل نظر قرار 
گرفت، تصريح كرد: در پايان قاليباف اعام كرد كه 
براي انتقال تجربيات خود به شهردار آينده آمادگي 
دارد و پس از دو س��اعت اين ديدار پايان يافت. در 
رويدادي ديگر، مرتضي الويري، رييس سني شوراي 
پنجم گفت: نجفي متن س��وگندنامه شهردار تهران 
را قب��ول دارد و روز آغاز كارش��ان آن را ادا خواهد 

كرد. 
مرتض��ي الويري، رييس س��ني ش��وراي ش��هر 
درباره جزييات جلس��ه ش��وراي پنجم با محمدعلي 
نجفي)گزين��ه نهايي ش��هرداري ته��ران( گفت: روز 
گذشته نخس��تين جلسه غيررسمي شوراي پنجم با 
دكتر نجفي برگزار شد و هدف اين ديدار تبادل نظر 

ميان طرفين در راستاي همكاري بيشتر بود. 
او ادامه داد: در اين جلسه مسائل اساسي همچون 
گزينش مديران آينده شهرداري و تهيه برنامه فوري 
براي ح��ل چالش هاي امروز تهران مطرح ش��د. در 
حقيقت موضوعاتي كه در جلسه هفته گذشته براي 
ارائه آن فرصت نش��د در اين جلسه با شهردار آينده 

تهران در ميان گذاشته شد. 
وي در پاس��خ به اين س��وال كه آي��ا صحبتي در 
مورد س��وگندنامه مطرح ش��د يا خي��ر؟ گفت: متن 
س��وگندنامه آماده ش��ده اس��ت با اين ح��ال براي 
رس��ميت يافتن بايد در جلسه رسمي شوراي پنجم 

تصويب شود. 
او ادامه داد: متن سوگندنامه به آقاي نجفي نشان 
داده ش��د و ايش��ان با تاكيد بر اينك��ه متن را قبول 
دارند، اعام كردند انشاءالله روز آغاز كارشان سوگند 

را ادا خواهد كرد. 

۷۰۰ مصوبه استاني براي 
پيشگيري از زمين خواري

مش��اور حقوقي وزير راه و شهرس��ازي از ۷۰۰ 
مصوبه اس��تاني براي پيش��گيري از زمين خواري 

خبر داد. 
به گزارش تس��نيم، حس��ين معصوم با اشاره به 
اعاده دادرس��ي 133۰ پرون��ده در چارچوب اعمال 
مق��ررات ماده 4۷۷ قانون آيين دادرس��ي كيفري و 
ماده ۷9 دي��وان عدالت اداري اظهار كرد: تش��كيل 
جلسات شوراهاي حفظ حقوق بيت المال در استان ها 
سبب كاهش روند رو به افزايش تصرفات غيرقانوني 
اراضي دولتي ش��د. در عين حال اين جلسات موجب 
ش��د تا رسيدگي هاي قضايي از وضعيت مطلوب تري 
برخ��وردار ش��وند و توج��ه دس��تگاه هاي متولي به 
مشكات مبنايي و راهكارهاي مناسب در جهت رفع 

آنها معطوف شد. 
وي تصري��ح ك��رد: تحكيم تعامات با دس��تگاه 
قضاي��ي و اجم��اع تم��ام دس��تگاه هاي اجرايي در 
اتخ��اذ تدابير پيش��گيرانه جهت مب��ارزه با پديده 
ش��وم زمين خواري از آثار و نتايج مطلوب برگزاري 
جلسات ش��وراهاي حفظ حقوق بيت المال استاني 

بوده است. 
وي ب��ا اش��اره ب��ه ۷۰۰ مصوبه اس��تاني براي 
پيش��گيري از تصرف و تخريب اراضي دولتي و ملي 
و مب��ارزه با زمين خواري اف��زود: كارگروه تخصصي 
وزارت راه و شهرس��ازي ب��ا هدف ط��رح و پيگيري 
حقوق عمومي در دس��تگاه هاي عض��و و انجام امور 
كارشناس��ي حقوق��ي، فن��ي و رفع طولاني ش��دن 
رس��يدگي به پرونده هاي مهم و كارگروه مش��ترك 
وزارت راه ب��ا ديوان عدالت اداري با موضوع انضباط 
ش��هري و با هدف بهبود كيفيت زندگي ش��هري و 
بررسي راهكارهاي صيانت از حقوق عمومي با تكيه 
بر قدرت سازمان هاي مردم نهاد و در نهايت شركت 
در جلس��ات س��تاد هماهنگي و مبارزه با مفاس��د 
اقتصادي از جمله اقداماتي بود كه انجام ش��د و در 

حال پيگيري است. 

 اعزام ۶۰  درصد حجاج
به خانه خدا

مس��وول عمليات حج ش��ركت فرودگاه ها با بيان 
اينك��ه تاكنون 6۰ درصد حجاج ب��ه خانه خدا اعزام 
ش��ده اند، گفت: تاكنون 133 پ��رواز به مدينه و 51 
پرواز به جده براي اعزام حجاج انجام ش��ده است كه 
142 پرواز توسط ايران اير و 42 پرواز توسط شركت 

هواپيمايي سعودي برگزار شد. 
س��يد محمود رضوي در گفت وگو با فارس افزود: 
با احتس��اب فرودگاه اهواز كه روز چهارش��نبه هفته 
جاري اعزام حجاج در آن آغاز شده است، تاكنون از 
13 فرودگاه كش��ور پروازهاي انتقال حجاج به خانه 

خدا برقرار شده است. 
رضوي با اش��اره ب��ه اينكه در 6 فرودگاه كش��ور 
عملي��ات اعزام حج��اج پاي��ان گرفت، اف��زود: اين 
فرودگاه ها شامل بندرعباس، همدان، تبريز، اردبيل، 

رشت و كرمان است. 
امسال 86 هزار و 24۰ زائر  ايراني عازم سرزمين 
وحي مي ش��وند. قرار است 68هزار زائر ايراني توسط 
پروازه��اي ايران اي��ر و ح��دود 18هزار زائر توس��ط 
هواپيمايي س��عودي عازم عربس��تان  شوند كه سهم 
فرودگاه امام خميني)ره( حدود 25هزار و 2۰۰ زائر 

خواهد بود.

ايرانشهر

مديرعامل سازمان بازنشستگي شهرداري تهران عنوان كرد

ادعاي حافظي را پيگيري قضايي مي كنيم
گروه راه و شهرسازي|

مصطف��ي منتظرالمه��دي مديرعام��ل س��ازمان 
بازنشستگي ش��هرداري تهران گفت: تذكر يك عضو 
شوراي ش��هر تهران مبني بر گم ش��دن 28ميليارد 
تومان از حساب بانكي سازمان بازنشستگي شهرداري 

تهران را قطعا پيگيري قضايي خواهيم كرد. 
ب��ه گزارش »تعادل« رحم��ت الله حافظي، رييس 
كميسيون س��امت و محيط زيست شوراي شهر در 
جلسه علني روز سه شنبه شوراي شهر تهران از ابهام 
در صندوق بازنشستگي شهرداري پايتخت خبر داد و 
گفت: حدود 28ميليارد تومان از حساب هاي سازمان 
بازنشستگي شهرداري تهران برداشت شده است. وي 
همچنين از ش��هرداري تهران خواست درباره تخليه 
كردن موجودي 4 حساب اين سازمان توضيح دهد. 

به گفته حافظي، سازمان بازنشستگي شهرداري 
در س��ال هاي گذش��ته ب��دون درياف��ت مج��وز از 
شهرداري، چند حساب بانكي افتتاح كرده است، اين 
حساب ها در بانك تجارت شعبه رودكي تهران افتتاح 
شده كه به تازگي نيز موجودي اين حساب ها تخليه 
ش��ده و حتي به حساب س��ازمان بازنشستگي واريز 

نشده است. 
وي با بيان اينكه بر حس��ب اطاعات غيررسمي 
كه وجود دارد، حدود 28ميليارد تومان موجودي اين 
حساب ها بوده اس��ت، اعام كرد: شماره حساب  اول 
3285۰3819، حس��اب دوم 325۰3689، حساب 
سوم 151۷۷41۷2 و حساب چهارم 151۷21۷61 

بانك تجارت شعبه رودكي به نام سازمان بازنشستگي 
ش��هرداري اس��ت. مطالبه يي كه از آقاي شهردار در 
قال��ب تذكر داريم، اين اس��ت كه مج��وز افتتاح اين 
حساب ها و پرينت ورودي و خروجي اين حساب ها را 

به شورا ارائه دهند. 
رييس كميس��يون س��امت، محيط زيس��ت و 
خدمات ش��هري ش��وراي ش��هر ته��ران همچنين 
ادامه داد: ش��هردار مكاتبه يي با رييس شوراي شهر 
در تاريخ س��وم تيرماه امسال با اس��تناد تفاهمنامه 
يكپارچه سازي فرآيند حسابرسي داشته است كه در 

اين باره مواردي بايد عنوان شود.
در تاريخ 19 آبان 94 بين شهردار تهران و رييس 
شوراي ش��هر تهران براي يكپارچه سازي حسابرسي، 
تفاهمنامه يي مبادله مي ش��ود كه حدود 4۰ روز بعد 
و پس از مطلع شدن اعضاي شورا از محتواي آن، اين 
تفاهمنامه با 2۰ امضاي اعضاي ش��ورا مورد اعتراض 
واقع مي شود زيرا اين تفاهمنامه باعث مي شود جنبه 
نظارتي شورا كه در قانون، صراحتا يكي از كارويژه هاي 

اختصاصي شوراست، مخدوش شود. 
حافظي ب��ا بيان اينكه ب��ه دليل اي��ن اعتراض و 
مكاتباتي كه انجام مي ش��ود، مهن��دس چمران متن 
تفاهمنام��ه را در صحن به راي گذاش��ته و نهايتا اين 
تفاهمنامه ابطال مي ش��ود، توضيح داد: طبق مصوبه 
ش��ورا اين تفاهمنامه باطل تلقي شده اما در مكاتبات 
اخير آقاي ش��هردار با رييس ش��ورا به اين تفاهمنامه 
استناد شده است لذا پيشنهاد مي شود، شهردار تهران 

در مكاتبات با شورا دقت نظر بيشتري داشته باشد كه 
سوءبرداشت  ايجاد نشود. 

يك روز بعد از اين اظهارنظر مصطفي منتظرالمهدي 
مديرعامل سازمان بازنشستگي شهرداري تهران نسبت 
ب��ه اين موضوع واكنش نش��ان داد و اظهار كرد كه با 
توجه به اينكه حافظي اطاعات غلط دريافت و منتشر 

كرده  است، قطعا پيگيري قضايي خواهيم كرد. 
مديرعامل سازمان بازنشستگي شهرداري تهران 
در اين باره توضيح داد: هر گونه افتتاح حس��اب نياز 
به مجوز ش��وراي شهر ندارد و برخي اعضاي شورا با 
وجود اينكه چندين سال است در شوراي شهر حضور 
دارن��د ولي نمي دانند كه ما در چه م��واردي نياز به 

مجوز شورا داريم يا نداريم. 
وي ادامه داد: براساس آيين نامه هاي مالي و مالياتي 
و قانون مجلس در خصوص افتتاح حساب اقدام شده 
اس��ت. منتظرالمهدي گفت: بنده از س��ال 139۰ به 
عنوان مديرعامل سازمان بازنشستگي شهرداري تهران 
انتخاب ش��دم و اين حس��اب در سال 85 در سيستم 

بازنشستگي شهرداري بوده است. 
مديرعامل س��ازمان بازنشستگي شهرداري تهران 
اف��زود: متاس��فانه عده يي در بعضي از سيس��تم هاي 
نظارتي ش��هرداري مانند بازرس��ي به دليل اينكه به 
دنب��ال معامله كردن ب��ا گروه هاي جدي��د مديريت 
شهري هستند، اطاعات غلط به بعضي از اعضاي شورا 
مي دهند و ق��وي بودن خود را مي خواهند با تضعيف 
عملكرد ما نش��ان بدهند. وي افزود: وقتي كه پول به 

حساب مي آيد، قطعا از حساب نيز خارج مي شود. بنده 
س��الي 5۰۰ميليارد تومان در س��ازمان هزينه دارم از 
پرداخ��ت بيمه، حقوق گرفته تا ديگر موارد. مگر قرار 

است پول در داخل حساب بماند و خارج نشود. 
وي ادامه داد: با توجه به اينكه آقاي حافظي امروز 
خوراك براي ضد انقاب تامين كرده است، بنده وي را 

حال نمي كنم و بايد پاسخگو باشد. 
مديرعامل س��ازمان بازنشستگي شهرداري تهران 
افزود: بنده اين موضوع را قطعا پيگيري قضايي مي كنم 
و مس��ببان آن بايد پاسخگو باشند، چرا كه اطاعات 

غلطي را منتشر كرده اند. 
لازم به يادآروي اس��ت در جلس��ه ش��وراي شهر 
بع��د از صحبت هاي حافظ��ي، ناصر امان��ي، معاون 

برنامه ريزي و امور ش��وراهاي شهر تهران نيز به اين 
موضوع واكنش نشان داد و گفت: شماره حساب هاي 
اعام شده توسط آقاي حافظي چند سال قبل افتتاح 
شده چرا كه اين سازمان آيين نامه مالي جداگانه يي 
دارد. اما از آقايان پرسيدم كه چرا حساب ها را خالي 
كرديد و آنها گفتند كه از اين حساب برداشت مي شد 

كه حساب ها را خالي كردند. 
 حافظي نيز پس از اس��تماع سخنان اماني اعام 
كرد ك��ه از اين توضيح��ات به اس��تناد نامه معاون 
مالي س��ازمان بازنشستگي ش��هرداري تهران، قانع 
نش��ده و در نهايت قرار ش��د در مورد س��رانجام اين 
پول هاي برداش��ته شده، توضيحاتي از سوي سازمان 

بازنشستگي ارائه شود. 

 استفاده از تراموا در پايتخت، اولويت شوراي پنجم
محمدمهدي تندگويان، نايب رييس كميسيون شهرسازي شوراي 
شهر تهران مشكل نخست تهران را آلودگي هوا عنوان كرد و گفت: 
توسعه شبكه مترو، نوسازي شبكه اتوبوسراني و استفاده از تراموا بايد 

از اولويت هاي شوراي پنجم باشد. 
به گزارش مهر، محمدمهدي تندگويان با اش��اره به اينكه مشكل 
اصلي تهران همچنان آلودگي هواست و اين مشكل بر ساير ابعاد شهر 
نيز اثرات س��ويي دارد، تصريح كرد: بخشي از ناوگان كنوني حمل و 
نقل عمومي درس��ت است كه عنوان وسائط حمل و نقل عمومي را 
دارا هس��تند اما به دليل فرسودگي، آلاينده تر از خودروهاي سواري 
هس��تند و همين فرسودگي هاس��ت كه بر الزام نوسازي اين ناوگان 

بيش از پيش تاكيد دارد. 
وي افزود: نبود ديوان محاسبات كه ناشي از نبود قوانين فرادستي 
است هم يك معضل كشوري است و تنها مربوط به شهرداري تهران 

نمي شود. 
تندگوي��ان ادامه داد: از آنجا كه ش��هرداري ها و نهادهاي عمومي 
جايگاهي براي حسابرس��ي ندارند، لازم است كه دولت لايحه يي را 
به مجلس ارائه دهد تا براساس مصوبه يي كشوري شاهد شكل گيري 
ديوان محاسبات شهري باشيم. در غير اين صورت ديوان محاسبات 

كنوني مي تواند برخي ش��عب را براي حسابرس��ي هاي شهري براي 
تدوي��ن مقررات لازمه معرف��ي كند تا كاس��تي هاي قوانين كنوني 

برطرف شود. 
اين عضو ش��وراي چهارم ش��هر تهران ديگر مشكل پايتخت كه 
بايد در اولويت اعضاي ش��وراي پنجم قرار بگيرد را مبحث نوس��ازي 
بافت فرس��وده دانست و گفت: رييس جمهور سرفصل هاي اصلي در 
زمينه بافت فرسوده را مطرح كرده مبني بر ساماندهي بافت موجود 
كه دچار فرس��ودگي است. اين س��اماندهي اگر براي ساختمان هاي 
قديمي كه با مش��كات آب و برق و گاز مواجه نيستند و دسترسي 
به سرانه هاي آموزشي دارند، اجرا شود به مراتب بهتر از آن است كه 
مسكني در حاشيه شهرها ايجاد كنيم كه دسترسي هاي اوليه را نيز 

دارا نيست. اين روند به نوبه خود نوعي فرسوده سازي است.
 

 همكاري شهرداري تهران با قرارگاه خاتم ادامه مي يابد
س��يدمحمود ميرلوحي، عضو منتخب شوراي شهر تهران گفت: 
همكاري شهرداري آينده تهران با سپاه و قرارگاه خاتم الانبيا)ص( در 
بخش هايي كه لازم باش��د و بخش خصوصي هم توان نداشته باشد، 

ادامه خواهد داشت. 

به گزارش ايلنا، سيدمحمود ميرلوحي، عضو منتخب شوراي شهر 
تهران درباره بدهي هاي ش��هرداري تهران گف��ت: ارائه يك گزارش 
مالي از سوي ش��وراي پنجمي ها آن هم در شرايطي كه بدهي هاي 
ش��هرداري مش��خص نيس��ت، ض��رورت دارد. مديران ش��هرداري 
اع��ام كردند كه بدون محاس��به س��ود و جرايم، ش��هرداري بالاي 
2۰هزارميليارد تومان بدهي دارد از سوي ديگر قاليباف اعام مي كند، 
بدهي ها 15هزارميليارد تومان اس��ت، در اين شرايط مبهم چاره يي 
نداري��م جز آنكه چند روز ديگر صبر كنيم تا با آغاز به كار ش��وراي 
پنجم و استفاده از اختياراتمان، بررسي هاي دقيق تري از اوضاع مالي 

شهرداري براساس آمار رسمي داشته  باشيم. 
عضو منتخب ش��وراي ش��هر تهران گفت: وقت پرداختن به اين 
مسائل رسيده است و به موقع گزارشي جامع از وضعيت شهرداري و 

شوراي شهر در اختيار مردم قرار خواهيم داد. 
ميرلوحي با اشاره به برنامه 5  ساله دوم شهرداري به عنوان ميراث 
ش��وراي چهارمي  ها و اينكه اين برنامه براي شهردار بعدي معضات 
فراواني دارد، گفت: معاونت هاي شهرداري گزارشي از عملكرد 3ساله 
خود در راس��تاي برنامه 5  س��اله دوم را به ما ارائه دادند و اگر خود 
برنامه را هم منتشر بكنيم، همه متوجه خواهند شد كه چه مشكات 
عمده ي��ي در اين برنامه وجود دارد و اف��كار عمومي خود مي توانند 

قضاوت كنند كه در اين 3س��ال چه در ش��هرداري گذشته است هر 
چند ما قصد نداريم مدت زيادي در گذشته تامل كنيم. 

ميرلوح��ي همچني��ن با اش��اره به فعالي��ت قرارگاه س��ازندگي 
خاتم الانبيا)ص( در پروژه هاي ش��هرداري تهران گفت: همانطور كه 
معاونت هاي قرارگاه خود اذعان مي كنند، جايي كه بخش خصوصي 
مي تواند مس��ووليتي را به عهده بگيرد م��ا نبايد ورود پيدا كنيم. در 
آينده نيز ش��وراي پنجم قصد دارد، نگاه خود را به بخش خصوصي 
تغيير دهد البته در جايي كه بخش خصوصي توان و كارايي لازم را 

ندارد بايد از گزينه هاي ديگر استفاده كرد. 
او ادام��ه داد: برخي فرماندهان قرارگاه نيز خود عنوان كردند كه 
پروژه ه��اي عمراني را به بخش خصوصي واگذار كرد ه اند درحالي كه 

نبايد به عنوان واسطه به قرارگاه نگاه شود. 
وي تاكيد كرد: همكاري با س��پاه و ق��رارگاه خاتم الانبيا)ص( در 
بخش هايي كه لازم باش��د و بخش خصوصي هم توان نداشته باشد، 

ادامه خواهد داشت. 
ميرلوحي افزود: سال هاست شعار برون سپاري به بخش خصوصي 
را تكرار مي كنيم اما به آن پايبند نيستيم. همه ارگان ها بايد در اين 
مساله كمك كنند البته بر اين باور هستيم كه نهادها و جهادي ها كار 

را ارزان تر و با انگيزه بالاتر انجام مي دهند. 

در شهر
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صنعت، معدن و تجارت14
 همكاري جديد تجاري 

تهران- ايروان
پاي�گاه خب�ري مناط�ق آزاد   اكب��ر تركان مش��اور 
رييس جمه��وري ب��ا »س��ورن كارايان« وزير توس��عه 
اقتصادي و س��رمايه گذاري ارمنس��تان ديدار و درباره 
توس��عه همكاري هاي دو كش��ور در حوزه مناطق آزاد 
گفت وگو كرد. دبير ش��وراي عال��ي مناطق آزاد و ويژه 
اقتصادي روز سه شنبه به ايروان سفر كرده است و حال 
علاوه بر ديدار با وزير توسعه اقتصادي و سرمايه گذاري 
ارمنس��تان، در نشستي با محوريت معرفي مناطق آزاد 
ارمنس��تان در وزارت توسعه اقتصادي و سرمايه گذاري 
اين كش��ور ش��ركت كرد. حال انتظار مي رود در س��فر 
تركان، تفاهمنام��ه همكاري هاي تجاري بين مقام هاي 
اقتصادي دو كش��ور ايران و ارمنستان به ويژه در حوزه 
مناطق آزاد به امضا برس��د. براس��اس برنامه پيش بيني 
ش��ده، بازديد از برخ��ي پروژه هاي اقتصادي، بررس��ي 
موان��ع و مش��كلات تج��اري و س��رمايه گذاري بين دو 
كشور، افزايش سطح مبادلات و استفاده از ظرفيت هاي 
همكاري در مناطق آزاد تج��اري، انتقال تجارب ايران 
در حوزه مديريت و س��رمايه گذاري مناطق آزاد تجاري 
و وي��ژه اقتص��ادي به طرف ارمنس��تاني ني��ز از ديگر 

زمينه هاي مذاكرات هيات ايراني در ايروان است. 

   سرمايه گذاري ۴ ميليارد يورويي 
در سال جاري 

رييس انجمن س��رمايه گذاري اتاق ايران با بيان اينكه 
از ابتداي امسال تا اواسط مرداد درخواست سرمايه گذاري 
خارجي به بيش از ۴ ميليارد يورو رس��يده اس��ت، گفت: 
پيش بيني مي شود امسال سرمايه گذاري خارجي به رقمي 
بيش از س��ال گذشته برسد. حس��ين سليمي با اشاره به 
اينكه سال گذشته كل سرمايه گذاري مصوب 12 ميليارد 
ي��ورو بود، گف��ت: از ابتداي امس��ال تا اواس��ط مردادماه 
س��رمايه گذاري خارجي مص��وب به بي��ش از ۴ ميليارد 
يورو رس��يد. رييس انجمن س��رمايه گذاري اتاق ايران با 
بيان اينكه درخواست هاي متعددي از كشورهاي مختلف 
اروپايي و آسيايي براي سرمايه گذاري داشته ايم، افزود: در 
س��ال جاري تعدادي از اين درخواس��ت ها به اجرا رسيده 
و عملياتي ش��ده اس��ت. وي بيان كرد: يكي از مجوزهاي 
صادره براي س��رمايه گذاري خارجي مربوط به مشاركت 
دو ش��ركت اتريش��ي و آلماني با يك شركت  ايراني براي 
توليد پنل هاي خورش��يدي بوده ك��ه در 3 يا ۴ماه آينده 
توليد آن به بازار مي رس��د. سليمي با بيان اينكه پنل هاي 
خورشيدي در چند كش��ور از قبيل آلمان، كانادا و چين 
س��اخته مي ش��ود، گفت: ارزش كل پروژه يك ميليارد و 
100 ميليون يورو اس��ت كه 600ميليون يورو آن توسط 
دو سرمايه گذاري اتريشي و آلماني تامين مي شود. رييس 
انجمن س��رمايه گذاري اتاق بازرگاني ايران بيان داش��ت: 
بخش قابل توجهي از درخواست هاي سرمايه گذاري مربوط 
به توليد انرژي خورش��يدي است كه در حال حاضر چند 
سرمايه گذار خارجي در اين زمينه در حال فعاليت هستند. 

 آزمايش همچنان در بلاتكليفي!
ايس�نا   مديركل دفت��ر صنايع فلزي و ل��وازم خانگي 
وزارت صنع��ت، معدن و تجارت، از پيچيده ش��دن پرونده 
واگذاري كارخانه آزمايش به دليل بدهي س��نگين به بانك 
مل��ت و نيز عدم تمايل بخش خصوصي براي خريد آن در 
ش��رايط پيش آمده فعلي خبر داد. عباس هاشمي با اشاره 
به آخرين وضعي��ت واگذاري كارخان��ه آزمايش به بخش 
خصوص��ي، اظهار كرد: ب��ه دلايل مس��ائل حقوقي، بانك 
ملت با توجه به داش��تن مطالبه سنگين زير بار خريد آن 
نمي رود چراكه بخش خصوصي مالك كارخانه آزمايش رقم 
س��نگيني به اين بانك بدهكار اس��ت. وي ادامه داد: ما به 
عن��وان وزارت صنعت، معدن و تج��ارت اعلام كرده ايم كه 
حاضري��م بخش خصوصي ديگري را پاي كار بياوريم تا به 
عنوان طرف ديگر قرارداد پرونده واگذاري كليد بخورد، اما 
آنها معتقدن��د كه با توجه به بدهي بخش خصوصي فعلي 
به س��اير س��ازمان ها و نيز بانك ملت بايد متقاضي جديد 
همزمان با پرداخت بدهي به اين بانك ساير بدهي ها را نيز 
تسويه كند كه در چنين شرايطي احتمال تمايل متقاضيان 
براي خريد كارخانه آزمايش بس��يار ضعي��ف خواهد بود. 
مدي��ركل دفتر صنايع فلزي و لوازم خانگي وزارت صنعت، 
معدن و تجارت ب��ا تاكيد بر اينكه بخش خصوصي حاضر 
نيس��ت خود را درگير مسائل حقوقي كند، گفت: علاوه بر 
اين بايد بدانيم كه كارخانه »آزمايش« در مرودش��ت براي 
مش��تري جذابيت ندارد و تنها برند اين كارخانه است كه 
مي تواند براي متقاضيان تمايل خريد ايجاد كند. هاش��مي 
از فعاليت بخش خصوصي ديگري در داخل كشور خبر داد 
ك��ه در حال حاضر برند آزمايش را خريداري كرده و با آن 
ل��وازم خانگي توليد مي كند. وي گفت: اين توليدات نه در 
محل فعلي مرودشت ش��يراز كه چيزي از آن باقي نمانده 
بلكه با خريداري برند آزمايش توسط بخش خصوصي لوازم 
خانگي ب��ا اين نام در حال توليد اس��ت. وي از بانك ملت 
درخواس��ت كرد تكليف خود را با بخش خصوصي صاحب 
كارخانه آزمايش مشخص كند؛ چراكه در غير اين صورت 
امكان پيش��برد كار جهت واگذاري وج��ود ندارد و پرونده 

واگذاري اين كارخانه كماكان باز خواهد بود. 

 درج قيمت از روي شيريني 
و شكلات حذف شد

در حالي كه وزير صنعت روزهاي آخر وزارتش را سپري 
مي كند، دبير انجمن شيريني و شكلات گفت: طبق توافق 
با نعمت زاده وزير صنعت قيمت مصرف كننده روي شيريني 
و شكلات، چيپس و اسنك و همچنين محصولات سلولزي 
بهداش��تي حذف مي شود.  جمش��يد مغازه اي در گفت وگو 
با فارس، اظهار داش��ت: در پي نامه ن��گاري و مذاكراتي كه 
با وزارت صنعت داش��تيم، نعمت زاده وزير صنعت با حذف 
قيمت مصرف كننده از روي محصولات شيريني و شكلات، 
چيپس و اسنك موافقت كرد. وي تصريح كرد: در مورد زمان 
اجراي اين طرح، با اعضاي هيات مديره انجمن ش��يريني و 
شكلات تصميم گيري خواهيم كرد. وي ادامه داد: اين مساله 
همچنين ش��امل صنايع س��لولزي بهداشتي نيز مي شود و 
قرار اس��ت فعلا در مرحله اول، حذف قيمت مصرف كننده 
از روي بس��ته بندي شيريني و شكلات، چيپس و اسنك و 
محصولات سلولزي بهداشتي صورت گيرد.  مغازه اي با بيان 
اينك��ه حذف قيمت مصرف كنن��ده از روي اين محصولات 
به نفع توليدكننده و همچني��ن مصرف كننده خواهد بود، 
اظهار داش��ت: البته هنوز اين مس��اله به ما ابلاغ نش��ده و 
منتظر دريافت آن از س��وي دستگاه هاي مربوطه هستيم.  
وي گفت: اين طور نيست، تا به حال توزيع كنندگان، ارقام 
درش��تي را روي قيمت فروش خود مي كشيدند كه به ضرر 

مصرف كننده بود اما حالا قيمت ها شفاف تر خواهد شد.

روي خط خبر

»تعادل« اولويت الحاق ايران به سازمان تجارت جهاني را بررسي كرد

 WTO تضاد در الحاق به

معاونت بررسي هاي اقتصادي اتاق تهران تحليل كرد 

اقتصاد پايتخت به روايت آمار

تعادل   
شاخص هاي اقتصادي استان تهران طي بازه زماني 
95- 1392 از س��وي معاونت بررس��ي هاي اقتصادي 
ات��اق تهران م��ورد تحليل قرار گرفت. براس��اس اين 
تحليل، سهم اس��تان تهران در جذب سرمايه گذاري 
خارجي و افزايش صدور پروانه صنعت با رش��د مواجه 
بوده اس��ت. به طوري كه حجم سرمايه گذاري خارجي 
مصوب اس��تان تهران در سال 1395، معادل 966.6 
ميلي��ون دلار بوده كه از اين ميزان حدود 27 ميليون 
دلار آن وارد كشور شده است. از طرفي، مطابق آمارها، 
حجم سرمايه گذاري مصوب خارجي استان تهران در 
س��ال 1395 نس��بت به سال قبل رش��د 3.7 برابري 
را تجربه كرده اس��ت. علاقه مندان به س��رمايه گذاري 
در اس��تان ته��ران بيش��تر از كش��ورهايي همچ��ون 
»اتري��ش، آلم��ان، انگلس��تان و امارات متحده عربي« 
بوده است. همچنين در سال 1395 معادل 10 طرح 
سرمايه گذاري خارجي در استان تهران انجام شده كه 
اين تع��داد برابر با تعداد طرح هاي با س��رمايه گذاري 
خارجي انجام ش��ده در س��ال 1392 است. همچنين 
مطابق آماره��ا، تهران بيش��ترين تع��داد پروانه هاي 
بهره برداري صادره و بيش��ترين اش��تغال را در همين 
بازه زماني به خود اختصاص داده اس��ت. به طوري كه 
تعداد كل پروانه هاي به بهره برداري رسيده در استان 
تهران در س��ال 1395، حدود 592 فقره بوده كه اين 
تعداد حدود 21 هزار ميليارد ريال س��رمايه گذاري و 

12.۴ هزار نفر اشتغال ايجاد كرده است. 

 طرح هاي منتخب سرمايه گذاري 
براس��اس تحليل صورت گرفته از س��وي اتاق تهران، 
روند س��رمايه گذاري خارجي طي س��ال هاي 1392-95 
نش��ان مي دهد، س��رمايه گذاري خارجي مصوب اس��تان 
ته��ران طي س��ال هاي مذك��ور روند افزايش��ي داش��ته 
 اس��ت. س��رمايه وارده به اس��تان تهران نيز در س��ال هاي

 139۴-1393 نس��بت به س��ال قبل خ��ود كاهش يافته 
اس��ت. همچني��ن ط��ي س��ال هاي 95-1392، كمترين 
تع��داد طرح انجام ش��ده در س��ال 93 با تع��داد 3 طرح 
س��رمايه گذاري خارجي بوده اس��ت.  طبق گزارش پايگاه 
اطلاع رس��اني دولت در پسابرجام در بازه زماني دي 9۴ تا 
دي ماه 95،  اس��تان تهران 12 طرح جديد سرمايه گذاري 
خارجي با س��رمايه مصوب 1066 ميليون دلاري داش��ته 
اس��ت كه سهم 9درصدي از كل سرمايه مصوب طرح هاي 
جديد س��رمايه گذاري خارجي كشور را به خود اختصاص 
داده اس��ت.  مطابق آم��ار وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
در س��ال 95 در مجموع ۴ طرح صنعتي، معدني و تجاري 
اس��تان تهران در هيات س��رمايه گذاري خارجي تصويب 
ش��ده اس��ت كه اين طرح ها مجموعا، س��رمايه گذاري به 
ارزش 138.5ميليون دلار داش��ته است. براساس آمارهاي 
وزارت صنعت، معدن و تجارت، در بازه زماني ۴ساله ميزان 
سرمايه گذاري ها با رش��د نسبي مواجه بودند به طوري كه 
طي س��ال 95 ميزان س��رمايه گذاري ها در اس��تان تهران 
به تع��داد 10 طرح رس��يده و اين نش��ان از قوت گرفتن 
سرمايه گذاري در بخش هاي مختلف صنعتي و معدني دارد 
و همچنين در سال 9۴ تعداد سرمايه گذاري ها با به سرانجام 

رس��يدن 8 طرح نسبت به س��ال 93 روند افزايشي داشته 
است. براس��اس داده هاي وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
۴طرح توسط س��رمايه گذاراني همچون اتريشي، آلماني، 
انگلستاني و امارات متحده عربي در بخش هاي چاپ و توليد 
انواع جعبه و مقوا، توليد گچ، تاسيس واحد خدمات فني و 
مهندسي و ارائه خدمات اينترنتي حمل و نقل شهري طي 

سال 95 در تهران كليد خورده است. 

 شاخص صنعت در تهران
براس��اس آخرين آمارهاي موج��ود، تعداد كارگاه هاي 
صنعتي 10 نفر كاركن و بيش��تر اس��تان تهران در سال 
1393، ح��دود دو ه��زار و 22۴ كارگاه ب��وده كه حدود 
15.۴درص��د از كل كارگاه هاي صنعتي 10 نفر كاركن و 
بيشتر كشور را تشكيل مي دهند. 62درصد از كارگاه هاي 
صنعتي 10 نفر كاركن و بيش��تر در اس��تان تهران شامل 
كارگاه ه��اي ب��ا تعداد 10 ال��ي ۴9 نفر كاركن هس��تند. 
همچني��ن كارگاه ه��اي صنعت��ي 50 تا 99نف��ر كاركن 
17درصد و كارگاه هاي با بيش از 100نفر كاركن 21درصد 
از تعداد كل كارگاه هاي استان تهران را تشكيل مي دهند. 
فعاليت هاي صنعتي داراي 10 نفر كاركن و بيشتر استان 
ته��ران در س��ال 1393 ارزش افزوده يي حدود 2۴0 هزار 
ميلي��ارد ريال ايج��اد كرده اند كه س��هم 18 درصدي از 
 ارزش اف��زوده ايجاد ش��ده توس��ط كارگاه ه��اي صنعتي

10 نفركاركن و بيشتر كل كشور را داشته است. همچنين 
بيش��ترين ارزش افزوده متعلق ب��ه كارگاه هاي صنعتي با 
بيش از 100نفر كاركن است كه معادل 219 هزار ميليارد 
ريال در س��ال 1393 ارزش افزوده ايجاد كرده اند. ازسوي 
ديگر 91 درصد از كل ارزش افزوده ايجاد ش��ده در استان 
ته��ران متعلق به كارگاه هاي صنعت��ي 100 نفر كاركن و 
بيش��تر است كه اين رقم براي كل كشور 87درصد را رقم 
زده اس��ت. همچنين از ميان شاغلان كارگاه هاي صنعتي 
بزرگ )100نفر كاركن و بيشتر( 2۴درصد در استان تهران 
مشغول به كار هستند. به طور كلي حدود 22 درصد از كل 
ش��اغلان كارگاه هاي صنعتي 10 نفر كاركن و بيشتر كل 

كشور در استان تهران مشغول به كار هستند.
براس��اس برآورده��اي به عمل آمده در س��ال 1393 
ارزش توليد و فروش محص��ولات كارگاه هاي صنعتي در 
اس��تان تهران به ترتيب برابر با 907 و 911 هزار ميليارد 
بوده كه سهم 17.5درصدي و 18.5درصدي از كل ارزش 
توليد و فروش صنعتي كشور را به خود اختصاص داده اند. 
همچنين كارگاه هاي صنعتي استان تهران در سال 1393 
برابر با 3۴ ميليارد ريال صادرات مس��تقيم داش��ته اند كه 
اين ميزان، 5.5درصد از صادرات مستقيم كارگاه هاي كل 

كشور را تشكيل مي دهد. 

 صدور پروانه هاي بهره برداري
در عي��ن حال، مطابق آم��ار وزارت صنعت، معدن 
و تج��ارت در س��ال 1395، در ميان تمام اس��تان ها، 
تهران بيش��ترين تعداد پروانه هاي بهره برداري صادره 

و بيش��ترين اشتغال ناش��ي از آن را به خود اختصاص 
داده است. تعداد كل پروانه هاي بهره برداري صادر شده 
توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت در استان تهران 
در س��ال 1395، حدود592 فقره ب��وده كه اين تعداد 
ح��دود 21 هزار ميليارد ريال س��رمايه گذاري )س��هم 
7.2درصدي از س��رمايه گذاري كل كشور( و 12.۴هزار 
نفر اشتغال )سهم 13.8درصدي از اشتغال كل كشور( 
ايجاد كرده است؛ اين درحالي است كه در كل كشور در 
سال 1395 تعداد كل پروانه هاي بهره برداري صادر شده 
توس��ط وزارت صنعت، معدن و تج��ارت 5هزار و 692 
فقره بوده اس��ت كه اين تعداد حدود 295هزار ميليارد 
ريال س��رمايه گذاري و 76.2 هزار نفر اشتغال به همراه 
داشته است. همچنين براساس پروانه هاي بهره برداري 
صادره، متوسط سرمايه گذاري براي راه اندازي يك واحد 
در استان تهران حدود 36ميليارد ريال است؛ در حالي 
كه در كل كش��ور به طور متوس��ط 51.8ميليارد ريال 
اس��ت. تع��داد كل پروانه هاي بهره برداري صادر ش��ده 
توسط وزارت صنعت، معدن و تجارت در استان تهران 
در س��ال 1395 نسبت به مدت مشابه سال قبل، رشد 
۴.6درصدي و س��رمايه گذاري و اش��تغال اين پروانه ها 
به ترتيب رش��د 23درصدي و 5.3 درصدي داشته اند. 
به عبارت ديگ��ر، از كل 592 پروانه بهره برداري صادر 
ش��ده در استان تهران در س��ال 95، تعداد 281 فقره 
پروانه هاي بهره ب��رداري صادره ايج��ادي و 311 فقره 
مربوط به پروانه هاي بهره برداري صادره توسعه يي است. 
تعداد پروانه ه��اي بهره برداري صادره ايجادي اس��تان 
تهران در سال 1395 نسبت به مدت مشابه سال قبل 
كاهش 1.۴درصدي داش��ته و سرمايه و اشتغال آن به 
ترتيب، رش��د 23.5 و 5.7 درصدي داشته اند. تعداد و 
سرمايه پروانه هاي بهره برداري صادره توسعه يي استان 
تهران در سال 1395 نسبت به مدت مشابه سال قبل 
به ترتيب، رشد 10.7 و 22.1درصدي داشته و اشتغال 

اين پروانه ها ۴.7 درصد افزايش يافته است. 

 روند جواز تاسيس در تهران 
از سوي ديگر، در سال 1395 تعداد 751 فقره جواز 
تاس��يس با پيش بيني سرمايه حدود ۴1.9 هزار ميليارد 
ريالي و پيش بيني اش��تغال ح��دود 23 هزار نفري براي 
استان تهران صادر شد. مقايسه اين ارقام با مدت مشابه 
س��ال قبل نش��ان دهنده افزايش 2.6 درصدي در تعداد 
جوازها و 2.2درصدي در پيش بيني سرمايه گذاري است. 
اين در حالي اس��ت كه پيش بيني اش��تغال 17.7درصد 
كاهش يافته است. سهم جوازهاي تاسيس صادره استان 
تهران از كل جوازهاي تاس��يس صادره كشوري در سال 
1395 حدود ۴.۴ درصد بوده است. در كل كشور تعداد 
116 هزار و 73جواز تاسيس در سال 1395 صادر شده 
كه نس��بت به مدت مشابه س��ال قبل خود با رشد 5.1 
درصدي مواجه اس��ت. پيش بيني سرمايه و اشتغال نيز 
ب��ه ترتيب 1291هزار ميليارد ري��ال و حدود 385 هزار 

نفر اس��ت كه نسبت به سال 9۴ به ترتيب 2.1 درصد و 
0.0۴درصد كاهش يافته اند. 

 وضعيت شاخص معدن در تهران
در همين راستا، طبق گزارش نتايج آمارگيري از معادن 
در حال بهره برداري كش��ور در سال 139۴ تعداد 5هزار و 
21۴ معدن در كل كشور بهره برداري شده كه از اين تعداد 
نسبت به س��ال 93 تعداد 1۴1معدن )كاهش2.6درصدي 
در تعداد معادن كل كش��ور( كاهش يافته است. در استان 
تهران در س��ال 139۴ تعداد 107 مع��دن به بهره برداري 
رسيده كه نسبت به سال 93 كاهش 12درصدي را تجربه 
ك��رده اس��ت. از مجموع 5 ه��زار و 21۴ مع��دن در حال 
بهره برداري در كشور در سال 9۴ تعداد 107معدن مربوط 
به استان تهران بوده كه 92 معدن از اين معادن خصوصي 
و مابقي عمومي با تعاوني هستند. ارزش افزوده ايجاد شده 
توس��ط معادن اس��تان تهران در س��ال 139۴ حدود 1.3 
هزار ميليارد ريال ب��وده كه 1.6درصد از ارزش افزوده كل 
معادن كشور را شامل مي شود. معادن در حال بهره برداري 
استان تهران در سال 139۴ صادرات مستقيمي نداشته اند 
در حال��ي كه ميزان صادرات مس��تقيم مع��ادن در حال 
بهره برداري كل كشور در سال 9۴ حدود 6ميليون تن بوده 
كه نس��بت به صادرات مستقيم سال 1393 كاهش يافته 
است. ارزش سرمايه گذاري در معادن در حال بهره برداري 
اس��تان تهران در س��ال 9۴ مع��ادل 56.8ميلي��ارد ريال 
بوده كه تنها 0.2درصد از كل س��رمايه گذاري هاي كشور 
در بخش معدن را ش��امل مي ش��ود. همچنين بيشترين 
ميزان س��رمايه گذاري در معادن اس��تان تهران مربوط به 
س��رمايه گذاري در ماش��ين آلات، ابزار و وس��ايل بادوام و 

تجهيزات اداري است. 

 شاخص كشاورزي در تهران
همچنين، در ميان بهره برداري هاي كش��اورزي استان 
تهران، فعاليت باغداري بيشترين سهم )۴7درصدي( را در 
سال 93 به خود اختصاص داده است. در كل كشور بيشترين 
سهم بهره برداري هاي كشاورزي مربوط به انواع پرورش دام 
و طيور با س��هم حدود ۴1درصدي است. پس از باغداري، 
پرورش دام و زراعت در اس��تان تهران س��هم حدود 2۴.6 
و 25درصدي داش��ته اند. سهم استان تهران از بهره برداري 
كشاورزي كل كشور در زمينه كشت گلخانه يي 12.7 درصد 
است. در فعاليت پرورش ماهي نيز استان تهران 1.۴ درصد 
از نياز كل كش��ور را تامين مي كند. در س��اير فعاليت هاي 
كش��اورزي سهم استان تهران در مقابل كشور سهم بسيار 
كوچكي است. براساس داده هاي اطلاعاتي مركز آمار استان 
تهران در سال 139۴ حدود 360 هزار تن محصولات باغي 
توليد كرده است كه حدود ۴ درصد از كل محصولات باغي 
كشور را دربر مي گيرد. همچنين مقدار توليد گوشت قرمز و 
شير در استان تهران در 139۴ برابر با 966هزار تن بوده كه 
سهم 3.5درصدي و 10.6درصدي از توليد كل كشور را به 

خود اختصاص مي دهد. 

تعادل   فرشته فريادرس 
آي��ا الحاق اي��ران به س��ازمان تج��ارت جهاني 
)WTO( اولوي��ت كاري دول��ت دوازده��م خواهد 
بود؟ در پاسخ به اين پرسش دو نگاه متفاوت وجود 
دارد؛ براساس ديدگاه نخست، برخي بر اين باورند، 
در شرايط كنوني پيوستن به WTO اولويت ايران 
نيست. به طوري كه متولي دستگاه تجاري كشور در 
جديدترين اظهارات خود مي گويد: به جاي اينكه بر 
الحاق ايران به اين س��ازمان تجاري متمركز شويم، 
بايد به دنب��ال پيوندهاي منطقه يي كه بيش��ترين 
مزي��ت را براي م��ا دارن��د، باش��يم. در مقابل اين 
اظهارنظر ديدگاه ديگري نيز وجود دارد كه برگرفته 
از خواسته و مطالبات فعالان اقتصادي است، چراكه 
بخ��ش خصوصي در جديدتري��ن بيانيه خود »ارائه 
برنامه مش��خص حاوي زمان بن��دي اجرايي جهت 
الحاق به WTO با مكانيس��م انعق��اد قراردادهاي 
تج��اري دوجانبه در چارچ��وب مقررات WTO  و 
به ص��ورت FTA« را به عن��وان جدي ترين مطالبه 
خ��ود از وزير پيش��نهادي صنعت دول��ت دوازدهم 
عن��وان كرد. با وجود چني��ن ديدگاه هاي متضادي 
بايد گفت، محمد ش��ريعتمداري گزينه پيشنهادي 
وزارت صنعت، همان فردي است كه از سال 1380 
تا س��ال 138۴ نماينده تام الاختيار بودن ايران در 
الحاق ب��ه WTO را در كارنام��ه كاري خود دارد 
و در بازنگ��ري رژيم تجاري اي��ران نيز نقش مهمي 
 WTO را برعهده داش��ته است. از طرفي  الحاق به
و بهره برداري از ظرفيت ه��اي آن را به عنوان يكي 
از اولويت ه��اي كاري خود در ص��ورت گرفتن راي 
اعتماد از بهارس��تاني ها و تكيه بر صندلي وزارتخانه 
صنعت عنوان كرده اس��ت. با اين اوصاف اما برخي 
ب��ر اين باورند، در الحاق هيچ كش��وري پيش��رفت 
جدي حاصل نش��ده، مگ��ر اينكه رييس دس��تگاه 
اجرايي مس��تقيما به موضوع ورود كرده است. اين 
در ش��رايطي است كه در مورد وضعيت الحاق ايران 
در دول��ت يازده��م، حمايت ه��ا هيچ گاه از س��طح 
وزير بالاتر نرفت و ش��خص رييس جمهور يا معاون 
اول وي ورود ج��دي نداش��تند. حال باي��د ديد آيا 
دولتمردان دوازدهم تمام توان ديپلماس��ي تجاري 
و سياس��ي خود را براي بس��ته ش��دن اين پرونده 

20ساله به كار خواهند بست يا خير. 

 بازخواني مذاكرات الحاق 
اگر بخواهيم پرون��ده معطلي ايران در الحاق به 
WTO را بار ديگر مرور كنيم، متوجه مي شويم كه 
تقاضاي الحاق ايران 5 خرداد سال 138۴ با اجماع 
اعضاي س��ازمان مواجه شد و ايران به عضويت ناظر 
WTO درآمد. س��پس وزارت بازرگاني وقت 3 ماه 
بعد از آن گزارش رژيم تجاري را تحويل دولت نهم 
داد، ام��ا اين دولت تا پاي��ان دوران خود گزارش را 
به WTO ارس��ال نكرد. همين گزارش با تغييراتي 
در ابت��داي دولت دهم يعني در آبان س��ال 1388 
به WTO ارس��ال شد. اعضاي س��ازمان بلافاصله 
گ��زارش را دريافت كردند و س��والات مكتوب خود 
را در اس��فند ماه سال 1388مشتمل بر 697 سوال 
به اي��ران تحوي��ل دادن��د. وزارت بازرگاني پاس��خ 
اين س��والات را با هم��كاري دس��تگاه هاي دولتي 

و نهاده��اي ذي ربط كه تعداد آنه��ا به بيش از 50 
نهاد مي رس��يد، تهيه كرد و در آبان سال 1390 به 
س��ازمان ارائه كرد. اما از آن زمان تاكنون در همين 

مرحله الحاق ايران متوقف مانده است. 
اين ايام مقارن با تشديد تحريم ها عليه ايران بود. 
در واق��ع اگر جمع بندي كنيم كه در اين مدت بيش 
از 20س��ال چه اتفاقي براي الح��اق ايران افتاده بايد 
گفت كه حدود 3س��ال تاخير در ارائه گزارش رژيم 
تجاري به WTO ازسوي ايران اتفاق افتاده و حدود 
2سال هم از 1388 تا 1390 الحاق ايران جدي بوده 
و كار ج��دي هم كرده ايم و مابق��ي ايام نيز به  دليل 
نبود اجماع در WTO الحاق ايران از سوي اعضاي 
ذي نفوذ به دلايل سياسي و خارج از اراده مستقيم ما 

متوقف بوده است. 
ازس��وي ديگر اتفاق تاريخي ك��ه در فاصله زماني 
آذر 139۴ ت��ا دي 1395 افتاد، اين بود كه هم وزارت 
خارجه امري��كا و هم نماينده تج��اري دولت »باراك 
اوباما« ديگر به صورت فعال مانع آغاز فرآيند مذاكرات 
فني ما نمي ش��دند. البته در اين بين شاهد مخالفت 
كش��ورهاي عربي از عربس��تان و چند كش��ور حوزه 
خليج فارس نيز بوديم اما با وجود تمام اين مخالفت ها، 
در همان سال در تعيين رييس گروه كاري در شوراي 
عمومي موفق ش��ديم، موافقت اكثر اعضاي موثر و از 
همه مهم تر اتحاديه اروپا را براي شروع مذاكرات جلب 
كنيم و آنها رسما آمادگي خود را براي شروع مذاكرات 
دوجانبه و چندجانبه اعلام كردند. از اين رو، تحركات 
ديپلماتيك با تصميم مهندس محمدرضا نعمت زاده 
و حمايت همه جانبه محمدجواد ظريف، آغاز ش��د تا 
ارديبهش��ت 1395 كه موضوع آغاز الحاق ايران براي 
نخستين بار در شوراي عمومي مطرح شد و با حمايت 
60 كش��ور ب��زرگ و كوچك و ع��دم مخالفت امريكا 
مواجه ش��د و مسير مذاكرات براي نخستين بار هموار 
شد. اما پرسش مهمي كه در اين بين مطرح مي شود، 
اين است كه چرا مسوولان اقدام جدي در اين زمينه 
انجام ندادند. اگرچه يك وقفه چندماهه جهت بازبيني 
ش��رايط پس از ترامپ با توجه به حساس��يت شديد 
ايجاد ش��ده در فضاي منطقه يي و جهاني براي همه 
قابل درك است، اما اين نمي تواند دليل محكمي باشد 
براي كوتاهي مسوولان در ادامه روند مذاكرات الحاق. 

 2 نگاه به الحاق 
اكنون به نظر مي رسد با آغاز به كار دولت دوازدهم 
و روي كار آمدن وزير جديد صنعت، معدن و تجارت 
بررس��ي پرونده الحاق ايران بار ديگر در اولويت كاري 
دولتمردان قرار گيرد، زيرا از آنجايي كه اساس��ا روند 
الحاق كاري زمانبر و دش��وار اس��ت، از اين رو بايد از 
همين حالا تحركات ديپلمات براي باز ش��دن مسير 
الحاق آغاز ش��ود. اگرچه رييس س��ازمان توس��عه در 
جديدتري��ن اظهارات خ��ود مي گويد: ام��روز اولويت 
ايران نه پيوس��تن به WTO، بلكه توسعه پيوندهاي 
منطقه يي است. مجتبي خسروتاج مي افزايد: در وهله 
نخست بايد همكاري را با كشورهاي همسايه و منطقه 
كه بيش��ترين مزيت ها را براي كش��ورمان دارند، آغاز 
كنيم يا توس��عه دهيم؛ اين مساله از پيوستن به ساير 
سازمان ها مانند WTO مهم تر است كه رابطه خاصي 
با بسياري كشورهاي عضو آن ندارد يا روابط با آن فاقد 

توجيه اقتصادي خاصي اس��ت. اين در حالي است كه 
پيش تر خسروتاج تاكيد كرده بود كه براي از سرگيري 
مذاكرات الحاق ايران به WTO، نخستين مساله اين 
است كه ايران بايد مش��كل سياسي خود را با امريكا 
و اعضاي WTO حل وفصل كند؛ چراكه اين كش��ور 
و برخي كش��ورهاي عربي مهم ترين مانع شكل گيري 
اجماع براي آغاز مذاكرات الحاق هستند. البته مجتبي  
خس��روتاج معتقد است كه پروسه الحاق ايران زمانبر 
اس��ت و نمي توان انتظار داشت كه در كوتاه مدت اين 

مسير طولاني طي شود. 
البته اين اظهارات در شرايطي مطرح مي شود كه 
فعالان اقتصادي همچن��ان الحاق به WTO را يكي 
از مطالب��ات جدي خ��ود در دول��ت دوازدهم عنوان 
مي كنن��د. به ط��وري كه محس��ن بهرامي ارض اقدس 
رييس كميسيون تس��هيل تجارت و توسعه صادرات 
ات��اق تهران در اين باره به »تعادل« مي گويد: با وجود 
اينكه در حال حاضر عضو اين س��ازمان نيس��تيم، اما 
برخي مقررات آن ش��امل حال ما مي شود و از اين رو، 
تجار ما در عرصه جهاني با محدوديت تجارت روبه رو 
هستند. به گفته او، عدم حضور ايران در اين سازمان، 
هزينه هايي را به تجار ايراني متحمل مي كند؛ چراكه 
كالاهاي صادراتي ما در مقايسه با بسياري از كشورها 
در ش��رايط تبعيض آميزي قرار دارند. از آن سو، حتي 
توليد كنن��دگان ما ش��رايط س��ختي دارن��د. اين در 
ش��رايطي اس��ت كه كش��ورهاي عضو ب��ه راحتي به 
مب��ادلات تجاري خود اقدام مي كنن��د. بهرامي ارض 
اقدس ادامه مي دهد: متاس��فانه ايران در زمينه خريد 
محص��ولات مورد نياز خود به دلي��ل عدم عضويت در 
اين سازمان با مشكل مواجه است؛ چراكه كشورهاي 
عضو به راحتي با ما وارد معامله اقتصادي نمي ش��وند 
و س��ختگيري هاي خاص خ��ود را دارند. حمايت هاي 
تعرفه يي نيز در اين زمينه راهگشا نيست؛ زيرا مادامي 
كه ميانگين تعرفه ها را افزايش مي دهيم، زمينه بروز 
قاچ��اق را فراهم مي كنيم. اين فعال بخش خصوصي 
تاكيد مي كند كه به جاي اينگه نگران مسائل داخلي 
باش��يم بايد به فكر توس��عه روابط تجاري در س��طح 
بين الملل باشيم كه عضويت در اين نهاد مي تواند يكي 
از اولويت هاي مهم دولت دوازدهم باش��د. برخي ديگر 
از فع��الان اقتصادي بر اين باورند كه در گام نخس��ت 
بايد پيش ش��رط هاي لازم از جمله يكسان سازي نرخ 
ارز، شفاف بودن قوانين تجاري و... براي ورود ايران به 
اين س��ازمان فراهم شود. سيدرضي حاجي آقا ميري 
رييس كميسيون توسعه صادرات اتاق ايران با تاكيد بر 
اين مطلب تصريح مي كند كه بايد رايزني هاي سياسي 
براي تسهيل روند الحاق صورت بگيرد؛ چراكه در غير 
اين صورت با مانع تراشي امريكا و عربستان راه به جايي 

نخواهيم برد. 

 مهم ترين مانع خارجي الحاق
از آن سو، سرپرست معاونت امور بين الملل سازمان 
توس��عه تجارت ايران با اشاره به اينكه موضوع الحاق 
ايران به WTO از دو حيث قابل بررس��ي اس��ت، به 
»تعادل« مي گويد: نخس��تين موضوع علاقه و جديت 
نمايندگان ايراني است كه مانند گذشته با جديت اين 
هدف را دنبال مي كنند، اما مانع اصلي كه اجازه نداده 
اين مس��اله پيش برود، بيشتر عدم حصول اجماع در 

WTO در اين مرحله ب��راي تعيين رييس كارگروه 
الحاق ايران بوده كه اميدواريم به زودي برطرف شود. 

ميرهادي س��يدي، مي افزايد: چنانچه اين مانع از 
س��ر راه برداشته شود، جديت لازم و كافي براي ادامه 
مذاك��رات الحاق وج��ود دارد. اما بايد درنظر داش��ت 
ك��ه تمام تصميمات ج��ز موارد اس��تثنا در اين نهاد 
بين المللي براس��اس اجماع ص��ورت مي گيرد، اجماع 
هم به اين معناست كه حداقل عضوي اعلام مخالفت 
 WTO نكن��د. وي توضي��ح مي دهد: اگ��ر دبيرخانه
در مش��ورت هايي ك��ه قبل از طرح رس��مي موضوع 
در اجلاس ش��وراي عمومي سازمان به اين برسد كه 
كس��ي اعلام مخالفت نخواهد كرد، اين مساله رسما 
طرح و نتيجه مي گيرد؛ اما وقتي اين مشورت ها به اين 
منتهي مي ش��ود كه يك يا چند كشور تمايلي به اين 
ندارند كه به اجماع بپيوندند، طبيعتا سازمان مساله را 
رسما مطرح نخواهد كرد. ميرهادي درباره موانع پيش 
روي الحاق ايران تصريح مي كند: ارديبهشت ماه سال 
گذشته در ش��وراي عمومي WTO اين مساله، 20 
كشوري كه تمايل داشتند، موضوع الحاق ايران پيش 
رود بياني��ه كتبي دادند و در ش��وراي عمومي قرائت 
كردند و رس��ما از الحاق ايران حمايت كردند )كشور 
عمان ابتكار اين بيانيه را داش��ت و كش��ورهاي چين 
و روس��يه در جلس��ه بيانيه را قرائت كردند(. او ادامه 
داد: پس از قرائت اين بيانيه، 60 كش��ور با احتس��اب 
اعضاي اتحاديه اروپا، شفاها بيانيه دادند و از اين اقدام 
حمايت كردند. اتفاقي مثبت و تغيير فضا بود. به گفته 
او، در همان جلسه تعدادي از كشورها ملاحظاتي را در 
مورد الحاق ايران مطرح كردند كه جنبه منفي داشت؛ 
بنابراين در مجموع با حمايت گسترده از الحاق ايران، 
اما منتهي به اين نش��د كه وصول اجماع براي تعيين 

رييس گروه كاري ايران ايجاد شود. 
س��يدي، در عين حال تصريح مي كند كه وزارت 
صنع��ت، معدن و تج��ارت و دولت ب��ا جديت اين 
فرآين��د الحاق ايران را پي��ش مي برد و آمادگي ها و 
هماهنگي ه��ا در صورتي كه ريي��س كارگرو تعيين 
ش��ود، انجام شده است. از اين رو، موانعي كه پيش 
روس��ت بيشتر خارجي اس��ت تا داخلي. سرپرست 
معاونت ام��ور بين الملل س��ازمان توس��عه تجارت 
اي��ران، اظهار مي كن��د: اگر اجماع ص��ورت بگيرد، 
ما بايد س��يگنال هاي مثبتي را براي تعيين رييس 
گروه كاري دريافت كنيم كه مس��ووليت آن بيشتر 
با دبيرخانه WTO اس��ت كه هم با ايران به عنوان 
ذي نفع و هم با ديگر كشورهاي عضو مشورت كند، 
اما اين مشورت ها تا اين لحظه منتهي به اين نشده 

كه امكان تعيين رييس را فراهم كند. 

  فرآيند الحاق از دو بعد 
ب��ا تمام مباحثي كه در بالا مطرح ش��د، به نظر 
 مي رسد كه مساله الحاق از دو بعد سياسي و اقتصادي
 قابل بررس��ي باش��د؛ در بعد اقتصادي اين قضيه، 
اي��ران باي��د در تنظي��م رژي��م تجاري ك��ه نقش 
تعيين كننده يي براي الحاق به سازمان مذكور دارد، 
گروه كاري مرتبط با الحاق را قانع كند. يعني هدف 
اصلي از مذاكرات بايد شفاف س��ازي »رژيم تجاري 
ايران« باش��د، چراكه به گفته كارشناس��ان، برخي 
مس��وولان هنوز فكر مي كردند ك��ه نبايد اطلاعات 
من��درج در رژي��م تج��اري خود را ك��ه چيزي جز 
قواني��ن و مقررات مصوب مجلس و دولت نيس��ت، 
به راحت��ي دراختي��ار دبيرخانه و اعضا ق��رار دهيم! 
كاري كه يك بار در س��ال 1388 انجام ش��ده بود. 
از اين رو، چنانچه به دنبال جذب س��رمايه خارجي 
هستيم، نخس��تين قدم ايجاد شفافيت در قوانين و 
مقررات اس��ت كه مذاكرات الحاق موثرترين روش 
اين شفاف سازي اس��ت؛ چراكه نمايندگان كشورها 
مي توانند پاسخ به ابهامات خود را مستقيما دريافت 
كنند. از س��وي ديگر، اگرچه نف��س مذاكرات هيچ 
الزام حقوقي براي كش��ور ايج��اد نمي كند، اما اين 
خاصيت را دارد كه س��يگنال مثبتي به كش��ورها و 
سرمايه گذاران خارجي مي دهد كه ايران در فرآيند 
تطبيق تدريج��ي با نرم ه��اي بين المللي اقتصادي 
حرك��ت مي كن��د و نف��س اي��ن حرك��ت از منظر 
سرمايه گذاران امري بسيار مثبت تلقي خواهد شد. 
از سوي ديگر، پرونده بيست ساله الحاق ايران به 
WTO در بعد سياسي، اين گونه برداشت مي شود 
كه موانع سياس��ي اثر پررنگ تري دارد، زيرا از آنجا 
كه همواره از امري��كا، به عنوان مخالف اصلي الحاق 
ايران به اين س��ازمان مهم تجاري ياد مي ش��ود، با 
حضور دونالد ترامپ در كاخ س��فيد، سياس��ت هاي 
اين كش��ور در قبال ايران در هاله ي��ي از ابهام قرار 
گرفته اس��ت؛ از اين رو، به گفت��ه متوليان تجاري 
كشور، در شرايط فعلي و با حضور ترامپ بلاتكليفي 
و عدم اطمينان نس��بت به قبل بيش��تر ش��ده و در 
ش��رايط عدم اطمينان تصميم گي��ري مخاطره آميز 
اس��ت. البت��ه برخي در تحليل اي��ن موضوع بر اين 
باورند كه ايران بايد به شدت از سياسي كردن بحث 
الحاق پرهيز كرده و مسائل را كارشناسي نگاه كند. 
همچنين به گفته آنها، در حال حاضر »محل نزاع« 
در اصل پيوس��تن يا نپيوس��تن به WTO نيست، 
بلك��ه ش��رايط، زمانبندي و چگونگي آن اس��ت؛ به 
عبارت��ي ديگر تا وارد مذاكرات فني نش��ديم، كم و 

كيف تعهدات روشن نخواهد شد.
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15 نفت و انرژي
 تعادل   معاون مديرعامل ش�ركت ملي حفاري 
اي�ران در پروژه هاي حفاري از اج�راي كامل پروژه 
حفاري ۴۰ حلقه چاه در ميدان نفتي آزادگان جنوبي 
در اس�تان خوزس�تان خبر داد. مه��ران مكوندي در 
اين باره گفت: اين پروژه از جمله پروژه هاي كليد در دست 
)EPD( شركت اس��ت كه در اجراي آن مراحل طراحي، 
مديريت، تامين كالا و مواد و ارائه خدمات فني تخصصي 
به عهده ش��ركت مل��ي حفاري بود. وي با اش��اره به اينكه 
حفاري اين تعداد چاه از اوايل سال ۱۳۹۳ و به دستور وزير 
نفت از سوي شركت مهندس��ي و توسعه نفت )به عنوان 
مجري طرح توسعه ميدان نفتي آزادگان( به ملي حفاري 
واگذار شد، گفت: براي اجراي پروژه حفاري ۴۰ حلقه چاه، 
8دستگاه سنگين حفاري اختصاص يافت؛ در عين حال با 
نظر كارفرما و همزمان با حفر اين چاه ها، تعمير و تكميل 
سه حلقه چاه ديگر در اين موقعيت به شركت ملي حفاري 
واگذار شد كه پس از تكميل نهايي براي بهره برداري تحويل 
كارفرما شد.  معاون مديرعامل شركت ملي حفاري ايران 
در پروژه هاي حفاري، متراژ حفاري انجام ش��ده براي حفر 
۴۰حلقه چاه را ۱۵۴هزار و ۵۹۷متر عنوان كرد و گفت: با 
پايان عمليات حفاري و تكميل ۳+۴۰ حلقه چاه نفتي در 
اين موقعيت دستگاه هاي حفاري به تدريج ترخيص و در 
ديگر پروژه ها از جمله در پروژه حفاري ۲۰حلقه چاه ديگر 

در اين ميدان به كار گرفته شد. 
 ايرن�ا   ش��ركت مل��ي گاز اي��ران از ابت��داي مرداد 
تاكن��ون به طور ميانگين روزانه ۴۲ميليون مترمكعب گاز 
ص��ادر كرد. پس از آغاز ص�ادرات گاز ايران به عراق 
ميزان ص�ادرات گاز ايران رو به افزايش گذاش�ت. 
پيش از اين بزرگ تري��ن خريدار گاز ايران، تركيه بود. به 
گزارش ش��ركت ملي گاز، صادرات گاز از ابتداي امس��ال 
تا ۲۳ مردادماه به ط��ور ميانگين روزانه حدود ۳6ميليون 
مترمكعب گاز صادر ش��د. ميزان ص��ادرات گاز در تيرماه 
۳۹ميليون مترمكعب در روز بوده است. ايران همچنين در 
ماه هاي فروردين، ارديبهشت و خردادماه امسال به ترتيب 
روزان��ه ۳۵، ۳۰ و ۳۲ميليون مترمكع��ب گاز صادر كرده 
اس��ت. صادرات گاز ايران به عراق از خردادماه امسال آغاز 
ش��د. حجم صادرات گاز تابعي از چهار عامل كلي مقدار 
تولي��د، ميزان مصرف داخلي، مي��زان تقاضاي خارجي و 

روابط سياسي و تجاري است. 
 تعادل   مدير امور آب تهران بزرگ از آزادسازي 
بي�ش از ه�زار و 7۰۰مترمرب�ع از بس�تر رودخان�ه 
س�ياهرود خبر داد. به گزارش روابط عمومي شركت آب 
منطقه ي��ي تهران عليرضا نيكنام با اع��ام اين خبر گفت: 
با تاش گروه گش��ت و بازرس��ي، اخذ دس��تور قضايي و 
هماهنگي نيروي انتظامي بيش از هزار و ۷۰۰ مترمربع از 
بستر رودخانه سياهرود در اراضي بومهن از توابع شهرستان 
پرديس آزاد س��ازي شد. وي با بيان اينكه اين آزادسازي با 
اس��تفاده از تجهيزات و ماشين آلات مهيا شده شامل بيل 
مكانيكي زنجيري، انجام شد، تصريح كرد: در اين عمليات 
نس��بت به قلع و قمع يك مورد بناي ويايي س��ه طبقه، 
دو باب اعياني به صورت آلاچيق، ديواركش��ي، كف سازي، 
محوطه س��ازي و استخر اقدام لازم به عمل آمد. مدير امور 
منابع آب تهران بزرگ در پايان خاطرنش��ان كرد: اين امور 
به عنوان متولي آب در حوزه عملكرد شهرستان و به عنوان 
نماينده ش��ركت آب منطقه يي تهران بر اس��اس قانون با 
هرگون��ه تخلف در زمينه آب هاي س��طحي و زيرزميني با 

اهتمام جدي برخورد خواهدكرد. 
 تعادل   مديرعامل ش��ركت آب منطقه يي گلس��تان 
گف��ت: طي بارش ه��اي روزهاي ۱۹ و ۲۰ مردادماه س��ال 
جاري كه منجر به جاري ش��دن سياب به رودخانه ها شد، 
تاكنون حدود يك ميلي�ون مترمكعب آب به مخزن 
س�دهاي گلس�تان وارد ش�د. به گزارش روابط عمومي 
شركت آب منطقه يي گلستان، علي نظري در حاشيه بازديد 
از مناطق سيل زده استان گلستان گفت: در بارش هاي اخير 
طي روزهاي ۱۹ و ۲۰ مردادماه س��ال جاري شاهد جاري 
شدن س��ياب در رودخانه هاي محمدآباد كتول، زرينگل، 
قره چاي راميان، خرمالو آزادش��هر، آق س��و كاله، اترك و 
ساري س��و كاله بوديم. وي گفت: از ۱۴ سد بزرگ مخزني 
در حال بهره برداري اس��تان پنج س��د بوس��تان، گلستان، 
وش��مگير، نگارس��تان و كوثر تحت تاثير اين بارش ها قرار 
گرفتن��د.   مهندس نظري در ادامه افزود: رودخانه قره چاي 
 راميان ب��ا دبي ۲۰۰ مترمكعب بر ثاني��ه و زرينگل با دبي
۲۲۰ مترمكعبي بر ثانيه بيش��ترين آبدهي اوج س��ياب را 
داشتند.  گفتني است، جلس��ه مديريت بحران شركت در 
دو شب متوالي جهت انجام فعاليت ها و اقدامات پيشگيرانه 
مديريت بحران تشكيل شد و اقدامات موثري صورت گرفت.

  لكه نفتي جديد
در آب هاي كويت

ايسنا   مقام هاي كويت يك روز پس از مهار نشت نفتي 
كه آب هاي جنوبي اين كش��ور را آلوده كرد، اعام كردند 
با لكه نفتي جديدي در منطقه ابوفطيره مقابله مي كنند. 
بر اس��اس بيانيه يي كه از سوي خبرگزاري كويت منتشر 
شده است، لكه نفتي جديد يك مايل دريايي طول دارد. 
سازمان دولتي محيط زيست كويت اعام كرده يك لكه 
نفتي به طول يك مايل دريايي در منطقه ابوفطيره ديده 
ش��ده اس��ت. گروه هاي مختلف در حال همكاري درباره 
بهترين راه مواجه با لكه نفتي جديد هستند. ابوفطيره در 
۲۵ كيلومتري جنوب شهر كويت قرار دارد، در حالي كه 
نشت نفتي كه روز جمعه گزارش شد، در منطقه راس الزور 

نزديك مرز جنوبي كويت با عربستان سعودي بود. 

 كاهش توليد نفت خام ليبي 
ايس�نا  توليد ميدان نفتي ش��راره ليبي كه بزرگ ترين 
ميدان نفتي اين كشور است، به دليل رخنه هاي امنيتي اخير 
از حدود ۲8۰هزار بشكه در روز به ۱۳۰ تا ۱۵۰هزار بشكه 
در روز كاهش يافته است. يك مهندس اين ميدان كه مايل 
نبود نامش فاش شود، به رويترز گفت: كارمندان ميدان پس 
از به سرقت رفتن خودروها و گوشي هاي تلفن همراه، براي 
دسترسي به برخي تاسيسات مشكل دارند. هنوز مشخص 
نيس��ت توليد شراره از زمان مشكات امنيتي كه چند روز 
پيش اتفاق افتاد، بهبود يافته اس��ت يا خير. ش��ركت ملي 
نفت ليبي روز دوش��نبه اعام كرد: رخنه هاي امنيتي اخير 
نتيجه اقدامات شخصي بوده و عامل اين اقدام مجازات شده 
و ميدان در امنيت است اما اين شركت جزئياتي درباره  تاثير 
اختالات مذكور بر توليد ارائه نداد. شركت ملي نفت ليبي 
شراره را با شراكت ش��ركت هاي رپسول، توتال، OMV و 
استات اويل اداره مي كند. توليد شراره براي توليد نفت ليبي 
كه اواخر ژوئن به بالاي يك ميليون بش��كه در روز رس��يد، 

حياتي محسوب مي شود.

كوتاه از دنياي انرژي

آن سوي مرزها

تشكيل شوراي مشورتي در وزارت نيرو

از فرصت صادرات برق تا ورشكستگي خصوصي ها
گروه انرژي 

»س��اختار اقتصادي صنعت برق كش��ور، بيمار 
اس��ت.« اين سخن را چند س��الي است كه از زبان 
تمام دلس��وزان صنعت برق كش��ور مي شنويم؛ چه 
از زبان پيمانكاران و توليدكنندگان خصوصي برق، 
چ��ه از زب��ان دولتي ها و حتي حمي��د چيت چيان، 
وزير ني��رو دولت يازدهم. حت��ي حبيب الله بيطرف 
ه��م ك��ه كمت��ر از ۱۰روز از معرفي اش ب��ه عنوان 
وزير پيش��نهادي ني��رو مي گذرد، بر اي��ن موضوع 
تاكي��د كرده ت��ا بزرگ��ي و فوريت اين مش��كل را 
نش��ان ده��د. در اين مي��ان، صحبت ه��اي ديروز 
 رييس هيات مديره س��نديكاي صنع��ت برق ايران،

 ۳ راهكار را براي عبور از اين مشكل، در خود جاي 
داده اس��ت؛ نخس��ت، فروش اعتباري مواد اوليه به 
زنجي��ره تامين، دوم، واقعي ش��دن قيمت هاي برق 
و درنهاي��ت، بهره ب��ردن از ظرفيت ه��اي ماده ۱۲ 
قان��ون رفع موانع توليد رقابت پذي��ر و ارتقاي نظام 

مالي كشور. 
عليرضا كاهي، صبح ديروز در نشس��تي خبري 
ب��ا تاكيد ب��ر اينكه »صناي��ع مادر« باي��د در قبال 
يارانه هايي كه دريافت مي كنند، مواد اوليه موردنياز 
صنايع كوچك و متوسط را تامين كنند، گفت: يكي 
از راهكاره��اي خروج از ركود، فروش اعتباري مواد 

اولي��ه به زنجي��ره تامين اس��ت. وي اضافه كرد: در 
شرايطي كه سود سرمايه گذاري در صنايع مختلف 
پايين تر از نرخ سود سپرده بانكي است، اگر صنايع 
كوچ��ك و متوس��ط م��واد اوليه خ��ود را به صورت 
اعتباري دريافت كنند، انتظار آنها براي كسب سود 
كمت��ر مي ش��ود و اين امر چرخ��ه صنايع مختلفي 
ازجمله صنعت ب��رق، لوازم خانگي و... را به حركت 

در مي آورد. 
كاه��ي ادام��ه داد: صناي��ع م��ادر -از جمله 
فلزات پايه و پتروش��يمي ها- سالانه از ميلياردها 
دلار ياران��ه در بخش ه��اي مختل��ف انرژي، حق 
بهره ب��رداري و... برخوردار مي ش��وند اما در قبال 
اين يارانه ها چ��ه مي كنند؟ محصولات خود را به 

كش��ورهاي ديگر صادر مي كنند. 
ريي��س هيات مدي��ره س��نديكاي صنعت برق 
اي��ران با تاكيد بر اينك��ه معافيت ماليات صادرات 
م��واد اولي��ه بايد لغو ش��ود، گفت: در ش��رايطي 
كه عرضه محصولات به ديگر كش��ورها مش��مول 
معافي��ت ماليات��ي اس��ت، صنايع م��ادر به جاي 
تامين نياز داخل به س��مت ص��ادرات مواد اوليه 

گراي��ش پي��دا مي كنن��د. 
انتظ��ار م��ي رود  وي گف��ت: در حال��ي ك��ه 
ص��ادرات مواد اوليه مش��مول ع��وارض صادراتي 

ش��ود، آنها حت��ي از پرداخت مالي��ات نيز معاف 
شده اند؛ در اين ش��رايط بايد گفت »نمي خواهيم 
صادركنندگان مواد اوليه را جريمه كنيد، حداقل 

براي آنها دس��ت نزنيد.«
كاهي اف��زود: در اين ش��رايط، روند تعطيلي 
و ورشكس��تگي ش��ركت هاي خصوصي در صنعت 
ب��رق ادامه پيدا كرده اس��ت؛ به ط��وري كه حتي 
برخي حاضرند در عوض پرداخت بدهي هاي شان، 

ش��ركت را به صورت مجاني واگذار كنند. 

  فرصتي كه به تهديد تبديل مي شود
توليدكنن��دگان  و  تامين كنن��دگان  بي��ن  در 
خصوصي صنعت برق كش��ور و همچنين مسوولان 
دولت��ي، اين نظر وج��ود دارد كه اي��ران از توانايي 
كافي براي صادرات برق هم برخوردار اس��ت، اما به 
دليل مش��كاتي كه بزرگ ترين آنها، واقعي نبودن 

قيمت هاست، اين فرصت از دست مي رود.
۲ روز پي��ش ب��ود كه صادق صي��اد معاون امور 
كميته ه��اي س��نديكاي صنعت برق ب��ا عنوان اين 
مطلب، ريش��ه مش��كات را از زمان هدفمند شدن 

يارانه ها دانسته بود. 
صياد در ادامه س��خنان خود به فرصت صادرات 
برق كش��ور اش��اره كرده بود كه از آن اس��تفاده يي 

نش��ده اس��ت: ما بايد نگاه خودمان را به اين جهت 
تغيي��ر بدهيم كه م��ا در منطقه يي ق��رار داريم كه 
چيزي حدود ۳۰۰ميليون نفر در اطراف كش��ور ما 
جمعيت هايي هستند كه كمبود برق دارند ازجمله 
عراق، پاكستان و افغانستان. ما مي توانستيم در اين 
زمينه طوري برنامه ريزي كنيم كه س��رمايه گذاري 
توجي��ه اقتص��ادي پيدا كن��د، توليد برق، بيش��تر 
انجام ش��ود و ارز وارد كش��ورمان كند. متاس��فانه 
براي واقعي س��ازي بخش برق، پي��ش از هر اقدامي 

قيمت گذاري واقعي انجام نشد. 
عليرضا كاهي هم هفته گذش��ته در اظهارنظر 
ديگري با تاييد اين فرصت صادراتي، خبر از فرصت 
اق��دام اندك داده بود. ب��ه گفته وي، از ديگر دلايل 
صادر نش��دن برق ايران آن بوده كه دولت و وزارت 
نيرو هميش��ه معتقد بوده اند كه اگر برق به كش��ور 
پاكستان بدهند، مطالبات ش��ان را پس نمي دهد و 

درخواست بخشودگي مي كند.
وي افزوده بود: به نظرم اين نگرش درست بوده، 
اما اگر به بخش خصوص��ي اجازه مي دادند كه برق 
را به پاكستان صادر كند، اين  بخش مي داند چگونه 
باي��د پولش را بگيرد. اكنون فرصت صادرات برق به 

پاكستان در حال از دست رفتن است. 

  لزوم توجه به ماده 12
فعال بخش خصوصي صنعت برق در نشس��ت 
خب��ري خود به تش��ريح عملك��رد وزارت نيرو در 
دول��ت يازدهم نيز پرداخت و گفت: دولت يازدهم 
وزارت نيرو را در ش��رايطي س��خت تحويل گرفت 
و در اي��ن دوره دو نقطه ضعف داش��ت؛ نخس��ت 

اينك��ه از ظرفيت هاي م��اده ۱۲ بهره برداري نكرد 
و دوم اينكه در قراردادهاي فاينانس )تامين مالي 

خارجي( تعجيل كرد. 
ماده )۱۲( قانون رف��ع موانع توليد رقابت پذير 
و ارتق��اي نظ��ام مالي كش��ور تاكي��د مي كند كه 
كلي��ه دس��تگاه هاي موضوع اين م��اده، مي توانند 
ب��راي صرفه جوي��ي در مصرف نهاده ه��ا و كاهش 
هدر رف��ت، تلف��ات و هزينه ه��ا، افزاي��ش توليد 
كالاه��ا و خدمات و... ك��ه منجر به افزايش درآمد 
يا كاهش هزينه گ��ردد، در زمينه وظايف مصوب 
خ��ود قراردادهاي لازم را در چارچ��وب قوانين و 
مقررات با اش��خاص حقيق��ي و حقوقي داخلي و 
خارجي با اولويت بخش خصوصي يا تعاوني منعقد 
كرده و ترتيبي اتخاذ كنند كه س��رمايه گذاري يا 
اق��دام صورت گرفت��ه، از محل درآم��د اضافي يا 

صرفه جويي ايجاد شده بازپرداخت شود. 
به گزارش »تعادل«، در دس��تور كار قرار دادن 
اين ماده از قانون رفع موانع توليد، باعث مي ش��ود 
تا ش��ركت هاي خصوص��ي انگيزه بيش��تري براي 
ن��وآوري، افزاي��ش به��ره وري و همچنين كاهش 
هزينه ها داش��ته باش��ند كه درنهاي��ت، نتايج آن 
نصيب تمام حلقه ه��اي توليدي و مصرفي صنعت 

برق كشور خواهد شد.
كاهي همچنين از تش��كيل شوراي مشورتي 
فع��الان بخ��ش خصوص��ي در وزارت ني��رو خبر 
داد و گف��ت: اين ش��ورا متش��كل از تع��دادي از 
اعضاي س��نديكاي صنعت برق ازجمله حميدرضا 
صالحي، علي بخش��ي و همچنين فعالاني از ساير 

حوزه هاست. 

ترجمه:  حميد مظفر 

فعالان بازار نفت خام در حالت معلقي گرفتار شده اند. از يك سو ترس 
از كاه��ش مجدد قيمت نفت وجود دارد و از س��ويي ديگر احتمال اين 
وجود دارد كه قيمت نفت به بالاي ۵۰دلار برس��د، هرچند احتمال آن 

ضعيف به نظر مي رسد. 
آنچه امكان رشد قيمت نفت را محتمل كرده ، داده هايي است كه از 
ابتداي ماه جولاي منتشر شده و حكايت از كاهش ذخاير نفت امريكا و 

تقاضاي قوي تر از انتظار در فصل تابستان دارد. 
در چنين شرايطي ناظران بازار تمركز خود را بر دو نقطه گمارده اند. 
نقطه نخس��ت، قيمت نفت در بازار معامات فيزيكي اس��ت. نقطه دوم 
تمركز اما بر قراردادهايي است كه سررسيد آنها براي ماه هاي پيش روست. 
قراردادهاي آتي اين سيگنال را ارسال مي كند كه در آينده عرضه و تقاضا 
به چه شكلي مترتب خواهد ش��د. در روزهاي اخير، نمودار قراردادهاي 
آتي نفت برنت، اين سيگنال را به بازار ارسال كرده است كه تاجران بر اين 
باورند كه س��رانجام تعادل مجددي كه براي مدت طولاني در انتظار آن 
بوده ايم از راه خواهد رسيد. اين در حالي است كه قيمت نفت در بازارهاي 

فيزيكي بالاتر از قيمت قراردادهاي آتي قرار گرفته است. 
چنين ش��رايطي در ساختار بازار كه قيمت روز از قيمت قراردادهاي 
آتي بيشتر شود، اصطاحا بك وارديش��ن نام دارد. بك وارديشن معمولا 
نش��انه يي از كاهش عرضه و تقويت تقاضا در نقطه زماني حال اس��ت. 
معمولا در ش��رايط بك وارديشن، كس��اني كه بشكه هاي نفت خام را به 
صورت فيزيكي در انبارهاي خود ذخيره كرده اند، تمايل پيدا مي كنند تا 
آنها را به فروش رسانده و روانه بازار كنند چرا كه نگهداري بيشتر نفت 

خام در چنين شرايطي سودآور نخواهد بود. 
بياييد آمار و ارقام را موشكافي كرده تا شرايط فعلي بازار شفاف تر به 
تصوير كش��يده شود. در هفته گذشته، قيمت نفت برنت در قراردادهاي 
آتي با سررسيد ماه اكتبر، ۲۰سنت گران تر از قراردادهاي با سررسيد ماه 

دسامبر و ۹سنت گران تر از قراردادهاي با سررسيد آوريل ۲۰۱8 بود. 
البته بررس��ي قراردادهاي فوروارد نش��ان مي دهد كه در اين سمت 

بازار، وضعيت كانتانگو برقرار است. يعني قيمت قراردادهاي فوروارد براي 
تحويل در ماه هاي آينده، بالاتر از قيمت معامات فيزيكي روز است. 

اگ��ر در قرارداده��اي فوروارد نيز ش��رايط بك وارديش��ن برقرار بود، 
كارشناس��ان مي توانستند آن را نش��انه يي بر انتظار براي تداوم كاهش 
ذخاير نفت خام تلقي كنند كه طبيعتا منجر به قيمت هاي بالاتر مي شد. 
برخي كارشناسان اعام مي كنند كه بعد از دوران نفت ۱۰۰دلاري، 
اين نخستين نشانه روند بك وارديشن است و بازار سرانجام در حال گذر 
از نقطه بحراني و بهبود است. برخي ديگر از كارشناسان نيز معتقدند كه 

احتمالا اين وضعيت تنها يك هشدار اشتباه است. 
پائول هورسنل، كارشناس موسسه استاندارد چارترد در اين باره اظهار 
مي كن��د: »زماني كه هر هفته داده ه��اي قوي تري دريافت مي كنيد، به 
سختي مي توانيد موضع شديدا منفي اتخاذ كنيد. اما هنوز نيز مقاومت 
وج��ود دارد. بازار تماي��ل ندارد كه قيمت ها را به مقدار قابل توجهي بالا 
ببرد.«  6هفته متوالي اس��ت كه داده هاي دولت ايالات متحده از كاهش 
ذخاير نفت خبر مي دهند. كاهشي كه بر اثر افزايش فعاليت پالايشگاه ها 
و نياز بيش��تر آنها به نفت خام اس��ت. از س��وي ديگر آژانس هاي اصلي 
ان��رژي جهان نيز فروض خود در رابطه ب��ا تقاضاي جهاني نفت خام را 

بهبود بخشيده اند. 
از سوي ديگر داده هاي شركت اينتركانتيننتال اكسچنج نشان مي دهد 
كه صندوق هاي پوشش ريسك در قراردادهاي آتي و اختيار معامله نفت 
برنت، به صورت قابل توجهي پوزيش��ن خريد خود را افزايش داده اند. به 
نحوي كه در هفته منتهي به 8آگوست، تقاضا براي قراردادهاي خريد به 
ميزان ۵8ميليون بشكه بالا رفته كه بيشترين رشد هفتگي در پوزيشن 

خريد از ماه دسامبر ۲۰۱6 به شمار مي رود. 
اما گذش��ت تنها چند روز كافي بود كه اين ساختار، تضعيف شده 
و در روز سه ش��نبه هفته جاري، وضعيت بك وارديشن تنها در دو ماه 
پيش رو )سپتامبر و اكتبر( حاكم شود.  تعداد زيادي از فعالان بازار بر 
اين باورند كه سرانجام تقاضا در حال نزديك شدن به عرضه است اما 
هنوز هم هس��تند كساني كه اين باور خوش بينانه را خريدار نباشند. 

ب��ه هرحال نبايد از ياد برد كه بازاريان پيش از اين س��وزش بدي را 
تجربه كرده اند. اوايل امس��ال و در ماه ژانوي��ه بود كه اوپك و برخي 
ديگ��ر از توليدكنن��دگان نفت توافق كردند ت��ا عرضه نفت را كاهش 
دهند و همين تصميم س��بب شد كه بسياري از كارگزاران به سرعت 
و ب��ا اميد جهش قيمت، اقدام به اتخاذ پوزيش��ن خريد كنند. اما در 
نهايت آنچه فرجام ش��د، ضرري عظيم بود. اين اشتباه فقط از سوي 
تازه كاران بازار رخ نداد، بلكه نام آوراني همچون اندرو هال )سرپرست 
بخش معامات كالايي ش��ركت فيبرو( و پي��ر اندوراند )تاجر معروف 

فرانسوي بازار نفت( نيز در اين دام گرفتار شدند. 
بخش عمده يي از تحليلگران معتقدند كه فش��ار فعلي بازار ناشي از 
فاكتورهاي فصلي همچون مصرف بالاي نفت در كش��ورهاي خاورميانه 
در فصل تابس��تان براي مصارف سرمايشي و پر كردن باك اتومبيل هاي 

امريكايي ها براي گذران سفرهاي تعطياتي شان است. 
ديويد مارتين تحليلگر موسسه جي پي مورگان در يادداشتي وضعيت 
بازار را اين گونه تحليل مي كند: »پايان فصل سفر در ايالات متحده بسيار 
نزديك است و تعداد زيادي از پالايشگاه ها نيز در هفته هاي آينده مهياي 
تعطيل ش��دن براي انجام تعميرات هستند. بدين معني كه خريد نفت 

خام احتمالا به پيك فصلي خود نزديك است.« 

در حال��ي چنين تحليلي در جانب تقاضا ارائه مي ش��ود كه س��مت 
عرضه كماكان قدر قدرت باقي مانده اس��ت. عربستان سعودي به عنوان 
بزرگ ترين توليدكننده اوپك در ماه جولاي و براي نخستين بار بيش از 
س��طح تعهد خود در توافق، نفت توليد ك��رد. اقدامي كه بر خاف رويه 
س��ابق اين كش��ور براي فشار به ساير كش��ورها جهت پايبند ماندن به 
سهميه هاي توليدشان بود. مجموع توليد كارتل نيز در حال افزايش است 
كه رهبري اين اتفاق به عهده ليبي است. تحليلگران اظهار مي كنند كه 
نگراني هاي مربوط به افزايش توليد در آينده در حال كوتاه كردن مسير 

حركت به سمت حاكميت وضعيت بك وارديشن است. 
توليد نفت كش��ورهاي غيراوپكي در س��طح بالايي اس��ت و افزايش 
بيشتر قيمت نفت نيز منجر به عرضه بيش از پيش توليدات ميدان هاي 
شيل ايالات متحده خواهد شد. اين در حالي است كه همين حالا، ذخاير 
جهاني نفت خام به ميزان ۲۱۹ميليون بشكه بيشتر از سطحي است كه 

امضا كنندگان توافق كاهش توليد هدف گذاري كرده اند. 
مايكل دي ميكي، تحليلگر موسسه جي بي سي انرژي در وين معتقد 
است كه افزايش در شمار ريگ هاي حفاري فعال در ايالات متحده بدين 
معني اس��ت كه توليد كماكان رش��د خواهد داشت. وي عنوان مي دارد: 
»وضعيت صعودي قيمت نفت تداوم نخواهد داشت. براي چنين حجمي 

از توليد نفت هيچ جايي در بازار وجود ندارد.« 
عام��ل ديگ��ري كه تحليلگ��ران براي س��نجش پاي��داري وضعيت 
بك وارديش��ن زيرنظر گرفته اند، وضعيت فروش نفت ذخيره شده روي 
تانكرهاي شناور در سطح درياهاست. شركت كپلر كه ارائه  دهنده داده هاي 
مربوط به انرژي است، اعام كرده كه در ماه ژوئن به طور ميانگين، حجم 
نفت ذخيره شده روي تانكرها نسبت به پيك ۱۰۰ميليون بشكه يي خود 
كاهش يافته اما در ۳۰روز گذشته به سطح 8۱ميليون بشكه رسيده  كه 
كماكان سطح بالايي از ذخيره  س��ازي نفت روي آب محسوب مي شود. 
دي ميكي بيان مي دارد: »البته كه وضعيت بازار بهتر شده است، اما آنچه 

ما مشاهده مي كنيم بازي را عوض نمي كند.« 
فايننشال تايمز

گروه انرژي 
دي��روز هفته نام��ه ماينن��گ ويكل��ي ك��ه مق��ر آن در 
آفريقاي جنوبي قرار داش��ته و بيش��تر اخبار ح��وزه معدن را 
پوش��ش مي دهد در گزارشي به نقل از منابع آگاه نوشت كه 
احتمالا گشايش��ي در دعواي ايران و هند بر س��ر مدل مالي 
توس��عه مي��دان گازي »فرزاد B« واقع در ايران مش��ترك با 
عربس��تان س��عودي رخ نخواه��د داد. به گ��زارش »تعادل« 
مقام��ات اي��ران بارها اعام كردند كه از م��دل مالي كه هند 
براي توس��عه اين مي��دان داده، ناراضي اند. هند نيز از طرفي 
مدعي اس��ت، ايران از قياس اين مدل با مدل مالي توس��عه 
پارس جنوبي به اين نتيجه رس��يده است درحالي كه »فرزاد 
B« پيچيدگي هاي��ي بيش��تر از پارس جنوب��ي دارد. پيش از 
اين محمد مش��كين فام در حاش��يه امضاي ق��رارداد ايران با 
كنسرس��يومي به رهب��ري توتال به »تع��ادل« گفته بود كه 
مذاكرات با هندي ها درحال دنبال شدن است اما نتيجه قابل 

توجهي حاصل نشده است. 
ماينينگ ويكلي مي نويسد: مذاكرات ادامه دار هند و ايران 
روي ميدان گازي »فرزاد B« در پي سخت شدن شرايط بين 

دو كشور منجر به شكست مي شود. 
مقام آگاه اعام كرد: مكاتبات و اظهارات مقامات ۲ كشور 
ايران و هند نش��ان مي دهد آنه��ا درباره قرارداد ميدان گازي 
»فرزاد B« به توافق نمي رس��ند. اين مقام گفته اس��ت كه از 
زم��ان منقضي ش��دن آخرين مهلت از م��اه فوريه، مذاكرات 
در س��طوح عالي بين مقامات دو كش��ور ايران و هند نه تنها 
برگزار نش��ده است بلكه يادداشت هاي بين مقامات دو كشور 
حاكي از اين است كه هيچ كدام از دو كشور به دنبال رسيدن 
به توافق نيس��تند درحالي كه دول��ت ايران در مكاتبات خود 
تصريح ك��رده كه اجباري براي اختصاص ش��رايط ترجيحي 
ب��راي هند ندارد، طرف هندي ه��م در رفتار تافي جويانه به 

دنبال كاهش واردات نفت از ايران است. 
پس از اينكه كنسرس��يوم شركت اكتشاف نفت و گاز هند 
موافقت كرد تا تعهدات مالي خود را تا سقف ۱۱ميليارد دلار 
 »B افزايش دهد اما ايران بارها درباره واگذاري توسعه »فرزاد

به هندي ها عاقه مندي نشان نداده  است. 
طرح جدي��د س��رمايه گذاري هندي ها در مي��دان گازي 
»فرزاد B« ش��امل 6 ميليارد دلار براي توس��عه ميدان و نيز 
۵ ميلي��ارد دلار ب��راي پايانه گاز طبيعي مايع و تس��هيات 
صادراتي اس��ت. طرف هندي به شرايط ترجيحي تاكيد دارد 
با اين توجيه كه ش��ركت هاي هندي اين ميدان را در س��ال 
۲۰۰8 كش��ف كردند و از سوي ديگر اين هندي ها بودند كه 
در زم��ان تحريم هاي بين المللي هيچ وقت خريدهاي خود را 
از اي��ران متوقف نكردند. به هر روي مقامات ايران بارها اعام 
كرده اند كه در واگذاري ميدان گازي »فرزاد B« مرعوب هيچ 

تهديدي نخواهند شد. 
 »B در ش��رايطي كه قرارداد توس��عه ميدان گازي »فرزاد
با هندي ها تيره و تار ش��ده است، مقامات هندي گفته اند كه 
خريد نفت خود را از ايران كاهش خواهند داد و اين مساله را 

براي اجرا به پالايشگاه هايشان اعام كرده اند. 
براس��اس گزارش تحقيقاتي، مي��زان واردات نفت خام از 
س��وي هندي ها در جولاي ۲۰۱۷ تا ۱6درصد نسبت به ماه 
قبل و ۲۰درصد نس��بت به مشابه س��ال قبل كاهش داشت 
درحالي كه دولت ترام��پ تحريم هاي جديدي را روي ايران 
اين هفته اعام كرد، مقام��ات هندي همچنان اميدوارند كه 
ش��رايط ايران در قراردادهاي اقتصادي ب��ا هندي ها مايم تر 
شود. ماينينگ ويكلي در انتها مي نويسد كه هند مسائل ميان 
اي��ران و امريكا را از نزديك دنبال كرده و مترصد اين اس��ت 
كه گشايش��ي در روابط اقتصادي خ��ود با ايران به دنبال رفع 

تحريم ها مشاهده كند. 

B  قطع اميد از توافق ايران و هند در فرزاد
گروه انرژي  

در نبود برند معتبر بازرگاني پتروش��يمي PCC ش��ركت هاي 
پتروشيمي واگذار شده، هر يك به روشي محصولات خود را صادر 
مي كنند. در حالي كه مسوولان سابق و فعلي دولتي در پتروشيمي 
اي��ران بارها عنوان كرده اند كه برن��دي يكپارچه براي صادرات در 
ايران نيازمند است، اظهارات روز گذشته محمدحسين كاكويي نژاد 
مديرعامل ش��ركت تجارت صنعت پتروشيمي خليج فارس نشان 
مي دهد كه هنوز اجماعي بر س��ر يكپارچه سازي اين برند صورت 
نگرفته است. پيش از اين اعضاي انجمن صنفي كارفرمايي صنايع 
پتروشيمي عنوان كرده بودند كه طرح مطالعاتي را در اين خصوص 
به يكي از دانش��گاه هاي ايران س��پرده تا بتوانند فرمولي صادراتي 
كه پتروشيمي ايران را از مخاطراتي همچون قوانين آنتي دامپينگ 
مصون بدارد، ارائه دهند. ديروز اما كاكويي نژاد مديرعامل شركتي 
كه در س��ال ۱۳۹۵ معادل ۵.8 ميليون تن محصول پتروش��يمي 
صادر كرده گفته اس��ت كه در دنيا مدل شناخته ش��ده يي به اين 
ش��كل وجود ندارد.  محمدحسين كاكويي نژاد مديرعامل شركت 
تجارت صنعت پتروش��يمي خليج فارس ديروز به نيپنا گفته است 
كه ش��ركت تج��ارت صنعت بر اس��اس هدفي اس��تراتژيك براي 
يكپارچه سازي فروش محصولات شركت هاي پتروشيمي، فعاليت 
خود را آغاز كرده كه عمده ترين هدف آن برند س��ازي و ش��ناخت 
ارزش جديد در بازارهاي جديد اس��ت.  كاكويي نژاد تصريح كرده 
است: ش��ناخت بهتر بازار و نيازسنجي آينده و تامين منابع مالي 
و مش��اركت در توليد پتروش��يمي همس��و با افزايش فرصت هاي 
بين المللي از جمله مهم ترين فعاليت هاي ش��ركت تجارت صنعت 
خليج ف��ارس اس��ت.  وي در مورد ايجاد بازرگاني مش��ترك ميان 
مجتمع هاي توليدي پتروش��يمي گفت: هرچه هماهنگي بيشتر 
باش��د، صنعت پتروشيمي كش��ورمان نتايج مطلوب تري دريافت 
خواهد كرد اما مدل ش��ناخته شده يي به اين شكل در دنيا وجود 
ندارد و بايد ديد كه اين طرح قصد دارد كه در سياس��ت گذاري ها 

يا قيمت گذاري محصولات مشاركت ايجاد كند يا نحوه فعاليت ها 
به گونه يي ديگر خواهد بود. او همچنين عنوان داش��ته اس��ت كه 
ش��ركت هلدينگ خليج فارس با هدف تن��وع در مقاصد صادراتي 
خود به دنبال حضور جدي در كش��ورهاي آفريقايي اس��ت. بازار 
آفريقا ازجمله بازارهاي ناش��ناخته اس��ت كه در گذش��ته در آن 
حضور نداش��تيم و در حال حاضر به كش��ورهاي كنيا، موزامبيك 
و بوتس��وانا و نيز چند كش��ور ديگر محصولات پتروشيمي صادر 
مي كنيم.  وي در مورد عملكرد سال گذشته گفت: كل محصولات 
فروخته ش��ده از طريق ش��ركت تجارت صنع��ت 8.۵ميليون تن 
معادل ۱6۵هزار ميليارد ريال بوده اس��ت و پيش بيني مي شود كه 
با راه اندازي مجموعه هاي هلدينگ خليج فارس در س��ال آينده به 
نس��بت كالاهاي جديدي كه به س��بد محصولات در دسترس ما 
اضافه خواهد شد و متناسب با آن در حال ايجاد مقدمات حضور در 
بازارهاي بين المللي هس��تيم و دفاتري در كشورهاي چين، هند و 
اروپا نيز راه اندازي كرديم كه در حال فعال سازي اين دفاتر هستيم.  
كاكويي نژاد ادامه داد: رويكرد اين ش��ركت نسبت به مجموعه هاي 
كوچك هلدينگ خليج فارس بر اس��اس همكاري و تعامل است و 
تمام مجموعه ها در تصميم گيري مش��اركت مي كنند و اطاعات 
بازرگاني ميان شركت و مجموعه پتروشيمي از نظر شناخت بازار 
قيمت گذاري ها مشترك است.  مديرعامل شركت تجارت صنعت 
خليج ف��ارس درمورد فرآيند فروش محصولات از طريق ش��ركت 
تجارت صنعت گفت: مشتري هايي كه به مجموعه هاي پتروشيمي 
مراجعه مي كنند به ش��ركت معرفي مي شوند چون فرآيند فروش 
محصولات توليد شده در مجموع شركت هاي هلدينگ خليج فارس 
از طريق اين شركت انجام مي شود.  براساس اين گزارش ظرفيت 
توليد هلدينگ خليج فارس ۲۴.6ميليون تن بوده اس��ت كه سبد 
محصولات در دسترس از ۱۱پتروشيمي شامل ۴۹ درصد سوخت 
و خ��وراك، ۲6درص��د محص��ولات پايه و ش��يميايي مثل اتيلن، 

۱۴درصد آروماتيكي مثل بنزن و ۱۱درصد پليمري بوده است. 

عملكرد جانشين بازرگاني پتروشيمي در 1395

ساختار بازار نفت با داده هاي متناقضي روبه روست

روزهاي بلاتكليفي طلاي سياه
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عكسروز

عكس:مصطفيصفريايلنا مراسمبزرگداشتمجيدانتظامي

مرامنامهاخلاقيروزنامهتعادلدروبسايترسميروزنامهدردسترساست

داستانهاييبايكنشانهكوچك
فرخنده حاجي زاده به زودي مجموعه داستان دو زبانه »آن يكي« را منتشر مي كند. بعد از چاپ سوم رمان »از چشم هاي شما مي ترسم« 
كه توسط انتشارات ويستار منتشر شده بود، مجموعه داستاني به نام »آن يكي« كه مجموعه قصه يي دو زبانه است هم به تازگي مجوز گرفته 
و در دست چاپ است. اين مجموعه داستان كه شامل ۲ قصه كوتاه و دو قصه بلند ۱۴ تا ۱۵ صفحه يي مي شود، توسط انتشارات ويستار زير 

چاپ مي رود و احتمالا تا يك ماه ديگر به بازار كتاب مي آيد. هر چهار داستان از آثار تازه اين نويسنده است. 
به گزارش ايلنا، اين نويسنده در توضیح بیشتر درباره اين چهار داستان نیز بیان كرد: تمام چهار داستان به نوعي با هم مرتبط هستند و 
اساسا به همین دلیل اين چهار داستان را براي مجموعه مذكور انتخاب كردم كه فضايي يكسان داشته باشند. حاجي زاده ادامه داد: حتي در 
برخي داستان ها شخصیت ها نام ندارند و با ضماير معرفي مي شوند. در برخي ديگر از داستان ها نیز فقط با يك نشانه كوچك مثل رنگ مو 

يا تا حدي از نوع ديالوگ  ها به شناخت و تمیز شخصیت ها كمك مي كند. 
اين نويسنده درباره علت نمادين بودن اين آثار گفت: سال ها بود دوست داشتم قصه يا رماني بنويسم كه در آن آدم ها از طريق عواطف؛ 

احساس و انديشه هاي خود جلو بروند اما هیچ نشانه  خاص جفرافیايي يا فردي نداشته باشند كه در اين مجموعه آن را عملي كردم. 

چهرهروز

بررسيتاثيراتتغييرسياستهايايالاتمتحدهدرپذيرشمهاجران

كاهشميزبانيازمهاجراندرامريكا
گروهگوناگون|

سیاس��ت هاي  اخی��ر،  ماه ه��اي  در   
ضدمهاج��رت ترام��پ، خبرس��از ش��ده و 
اعتراض هاي بسیاري را به دنبال داشته است. 
تلاش ه��اي ترامپ در حالي صورت  مي گیرد كه امريكا در 
میان كش��ورهاي جهان، سهم بس��یار اندكي در پذيرش 
پناهجويان داشته است. طبق گزارش هاي به دست آمده، 
با وجود تعلیق فرمان محدوديت مهاجرت در دادگاه هاي 
امريكا، ترامپ همچنان به صورت محرمانه در تلاش است 
تا تعداد پناهندگان به اين كش��ور را كاهش دهد. پیش از 
اين، باراك اوباما ريیس جمهوري سابق امريكا، حد پذيرش 
پناهن��ده را در امريكا ۱۱0 ه��زار نفر تعیین كرده بود اما 
ترامپ، در تلاش است تا اين تعداد را به ۵0هزار نفر برساند. 
اگر اين روند ادامه پیدا كند، ممكن است تعداد پناهندگان 
در امريكا تا پايان سال مالي اين كشور )سپتامبر( به 60 هزار 
 نفر برس��د. براساس آمار به دست آمده، تعداد پناهندگان
 6 كش��وري كه ترامپ فرمان من��ع ورود را در مورد آنها 
صادر كرده بود نیز، كاهش يافته اس��ت. در ماه هاي پاياني 
رياست جمهوري باراك اوباما، تقريبا نیمي از پناهندگان به 
امريكا را، شهروندان اين كشورها تشكیل مي دادند. با وجود 
اينكه از ترامپ خواسته شده بود تا سیاست هاي مهاجرتي 
اوبام��ا را حفظ كن��د، در تازه ترين گزارش هاي به دس��ت 
آمده، در طول چند ماه گذش��ته، تعداد ورود پناهندگان 
از اين كشورها به امريكا، تنها به يك چهارم كل پناهجويان 

رسیده است. 
ب��ا اين  ح��ال، تع��داد پناهجوياني كه ب��ه امريكا وارد 
مي ش��دند، در مقايس��ه با ماه هاي مش��ابه س��ال ۲0۱6، 
افزايش داش��ته اس��ت. در نوامبر ۲0۱6، ح��دود ۱0هزار 
پناهجو به خاك امريكا وارد ش��ده بودند كه اين تعداد در 
نوامبر ۲0۱7، نزديك به ۲0 هزار نفر گزارش ش��ده است. 
اين افزايش دو برابري پذيرش مهاجران در س��ال ۲0۱7، 

تقريبا تا فوريه س��ال میلادي جاري ادامه داشت. در اين 
ماه، طبق آمار اعلام ش��ده نزديك ب��ه ۴0هزار مهاجر به 
خاك امريكا وارد ش��دند كه اين تعداد در ماه مشابه سال 
۲0۱6، نزدي��ك به ۲0هزار نفر اعلام ش��ده ب��ود. پس از 
مارس ۲0۱7، سرعت پذيرش مهاجران به امريكا، كاهش 
يافت. در اين ماه، ۴0هزار مهاجرت به خاك امريكا صورت 
گرفت. در مارس ۲0۱6، تعداد مهاجرت ها حدود 30هزار 
مورد گزارش ش��ده بود. در اين ماه، مجددا فرمان اجرايي 
 جديدي ب��راي بازگرداندن ممنوعیت س��فر ب��راي اتباع
  6 كش��ور ب��ه امري��كا ص��ادر ش��د. اي��ن فرمان ك��ه از

 ۱6 م��ارس اعمال ش��د، يك ممنوعی��ت 90 روزه براي 
ويزاهاي جديد ش��هروندان كش��ورهاي ايران، س��ومالي، 
س��ودان، يم��ن، س��وريه و لیبي آغ��از ك��رد. در ماه هاي 
آوريل و مه، ورود پناهجويان با امريكا رش��د قابل توجهي 
نداش��ت و در ژوئن، ب��ه ۵0 هزار نفر رس��ید. در اين ماه، 

تعداد مهاجران به خاك امريكا در س��ال ۲0۱7، به تعداد 
مهاجران در ماه مش��ابه ۲0۱6 رسید. اين در حالي است 
همان طور كه گفته ش��د تا پیش از اين در س��ال ۲0۱7، 
ورود مهاجران به امريكا در مقايسه با سال ۲0۱6، افزايش 
قابل توجهي داش��ت. هرچند ك��ه ترامپ درب��اره فرمان 
مهاجرت��ي خود اعلام كرده كه قص��د محافظت از امريكا 
را در مقاب��ل تروريس��م دارد، اما بس��یاري از مقامات اين 
 كشور، تصمیم ترامپ را به نوعي مسلمان ستیزي مي دانند. 
بر همین اس��اس، تلاش  هاي بسیاري صورت گرفته بود تا 
اين فرمان اجرايي به حالت تعلیق درآيد. طبق اين گزارش، 
مجموع مجوز ورود مهاجران به خاك امريكا تا پايان سال 
مالي ۲0۱6، حدود 8۵ هزار مورد اعلام شد كه اين تعداد 
در ۲ م��اه پیش از پايان س��ال مال��ي ۲0۱7، به ۵0 هزار 
نف��ر كاهش يافته و به نظر مي رس��د افزايش قابل توجهي 

نخواهد داشت. 

آمارنامه

ميراثنامهايستگاه

اولينپروژهايراني-هاليوودي
»وال كیلمر« بازيگ��ر امريكايي  به جمع 
بازيگ��ران فیل��م كم��دي »فرزن��د اول« به 

كارگرداني علي عطشاني پیوست. 
به گ��زارش هالیوود ريپورت��ر، اين فیلم 
كه نخس��تین محصول مش��ترك سینماي 
ايران و هالیوود محس��وب مي شود، از عوامل 

و بازيگ��ران امريكايي، ايران��ي و اهل خاورمیانه بهره مي ب��رد و »وال كیلمر« بازيگر 
امريكايي كه به اين پروژه س��ینمايي پیوسته س��ابقه بازي در فیلم هايي چون »تاپ 
گان«، »بتمن براي همیش��ه«، »مخمصه«، »سنگ قبر« و چندين فیلم موفق ديگر 
را در كارنامه دارد. فیلم كمدي »فرزند اول« درباره يك زوج تازه ازدواج كرده به نام 
»بنِ« متولد ايران و »كیت« متولد امريكاس��ت كه در كالیفرنیا زندگي مي كنند اما 
زماني كه قرار اس��ت نخستین فرزند آنها متولد شود هر دو خانواده در كنار هم قرار 
مي گیرن��د كه اين موضوع اتفاقات عجیب��ي را رقم مي زند؛ چرا كه حمید پدر »بن« 
يك سیاس��تمدار ايراني و ضدامريكايي است و »بايدن« پدر »كیت« كه نقش آن را 
»وال كیلمر« بازي مي كند نیز يك سیاس��تمدار تندرو امريكايي است. »فرزند اول« 
از اين نظر اهمیت پیدا مي كند كه نخستین فیلم بلندي است كه با همكاري ايران و 
هالیوود ساخته مي شود و بازيگراني از امريكا و خاورمیانه در آن نقش آفريني مي كنند. 
كیلمر كه بازيگر فیلم هايي چون »تاپ گان«، »بتمن براي همیش��ه«، »مخمصه« و 
ديگر فیلم هاي قابل توجه بوده، بعد از مدت ها برابر دوربین ظاهر مي شود. عطشاني 
از فیلمسازان ايراني است كه فیلم هايي چون »تلفن همراه ريیس جمهور«، »استخوان 
آرزو« )در ايران با نام »يادم تو رو فراموش«(، »پوست موز« و »آقاي الف« را در كارنامه 
دارد. فیلم »پاردايس« ۲0۱6 محصول مش��تركي بین ايران و آلمان بود. اين فیلم را 
»لا اينديپندنت فیلم اند انترتینمنت« مس��تقر در هالیوود مي سازد. پوريا ناصربخت 
به عنوان جانش��ین تهیه كننده در اين پروژه حضور دارد و فیلمنامه اين اثر توس��ط 
مهدي علي میرزايي، سام خوزه، تارك زهدي نوشته شده است. اسامي ديگر اعضاي 
گروه بازيگري به زودي اعلام و فیلمبرداري اين فیلم آگوس��ت در لس آنجلس شروع 
مي شود. »يادم تو رو فراموش« آخرين ساخته علي عطشاني با نام »Wishbon« در 
جشنواره هاي جهاني حضور يافت و در دهمین حضور بین المللي خود در يازدهمین 
جشنواره بین المللي فیلمسازان مس��تقل برلین در مرحله پاياني كانديداي دريافت 
بهترين فیلمنامه اين رويداد هنري ش��د. فیلمبرداري »فرزند اول« قرار اس��ت از ماه 

آگوست در لس آنجلس آغاز شود و ساير عوامل فیلم نیز به زودي معرفي مي شوند. 

درمانگاهيكهحالكاخقاجاريراخرابكرد
چس��بیده به ديوارهاي كاخ آقامحمدخان 
قاجار در ش��هر گرگان، كمتر از يك ماه است 
كه عملیات گودبرداري و ساخت وساز با هدف 
ايجاد درمانگاه در حال انجام است، اقدامي كه 
ش��كايت میراث فرهنگي اس��تان را به دنبال 

داشته است. 
به گزارش ايسنا، كاخ آقامحمدخان قاجار در شهر گرگان و تنها عنصر باقیمانده از 
معماري دارالحكومه آقامحمدخان كه در دهم بهمن ۱383 با شماره  ثبت ۱۱۲88 در 
فهرست آثار ملي به ثبت رسیده و از چندسال پیش به عنوان موزه »زن و دفاع مقدس« 
فعالیت مي كند، اين روزها ش��اهد ساخت س��اختماني در كنار خود بدون رعايت همه 
ضوابط س��اخت وساز است. حسین كتولي، دوستدار میراث فرهنگي گرگان و دكتراي 
حفاظت و معماري در اين زمینه مي گويد: گرگان پايتخت نشین قوم قاجار بوده و از آن 
دوره دست كم ۱۲ كاخ تاريخي در محدوده  بافت استرآباد ساخته شده بود اما امروز فقط 
يك عدد از آن كاخ ها باقي مانده اند كه با نام كاخ آقامحمدخاني در خیابان كاخ، روبه روي 
دبیرس��تان ايران ش��هر قرار دارد كه در طول چند سال گذش��ته مرمت شد و كاربري 
متناس��بي گرفت. ابراهیم كريمي مديركل میراث فرهنگي، صنايع دستي و گردشگري 
استان گلستان نیز در اين مي گويد: اين اداره كل پیش ازاين همه نقشه ها را ديده و تايید 
كرده بود، اما هفته گذشته متوجه شديم اقدامات بر اساس ضوابط ابلاغ شده نیست. به 
گفت��ه  كريمي از كمتر از يك ماه پیش عملیات گودبرداري در غرب كاخ آقامحمدخان 
قاجار آغاز شده است و به نظر مي رسد، قرار است اين مكان به درمانگاه تبديل شود. اين 
كاخ توسط آقامحمدخان قاجار در سال ۱۱6۵ شمسي در باغ معروف به »عباس خاني« 
در گرگان )استرآباد( بنا شد. سال ها پس از آن، در دوره پهلوي اول نیز در 600 متري 
اين كاخ، كاخ خود را س��اخت. در س��ال ۱007 قمري براس��اس دستور شاه عباس اول 
صفوي زمین هاي اين محدوده به قیمت ۴۵ تومان از صاحبان آن براي احداث دولتخانه 
خريداري شد و بناهاي متعدد دولتخانه در آن ساخته شد. علاوه بر اين پس از به قدرت 
رسیدن آقامحمدخان قاجار، اين مجموعه محل اقامت و ستاد جمع آوري قواي نظامي 
وي قرار شد كه در آن دوره جزو محله نعلبندان شمرده شود. اين كاخ پیش از اين در 
اختیار نهادي نظامي در اس��تان گلس��تان بود، اما با هماهنگي ها و توافقاتي كه صورت 
گرفت، قرار ش��د تا براي نخستین بار پس از انقلاب اسلامي اين بنا به طور كامل مرمت 
ش��ود. اين بنا در سال ۱39۱ شمسي به موزه زن تبديل شد و هر ساله تعداد زيادي از 

گردشگراني كه به گرگان سفر مي كنند، از اين بناي تاريخي ديدن مي كنند. 

بازارهنر

شهرزاد؛ناجيزيورآلاتسنتي
مع��اون صناي��ع دس��تي و هنرهاي 
س��نتي كش��ور گفت: ش��ايد كاري كه 
سريال »شهرزاد« براي زيورآلات سنتي 
كرد، كمتر كس��ي مي توانس��ت انجام 
دهد. ف��روش زيورآلات س��نتي بعد از 
پخش اين سريال، به نوعي نماد اقتصاد 

مقاومتي است. 
به گزارش ايس��نا، بهمن نامورمطلق 
معاون صنايع دس��تي س��ازمان میراث 
فرهنگي، صنايع دس��تي و گردشگري، 

درباره مجموعه »دس��ت آفريده ها« كه قرار اس��ت با 
محوريت تولید فیلم هاي مستند صنايع دستي انجام 
ش��ود، توضیح داد: بعد از آنكه اس��تان ها نس��بت به 
هنرهايي كه دارند احساس مس��وولیت كردند، قرار 
ش��د از برنامه »س��یمرغ« كه هدف آن نمايش 30 
فیلم درباره صنايع دستي است، حمايت مالي كنند. 
او با بیان اينكه همكاري صداوس��یما با سازمان 
میراث فرهنگي، صنايع دس��تي و گردش��گري بايد 
بیش��تر از اين شود، گفت: ما با صنايع خلاق روبه رو 
هس��تیم، رسانه و صنايع دستي ارتباط تنگاتنگي با 
يكديگ��ر دارند. پیش از اين ه��م فیلم هايي مربوط 
ب��ه اي��ن حوزه در ش��بكه مس��تند، ش��بكه چهار، 
خبر و ش��بكه هاي برون مرزي پخش ش��ده اس��ت. 
امیدواريم اين همكاري ادامه داش��ته باشد. سرشت 
صنايع دس��تي در حال تغییر اس��ت، اما تصوير آن 
هن��وز تغییر نكرده، پس رس��انه مي توان��د در اين 

تصويرسازي با ما همكاري كند. معاون 
صنايع دس��تي و هنرهاي سنتي ادامه 
داد: تصاوي��ري كه عمدتا در رس��انه ها 
تولید ش��ده، تولیدمحور بوده اس��ت و 
پیشكس��وتان را مدنظر قرار داده اند؛ اما 
باتوج��ه به اينكه مش��كل فعلي صنايع 
دستي، بحث فروش است درصدديم از 
برنامه ه��اي تولیدمحور به مصرف محور 
گرايش پیدا كنیم و به سمت الگوسازي 
پی��ش برويم. ما به الگ��وي مصرف نیاز 
داريم. بنابراين بهترين كمكي كه تلويزيون مي تواند 
به ما كن��د، كمك به رايج ش��دن الگوهاي مصرف 

صنايع دستي است. 
او اظه��ار ك��رد: م��ا از برنامه ه��اي داس��تاني و 
پرمخاطب توقع داريم به ما كمك كنند، زيرا حضور 
صنايع دستي در خانه ها و شهرها مي تواند ذهن ما 
را تغییر دهد. اگر از صنايع دستي براي دكوراسیون 
و معم��اري اس��تفاده بهینه كنی��م، جامعه بهتري 
خواهیم داش��ت. امیدواريم بتوانی��م تصوير صنايع 
دستي پويا را كه نیازمند پاسخ به نسل جوان است، 
ب��ا خانواده مولد پیوند بزنیم، زي��را در برخي موارد 
مي بینیم كه حت��ي صداي خانواده ه��ا نیز درآمده 
و آنه��ا اعلام مي كنند، ما صنايع دس��تي مي خريم، 
ام��ا نمي دانیم ب��ا آن بايد چ��ه كنی��م. امیدواريم 
 بتوانی��م جلوه ه��اي زيباي��ي از صناي��ع دس��تي را 

به تصوير بكشیم. 

فراخوانهمايشباهدفحمايتازمكتبمولانا
فراخ��وان پنجمی��ن دوره هماي��ش 
بین المللي نكوداش��ت مولانا با شعار »از 
ن��واي ني تا نین��وا« از س��وي دبیرخانه 

دايمي اين همايش اعلام شد. 
به گ��زارش ايس��كانیوز، در متن اين 
فراخوان آمده اس��ت: »دبیرخانه دايمي 
نكوداش��ت مولانا مفتخر است فراخوان 
پنجمین نكوداش��ت مولانا را با توجه به 
بعد فرهنگ��ي، ادبي، تاريخي، فلس��في 
و عرفاني ش��خصیت مولان��ا، با همكاري 

موسسه فرهنگي هنري مكتب فرش رسام عرب زاده، 
با ش��عار »از نواي ني تا نینوا« و با هدف شناسايي و 
حمايت از فعالیت افراد مشتاق و علاقه مند به مكتب 
مولانا، امكان حضور و استفاده  بهتر از تجربه و دانش 
كارشناس��ان، اش��خاص و فرهیختگان فعال در اين 
زمینه و معرفي، تش��ويق و تكري��م مفاخر و نخبگان 

ملي، فراملي فعال در موضوع مولانا اعلام كند.«
سخنراني مولوي شناسان ش��ناخته شده، اجراي 
زن��ده علیرض��ا قرباني در وصف مولوي، ش��عرخواني 

و اعط��اي تندي��س و لوح يادب��ود ويژه 
نكوداشت بین المللي ازجمله بخش هاي 
پنجمین همايش نكوداش��ت مولاناست 
كه با حضور بزرگان نام آشنا و هنرمندان 
ايران زمین، 30 ش��هريور سال جاري در 
مركز همايش ه��اي بین المللي ابوريحان 
بیروني دانش��گاه شهید بهش��تي برگزار 
مي ش��ود.دبیرخانه نكوداش��ت از عموم 
اديبان  مولوي پژوهان،  مولوي شناس��ان، 
و ش��عراي اين عرصه، هنرمندان آوايي، 
ناشران، هنرمندان تجسمي، انجمن داران و رسانه هاي 
فعال، هنرمندان آثار نمايش��ي و س��ینمايي، س��اير 
اش��خاص و گروه هاي فعال در زمین��ه مولانا دعوت 
ك��رده تا با ارائه پژوهش، ش��عر، متن، موس��یقي يا.. 

مرتبط به مولانا در اين نكوداشت شركت كنند. 
پنجمین نكوداش��ت مولانا پنج شنبه 30 شهريور 
م��اه از س��اعت ۱7 ال��ي ۲0 در مرك��ز همايش هاي 
بین المللي ابوريحان بیروني دانش��گاه شهید بهشتي، 

برگزار خواهد شد.

كارگاه»هنرمحيطيدرطبيعت«برگزارميشود
كارگاه »هن��ر محیطي در طبیعت« كه 
بخش جنبي سالانه هنر معاصر »پرسبوك« 

است از ۱9 تا ۲۱مهرماه برگزار مي شود. 
ب��ه گ��زارش ايس��كانیوز، كارگاه »هنر 
محیط��ي در طبیعت« ك��ه بخش جنبي 
س��الانه هنر معاصر »پرس��بوك« است با 
اجراي »نور در شب« و با همكاري موسسه 
هنره��اي معاصر آرت��ا از ۱9 تا ۲۱ مهرماه 
در تپه هاي ماس��ه يي حسن آباد در اصفهان 
برپا مي ش��ود. در بخش عملي اين كارگاه 

به بررس��ي كاربردي ايده ها و نحوه ارائه آن در طبیعت، 
با استفاده از توانايي ها و علاقه شركت كنندگان پرداخته 
مي ش��ود. در بخش مباحث نظري، ش��ركت كنندگان با 
بررس��ي نور به عنوان يك اثر هنري تاريخچه اين هنر و 
هنرمندان پیش��رويي كه نور را ماده اصلي اثر خود قرار 
داده اند، ارائه هاي مختلفي كه در زمینه اجرا با نور مي توان 
پیگیري كرد و همچنین با نحوه عكاسي از اجراهايي كه با 

نور انجام مي گیرد، آشنا خواهند شد. 
دومین روز اي��ن كارگاه به مباحثي چون »اكوآرت« 
ماهیت و شاخصه هاي آن، ايده پردازي و تجربه عملي در 
زمین��ه »اكوآرت و هنر محیطي« اختص��اص دارد كه با 
حضور مجید ضیايي و تارا گودرزي تدريس مي شود. اين 

 كارگاه با محوريت بحث و تبادل نظر پیرامون 
»اكوآرت«، به ط��رح ماهیت و ويژگي هاي 
آن مي پردازد. »اكوآرت« همانند بسیاري از 
گرايش هاي هنر محیطي نه بر كار ماده يي 
مش��خص تاكید دارد نه متكي بر رسانه يي 
خاص مثل مجس��مه، نقاش��ي يا موسیقي 
است و نه از قواعد كلاسیك ايجاد و ارائه اثر 
هنري پیروي مي كند. آثار به وجود آمده در 
اين نوع هنر خصلت چند رسانه يي دارند و 
قلمرو وسیع و گسترده يي را دربرمي گیرند. 
بخش عملي كارگاه با تمركز بر مباحث نظري و با هدف 
به وجود آوردن فرم و مفهومي خلاقانه در طبیعت خواهد 
بود. شركت كنندگان زمینه هاي مختلف كار در طبیعت 
را ك��ه در بخش تئوري با آن آش��نا ش��ده اند به صورت 
عملي تجربه خواهند ك��رد. در نهايت نمونه كارهاي به 
وجود آمده در كارگاه مورد نقد و بررس��ي خواهد گرفت. 
همچنی��ن در اين دوره كارگاه »فايب��رآرت«، تجربه كار 
مش��اركتي و چیدمان محیطي با حضور ن��دا درزي در 
روس��تاي قورتان برگزار مي شود. ظرفیت شركت كارگاه 
هن��ر محیط��ي در طبیع��ت بخش جنبي س��الانه هنر 
 معاصر »پرس��بوك« محدود اس��ت و علاقه مندان تنها 

تا 30 مردادماه فرصت ثبت نام دارند. 

انصرافكرهشمالي
ازحملهبهگوآم

والاستريتژورنال:
كره شمالي تصمیم 
پرت��اب موش��ك ب��ه 
س��مت جزي��ره گوآم 
را به تعوي��ق انداخته 
اس��ت. به گزارش اين 
خارجه  وزير  روزنامه، 
مقاب��ل  در  امري��كا 
كره ش��مالي  انصراف 
ك��ه  ك��رده  اع��لام 

واش��نگتن آماده مذاكره با كره شمالي است. 
دونال��د ترام��پ، ريیس جمه��وري امريكا نیز 
در واكن��ش به انصراف كره ش��مالي از حمله 
موش��كي به جزي��ره »گ��وآم« اع��لام كرد: 
تصمیمي غیر از اي��ن، نتايج غیرقابل قبول و 

فاجعه باري به دنبال داشت. 
وي همچنی��ن گف��ت: »كی��م جونگ اون« 
رهبر كره ش��مالي ب��راي جلوگی��ري از فاجعه 
احتمال��ي تصمیمي عاقلان��ه و منطقي گرفت. 
پیش از اين، در آستانه شلیك احتمالي موشك 
از سوي كره شمالي به جزيره گوآم، ماهواره هاي 
جاسوس��ي امري��كا از جابه جاي��ي تجهی��زات 

موشكي اين كشور خبر داده بودند. 

نيويوركتايمز:
بار  ترامپ  دونال��د 
را  موض��ع خود  ديگر 
خش��ونت هاي  درباره 
داد.  تغییر  ويرجینی��ا 
به گزارش واش��نگتن 
پست، ريیس جمهوري 
امري��كا ب��ار ديگر هر 
دو ط��رف حاض��ر در 
اعتراض ها را مس��وول 

خشونت هاي تظاهرات و درگیري هاي پیرامون 
آن معرفي كرد.

اين در حالي اس��ت ك��ه از محكوم كردن 
گروه هاي نژادپرس��تي توس��ط ترام��پ، تنها 
يك  روز گذش��ته بود. او در ي��ك بحث تند با 
خبرنگاران بار ديگر درباره مقصر خشونت هاي 
روي  داده گف��ت ك��ه هر دو ط��رف درگیري 
مسوول آن خشونت ها هستند. نانسي پلوسي، 
چ��اك ش��ومر از ح��زب دموكرات و س��وزان 
كالینز و جان مكین از س��خنان ترامپ انتقاد 
كردند. همچنین پس از آنكه دونالد ترامپ در 
اظهارات مناقشه برانگیزي هر دو طرف درگیر 
در ناآرامي ه��اي اخیر ش��ارلوتزويل را به يك 
میزان مقصر دانست، قانونگذاران امريكايي او 

را ملامت كردند. 

واشنگتنپست:
خبرهاي بس��یاري 
مبن��ي ب��ر اس��تفاده 
روبات ه��ا ب��ه ج��اي 
در  انس��اني  نی��روي 
كه  شده  باعث  امريكا 
نیروه��اي كارگ��ر در 
دنبال  به  اين كش��ور 
ديگري  ش��غل  يافتن 
باش��ند. ب��ه گ��زارش 

واشنگتن پس��ت در زماني كه دولت ترامپ از 
اشتغال زايي در بخش تولید مي گويد، بسیاري 
از كارگ��ران كارخانه هاي امريكايي تصمیم به 

استعفا گرفته اند.
بر اساس آمار هاي به دست آمده، بسیاري 
از كارگ��ران امريكاي��ي ش��غل خ��ود را ترك 
كرده اند. در اين رابطه بسیاري از اقتصاددان ها 
اعلام كرده اند كه ممكن است اين ترك كارها 
نش��ان دهنده آن باش��د كه كارگ��ران قادر به 
يافت��ن كار در ج��اي ديگر هس��تند. پیش از 
اين نی��ز بیش از ۱00 كارگ��ر مهاجر در اين 
كشور به دلیل شركت در اعتصاب »روز بدون 
مهاجر« در امريكا كار خود را از دست داده اند. 

كيوسك

تاريخنگاري

سالروز بازگشت نخستين گروه آزادگان به ايران
در روز ۲6 مرداد ۱369 نخستین گروه آزادگان ايراني 
پس از سال ها اسارت در زندان هاي رژيم بعث عراق با ورود 

به كشور به جمع خانواده هاي خود بازگشتند. 
اين رويداد دو هفته پس از اشغال نظامي كويت توسط 
ارتش صدام و دو روز پس از آن صورت گرفت كه صدام در 
نامه يي به آيت الله هاشمي رفسنجاني ريیس جمهوري وقت 
اي��ران، بار ديگر عهدنام��ه ۱97۵ الجزيره را پذيرفت و به 
شرايط ايران براي پايان جنگ تسلیم شد و از جمله قول 
عقب نشیني از مرزهاي ايران و آزادسازي اسیران ايراني را 
داد.  هنگامي كه رزمندگان ايراني در زمس��تان سال 6۵ 
پشت ديوارهاي بصره رسیدند، قطعنامه ۵98 مطرح و در 
سال ۱366 به تصويب سازمان ملل متحد رسید. ايران در 
محتواي قطعنامه نكات مثب��ت و منفي آن را مورد تامل 
قرار داد بنابراين در نخستین موضع گیري نه آن را رد كرد، 
نه پذيرفت.  در ۲7 تیرماه س��ال ۱367 پذيرش قطعنامه 
۵98 طي پیامي از طرف امام خمیني)ره( اعلام شد. عراق 
پذي��رش قطعنامه را به منزله ضع��ف ايران تلقي كرد و با 
همراه��ي س��ازمان مجاهدين خلق )منافقی��ن( بار ديگر 
مرزه��اي ايران را مورد تجاوز ق��رار داد. مرصاد، عملیاتي 
بود كه در پاس��خ به تجاوزگري منافقین در عملیات فروغ 
جاوي��دان آنان طراحي ش��ده و متجاوزان را به شكس��ت 
كش��اند.  عراق بعد از اين شكست كه بازتاب گسترده يي 
در رس��انه هاي جهاني و منطقه يي داشت، دريافت كه در 
تحلیل دلايل پذيرش قطعنامه از س��وي ايران دچار خطا 
شده اس��ت. صدام در ۱7 مرداد 67 به ناگزير آتش بس را 

پذيرفت و اعلام آمادگي كرد كه وارد مذاكره شود. 
 شوراي امنیت س��ازمان ملل متحد در ۱8 مرداد 67 

قطعنامه 6۱9 را تصويب كرد و به موجب آن گروه ناظران 
نظامي ايران و عراق و س��ازمان ملل )يونیماگ( كه حدود 
۴00 نفر از ۲۵ ملیت مختلف تشكیل شده بود در مرزهاي 

دو كشور ايران و عراق مستقر شدند. 
 پیگیري ها و مذاكرات بین دو كش��ور دنبال مي ش��د 
تا اينكه در ۲6 رمضان ۱۴۱0 برابر اوايل ارديبهش��ت 69 
صدام ريیس جمهور وقت عراق، طي نامه يي خطاب به مقام 
معظم رهبري و ريیس جمهوري وقت خواس��تار مذاكرات 
در راستاي صلح شد. هاشمي رفسنجاني ريیس جمهوري 
وقت نیز پیش��نهاد داد قبل از تماس روس��اي دو كشور، 
نماينده يي از سوي طرفین در كشوري ثالث وارد مذاكره  
ش��وند و درباره آنچه بايد انجام گی��رد، گفت وگو كنند تا 

زمینه تصمیم  نهايي را فراهم سازد.  باب مكاتبات باز شد 
و ادامه يافت تا اينكه در تاريخ 69/۵/۱7 ايران طي نامه يي 
بر معاهده ۱97۵ تاكید كرد. ريیس جمهوري عراق نیز در 
پاسخ طي نامه يي در ۲3 مرداد 69 آن را پذيرفت و اعلام 

كرد: »به هر آنچه مي خواستید دست يافتید.«
 اين چنین ب��ود كه در تاريخ ۲6 مردادماه نخس��تین 
گروه اسراي جنگي آزاد شده و به آغوش ملت بازگشتند. 
تم��ام مردم ايران اين پیروزي را جش��ن گرفته و ش��ور و 
هیجاني در خانواده ها و محله ها ايجاد ش��ده بود. در تاريخ 
۲7 مرداد 69 ريیس جمهور ايران خطاب به صدام نوشت: 
»اعلام پذيرش مجدد معاهده ۱97۵ از سوي شما تبديل 

آتش بس موجود به صلح دايم و پايدار را هموار ساخت.«
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